
,ENIŠKI LIST S stavko vrgli Iskrino vodstvo
Predvsem zaradi nizkih plač in prepočasne preobrazbe Iskre v novo podjetje so 

v tem največjem kolektivu v črnomaljski občini delavci dva dni stavkali
SEMIČ — 26. decembra je med delavci tukajšnje Iskre zavrelo. Poglavitni, a 

nikakor edini vzrok so bili osebni dohodki. Plače v Semiču so v delniški družbi 
Iskre med nsynižjimi, čeprav niso takšni izgubarji kot nekateri drugi. Prav za
radi bojazni pred nelikvidnostjo niso dovolj dvigali prejemkov, 20-odstotni za
ostanek njihovih plač skozi vse leto za povprečjem v republiškem gospodarstvu 
pa se je konec leta dvignil na 40 odst.

Decembra so se v Semiču odločili, da 
bodo prejemke za november izplačali v 
dveh obrokih, in sicer 15. decembra 70 
odst., 26. decembra, ko bodo upoštevali 
tudi vse odtegljaje, pa 30 odst. Prav za
radi tega so nekateri delavci namesto 
plače dobili le obvestilo, da morajo vr-

l SLOVENIJE 
NITI IGLE

/JE Kočevski INKOP 
žavc v trgovanju s Srbijo in 
drugih republikah, ki imajo 

; v Srbiji. Tako se jim je prodaja 
■ir joslovanskem trgu zmanjšala za 

) 25 odstotkov na mesec. Iz Banja- 
so dobili na primer vrnjenih 200 
lih miz z obrazložitvijo, da ima 
jva firma sedež v Srbiji m da po na- 
ih centrale ne smejo iz. Slovenije 
)i niti igle. Decembrski izpad pro- 
znaša tako kar 8 milijard dinarjev, 
kušajo nadoknadii s prodajo na 
»jugoslovanska tržišča in izvozom, 
pdi so že podpisali pogodbo, da 
izvozili v šestih mesecih raznih iz- 
iv v skupni vrednosti 4,5 milijona 
kih kron.

KONCERT 
ITALIJANSKEGA 
DUA V SEVNICI

• VNICA — Sevniška Zveza kul- 
ih organizacij vabi ljubitelje glasbe 
[lovečerni koncert violinista Igorja 
tta iz Trsta in harfistke Francesce 
ktto iz Bolzana. Koncert bo v sredo, 
anuarja, ob 17. uri v kulturni dvo- 
GD v Sevnici. Omenjeni italijanski 
jodi med mednarodne uveljavljene 
stre resne glasbe. Snemala sta že tu
ji RAI in priznane gramofonske 
ke. Frigottova je leta 1987 na tek
anju, ki ga organizira italijanska 
btelevizija — RAI, med solisti za- 
| prvo mesto.

PRIZNANJE TD 
IZ STRAŽE

pvo MESTO — Dolenjska turi- 
a zveza je ob koncu decembra v 
orih restavracije Breg pripravila 
aično srečanje s turističnimi delavci 
jnjske. Ob tej priložnosti so najak- 
jjšemu turističnemu društvu iz. Stra- 
idelili pokal in priznanje za vse, kar 
jem kraju v minulem letu naredili 
jzvoj turizma.

EKO RDEČEGA KRIŽA 
ROMUNIJI

lUBLJANA — Rdeči križ Slo- 
ie še naprej organizira pomoč 
lunom, pri čemer je že doslej na- 
na dober odziv posameznikov in 
jiov, ki prispevajo denarna in 
» sredstva. Denarne prispevke 
d še naprej nakazujejo na žiro ra- 
Rdečega križa Slovenije 50101- 
pl579 »za Romunijo«. Preko 
tega križa so iz jugoslovanskega 
lega centra za pošiljanje pomoči 
suniji med drugim posredovali vi
nske tablete in antibiotike, ki jih 
rispevala Krka, tovarna zdravil 
o mesto.

PRIZNANJI INLESU
RIBNICA — Na nedavnem sejmu 

pohištva v Beogradu je prejel ribniški 
Inles kar dve visoki priznanji Slovenija
lesa, kije razpisal interni natečaj. Inles, 
eden največjih proizvajalcev stavbnega 
pohištva, je v svoji skupini osvojil prvo 
mesto za okna polokrogle izvedbe (nov 
proizvod Inlesa), tretje mesto pa za pa
noramske stene.

niti denar. To pa je povzročilo napetosti 
med delavci in v obratu EOM so na hi
tro sklicali zbor delavcev ter zahtevali 
obrazložitev in takojšnje povišanje plač. 
Med dveurnim zborom je završalo tudi 
drugod in iz obrata strojne opreme so 
prinesli zahteve stavkovnega odbora, ki 
so poleg zahtev, kakršne so sprejeli že v 
obratu EOM, vključevale še zahtevo po 
odstopu celotnega vodstva podjetja za
radi nezadovoljivega razreševanja pro
blematike v podjetju in slabega poslo
vanja.

To je bil zadosten razlog, da so 
sklicali izredno sejo delavskega sveta, 
kjer so sklenili, da bodo zaposleni v tem 
največjem kolektivu v črnomaljski obči
ni dobili bon za 500 sedanjih dinarjev 
za nakup blaga v trgovinah. To je bila v 
razpoložljivi finančni situciji edina reši-

KULTIJRNO VOŠČILO OB NOVEM LETU — Zelo dober obisk novoletne
ga koncerta Delavske godbe na pihala pri GD Sevnica in topel sprejem števil
nega občinstva obeta kulturnim prireditvam ob novem letu v Sevnici še svetlej
še trenutke. Godbenikom so obiskovalci najmočneje zaploskali, ko so na oder 
prinesli flavtistki godbe Polonci Zupanc kolo in je prikupna Polonca godbenike 
tokrat saremljala kar z zvoncem. Koncert pa sta obogatila še gosta, in sicer 
mešani peski zbor PD Primož Trubar iz Loke ter ansambel in pevci z boštanj- 
ske šole (Foto: P. Perc)

tev. Prepričani so bili tudi, da bo to po
mirilo delavce. Toda ljudje so takšno 
rešitev zavrnili in v popoldanski izmeni 
se je tako razplamtel štrajk, da je stala 
celotna proizvodnja.

V sredo, 27. decembra, so ponovno 
sklicali izredno sejo delavskega sveta, 
na kateri so razrešili mandatarja v. d. di
rektorja Borisa Lavrenčiča, s tem pa je 
padla tudi celotna vodilna ekipa. Že 
prej so imeli za mesto direktorja razpis, 
do takrat pa se je edini prijavil Janez 
Kure in ljudje so zahtevali, da ga imenu
jejo za v. d. direktorja. Sprejeli so tudi 
razdelitev bonov ter sklep, da proučijo 
možnosti, ki jih je dal ZIS, ter da v ja
nuarju za december izračunajo naju
godnejšo možnost za zvišanje plač. Ko 
pa so govorili o perspektivi Iskre, so za
htevali, da do 10. januarja izdelajo 
kratkoročni sanacijski program, novo

• Po normalnem poteku razpisa za 
direktorja Iskre je bil 3. januarja na 
redni seji delavskega sveta za direk
torja podjetja imenovan dipl. ekono
mist Janez Kure. Predstavil je svoj 
program in vizijo izhoda iz težke si
tuacije, novo notranjo organizacijo 
podjetja ter predlagal svoje sodelav
ce. Vse njegove predloge je delavski 
svet sprejel.

vodstvo pa naj bi zagotovilo delo za vse 
zaposlene v Iskri, ne pa jih odpuščalo.

Delavci so v menzi čakali na sklepe 
delavskega sveta, spregovoril pa jim je 
tudi Janez Kure, ki jim ni obljubljal viš
jih plač, ampak predstavil program raz
voja in vse povabil k sodelovanju. Za
ploskali so mu ter prisluhnili njegove
mu pozivu, naj gredo delat. Stavka je bi
la tako ob 12.40 zaključena.

Ko danes v Iskri ocenjujejo stavko, ki 
je bila tudi posledica prepočasne preob
razbe Iskre v novo podjetje, ugotavlja
jo, da so bile zahteve delavcev poštene 
in realne Prekinitev ie potekala mirno, 
brez agresivnosti, zrelost kolektiva pa se 
je pokazala tudi v tem, da je ekipa v 
obratu EOM, kije imela nujna dela za 
izvoz, delala ves čas stavke, in to brez 
zahteve vodstva. M. BEZEK-JAKŠE

ZELENI V KRŠKEM
KRŠKO — Pretekli petek so v Kr

škem ustanovili občinski odbor stranke 
Zelenih. Ustanovnega sestanka se je 
udeležilo 18 članov, zanimanje za vpis v 
novo krško stranko pa je bojda še večje.

BBMTE DANES!
na 3. strani:
• Škoda »enodnevnih« 

čebelarjev
na 4. strani:
• Pokopališče bo tudi 

gozdni park
na 5. strani:
• Spori že o odlokih in 

volitvah
na 6. Strani:
• S plinom nad umazano 

ozračje
• Izsiljeni odstop direk

torja sevniške Žage
na 9. strani:
• Jugoslavija bo konfe

deracija ali pa je ne bo
na 13. strani:
• Najbogatejši človek na 

svetu
na 14. strani.
• Med vlomom zabodel 

čistilko

Kar dvesto novih podjetij?
V zadnjih dneh \. 1989 preko 200 vlog za ustanovitev 

zasebnega podjetja na Dolenjskem in v Posavju
NOVO MESTO — Če bi sodili po 

gneči, ki sojo imeli v gospodarski enoti 
oz. sodnem registru novomeškega so
dišča pred novoletnimi prazniki, se Do
lenjski in Posavju obeta gospodarski in 
podjetniški razcvet. Medtem ko la eno
ta sicer obdela povprečno okrog 300 
zadev na leto, je samo v decembru 
1989, pa še to večinoma v zadnjem ted
nu, dobila kar 257 novih zadev oz. vlog 
za registracijo.

Od tega je hilo 41 vlog družbenih 
podjetij, ki so do zadnjega čakala z us-

ZNANE OBRESTI LB-DB, 
DD

NOVO MESTO — Obrestno poli
tiko za letošnje leto je že sprejel tudi Iz
vršilni odbor Ljubljanske banke Do
lenjske banke delniške družbe Novo 
mesto. Vloge na vpogled bo ta banka 
obrestovala s 6-odstotnimi letnimi obre
stmi, za sredstva uporabnikov družbe
nih sredstev pa bo 5-odstotna obrestna 
mera. Sredstva, vezana nad 3 mesece, 
bo banka obrestovala 11-odstotno, nad 
6 mesecev vezana sredstva 12-odstotno, 
nad 12 mesecev vezana 14-odstotno, 
vezana nad 24 mesecev 16- in nad 36 
mesecev 18-odstotno. Za limit na teko
čem računu, ki znaša največ 3.000 di
narjev, bodo zaračunali 24-odstotne 
obresti, za nedovoljeno prekoračitev pa 
32-odstotne. Obresti za potrošniške 
kredke bodo 24-odstotne, le za nakup 
ozimnice, premoga, knjig 13-odstotne, 
invalidi pa bodo ta posojila dobili po 6- 
odstotni obrestni meri.

»ETLIKI — Konec lanskega leta so bili na prednovoletnem obisku v met
ni vodilni in vodstveni delavci Uprave za notranje zadeve Novo mesto, 

agim so si ogledali tudi proizvodnjo in prodajni salon metliškega Novo- 
tozda Tovarna kopalniške opreme. (Foto: A. B.)

Silvu Gorencu 
nagrada Borisa 

Kraigherja
Priznanje zanj in TCP 
Videm, ki se utrjuje na 

evropskem trgu
LJUBLJANA — Gospodarska 

zbornica Slovenije je pretekli četr
tek v Ljubljani podelila tradicio
nalne Kraigherjeve nagrade za do
sežke v gospodarstvu. Prejeli so jih 
Franc Bajt, Aleksander Lovec, Ed
vard Svetlik, Janez Kocijančič in 
Silvo Gorenc, glavni direktor To
varne celuloze in papiija Videm 
Krško.

Silvo Gorenc vodi TCP Videm 
od leta 1981 dalje. Podjetje je bilo 
tedaj v dokaj težkem položaju. Zato 
sije Gorenc skupaj s kolektivom za
stavil nalogo, da izboljša ekonom
ski položaj podjetja z ureditvijo od
nosov s kupci, s povečanjem izvoza 
in pa s takojšnjim posodabljanjem 
proizvodnih naprav ter seveda s ka
drovsko okrepitvijo. Uresničevanje 
te zamisli je kaj kmalu dalo rezulta
te. Za ponazoritev naj povemo, da 
je bilo leta 1981 v tovarni zaposle
nih 30 strokovnjakov z visoko izob
razbo, lani pa že 136. Leta 1981 je 
bilo na seznamu 173 štipendistov, 
lani pa že 450. V tem času je nov 
zamah dobila inovativna dejavnost, 
ki šteje več kot 50 izboljšav. V tem 
času je bilo kupljenih 100 družbe
nih stanovanj, zgrajenih veliko po
čitniških zmogljivosti itd. Zlasti 
pomemben pa je bil preskok na in
formacijskem področju, ki je bil 
zgrajen v podporo evropski usme
ritvi firme, znani pod skupnim ime
nom »Videm 92«. j g

Do konca tedna se bo nada
ljevalo suho in hladno vreme.

kladitvijo z zakonom o podjetjih. Vse 
ostalo so bile vloge za registracijo za
sebnih podjetij, in sicer 74 iz novomeš
ke, ostalo pa iz ostalih šestih dolenjskih 
in posavskih občin, med katerimi po 
vlogah prednjačita Krško in Brežice. 
Odkar velja zakon o podjetjih, kije pri
žgal zeleno luč tudi zasebnemu podjet
ništvu, pa so v novomeškem registru že 
registrirali 31 zasebnih podjetij, usta
novljenih na Dolenjskem in v Posavju. 
V ustanavljanju so sedaj zasebna po
djetja z. najrazličnejšimi dejavnostmi, 
ustanavljajo pa jih večinoma ljudje, ki 
so že zaposleni drugje.

Jurij Picek, sodnik novomeškega so
dišča, ki dela pri teh zadevah, pravi, da 
je vprašanje, koliko bodo ta podjetja 
tudi zares začela delati in prinesla nova 
delovna mesta. Nobena skrivnost na
mreč ni, da je bila eden glavnih razlo
gov za tak prednovoletni naval podjet
ništva bojazen, da se bo bistveno 
povečala zakonsko določena ustano
vitvena vloga za podjetje. Ta znaša se
daj le 2 tisoč konvertibilnih dinarjev, ki 
jih je treba položiti za registracijo v de
narju ali osnovnih sredstvih. Vsota res 
ni velika, v ZRN na primer potrebuje 
zasebnik za ustanovitev družbe z. ome
jeno odgovornostjo okrog 50 tisoč 
mark osnovnega kapitala. ZIS to vsoto 
določa enkrat letno, posebno visoka ni 
bila lani niti ob uveljavitvi.

Z. L.-D.

RAZSTAVA OROŽJA 
V RIBNICI

RIBNICA — Jutri, v petek, 12. ja
nuarja, bodo ob 17. uri odprli v Domu 
JLA v Ribnici razstavo starejšega roč
nega strelskega orožja. Razstavo sta 
pripravila Belokranjski muzej iz. Metli
ke in Mestni muzej iz Karlovca. Prika
zuje razvoj strelskega orožja od puške 
na kremen do sodobne puške. Razstav
ljenih bo tudi nekaj zelo dragocenih 
primerkov. Razstava bo odprta do 25. 
januarja.

Dolarji iz lubja
Velika pridobitev za TCP 

Videm iz Krškega
KRŠKO — Pretekli četrtek je bil v 

TCP Videm tehnični prevzem novega 
kotla na ljubje. Strokovnjaki ljubljan
skega Smelta, ki so vodili gradnjo in iz
brali tudi izvajalce, na novem kotlu niso 
odkrili nobenih napak in bo torej kotel 
lahko normalno deloval.

Izgradnja kotla na lubje je za TCP 
Videm zagotovo velik podvig. Doslej v 
tej tovarni niso imeli kam z lubjem, zato 
so ga vsak dan z velikimi tovornjaki vo
zili v opuščene gramozne jame. Poslej 
bodo lubje kurili v novem kotlu in na ta 
način pridobili okoli 8 odst. vse potreb
ne energije ter tako prihranili 25.000 do

30.000 ton lignita. Zaradi tega bodo tu
di za 300 ton manjše pošiljke žvepla v 
ozračje ali približno 1 odst. manj. Ce
lotna naložba je veljala 2,4 milijona do
larjev, letni prihranek pa bo zaradi kur
jenja lubja, ki ostane od luščenja lesa, 
približno 750.000 dolarjev. Celotna na
ložba sc bo izplačala v pičlih treh letih.

»Domala vse naprave smo izdelali 
doma. le kurišče kotla je švedske izde
lave, kajti Švedi so pogruntali kurjenje 
brez. dodatkov, čeprav je lubje mokro. 
Celoten postopek je avtomatiziran. V 
kotlu pa bodo letno skurili do 150.000 
kubikov lubja. Ker doslej ni bilo mogo
če natančno ugotoviti, koliko lubja 
sploh pridelajo na leto, smo vse pripra
vili za gradnjo enega kotla. Naložba v 
kotel se je zagotovo splačala tako v 
energetskem kot ekološkem pogledu,« 
je dejal vodja projekta inž. Peter Intihar 
iz ljubljanskega Šmelta. Ni pa pozabil 
dodati, da ima za gradnjo kotla veliko 
zaslug tudi inž. Niko Kurent, vodja 
energetike v TCP Videm.

J. S.

KIKIUBUUUHJDJI- v lenmouuv ■ V I ' ■*“---------

bodo prihranili 750.000 dolarjev ali 25.000 ton lignita, v zrak pa bo šlo .300 t- 
manj žvepla. (Foto: J. Simčič)

Le za resnico gre!
Pa so za nami osemdeseta leta, ko je tudi Dolenjski list stežka 

lo vil sapo v diru za neznansko inflacijo. Odtod občasno pohaja
nje moči pri spremljanju hitre preobrazbe družbe; a ne zato, ker 
novinarji ne bi bili poklicno kos nalogam, ampak smo morali v 
denarni zagati manjšati obseg časopisa, z manj denarja, seve, pa 
ni več muzike. V neznosni dirki z denarjem in časom so nas žal 
zapustili nekateri naročniku In tako smo torej kon vertibilno sto
pili v zadnje desetletje tega stoletja in tisočletja z upanjem, da bo 
življenje in delo slehernika mirnejše, četudi so pred nami še ka
ko burna dogajanja, ki naj bi tukajšnjo družbo, s človekom kot 
posameznikom, dokončno osvobodila vseh ideoloških spon in 
zablod. Pri tem Dolenjski list kajpak ne bo mogel niti smel stati 
ob strani, v nanovo razvejeni družbi bo moral imeti tak položaj, 
da bo lahko bralce, ne glede na njihovo strankarsko privrženost, 
še naprej obveščal nepristransko. S lega gledišča smo primorani 
prilagoditi programsko zasnovo časopisa, ne nazadnje pa se za
stavlja tudi vprašanje ustanoviteljstva. Monopola nad resnico, ki 
se bo tako ali drugače udejanjala tudi v Dolenjskem listu, pa ne 
bo imel nihče, ta bo še naprej zgolj v službi in posesti bralstva za 
oblikovanje javnega mnenja. Ob lakih vsebinskih nastavkih in 
zmerni ceni se nadejamo, da Dolenjskemu listu bralci ne bodo 
obrnili hrbta, čeprav vemo, da mnogi že zdaj komaj dohajajo 
draginjo. Zato Dolenjski list čez dober mesec na račun bralstva 
ne bo razkošno slavil svojih 40 let. le debelejši in vsebinsko bo
gatejši bo tedaj in, upamo, da ne samo tedaj!

9 D. R USTJA

Novo mesto, četrtek,
11. januarja 1990

Cend: 7 din

13. februarja 1975 je bil list odlikovan i redom 
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OTTTOnr? ™rwnMM>kum...
»Mir ljudem« iz Nove Pazove

Na srbski božični večer so v Novi 
Pazovi ustanovili stranko Srbska na
rodna obnova, za katere krmilo se po
tegujeta Vuk Draikovič in Vojislav 
Šešelj. Da bi bila zadeva bolj jasna, je 
treba povedati, da so ustanovitelji 
stranke pravzaprav bradači iz društva 
za ohranjanje srbskega jezika, zgodo
vinske resnice, cirilice in obrambo 
Kosova, ki se krajše imenuje Sava. 
Na krstu so bili poleg članov Save iz 
Vojvodine in vse drža ve tudi predsla v-. 
niki srbske demokratske in radikalne 
stranke, društva za pomoč Kosovu iz 
Novega Sada. Božura iz Kosovega 
Polja ter Zore iz Knina.

S predlogom programa Srbske na
rodne obnove je navzoče seznanil 
Draškovič, rekoč, da se bo stranka 
borila »za parlamenutrno srbsko dr
žavo v njenih zgodovinskih in etničnih 
mejah, zavzemali pa se bomo tudi za 
konfederativno državo Slovencev, 
Hrvatov in Srbov«. Veliko poglavje 
v programu stranke so meje srbske 
države. Te je svetu nedolgo tega pred
stavil Vojislav Šešelj. »Meje Srbije.« 
je dejal, »za katere se borimo, je prvi 
začrtal Draža Mihailovič, po drugi 
svetovni vojni pa sem jih prvi zahteva! 
jaz. Sedanjo srbsko zahodno mejo je 
določil Ante Pavelič. Toda prava me
ja ni Drina. Srbsko ozemlje je vse do 
tam, do koder je tekla srbska kri, kjer 
so še danes srbski grobovi in srbske 
cerkve«.

Nova stranka ima še veliko drugih 
svežih in manj svežih idej in načrtov.

Glede državne ureditve Srbije njeni 
prvaki nihajo med republiko in par
lamentarno ustavno monarhijo. Iz
branega že imajo kralja, so v stikih s 
prestolonaslednikom Aleksandrom 
Karadjordjevičem. Precej natančni so 
tudi glede gospodarske ureditve, šol
stva, kulture in znanosti, vojske, zu
nanje politike in seveda odnosa drža
ve in cerk ve. V posebnih načelih pa je 
poudarjeno, »naj Josipa Broza Tita 
postavi pred sodišče zgodovine«, naj 
se porušijo vsi njegovi spomeniki, me
sta in ulice, ki se imenujejo po njem, 
pa preimenujejo. Posebej so omenjeni 
Kosovo in Metohija, Makedonija in 
Muslimani.

Usutnovni sestanek je mineval v 
poltemi prižganih sveč. Badnjaka in 
njegove slame, srbskih obrednih pes
mi. šajkač in šubar. križev in črnih 
uniform. Manjkal je samo živ general 
Draža Mihajlovič, vendar ga je več 
kot nadomeščal njegov duh. Jugosla
vija je osupnila. Dan po dogodku so 
bili nesrbski časniki polni ogorčenja 
nad nezaslišano provokacijo, celo Sr
bi se sprašujejo, ali ni nacionalističnih 
duh dokončno ušel iz steklenice. Se
veda pa bi bilo neumno in naivno mis
liti da srbske oblasti za Draškovičeve 
in Šešljeve namere niso vedele. V Sr
biji se ne more nič zgodili brez vedno
sti policije. Srbska narodna obnova je 
torej v končni posledici eden od Milo- 
ševieevih poskusnih balonov, s kate
rimi meri razpoloženje svojega in ju-

In tako so zdaj naredili iz mene či
sto navadno ubogo paro.

(Senica, Večer)

goslovanskih ljudstev. Balon je dal 
dragocene podatke za orientacijo, 
nakar je bil izdan ukaz za mlačno 
obsodbo iz posameznih srbskih mest, 
organizacij in ustanov. Vse bo nareje
no tako, kot da Draškoviča, njegovih 
in njegove stranke nikoli ni bilo. kot 
da Šrbska narodna obnova na pravos
lavni božični večer, ko je po planetu 
odmevalo »mir ljudem na zemlji«, ne 
bi zanikala obstoja dveh jugoslovan
skih republik, ene pokrajine (BiH. 
Makedonije in Kosova) ter vsaj dveh 
narodov (Muslimanov in Makedon
cev). Črne gore ni omenil niti Draš
kovič niti avtor tega pisanja. Kdo bi se 
spotikal v že narejeno.

M. BAUER

Sindikat stavi na svoje odbore
Na Dolenjskem deluje 17 sindikalnih odborov dejavnosti, s tem da imajo nekate- 

re več odborov — Za energetiko v Črnomlju, kmetijstvo v Trebnjem

Politika
Hn
hv Hilli uiu

iz podjetij
Zelo pomembne novosti 
novega zakona o politič- 

nem združevanju
LJUBLJANA — Republiška skupš

čina je na svojem zadnjem lanskem za
sedanju sprejela zakon o političnem 
združevanju ter z njim uzakonila stran
karski politični pluralizem in tako odpr
la vrata parlamentarni demokraciji. 
Nove politične organizacije, ki so do te
ga zakona lahko obstajale le v okrilju 
SZDL Slovenije, se bodo v prihodnje 
lahko uveljavljale kot povsem samo
stojni politični subjekti

• Prihodnje splošne volitve bodo 8., 
12. in 22. aprila, so odločili delegati 
republiške skupščine na zadnjem za
sedanju, ko so sprejeli novo volilno 
zakonodajo.

Po novem bo politika morala iz de
lovnih organizacij, kar pomeni, da se 
bodo morale politične stranke organizi
rati po teritorialnem in ne več po proiz
vodnem načelu. Izjema je sindikat, ki se 
je odpovedal nastopu na volitvah in se 
dokončno opredelil kot stanovska or-

• V prihodnje ne bo več oblasti v
paternalističnem smislu, ki je do
slej jemala in dajala in proti kate
ri se je naposled lahko zlil gnev 
množic; bo le še »obsojenost na 
svobodo«, kot bi dejal Paul Sar- 
tre. (B. Jež)__________________

ganizacija, ki zastopa interese delavcev. 
Ker sprememba organiziranosti zahte
va določen čas, je republiška skupščina 
sklenila, da morajo politične organiza
cije iz državnih organov v treh mesecih, 
iz podjetij in ustanov pa v letu dni.

NOVO MESTO — Slovenski sindikat je že pred časom dal v pretres javnosti 
svoj predlog za podobo in delovanje sindikata v prihodnje. O predlogu raz 
pravljico tudi v dolenjski regiji in v te pogovore sodita med drugim tudi seji 
medobčinskega sveta ZSS za Dolenjsko in trebanjskega sindikalnega sveta, ki 
sta bili ob koncu lanskega leta v Novem mestu in Trebnjem.

V dosedanji javni razpravi so udele
ženci upravičeno najbolj tehtali pogla
vitno predlagano postavko novega sin
dikalnega delovanja in ta je zamisel, da 
bi v prihodnje delovanje te organizacije 
slonelo na sindikalnih odborih dejav
nosti. Pobuda o teh odborih zveni sicer

• Dosedanje dolenjsko tehtanje sin
dikalne zamisli očitno pomeni soglas
je s tem, naj sindikat zavzame pozicijo 
zakonite opozicije. Tak položaj mu je 
utemeljila tudi prenov^ena slovenska 
ustava. Toda za načelnimi razprava
mi in opredelitvami bodo na vrsti L i. 
sindikalni aktivisti, da izpeljejo zamis
li. »Vendar lanski usklajeni republiški 
prGtestni akciji pedagoških in zdrav
stvenih delavcev kažeta, da na terenu 
sindikalne zamisli že nekaj časa ures
ničujejo,« meni Miklič.

kot popolna novost, vendar nekateri 
sindikalni delavci še pomnijo, da so se 
pojavljali predlogi za sindikalno orga
niziranje po dejavnostih že nekako pred

dvema desetletjema, a so tovrstne na
mere poslali, očitno samo začasno, na 
stranski tir.

Sindikalnih odborov dejavnosti je v 
Sloveniji zdaj 19, v občinah Črnomelj, 
Metlika, Novo mesto in Trebnje jih tre
nutno deluje 17, s tem da imajo v kovi
narski, tekstilni in izobraževalni dejav
nosti v regiji tudi po več odborov. 
Sindikalni odbori na Dolenjskem so re
gijskega značaja in imajo razen dveh 
sedeže v Novem mestu. Ena izjemaie 
odbor za energetiko s sedežem v Čr
nomlju in druga odbor za kmetijstvo, ki 
je v Trebnjem. Dve dejavnosti, v kate
rih na Dolenjskem «manjka« sindikalni 
odbor, sta kultura in grafična dejavnost, 
v katerih se delavci povezujejo nepo
sredno z ustreznim republiškim od
borom.

Če je v regijskih sindikalnih pogovo
rih o prihodnji podobi delavske organi
zacije ostalo kakšno neizrečeno vpraša
nje o številu sindikalnih poklicnih 
delavcev, odgovarja predsednik MS 
ZSS za Dolenjsko Jože Miklič, da števi-
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Drava kot Krka
Kako se je pod drav
skim mostom neko noč 

zgodil čudež
MARIBOR — Mariborčani so 

že vajeni, da jih zlasti v zimskih me
secih presenetijo jutranja radijska 
poročila, naj se čim manj zadržujejo 
na zraku, ker je vnovič preveč one
snažen. Toda pred dnevi jih je osu- 
pila povsem nasprotna informacija, 
da je namreč, Drava postala prak
tično čez noč čista, zelena kot krka! 
Meščani so jo opazovali z obeh 
glavnih mestnih mostov in se čudili, 
od kod ta malodane pravljična pre
obrazba. Navsezadnje že lep čas ni 
bilo pod Pohoijem kakšnega velika 
ekološkega simpozija, mestna vlada 
v tistih dneh tudi ni sklenila, da mo
ra Drava postati čista. Ona pa ne
nadoma zelena!

Pravzaprav še do danes ni natan
čno znano, kaj seje zgodilo. (V ča
su, ko to pišem, ohranja novo bar
vo; la je bila vsa ta leUt najčešče 
neestetsko sivo rjava.) Šaljivci ugi
bajo, ali ni vse skupaj maslo stranke

zelenih, kije reko s kakšnim poseb
nim barvilom spremenila v svoj 
predvolilni plakat. Toda to bi bilo 
nelogično: zeleni bodo imeli na vo
litvah v Mariboru največ možnosti, 
če bo Drava ostala umazana.

Poleg tega so strokovnjaki takoj 
ovrgli možnost, da bi bila v vodi 
kakšna barva. Reka je zares postala 
čista, so ugotovili z meritvami nje
nega glavnega toka in pritokov. In v 
pomanjkanju oprijemljivih znan
stvenih in strokovnih razlag so za
sluge za to pripisali božičnim in no
voletnim praznikom. Kajpada ne 
bogu, božičku in dedku Mrazu, 
temveč suhoparnemu dejstvu, da so 
pač v mariborskih in okoliških to
varnah manj delali in zato manj 
svinjah okolje. Pojavila se je celo 
teza, da je reko očistila ustavitev 
proizvodnje v tovarni celuloze Obir 
na avstrijskem Koroškem (zasluge 
za zeleno Dravo bi torej lahko v 
tem primeru pripisali celo deželne
mu glavarju Haiderju). Toda stro
kovnjaki so govorice prizanesljivo 
zavrnili z ugotovitvijo, da en Obir 
Drave ne more tako očistiti. Ne iz
ključujejo pa možnosti, da so Avs
trijci le pomagali pri tem ekološ
kem čudežu, točneje njihove Alpe, 
v katerih je odjuga stopila sneg in 
povečala rečni pretok.

Ugibanja se kajpada nadaljujejo, 
Mariborčani pa si ne delajo utvar, 
da bo Drava še dolgo zelena. Čas 
božičnih pravljic je mimo, tovarne 
so spet začele delati, na možnost, da 
bi katera med njimi zmanjšala koli
čino odplak s lem. da bi sledila obir- 
skemu zgledu, pa tudi ni dobro ra
čunati. Potem je že bolje imeti malo 
manj zeleno Dravo, kot pa veliko 
od jeze zelenih ljudi na ulicah.

MILAN PREDAN

lo teh bistveno ne bo poraslo. Večino 
kadrovskih potreb, ki bodo nastale za
radi nastopa odborov dejavnosti, naj bi 
namreč pokrili z razporejanjem zdaj 
zaposlenih sindikalnih delavcev. Kar pa 
tudi Miklič ne pozabi pristaviti, je dej
stvo, da bo vodenje odborov dejavnosti 
zahtevalo usposobljene ljudi, po neka
terih merilih vsaj višješolsko izobražene.

M LUZAR

KOČEVSKO SE JE 
ZAČELO ODPIRATI

KOČEVJE — V uvodnih razgovo
rih pristojnih republiških in drugih or
ganov je bila ugotovljena potreba po 
zmanjševanju tako imenovanega zapr
tega prostora na Kočevskem. Pobudo 
za to so dali zbori občinske skupščine 
Kočevje pa tudi republiška konferenca 
ZSMS. Zadevo proučuje posebna ko
misija republiškega izvršnega sveta, v 
kateri pa (še) ni predstavnika občine 
Kočevje. Ugotovitve komisije še niso 
znane, doseženo pa je že soglasje, da se 
odpre prostor za izgradnjo ceste 
Dol—Fara in da se del zaprtega ob
močja odpre za ustanavljanje družin
skih (kooperantskih) kmetij. Kaže tudi, 
da bodo odstranjene nekatere prometne 
table, ki prepovedujejo promet na ne
katerih cestah v gozdovih. To je nekaj 
misli iz poročila o reuresničevanju načr
ta revitalizacije občine Kočevje, ki sta 
ga te dni obravnavala občinski izvršni 
svet in nato še občinska skupščina. Za
nimivo pa je, da so v njem obdolžena 
sredstva javnega obveščanja, da so s pri
spevki o posebnih režimih (tudi za od
laganje nevarnih odpadkov) zožila pri
pravljenost pristojnih za razgovore.

• Verjamem v tretjo pot, ki ne bo 
ne kapitalizem ne socializem, ampak 
svobodna ekosocialna družba. (A.
Poster)

Zahteve socialistov Kočevja
V republiški program mora tudi odpiranje zaprtih 

območij in varstvo pred onesnaževanjem
KOČEVJE — Predvsem o delu 

SZDL v zadnjih dveh letih, programih 
občinske in republiške konference 
SZDL ter pripravah na volitve so raz- 
pravjali na seji OK SZDL Kočevje, kije 
bila 5. januarja. Pravzaprav je bila to 
ponovno sklicana seja, ker je bila tista, 
sklicana za 19. december, nesklepčna.

Pri razpravi o programih SZDL so 
sklenili, da bodo predlagali, naj tudi v 
republiški program SZDL vnesejo ne
katere točke občinskega programa. Gre 
predvsem za tisti del, ki govori o varstvu 
okolja (onesnaževanje zraka iz termoe
lektrarn Polmin I Plomin II ter za odla
ganje nevarnih odpadkov na zaprtem 
območju kočevske občine) in o odpira
nju zaprtih območij občine. S tem pred
logom seje strinjal tudi predstavnik RK 
SZDL Bojan Šteh, kije poudaril, daje 
upravičena zahteva po odprti razpravi o 
tem in daje treba tako razpravo celo iz
siliti, če bi se ji nekateri upirali.

Več udeležencev v javni razpravi se 
je zavzelo za zmanjševanje družbene re
žije. Predstavnik ZZB NOV je med

Med »starim« 
in »novim« 
dinarjem

Kako preračunavati v 
konvertibilne dinarje, 

vprašuje bralec
Preračunavanje v konvertibilne 

dinarje bo najbrž povzročilo zlasti 
starejšim ljudem kar nekaj težav. 
Bojimo se tudi prevar v trgovinah in 
drugod, saj vidimo, da še tudi tr
govci računajo v starih dinarjih. 
Zato prosim uredništvo za pojasni
lo o tem. kako spreminjati »stare« 
dinarje v konvertibilne, in o tem, 
kateri prejšnji bankovci so še v rabi 
in koliko veljajo. Tako pojasnilo bi 
lahko koristilo tudi pri pisanju zne
ska za plačilo Dolenjskega lista.

FRANC ŽUGELJ 
Zilje 9 
Vinica

Pripis uredništva: Obvestilo Ljub
ljanske banke, ki ga povzemamo po 
Delu od 3. januarja 1990, navaja, 
da ostajajo v obtoku vsi stari ban
kovci večje vrednosti, ki bodo po 
novem izražali naslednje vrednosti: 
2.000.000 = 200 din; 1.000.000 = 
100 din; 500.000 = 50 din;
100.000 = 10 din; 50.000 = 5 din;
20.000 = 2 din; 5.000 = 50 par;
1.000 — 10 par. S starimi kovanci 
in bankovci za 10,20,50 in 100 din 
po 1. januarju ne bo več mogoče 
plačevati, lahko pa jih boste zame
njali v Službi družbenega knjigo
vodstva in veijetno na banki. Delo 
4. januarja 1990je povzelo navodi
lo pošte. Navaja primer za zaokro
ževanje zneskov: dosedanji znesek 
3.456.700 din zapišemo na nov na
čin s 345,70 din.

fr- - - - - - -
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drugim dokazoval, da imamo v primer
javi z drugimi državami kar 4-krat pre
več administracije ter kritiziral, da o 
tem premalo govorimo in pišemo, 
ukrepamo pa sploh ne. Nadalje je bilo 
ugotovljeno, da so manjši koraki na tem 
področju le napravljeni. Tako se bo se
stava OK SZDL iz sedanjih 64 članov 
zmanjšala na 34, Medobčinski svet 
SZDL Ljubljanske regije pa bo poslej 
deloval brez stalno zaposlenih.

V predvolilnem obdobju bo SZDL 
posvetila posebno pozornost vključe
vanju občanov v to organizacijo in evi
dentiranju možnih kandidatov za dele
gate oz. odbornike. Zavzemali se bodo, 
da bodo prišli pravi ljudje na prava me
sta, saj bodo le tako lahko uresničevali 
svoj program in program RK SZDL, ki 
so ga na lej seji tudi osvojili za svojega. 
Za delegata na seji RK SZDL so izvolili 
Urbana Dobovška in mu med drugim 
naročili tudi, naj glasuje za preimeno
vanja SZDL v Socialistično zvezo ali 
Zvezo socialistov Slovenije.

J. P.

/

Novi dinar — dobra poteza
Med ukrepi ZlS-a za ozdravitev jugoslovanske gospodarske krize, ki jih 

je premier Markovič predstavil delegatom zvezne skupščine in javnosti 18. 
decembra lani, je bil posebno v javnosti odmevnejšji tisti o konvertibilnem 
dinarju. Z novim letom je prejšnji jugoslovanski denar — dinaija tako ni
smo imeli - denominiral, odrezali so mu štiri ničle. Jugoslavija zdaj spel 
ima svojo valuto, dinar in to, kot rečeno, konvertibilnega. Z njim se dajo v 
banki dobiti devize, kot je bila še pred dobrim tednom možna le zamenjava 
med, na primer, (na črno kupljeno) marko in šilingom. Že nekaj dni se da z 
dinarji kupovati tudi v znanih duty free prodajalnah. In seveda so zneski v 
trgovinah spet taki, da se jih da normalno povedati. Žalost je le v tem, da so 
v takih zneskih tudi plače, daje treba tudi bankovcem v denarnici odvzeti 
štiri ničle, kar vsakogar hitro strezni. Ko bodo prišli ven novi bankovci in 
kovanci, ki bodo seveda naš nov monetarni sistem naredili preglednejšega, 
pa bo beda še bolj očitna. Seveda pa je denominacija bila nujna in gre za 
hvalevreden ukrep. Enako velja reči za konvertibilnost dinarja, le da bo tre
ba realno vrednost in trdnost dinarja navzven, do tujih valut, stalno dokazo
vali z notranjim »jugo« dogajanjem. To pa skoraj gotovo ne bo niti najmanj 
lahko.

MALČ1 KOLENC, trgovka v Standard 
konfekciji Novo mesto: »Na konvertibilni 
dinar smo se presenetljivo hitro navadili, 
tako trgovci kot stranke. Le nekaterim sta
rejšim osebam je treba včasih pri preraču
navanju malo pomagati. Videti je celo, daje 
novi sistem vsem prinesel olajšanje, saj so 
zneski spet postali znosni, še manj proble
mov pa bo, ko bodo prišli v obtok novi 
bankovci in kovanci. Veijamcm in upam, 
da bo reforma uspela in se bo vse 
normaliziralo.
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IVAN KURE, vodja računovodstva v 

metliški kmetijski zadrugi: »Uvedba kon
vertibilnega dinarja je v tem smislu, da od
pravlja inflacijo, dobra. Sedaj bomo tudi 
lažje primerjali finančne uspehe in neuspe
he. Ali bo ta dinar zdržal, pa je odvisno od 
pripravljenosti politikov, a ne slovenskih. 
Seveda pa bodo tuje borze glede na naša 
prizadevanja, da ohranimo trdno valuto, 
ocenile realno vrednost dinarja. Če bo nje
gova vrednost doma le navidezna, se na tu
jih borzah ne bo obdržal.«

TOMISLAV JURMAN, referent naba
ve je v JE Krško: »Mislim, da seje Marko
vič odločil za edino pravo pot, ki pa bo zdr
žala le dotlej, dokler je ne bo nekdo začel 
rušiti v imenu slabšega življenjskega stan
darda delavcev. Seveda bo to počel v svo
jem in ne v delavskem interesu. Vendar sem 
prepričan, da bo konvertibilnost dinaija 
zdržala vsaj pol leta, tako kot so v vladi 
načrtovali.«

O
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TONE KOVAČIČ, prodajalec v Inlesu 

Ribnica: »Konvertibilni dinarje dobra po
teza, Menim, da se bo obnesla, saj sojo go
tovo dobro preštudirali domači strokovnja
ki ob — hvala bogu! — pomoči najboljših 
tujih. Dobro je, da spet vse računamo v 
manjših številkah, saj zaradi visoke inflacije 
nismo več poznali prave vtednosti denarja. 
Zaradi velikih številk je bilo težko poslovati 
z denarjem in dela celo stroji niso več zmo
gli. Predvsem pa si želim, da bi bil mir.«

FRANC VRTIN, prodajalec iz Kaniža
rice: »Mladi bodo nove dinarje najbrž z 
lahkoto sprejeli, starejšim pa smo že sedaj 
težko dopovedali, koliko kaj stane. Sedaj 
bo še težje, posebno, ker bosta nekaj časa 
dve vrsti bankovcev. Ko kupci gledajo po 
policah, je vse tako poceni, toda tudi denar
ju v denarnici je treba odbiti štiri ničle. Sicer 
pa si prav trgovci želimo, da bi dinar ostal 
trdna valuta, saj pomeni inflacija za nas le 
dodatno delo.«

ALBIN ERENT, poslovodja trgovine v 
Osilnici: »S starimi dinarji smo imeli trgov
ci velike preglavice. Številke so bile velike, 
denar malo vreden, blagajne dela že niso 
zmogle, dnevno sem že kar dve uri porabil 
samo za štetje, sortiranje in zlaganje denar
ja. Zdaj so številke manjše, trgovci si lažje 
zapomnimo cene in računanja je manj. Na 
računanje v najnovejših dinarjih se kar hitro 
privajajo mladi, starejši pa precej težje. Tr
govcem je zdaj lažje.«

MARIJA STERMECKL upokojenka iz 
Velikih Malenc: »Prepričana sem, da se 
bomo na novo vrednost hitro navadili, ko 
bomo dobili nove kovance in bankovce. 
Računanje v milijonih in milijardah je bilo 
zdaj za starejše ljudi neprijetno. Pogosto so 
celo trgovci zahtevali stare dinarje in tako se 
mnogi sploh niso znašli. Zadnji čas je bil, da 
smo se znebili astronomskih številk, starih 
in novih dinarjev in bankovcev majhnih 
vrednosti, ki so tudi turistom povzročale 
kopico nevšečnosti.«

n
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ANICA KOTNIK, uslužbenka z Loga 
pri Boštanju: »Konvertibilni dinarji so na
redili precej zmede, zlasti delajo težave sta
rejšim ljudem, ki se še niso navadili uporab
ljati novih dinarjev od prve denominacije 
leta 1965. Tudi prodajalcem ni lahko. A 
kakor slišim, večina meni, da bo le bolje 
zdaj, ko ne bo več treba nositi okoli toliko 
doslej malo vrednega denarja. Želim le, da 
bi dinar ostal konvertibilen, da ne bo spet 
zacvetela črna borza.«

STANE PANČUR z Mirne: »S temi ukrepi je dobila moneta svojo na
zivno vrednost, dinar spet predstavlja tudi fizično samega sebe. Dobra plat 
denominacije je tudi v tem. da nam ne bo treba nositi s seboj tolikšnih koli
čin denarja. Menim, da bi morali začeti čimprej uporabljati nove dinarje 
tudi v vsakdanjem govoru, da bo popoloma jasno, za kateri denar gre. Re
forma. v katero sodi denominacija, daje dinarju možnost, da ozdravi. Ukre
pov pa bi se morali držati. Morebitno tiskanje denarja pomeni miniranje 
vladinega programa.«
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kmetijstvo Kmetje so za novo organiziranost
M-Agrokombinat Krško bo poslej posloval kot enovito družbeno podjetje

^vwwwwww>

KRŠKO — »Referenduma o reorganizaciji M-Agrokombinata seje udeleži
lo 90 odst. zaposlenih in naših kooperantov. Končni rezultat pa je, daje za naš 
predlog reorganizcije glasovalo kar 85 odst. vseh zaposlenih, kar štejemo kot 
znamenje velikega zaupanja, hkrati pa nam nalaga tudi veliko odgovornost,« je 
dejal Ivan Kozole, direktor krškega M-Agrokombinata po referendumu, kije 
bil 26. decembra lani.

PO DONOSU SONČNIC 
SMO DRUGI NA SVETU

»Jugoslovanski pridelovalci son
čnic so dosegli dve toni povprečne
ga pridelka na hektar in je v svetov
nem merilu pred nami samo še 
Francija,« je izjavil dr. Tihomir 
Vrebalov iz Novega Sada. Dr. Vre- 
balov velja za enega največjih znan
stvenikov in raziskovalcev te po
ljščine, ki ji je pred leti že zelo slabo 
kazalo zaradi bolezni fomopsisa, pa 
seje prav z uvajanjem njegovih hi
bridov (pri tem so seveda sodelovali 
še drugi strokovnjaki) znova pobra
la. V Novem Sadu so vzgojili kar 
101 hibrid genetsko odpornih son
čničnih rastlin, kijih zdaj sejejo že v 
77 državah. Nič čudnega, daje dr. 
Vrebalov optimist in da napoveduje 
pridelovanju sončnic in proizvodnji 
sončničnega olja še lepšo prihod
nost.

Spremembo organiziranosti je nare
kovala nova zakonodaja o podjetjih, 
deloma pa jih je v to prisilila tudi po
slovna politika, ki jo bodo morali uve
ljaviti, če bodo hoteli tržno poslovati. 
»Devet poslovnih enot dobiva soraz
merno veliko samostojnost, na ravni 
podjetja pa ostanejo finance, planiranje 
in kadrovska politika; kot novost pa 
uvajamo sektor za razvoj in trženje. Po
seben status ima v tej organizaciji ne
kdanja temeljna organizacija kooperan
tov, ki bo poslovala kot zadruga z 
lastnim žiro računom. Navzven ne bo 
prišlo do sprememb, saj ostajamo zno
traj poslovnega sistema Mercator, ki 
nam je v teh dvanajstih letih, kolikor ča
sa smo člani, samo koristil.

Direktor Kozole meni, da tudi prete
klo leto ni bilo najbolj naklonjeno kme
tijstvu. Kmetijskim delovnim organiza
cijam in kmetom jo je lani večkrat 
zagodlo vreme, na poslovne rezultate 
kmetijstva pa je vplivala tudi posojilno- 
denarna politika, ki je kmetijstvo pri
gnala v nelikvidnost. Poslovni rezultati 
za lansko leto še niso znani, čeprav ima
jo v M-Agrokombinatu vsakih 14 dni 
popolno bilanco stanja. Zato pa lahko 
postrežejo z rezultati o pridelku. Lani je 
bil zelo slab v sadjarstvu, vinogradniš
tvu in nasploh v rastlinski proizvodnji, 
za razliko od prejšnjih let pa je bilo bolje 
v živinoreji in prašičereji. »Lani je bila 
cena kile jabolk 1 do 1,5 DEM, letos je 
kila jabolk samo še 0,5 DEM. Nižje ce
ne od pričakovanih in slab pridelek bo-

VODNIK V KUPČIJI
Odkupne in prodajne cene v KZ 

Krka Novo mesto
Od 3. januarja dalje odkupujejo 

mlado pitano govedo na meso po 28 
din v ekstra klasi, po 26 din v I. klasi, 
po 24 din v 2. klasi in izven klase po 20 
din. Vole plačujejo po dogovoru, starej
še govedo na meso pa 20,00 din za I. 
klaso, 18,10 din /a 2. klaso. 16,10 din 

, za 3. klaso in 14,20 din izven klase. Te- 
1 leta za pitanje (sivorjava) so po 25 din 

ženska in 27 moška, simental in šerole 
ženska po 28 din, moška pa po 30 din. 
Za klanje so vsa teleta po 24 din. Od
kupujejo tudi žrebeta in konje. Žrebeta 
so od 25 do 30 din, konji do 22 din.

V hladilnici na Cikavi so jabolka po 
4,50 din, čebula po 1,40 din, krompir 
po 2 din. fižol po 16 din. moka tip 850 v

znovomeSke tržnici
Na ponedeljskovi slabo založeni in 

slabo obiskani tržnici so prodajali sir 
po 50 din kilogram in skuto po 20 do 
36, lonček smetane je veljal 15 in liter 
mleka 6 din. Jajce je stalo 2 din. Ki
logram domačega kruha je veljal 11 
din, ocvirkov 50 in krvavic 40 din.

| Orehova jedrca so prodajali po 80 
| din kilo. Kilogram fižola je bilo moč 
j dobiti za 20 do 25 din, česna za 6 in 
I korenja za 2 din. Cena medu je znaša- 
I la 35 din za kilogram.

25-kilski vreči je po 3 din, moka tip 500 
(10/1) je po 4 din, moka tip 400 (20/1) 
pa je po 4,60 din. Dobi sc tudi italijan
ski prašek rex po 25 din kila. olje dia
mant po 14 din in sladkor v 50 kilskih 
vrečah po 11 din.

Odkupne in prodajne cene v M- 
Agrokombinat Krško

Mlado pitano govedo bodo odkupo
vali po 29 din na meso v ekstra klasi, 
v ostalih klasah pa je cena ustrezno ni
žja. Prašiče odkupujejo po 18 din, teleta 
po 28 din za kilo žive teže, konje in žre
beta pa po 25 do 30 din za kilo žive teže.

V hladilnici v Žadovniku so jabolka 
po 4 din, hruške po 4,20 din, krompir 
po 1,20 din, solata po 12 do 22 din, če
bula po 1,50 din, kislo zelje po 6,8 din, 
sveže zelje pa po 4 din. V kiosku pri 
hladilnici se dobijo tudi pomaranče, ki
vi in ostalo ekostično sadje po nižjih ce
nah kot v maloprodaji.

• SEJMIŠČE V NOVEM MESTU 
— Na ponedeljkovem sejmu so imeli 
rejci naprodaj 198 manjših pujskov, 
katerih cena je znašala okrog 30 din 
za kg žive teže. Lastnika je menjalo 
84 živali.
• SEJMIŠČE V BREŽICAH — V 
soboto, 6. januarja, so imeli naprodaj 
132 do 3 mesece starih in 8 starejših 
prašičev. Mlajši so stali 27 do 28 din 
kilogram žive teže in starejši 20 din ki
logram žive teže. Prvih so prodali 76, 
drugih 4.

Kmetijski nasveti
Pot do dobrega žganja (1.)
»Svetujte mi, kaj naj ukrenem z žganjem, ki ima okus po hrenu?« nas je v 

kontaktni rubriki »Halo, tukaj Dolenjski list!« prosila bralka. Zanjo in tudi 
za druge bo zanimivo, kako preprečiti in ozdraviti omenjeno in druge na
pake sadnega žganja. Po strokovno pomoč je bilo treba v Kmetijski priroč
nik 1982, v katerem je dobra poznavalka žganjekuhe inž. Jana Pintar na 
široko obdelala to »umetnijo«.

Odvečen pridelek sadja pa tudi tropine in še nekatere druge stranske pri
delke je najbolj gospodarno predelati v kakovostno in neoporečno sadno 
žganje. Pri nas je kot redkokje v svetu dovoljena povsem svobodna žganje
kuha in škoda bi bilo, da bi neznanje in malomarnost pokvarila izdelek, ki 
ima v prodaji lahko vzdevek »domače« in s tem poseben mik.

Kakovost se začne že z izbiro sadja. Slive ali češplje, da ne govorimo o 
hruškah viljamovkah, obetajo več kot druge sadne vrste. V vsakem primeru 
mora biti sadna surovina skrbno pripravljena, predvsem zrela, zdrava in 
obvezno oprana. Z umazanim sadjem vnesemo v drozgo mnoge škodljive 
drobnoživke, zlasti divje kvasovke, ki lahko pokvarijo žganje. Najbolj ka
kovostno žganje dobimo, če omogočimo alkoholno vrenje sadnega soka, 
ne pa drozge, iz katere pride več škodljivega metilnega alkohola.

Seveda je n uj na tud i čistoča posode in vsega, s čimer pride sadna surovi
na v stik pred kuhanjem ali ob njem. Nevarna je zlasti lesena posoda, zato jo 
zdaj. ob uporabnejši plastični, vse bolj opuščajo. Da bo vrenje sadne drozge

O SMOLIKAVOSTI BRESKEV — »Svetujte mi, kako naj sc rešim smoli- 
kavosti breskev, ki zaradi tega vidno hirajo!« prosi bralec S. M. Najprej 
moramo reči. da se smolika težko zdravi. Preprečujemo jo s tem, da skrbi
mo za pravilno gnojenje in apnenje, da drevesa ne obrezujemo preveč in da 
breskve sadimo le v primernih, neprevlažnih legah. Z vsemi temi ukrepi 
lahko sadjar pripomore, da drevje ne pozebe, saj je prav pozeba predhodni
ca smolikavosti. Za zdravljenje smolikavosti pa stroka priporoča močan 
kis, s katerim je treba izprazniti izrezano in očiščeno zmrzlino ter jo na kon
cu zadelati s cepilno smolo ali ilovico. _____

pravilno potekalo, gaje koristno usmerjati, to pa dosežemo z dodajanjem 
čiste kulture kvasovk. Uporaben je tudi pivski k vas, če drugega ni. Vrelna 
posoda mora biti polnjena tako, daje kar najbolj iztisnjen zrak. Če posoda 
ni polna, se da dobro zatesniti s folijo in obtežilno mokro ilovico.

- n
(Nadaljevanje prihodnjič)

sta gotovo prispevala k temu, da bo po
slovna enota sadjarstvo poslovala slab
še od pričakovanj. Podobno je tudi v ( 
vinogradništvu, kjer ne bomo imeli kaj

TOVARNA GNOJILA
VELIKI PODLOG — Prašičja far

ma krškega M-Agrokombinata bi po
slovala še bolje, tako pravijo vodilni, če 
bi bili rešeni ekološki problemi z gnoj
nico. Zato sedaj razmišljajo, da bi poleg 
namakalno-gnojilnega sistema vpeljali 
še proizvodnjo biološkega gnojila. Z iz
delavo tega gnojila, kjer bi lahko upo
rabili vse organske odpadke, naj bi upo
rabili polovico suhe snovi v gnojnici. 
Projekt naj bi bil uresničen v letu in pol, 
zaupali pa so ga Savaprojektu in stro
kovnjakom z zagrebške univerze.

MLEKO IMA POSEBEN 
DRUŽBENI POMEN

LJUBLJANA — Po novem zakonu 
o ukrepih za zagotavljanje prireje, pre
delave in oskrbe z mlekom in mlečnimi 
pridelki je ta dejavnost prvič postala de
javnost posebnega družbenega pomena 
in bo zato deležna posebne obravnave. 
Novi zakon določa način plačevanja, 
pri katerem bodo rejci krav molznic 
dobivali plačilo za mleko po stvarnih 
cenah in brez inflacijske izgube. Pri
manjkljaj bo pokrivala država, ki bo 
imela tudi neposreden vpliv na imeno
vanje in razreševanje direktorjev mleč- 
noprcdelovalnih organizacij v Sloveni
ji. Zakon je po hitrem postopku že 
sprejela republiška skupščina, čeprav 
upravni odbor Zadružne zveze Sloveni
je s predlogom ni v celoti soglašal. Po 
novem bodo plačevali mleko po ceni, ki 
velja v mesecu oddaje mleka, ta cena pa 
bo revalorizirana glede na gibanje 
drobnoprodajnih cen v Jugoslaviji. 
Kmetom mora zadruga mleko plačati 
takoj naslednji delovni dan po prejemu 
plačila od mlečnopredelovalnih organi
zacij. Zakon velja že od I. januarja le
tos. (K. g.)

Zaradi spremenjenega načina re
je goveda, premalo paše, preveč 
vlage v hlevih, rešetk in še nekaterih 
vzrokov seje zadnja leta zelo pove
čalo obolenje parkljev. Kar četrtina 
vseh veterinarskih posegov je pri 
nas potrebno zaradi tovrstnih bo
lezni. Se huje je v nekaterih'kmetij
sko najbolj razvitih deželah; te se 
lahko pohvalijo z izjemnimi rej
skimi uspehi, ki pa jih žal spremlja
jo neobičajno povečano število 
obolenj parkljev. V Angliji na pri
mer so za 85 odst. vseh izločenih ži
vali krivi parklji. Ti so krivi tudi za 
plodnostne motnje in presnovne 
bolezni. Najhuje je v Švici, kjer ima 
bolezenske spremembe na parkljih 
že 80 odst. vseh živali.

Da bi preprečili širjenje obolenj 
parkljev, sta ljubljanska veterinar
ska fakulteta in republiški Cener za 
pospeševanje kmetijstva priredila 
poseben seminar, na katerem so se 
rejci in kmetijski pospeševalci sez
nanili z boleznijo. Govedu zraste na 
parkljih okrog 7 milimetrov rože- 
vine na mesec, ki se dostikrat ne 
obrusi dovolj. V takem primeru je 
treba roževino obrezovati vsaj dva
krat na leto, če pa tudi to ne zaleže, 
je najbolje žival izločiti iz. reje. Vete
rinarji vedno znova ponavljajo, da 
je večja preventivna skrb za parklje 
živali nujno potrebna, sicer lahko 
pride pod vprašaj celotna reja. (K. 
g)

prodajati. Veliko bolje pa so poslovali v 
nekdanjem tozdu Poljedclstvo-meso, 
zlasti v prašičji farmi, kjer razmere med 
cenami krmil in mesom še nikoli ni bilo 
tako ugodno,« je povedal Kozole.

J. SIMČIČ

PLURALIZEM TUDI 
V NAZIVIH

NOVO MESTO — Tudi noži vanje 
sogovornikov in drugih udeležencev na 
sestankih in srečanjih postaja čedalje 
bolj pluralistično in že močno odstopa 
od stereotipnih tovarišev in tovarišic, 
zlasti v novoustanovljenih zvezah in 
strankah, pa tudi tistih, ki imajo dolgo
letno tradicijo. Tako je pri sindikatih 
posta! modni naziv »kolegice in kolegi«, 
na nedavnem regijskem posvetu Kmeč
ke zveze Slovenije pa so kmetje sklenili, 
da se bodo nazivali »gospe in gospodje«. 
Pa to skraja kar ni hotelo z jezika. Kose 
je tako enemu od govornikov zopet zati
kalo, je dal korajžo sebi in drugim:« To
variši, kar recimo si gospodje, če si sami 
ne bomo, nam tudi nihče drug ne bo.«

Sad — revija 
za sadjarje
Izšla bo v Krškem

KRŠKO — V teh dneh se bo na trgu 
pojavila revija Sad, ki jo izdaja Društvo za 
napredek kmetijstva iz Krškega. Name
njena je sadjarjem, vinogradnikom in vi
narjem, ki doslej niso imeli svoje strokov
ne revije.

Peter Jankovič, glavni in odgovorni 
urednik revije Sad, je povedal, da v prvi 
številki sodeluje 12 avtorjev. Med njimi so 
mag. Tone Zafošnik, ki predstavlja vinsko 
sortoehardonnay. mag. Julij Nemanič pi
še o razvojnem programu slovenskega vi
nogradništva do leta 2000, hkrati pa raz
kriva osnove vinske degustacije in skriv
nosti nabave vina za domači vinski 
kotiček. Zdravko Mastnak piše o preta
kanju vin. Frane Kotar pa o zimski rezi ja
blan. V reviji bo podrobneje predstavljeno 
sadjarstvo na avstrijskem Štajerskem. Re
vija bo izšla na 32 straneh A4 formata v 
nakladi 5000 izvodov, cena posamezne 
številke pa bo 35 din.

Glavni urednik Jankovič je povedal še, 
da so izdajo revije podprli republiški ko
mite za kmetijstvo, TCP Videm, JE Kr
ško. brežiški sis za pospeševanje kmetij
stva in drugi. V uredništvu Sada pripravlja
jo že naslednjo številko, ki bo podrobneje 
spregovorila o varstvu rastlin.

Novo revijo za sadjarje je mogoče na
ročili pri Društvu za napredek kmetijstva, 
revija Sad, Cesta 4. julija 66, 68270 Kr
ško. Tel. 0608 — 34-825 (popoldan) in 
31 -424 (dopoldan).

J. S.
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Ureja Tit Dobersek

Brez znanja in 
opreme ni vina 
v steklenicah

Povzetek iz knjige An
tona Skaze »Kletarje

nje je užitek«

Zadnjič smo na tem mestu zapi
sali, daje mlado vino v prvem letu 
najlepše in daje zato velika pridobi
tev, odkar ga je moč z novejšim 
tehnološkim postopkom ustekleni
čiti že v tem času. Natančnejša na
vodila pravijo naslednje.

Preden je mlado vino sposobno 
za stekleničenje, gaje treba očistiti z 
bentonitom klarolom, ki izkos- 
miči iz vina za toplotne spremembe 
občutljive beljakovine. Pri tem se 
na dno vinske posode usedajo tudi 
mikroorganizmi in motni delci.

Vinski kamen, ki bi tudi motil 
ustekleničenje vina, izloči kletar ta
ko, da vino za nekaj dni izpostavi 
nizki temperaturi od -5 do -6° C. 
Kamen se izločit tudi v primeru, če 
je vinska klet izjemno hladna in v 
njej vino lahko hranimo vsaj tri me
sece ob temperaturi do 5° C.

Drobnoživke, ki bi lahko kvarile 
v steklenice napolnjeno vino, od
stranimo s prisebnimi filtri, tudi 
razkličnimi ali EK filtri imenova
nimi precejalniki iz azbestnih plošč, 
ki ne prepuščajo mikroorganizmov, 
nase pa jih vežejo tudi s svojo veliko 
površino.

Tako pripravljeno in očiščeno 
vino polnimo z napravami za brez- 
klično polnjenje. Seveda morajo bi
ti tudi steklenice in zamaški pri
merno razkuženi, saj je treba odstra
niti prav vse mikrobe, ki lahko 
izzovejo obolenje vina. Razklični 
filter pred uporabo razkužimo z 
vročo paro, ki pri 100° C uniči vse 
mikroorganizme. Podobno poskr
bimo za steklenice in zamaške. Ste
klenice namakamo v 1,5- do 2- 
odstotni lužnati raztopini pri 70 do 
80° C, jih izpiramo najprej v vroči, 
potem pa še v hladni vodi; šele na 
koncu jih razkužimo z 1-odstotno

raztopino žveplaste kisline in izpe
remo s povsem čisto vodo. Zamaš
ke kletar razkuži tako, da jih nama
ka v 1-odstotni raztopini žveplaste 
kisline, potem pa posuši s centri
fugo.

Za polnjenje v steklenice so naj
bolj občutljiva sladka vina, ki vse
bujejo še nepovret sladkor, in taka, 
ki imajo malo alkohola. Pri prvih 
lahko kvasovke povzročajo naknad
no vrenje, pri drugih pa se zaradi ni
zke vsebnosti alkohola lahko začno 
razmnoževati glivice kana (na po
vršje se v takih primerih pojavi 
bersa).

Poleg velikih vinarskih obratov 
(kleti) želijo, razumljivo, vino uste-

• KJER NI VINA, NI VESE
LJA — »Kjer ni vina, pravijo, ni 
veselja. Tako se Dolenjska more 
imeti za srečno mimo drugih de
žel, kjer ne raste trta, saj ima veii- 
ko množino vinogradov... Vsa vi
na, ki rasto na Dolenjskem, se 
imenujejo dolenjska in so prav 
zdrava. Zato je tudi veselje, ki ga 
povzroči dolenjsko vino tem bolj
še, čim varnejše je. Le vrča ali ku
pice ne smeš previsoko dvigniti in 
ne pregloboko vanjo pokukati, 
zakaj iz nerednega in nezmernega 
veselja nastane naposled žalost in 
velika škoda tako za dušo kakor 
za telo, pa najsi bo vino še tako 
zdravo in slastno. (Valvasor v 
Slavi vojvodine Kranjske)

kleničiti tudi mali vinogradniki in 
tisti, ki se ljubiteljsko ukvarjajo s 
pridelovanjem giozdja in vina. Ven
dar je treba opozoriti, da polnjenje Z 
ni preprost postopek. Brez znanja in S 
dragih naprav ne gre. Za začetek naj < 
vinogradnik poskusi stekleničiti naj
bolj obstojno vino, to je tako. ki ima 
najmanj 11 odst. alkohola in ki ne 
vsebuje nepovretega sladkorja. Pa 
tudi v tem primeru je skoraj nujen 
posvet s strokovnjakom, ki bo sve
toval ne le pravilen postopek, mar
več tudi primerno opremo, da bo 
polnjenje opravljeno strokovno in 
da se vina v steklenicah ne bodo 
kvarila.
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Škoda »enodnevnih« čebelarjev
Metliški čebelarji opozarjajo na neustrezno zakonodajo, ki mučiteljem čebel n 

zna stopiti na prste — Lani pomrlo v občini 800 čebeljih družin______
METLIKA — Najstarejši zapiski o organiziranem delovanju metliških čebe

larjev segajo 55 let nazaj. Danes šteje društvo 25 aktivnih čebelarjev, vseh čla
nov pa je okrog 35. Problemov, ki jih tarejo, ni malo: od bolezni in umiranja 
čebeljih družin, pomanjkanja denarja za zdravila, mačehovskega odnosa druž
be do čebelarstva pa do fluktuacije članstva.

»Večina ljudi misli, da so s tem, ko so 
zbili skupaj nekaj desk in naredidli ne
kaj panju podobnega ter dobili roj, že 
postali čebelarji. Mnogi ne poznajo niti 
načina življenja čebel, tehnologije čebe
larjenja, nimajo primerne opreme, ne 
vedo nič o boleznih čebel, načinu zdrav
ljenja. pa tudi ne o hranjenju čebeljih 
pridelkov,« opozarja tajnik metliškega 
čebelarskega društva Andrej Sever. Za
radi tega prihaja do širjenja kužnih bo
lezni, kot so huda gniloba-čebclja kuga, 
varoza, poapnela zalega. Kot so tukaj
šnji čebelarji opozorili na nedavni letni 
skupščini, so glavni krivci za razširitev 
čebeljih bolezni po Beli krajini tisti, ki 
so vozili v deželo ob Kolpi čebele na pa
šo, »enodnevni« čebelarji ter neustrezna 
zakonodaja, ki naj bi urejala odnose v 
čebelarstvu ter odnos družbe do te kme
tijske panoge.

»Če mislimo, daje čebelarstvo samo 
ljubiteljstvo, šport in konjiček, potem so 
hobiji tudi lovstvo, ribištvo in kinologi
ja, pa je zanje potrebno ustrezno znanje, 
članstvo v društvih in strog nadzor. 
Proti tistim čebelarjem pa, ki mučijo 
čebele, ker jih ne zdravijo in ne hranijo, 
nihče ne ukrepa. Zato predlagam, da bi 
morali sprejeti ustrezno zakonodajo, ki 
bi takšne ljudi kaznovala ali pa jim če
bele odvzela,« predlaga Sever. Zaradi 
neznanja in nezainteresiranosti družbe 
je namreč samo v metliški občini v zad
njih letih umrlo veliko čebeljih družin. 
Se leta 1988 so imeli metliški čebelarji 
1.200 družin, zaradi varoze pa jih je do

Premika se, a še prepočasi
Oživitev kmetijstva na Kočevskem zahteva veliko

KOČEVJE Za razvoj kočevskega 
kmetijstva je izdelan devetletni pro
gram (do leta 1996). Na zadnji seji 
občinskega izvršnega sveta so pregleda
li, kako je v prvih dveh letih potekala 
njegova uresničitev.

Ustanavljanje družinskih kmetij po
teka po načrtu. Do vključno leta 1988 
je bilo ustanovljenih 16, lani pa sojih 
obiskovali še 8. Program je zahteven, 
saj je zanj potrebno ogromno denarja. 
Za razvoj podeželja je občutno prispe
val tudi odbor za revitalizacijo, kije do
slej sofinanciral izgradnjo vodovodov: 
Cvišlerji, Rajndol Kočarji in Polom 

Seč, Prerigelj, Koprivnik in Moz.elj; 
izgradnja elektrovoda Laze- Staro 
Brezje, elektrifikacijo in napeljavo tele
fona na Stari Breg, popravilo ceste 
Kočevje Koprivnik in obnovo ceste 
Cvišlerji—Gornji Cvišlerji.

Z meščani-vrtičkarji je bilo sklenje

nih 159 pogodb za oddajo 39 ha zemlje 
(na območju Trate in Rudnika) v na
jem. Na območju Mačkovca pa so do
delili za sadjarstvo 7 ha zemlje.

Ugotovljeno pa je, da poteka prepo
časi širitev in posodobitev obrata prede
lave v Mesariji. Ni pa tudi izpeljana 
razmejitev zemlje med kmetijci, gozdar
ji in drugimi uporabniki prostora, za 
kar sta zadolženi vodstvi Kmetijskega 
in Gozdnega gospodarstva.

Oživitev kmetijstva na Kočevskem 
zavira tudi dejstvo, da je zemlja v glav
nem družbena last. Po veljavni zakono
daji pa zemlje in gozda ni možno prene
sti brezplačno v last občanov. Občinski 
izvršni svet bo zato skušal preko pri
stojnih republiških organov doseči spre
membo zakonodaje ali pa vsaj v sedanji 
zakonodaji za Kočevsko poseben status.

Andrej Sever
danes pomrlo več kot 800. Lani so bili 
zaradi tega oškodovani za dobrih 
120.000 DEM, pri tem pa ni upoštevan 
izpad dohodka v prihodnjih letih. To 
pa, kot opozarjajo čebelarji, ne gre le na 
njihovo škodo, ampak predstavlja tudi 
veliko siromašenje družbe.

Čebelarji so prizadeti tudi zaradi ce
novnih nesorazmerij: kilogram medu 
naj bi po ceni ustrezal petim kilogra
mom sladkorja, danes pa velja kila me
du 35 din. sladkorja pa 20 din. da ne 
omenjamo cen ostalega repromateriala 
in zdravil. »Vendar upamo, da nam bo 
vsaj vnaprej družba pomagala pri ohra
njanju družin, tako s sprejetjem zako
nodaje, ki bo dala čebelarstvu pravo

mesto, kot s sofinanciranjem zdravil. 
Doslej smo dobili edini denar za zdravi
la od občinskega sklada za pospeševa
nje kmetijstva, a še ta je bil zaradi infla
cije preskromen. Dobro pa bi bilo, da bi 
se končno tesneje povezala belokranj-

• Metliški čebelarji bi letos radi pri
pravili proslavo ob jubileju, na kateri 
bi razvili tudi svoj prapor. Želijo pa 
tudi, da bi do te slovesnosti obnovili 
število čebeljih družin, kakršno so 
imeli pred pomorom varoze.

ska čebelarska društva in društva iz so
sednjih hrvaških občin ter enotno zdra
vila čebelje bolezni,« svetuje Andrej 
Sever.

M BEZEK-JAKŠF.

ZBOR KMETOV 
V PODZEMLJU

PODZEMELJ - Odbor Slovenske 
kmečke zveze za Belo krajino pripravlja 
za nedeljo, 14. januarja, ob 9. uri v ga
silskem domu v Podzemlju zbor kme
tov iz metliške občine in pristašev opo
zicije. Na njem bodo spregovorili o 
dosedanjem delu Slovenske kmečke 
zveze, o potrebah združevanja z opozi
cijo, o pripravah na volitve v občinske 
in republiške organe ter razpravljali o 
željah in zahtevah kmetov. Vabilo velja 
vsem, ki se želijo priključiti Slovenski 
kmečki zvezi, na zboru pa se bodo lah
ko tudi včlanili v zvezo. * •

• Dolenjec, če je bolan, ne gre k 
zdravnici, gre le k lodrici, pa vince 
skuha, da spravi iz trebuha.

• Vinski ključ vse odpre.
• Vince kislo — srce veselo.
• Dobremu vinu ni treba kazala.
• Ni vina brez pelina.
• Dober gospodar ni bil, ki je al

kohol pil.
• V kupici se jih je več utopilo ka

kor v morju utonilo.
• Vino še modreca znori.
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DRAŽJI VRTEC

NOVO MESTO — Enako kot v 
vsej Sloveniji so se tudi v novomeški 
občini s I. januarjem podražili prispev
ki staršev za bivanje otroka v vrtcu kar 
/a 120 odstotkov, kar seveda pomeni 
občuten poseg v vse bolj okleščene dru
žinske proračune ob zamrznjenih pla
čah. Ekonomska cena za oskrbo in 
vzgojo otroka do dveh let znaša sedaj v 
vrtcih novomeške Vzgojnovarstvene 
organizacije 2.356,60 konvertibilnih 
dinarjev, za otroka od dveh do treh let 
1.981,70 din in za otroka od treh do 
sedmih let 1.659,50 din. Oskrbni stroš
ki in najvišji prispevek staršev znaša za 
najmlajše 1.004,60 din, za srednje od 
dveh do treh let 917,70 din in za otroke 
od treh do sedmih let 830,10 din. Naj
manjši znesek, ki ga prispevajo starši, 
/naša stroške prehrane — ti so 14,20 
din na dan — in 10 odstotkov oskrbnih 
stroškov. VVO zahteva plačilo do 20. v 
mesecu, sicer zaračuna zamudne obre
sti. Po novem bodo starši neplačniki tu
di vsak mesec »viseli« na oglasni deski 
posameznega vrtca.

DESET LET DOMA
NOVO MESTO — Dom starejših 

občanov.1t>civ jiredo. 17. januarja, slo-

cIomoTOinpouiag^i, daje bilo askrbo- 
vancetb lepšfctn pestrejša preživljanje 
jeseni življenja.-Ohtg priložnosti bodo 
ob ItL-uri pripravitiprosiavo. na kateri 
bo Zapel pevski zbdf pokrovitelja iz. Kr
ke, sodelovala bosta tudi Toni Gašperič 
in artšafhbel Slavček.

SDZ vabi
Območni odbor Slovenske demo

kratične zveze, ki je bil ustanovljen 
21. 12. 1989 v Novem mestu, vas vabi 
k sodelovanju. Skupaj z nami oblikuj
te program območnega odbora SDZ 
Novo mesto, s katerim bomo nastopi
li na bližajočih volitvah.

Če želite:
1. takšen razvoj novomeškega in 

dolenjskega gospodarstva, ki bo us
trezal dolenjskemu človeku,

2. oživitev dolenjskih vasi in zaščito 
ostarelih kmetov,

3. hitro zgraditev avtoceste Ljub
ljana—Zagreb,

4. ustavitev JE Krško,
5. dosledno uporabo slovenščine 

kot uradnega jezika na teritoriju SRS,
6. obnovo objektov slovenske kul

turne dediščine in sakralnih objektov 
v Novem mestu in na Dolenjskem.

7. čistejšo Krko, zaščito Gorjancev 
in kmetijskih površin, potem se nam 
pridružite!

Pristopno izjavo, pripombe ali dru
ge predloge lahko dobite oz. dale na 
naslov: SDZ — Novo mesto. Glavni 
trg 14.

Za izvršni odbor SDZ: 
DRAGO HMF.LINA 

MARJAN SMRKE ml.
MILOŠ AVBAR 

BRANE KIRN 
ZDRAVKO TURK

Volilna enota bo celotna občina
Novomeška občinska skupščina sprejela oba odloka, potrebna za izvedbo 
spomladanskih volitev — Za DPZ možno odločanje po kandidatih in programih

NOVO MESTO — Delegati novomeške občinske skupščine so na seji 27. 
decembra po skrajšanem postopku sprejeli odlok o pristojnostih in sestavi 
občinske skupščine ter odlok o določitvi volilnih enot za volitve delegatov v 
zbore občinske skupščine, nujna za izvedbo spomladanskih volitev.

Delegati so se odločili, naj bodo vsi 
trije zbori v skupščini enako številčni,
vsak bo torej štel 32 delegatskih mest. 
Osnova je bil zbor krajevnih skupnosti, 
v katerem ima vsaka krajevna skupnost 
enega delegata. Na osnovi najbolj jasno 
izraženih zahtev po radikalnem zmanj
šanju števila delegatskih mest posebno 
v zboru združenega dela je statutarno-

* Novomeška občinska skupščina je 
tudi imenovala občinsko volilno ko
misijo za mandatno obdobje 
1990—94, ki jo seveda čaka obsežno 
delo že za spomladanske volitve. 
Komisijo vodi sodnica novomeškega 
sodišča Dušanka Weiss, tajnik je se
kretarka občinskega izvršnega sveta 
Branka Bukovec, člani pa so: Tomis
lav Kocuvan, Alojz Pucelj in Franc 
Beg.

imeli svojega delegatskega mesta, in na 
končuje bila sprejeta rešitev o 32 dele
gatih v vsakem zboru, kar je omogočilo 
tudi, da so lahko upoštevali pripombe iz 
podjetij. Povedati je treba, daje 25 de
legatskih mest v zboru združenega dela 
predvidenih za gospodarstvo, 5 za 
družbene dejavnosti, 2 pa za poslovno- 
tehnične in finančne storitve ter državne 
organe in JLA in da torej morebitni 
očitki o porabniško usmerjeni sestavi 
zbora ne bodo upravičeni.

Zelo enotno podporo delegatov je v 
odloku o določitvi volilnih enot dobila 
varianta, po kateri je volilna enota za 
družbenopolitični zbor, v katerem naj

pravna komisija sicer najprej pripravila 
predlog, po katerem bi zbor krajevnih 
skupnosti štel 32, zbor združenega dela 
in družbenopolitični zbor pa po 21 de
legatov. Toda na seji so se delegati po
sameznih podjetij uprli temu, da bi ne

KRISTJANI IN 
DEMOKRACIJA

NOVO MESTO V torek, 16. ja
nuarja, ob 19. uri bo v modri dvorani 
hotela Metropol v Novem mestu svo
bodna katedra na temo »Kristjani in 
demokracija«. Gost katedre bo Lojze 
Peterle, predsednik slovenskih krščan
skih demokratov.

Pokopališče bo tudi gozdni park
HORTIKULTURNO

PREDAVANJE
Novo novomeško pokopališče bo med najlepšimi v Sloveniji —Možnost postop- 

ne izgradnje — Kaj s šmihelskim pokopališčem, o tem bo še tekla beseda
METLIKA Aktiv kmečkih žensk 

pri metliški kmetijski zadrugi pripravlja za 
četrtek, 18. januarja, ob 17. uri v menzi 
vinske kleti v Metliki zanimivo hortikul
turno predavanje z diapozitivi. O urejanju 
okolice hiš in okrasnih rastlinah za vrt in 
dom bo predaval priznani strokovnjak 
dipl inž. Jože Strgar. Ker je to hkrati pri
spevek aktiva kmečkih žensk k čimbolj 
urejenim belokranjskim domovom, so 
prisrčno vabljeni vsi. ki jih zanima horti
kultura. Vstop bo prost.

NOVO MESTO — Dolgotrajna bitka za novo novomeško pokopališče je 
tako rekoč končana. Sedaj je jasno, da bo novo pokopališče v Srebrničah, na
sproti pristave Marof, na levi strani ceste Novo mesto—Straža, kjer rasle 
smrekov in mešani gozd. Prvi pokopi na novi lokaciji naj bi bili že leta 1992, 
Jela za novo pokopališče pa naj bi se pričela letos. Investitor in bodoči upravlja- 
ec pokopališča je novomeška Komunala, ki bo tudi prispevala polovico inve
sticijskih stroškov, druga polovica pa se bo stekla iz mestnega samoprispevka.

mati v uporabo postopno, glede na po
trebe. Celotna površina naj bi glede na 
sedanje izračune zadostovala krepko 
preko leta 2.100.

T. JAKŠE

O izidu javnega natečaja za pokopa- 
išče v Srebrničah smo v eni od prejšnjih 

številk že poročali, vse prispele natečaj
ne projekte pa si bodo zainteresirani

Proračun za vse potrebe
Občinska skupščina Novo mesto sprejela proračun 

za leto 1990, ki znaša okrog 287 milijonov din
NOVO MESTO — Na seji občinske 

skupščine Novo mesto 27. decembra 
1989 so delegati sprejeli tudi odlok o 
občinskem proračunu za letošnje leto. 
Po njem naj bi za vse družbene potrebe 
v novomeški občini letos zbrali okrog 
287 milijonov konvertibilnih dinatjev.

Znano je že, da se z letošnjim letom v 
okviru proračuna —občinskega in re
publiškega, na katerega je iz občin pre
nesena vrsta pristojnosti in financiranja 
dejavnosti — zbirajo in razporejajo tudi 
sredstva za družbene dejavnosti in gos
podarske potrebe, ki sojih doslej imeli

• Prispevna stopnja za družbene de
javnosti je v novomeški občini v glo- 
balu na ravni tiste iz lanskega decem
bra, prispevna stopnja za gospodar
ske dejavnosti pa je nekaj višja, tako
zaradi dveh dodatnih nalog, kot tudi 
zaradi sprememb v virih financiranja. 
Zaradi mnogih sprememb so stopnje 
tako opredeljene kot začasne, jasnej
šo sliko ngj bi dala preverba ob pr
vem tromesečju. Po potrebi bodo ta
krat tudi popravljene.

na skrbi sisi družbenih dejavnosti in ma
terialne proizvodnje. Za družbene de
javnosti naj bi v letu 1990 v občini zbra
li 157 milijonov din, v republiki pa še 
286 milijonov. Za gospodarske dejav
nosti je predvidenih slabih 95 milijonov 
dinarjev ali tretjina proračuna, za 
splošno porabo oz. klasični dosedanji 
proračun pa 29,7 milijona din ali dobra 
desetina novega proračuna. Z obliko

vanjem enotnega proračuna /a vse 
družbene potrebe bo enotno tudi odlo
čanje o njih, in sicer v občinski skupšči
ni. Vendar pa so za spremljanje izvaja
nja posameznih dejavnosti in pristoj
nosti dosedanjih sisov že ustanovljeni 
posebni odbori, podlago za njihovo de
lo pa je dala tudi občinska skupščina s 
sprejetjem posebnega odloka.

Za planiranje priliva in odliva sred
stev je občinski izvršni svet določil več 
izhodišč. Pri odhodkih morajo upošte
vati cene iz decembra 1989. Naloge se 
smejo financirati po sprejetih progra
mih, pri tem morajo upoštevati raciona- 
lizacijske ukrepe, omejitev zaposlova
nja, prenesene obveznosti iz leta 1989, 
dodatno prevzete obveznosti za izvaja
nje prednostnih nalog v občini (most, 
avtobusna postaja) in naloge po spreje
tem referendumu. Stanovanjska skup
nost je upoštevala še kreditiranje podje
tij za nakup kadrovskih stanovanj na 
Prešernovem trgu, s čimer podpirajo 
prepotrebno prenovo mestnega jedra, 
pa tudi kreditiranje odprodaje družbe
nih stanovanj delavcem, za kar seje za 
0,9 odstotka povečala prispevna stop
nja za stanovanjsko solidarnost. To naj 
bi zadostovalo za odprodajo okrog 100 
stanovanj letno, s tem naj bi reševali 
perspektivne proizvodne programe v 
občini, ki so v težavah. Ta postavka 
proračuna je šla sicer precej v nos več 
delegatom v zboru združenega dela, češ 
da gre za neprimeren način reševanja 
težav podjetij, a je bil na koncu prora
čun sprejet z njo vred brez zapletov.

Z. L.-D.

lahko ogledali v kratkem, zato naj na 
splošno le opišemo nekaj značilnosti 
prvonagrajenega projekta. Pokopališče 
bo parkovnega tipa, takšno, kol so pre
cej v navadi v severni in zahodni Evro
pi, pri nas v Sloveniji pa bo eno prvih. 
Pri nagrajenem projektu igra zelo po
membno vlogo vklapljanje pokopnih, 
poslovnih in upravnih površin v sedanje 
okolje, se pravi gozd, hkrati pa tudi 
kombinacija različnih načinov pokopa, 
se pravi klasičnih in žarnih pokopov.

Na pokopališče bo moč priti s parki
rišča, ki ga bo od ceste ločilo več vrst 
dreves, po peš poti in z avtobusne posta
je, ki bo ob obeh straneh glavne ceste. 
Vhod bo možen mimo upravne stavbe, 
skozi daljši drevored, ki pripelje do po
slovilnih prostorov, vežic in poslovilne
ga prostora, ki se končuje z odprtim 
nadkritim stebriščem, kjer je prostora 
za večjo skupino ljudi.

Od poslovilnega prostora bodo vodi
le poti v več smeri do različnih grobišč 
in parkov. Na južnem delu pokopališča

• V bližini Novega mesta so v krat
kem pridobili nekaj novih pokopnih 
površin na prečenskem pokopališču, 
še letos pa naj bi bilo dograjeno novo 
pokopališče ob cerkvi v Stranski vasi. 
Ko naj bi pričeli leta 1992 pokopavati 
na novem pokopališču v Srebrničah, 
bi torej po predvidevanjih obe novo
meški pokopališči, šmihelsko in lo- 
čensko, zaprli za nadaljnje pokope. 
Nastopilo naj bi obvezno dvajsetletno 
mirovanje, nakar bi po prekopih upo
rabljali njuni površini za druge na
mene. O slednjem bo verjetno še tekla 
beseda in verjetno tudi vroča debata, 
saj je zlasti šmihelsko pokopališče 
eno najlepših na Dolenjskem in hkrati 
tudi pomemben kulturnozgodovinski 
spomenik.

teče
to.

potok, ki zaključuje parkovno celo- 
Okoli pokopališča bo živa meja,

značilnost izbrane rešitve pa je še, da bo 
tako poslovilne vežice kot pokopališčne 
površine mogoče dograjevati in spreje-

Lažje do štipendije kot do službe
Težave z zaposlovanjem v metliški občini so iz leta v leto hujše

METLIKA — Ob koncu lanskega leta je bilo v metliški občini zaposlenih 
3330 delavcev. Ta suhoparna številka pa pove, da seje število število zaposle
nih v tej belokranjski občini v lanskem letu zmanjševalo, in sicer za 1,1 odst. od 
začetka do konca leta. In nič ne kaže, da se to ustavlja.

V letu 1988 so organizacije zdru- 38 odst. več kot leto poprej, čakalna
ženega dela iz metliške občine tamkaj
šnji skupnosti za zaposlovanje prijavile 
251 potreb po delavcih, kar je več kot 
tretjino manj kot leto poprej. Od tega so 
metliške organizacije potrebovale 213 
delavcev ali 84 odst. prijavljenih. V 
strukturi je bilo več potreb po novih de
lavcih, kolje bilo prijavljenih le na 1. in 
6. zahtevnostni stopnji, gledano v celoti, 
pa je bilo prijavljenih več, kot je bilo po
treb po novih delavcih.

Povprečno je bilo v letu 1988 pri 
metliški enoti skupnosti za zaposlova
nje prijavljenih 109 ljudi, kar je za celih

doba na zaposlitev pa seje v primerjavi 
s prejšnjimi leti podaljšala. Od teh 109 
povprečno prijavljenih pri skupnosti za 
zaposlovanje jih je bilo s prvo stopnjo 
strokovne usposobljenosti 71, na prvo 
zaposlitev jih je čakalo 32, mlajših od 
26 let pa je bilo 70. Med brezposelnimi 
so prevladovali tisti brez poklica.

Po načrtih naj bi se v letu 1989 v 
metliški občini nanovo zaposlilo 59 de
lavcev, od tega 19 pripravnikov, tako 
rekoč vsi za določen čas. Seveda se na te 
vnaprej napovedane številke nikakor ne

gre zanesti, saj se dejansko stanje spre
minja tako rekoč iz dneva v dan. Prav 
gotovo pa ne v korist iskalcev zaposlit
ve. Razkorak med mladimi šolanimi 
ljudmi, ki iščejo zaposlitev v domači 
občini, in potrebami po novih kadrih v 
metliški občini se skorajda, bi lahko re
kli, iz meseca v mesec povečuje. Vsak 
konec šolskega leta pa za občinsko 
skupnost za zaposlovanje pomeni pravi 
šok. Vedno bolj jasno postaja, da je 
kljub vsemu precej lažje dobiti štipendi
jo kot po končanem šolanju zaposlitev. 
O potrebah po novih zaposlitvah v met
liški občini govori tudi podatek, da se 
število razpisanih kadrovskih štipendij 
v tej belokranjski občini iz leta v leto 
zmanjšuje, povečuje pa se število pro
silcev za štipendije iz združenih sredstev.

A. B.

Začeli v hlevu
30 let mizarske delav
nice Ivana Simoniča
SVRŽAKI Podjetja se rada po- 

hvalijo s svojimi jubileji, zasebniki pa, 
kljub temu da imajo nekatere njihove 
delavnice za naše razmere že častitlji
vo starost, navadno ostanejo bolj 
anonimni. Eden redkih, ki seje odlo
čil za slovesnost ob 30-lctnici delavni
ce, je Ivan Simonič s Svržakov pri 
Metliki.

Simoničeva delavnica je zrasla ta
ko rekoč iz nič. Začelje v bivšem hle
vu na svoji domačiji v Drašičih, edino 
premoženje, ki ga je imel, pa je bila 
ljubezen do mizarskega dela ter odlo
čitev, da mora uspeti. »Nisem imel ne 
materiala ne strojev ne denarja, tudi 
delaje primanjkovalo. Šele čez tri le-

NAGRADA ZA TRUD — Ivan 
Simonič je ob jubileju svoje mi
zarske delavnice podelil spomin
ski darili za dolgoletni trud, požr
tvovalnost in vestno delo Juliju 
Simoniču (na fotografiji levo) ter 
Petru Pavloviču, ki sta vztrajala 
pri njem skoraj od začetka. (Foto: 
M. B.-J.)

ta, ko sem se preselil v nekdanjo ko
vačnico na Svržake, sem si sposodil
prvi stroj, ki pa so ga sestavili amater
ji, zato je bil zelo nepraktičen in neva
ren,« se spominja začetkov Simonič.

Toda na Svržakih je začel počasi 
napredovati, kupovati nove stroje, s 
katerimi je lažje in kvalitetneje delal, v 
delavnici pa je bilo tudi vedno več va
jencev in delavcev. Danes velja Si
moničeva delavnica za eno bolje 
opremljenih, poznajo pa jo po vsej 
Sloveniji in Hrvaški. »Naročil nam ne 
manjka, z dobrimi stroji pa je delo tu
di veliko hitrejše. Vendar danes zame 
kot obrtnika ni uspeh le to, da sem 
razvil sodobno mizarsko delavnico, 
ampak da seje odnos družbe do obrt
ništva močno spremenil. Pred deset
letji, ko sem začel, je bila obrt zatira
na, obrtniki hismo imeli skoraj ni
kakršnih pravic, danes pa je v zavest 
odgovornih ljudi le prodrlo spozna
nje. da nas tudi uspešno drobno gos
podarstvo lahko pomaga popeljali iz 
vsesplošne krize,« je zadovoljen Si
monič.

M. B.-J.

bi prišle do svojega vladnega mesta pod 
soncem stranke in zveze s svojimi pro
grami in seveda kandidati, cela občina. 
Ta varianta omogoča, da bodo vsi vo- 
lilci v občini pri odločanju imeli pred 
seboj vse občinske kandidate oz. kandi
date oz. kandidatne liste vseh strank, ne 
pa le »svoje«, iz svoje volilne enote, kar 
bi bilo v primeru večih volilnih enot, pri 
čemer bi se zelo lahko dogodilo tudi, da 
bi bil ta zbor drugi zbor krajevnih skup
nosti, ne pa politični zbor. Volilci bodo 
lahko volili 32 kandidatov iz celotne li
ste večih strank za družbenopolitični 
zbor ali pa celotno listo ene stranke, ka
tere program jim je najbolj všeč oz. 
sprejemljiv. Zagovorniki te variante so 
dokazovali, da bodo ljudje še vedno 
imeli možnost voliti ljudi, kandidate, ki 
so poznani, sposobni, pošteni, vredni 
zaupanje itd. Da se bodo volilci vsaj to
krat še vedno odločali vsaj toliko za lju
di kot za programe, je gotovo jasno 
vsem strankam in zvezam, ki mislijo 
sodelovati v spomladanskem volilnem 
boju, in lov na takšne kandidate seje že 
začel.

Z. L.-D.

»NE« ZA
EKSPERIMENTALNO

OBČINO
NOVO MESTO V Sloveniji je 

predvideno, naj bi pred globalno re
formo komunalnega sistema in tudi 
občin izvedli projekt »eksperimentalne 
občine«, v katerem bi pet občin — na 
seznamu so Ruše, Pesnica, Novo mesto, 
Izola in Ljubljana-Šiška — ob strokov
ni in znanstveni pomoči iskalo čimbolj- 
šo organiziranost, čim bolj sodobne in 
učinkovite oblike odločanja, delovanja. 
Tak eksperiment bi na primer vključe
val tudi izvolitev enodomne skupščine 
na spomladanskih volitvah v nasprotju 
s sedanjo številčnejšo tridomno. Dele
gati novomeške občinske skupščine pa 
na seji v zadnjih dneh decembra niso bi
li za to, da se Novo mesto vključi v ta 
eksperiment.

MIRO BERGER 
PREDSEDNIK OK ZKS 

NOVO MESTO
NOVO MESTO — V drugem po

skusu so člani novoizvoljenega občin
skega komiteja ZKS Novo mesto na 
ponovljeni prvi seji komiteja 26. de
cembra 1989 le izvolili novega pred
sednika občinskega komiteja ZKS. V 
tem mandatu bo novomeške komu
niste vodil Miro Berger iz GIP Pionir, 
ki je z 12 od 19 glasov premagal dru
gega kandidata Jova Grobovška. 
Berger bo to funkcijo opravljal ne
profesionalno. Komite je izvolil tudi 
6 članov svojega predsedstva, sedmi 
član tega organa bo profesionalni se
kretar komiteja, za katerega kandida
ta še vedno iščejo. Upajo, da bodo se
kretarja lahko izvolili na seji komiteja 
sredi januarja, in sicer izmed sedanjih 
članov komiteja.

KRVODAJALSKA
AKCIJA

METLIKA — Občinska organiza
cija Rdečega križa Metlika vabi vse 
krvodajalce in tudi tiste, ki bi radi po
stali krvodajalci, na krvodajalsko ak
cijo, ki bo v sredo, 17. januaija, ob 7. 
do 13. ure v metliškem zdravstvenem 
domu.

AVTOR KRALJA ŽOG V METLI
KI — Občinska Zveza prijateljev 
mladine in metliška kulturna skup
nost sta v okviru novoletnih priredi
tev povabili v Metliko avtoija knjige 
»Kralj žog in Sončni stric« Marka 
Jarca ter igralca Aleša Valiča. Pred
stavila sta Jarčevo knjigo, ki je na
vdušila že številne odrasle in otroke, 
kar potrjuje tudi skorajšnja razproda
ja knjige. Knjigo so z navdušenjem 
pozdravili tudi učenci nižjih razredov 
metliške in suhorske šole ter otroci, ki 
obiskujejo malo šolo. (Foto: M. B.-J.)

PODJETNIKI - Pripovedujejo, da se 
je vsak novomeški direktor ali poslovnež, 
ki da kaj nase, dal še pred novim letom re
gistrirati za ustanavljanje podjetij. Od tega 
pomembnega koraka na poti v Evropo so 
imeli doslej korist le advokati, množično 
pripravljanje registracijskih papirjev ni da
lo veliko dela, prineslo pa je lep denar. Saj 
za to navsezadnje gre.

ČREPINJE — Novoletna zabava na 
Glavnem trguje šla v spomin živahnih in 
manj živahnih udeležencev, na prizorišču 
pa je ostalo tudi nekaj trajnih sledi te veli
ke veselice. Med granitnimi kockami so 
drobci steklenine (večje kose so dan po 
slavju pometli vrli komunalci), ki se pri
jazno blešče v zimskem soncu. Steklo bo 
morda čez stoletja prišlo prav arheolo
gom, ki bodo po črepinjicah ugotavljali 
pivski standard prednikov.

DEMOKRATI — Novomeški komu
nisti so se že tako demokratizirali, da se 
lahko že navadni člani (tovariši brez po
oblastil) vozijo v službenem vozilu.

TRGOVCI — Pred prazniki so trgovci 
iz Dolenjkine hiše delali obiske po domo
vih najbolj zvestih strank in delili darilca, 
med drugim tudi bakarsko vodico. Če bo 
Markovič primež, res tako privil, kot ob
ljublja, bodo stranke ob koncu leta laka 
redkost, da jim bralo trgovci s hvaležnost
jo točili francoski šampanjec.

Ena gospa je slišala, naj bi Novo \ 
mesto postalo poskusna občina. : 
Končno so republiški oblastniki le | 
sprevideli, daje treba dejansko sta- , 
nje nekako legalizirati.

Prava nora noč
Nad pet tisoč ljudi je sil
vestrovalo na novomeš- 

kem Glavnem trgu
NOVO MESTO — Pod naslovom 

»Dobimose na trgu« je bila za Silvestrovo 
noč, I januarja ob pol enih ponoči, na 
novomeškem Glavnem trgu še zadnja od 
39. novoletnih prireditev, ki jih je v de
cembru pripravila občinska Zveza prijate
ljev mladine. Niti največji optimisti niso' 
mogli verjeti, da bo novoletna noč na trg j 
privabila več kot 5000 Novomeščanov, , 
prišli pa so tudi od drugje. Okoli druge ure 
je bil trg napolnjen do zadnjega kotička. J 

Novoletno okrašen trg je bil očitno 
pravo mesto za takšno zabavo, ki je po
tegnila ljudi vseh starosti. Vse je plesalo 
pelo in z. znanci in prijatelji nazdravljalo j 
pravkar rojenemu letu 1990. Zbrane je 1 
kmalu po I. uri pozdravil tudi dedek 
Mraz, srečo v novem letu pa je Novomeš- j 
čanom zaželel z odra tudi predsednik izvr-; 
šnega sveta Adolf Zupan. Organizator ni 
mogel v celoti izpeljati programa, saj je bi
la na trgu prava nora noč, v kateri so poka- 
le petarde, proti nebu pa so švigale rakete ? 
Tudi kronist ni videl vsega, ve se le to, da 
se udeleženci kar niso hoteli razili, saj je bi
lo Se ob peti uri na trgu najmanj 2500 lju
di. Najvztrajnejši so pri pivskih stojnicah! 
pričakali dan in sojih domov spravili šele 
komunalci z metlami. Trg je bil zjutraj I 
pravo malo smetišče z ostanki steklenic,. 
kozarcev in druge nesnage. Kakšno pa naj i 
bo po takšni noči?

J. P- I

• Še vedno zagovarjam misel: »J/l 
vino veritas!« Gonilna sila in ustvar
jalno gorivo je vse, kar se vrli okoli \ 
nas. (Jaki)

Sprehod po Metliki

4*1

OGLASNA DESKA, s katero obveš-| 
čajo v Metliki krajanslvo o filmskem spo; 
redu, je šc najbolj podobna pornografski 
reviji. Za šipo je veliko golote, pa se zato, 
zadržujejo pred njo spolnosti lačni posa-i 
mezniki in otroci, ki se spolnih variant šel«\ 
učijo. Izobešene slike hkrati pričajo tudi o 
tem, kaj lahko ob večerih še napolni Kul
turni  dom Edvarda Kardelja.

PRI METLIŠKI FOLKLORNI SKU
PINI »Ivan Navratil« imajo določenega 
člana za snemanje z. videokamero. N* 
filmski trak lahko naročnik ovekoveči ppl 
roko, rojstni dan otroka, pogreb sorodni
ka, sindikalno zabavo ali še kaj bolj izvir
nega. Z uslugami folkloristi služijo denar, 
ki ga porabijo za svoje delovanje.

V METLIKI JE KAR NEKAJ LJU
DI, ki se jim še da delati, ne da bi za to pp", 
čakovali denarne nagrade. Te posamezni;] 
ke je videti povsod: pri Rdečem križu, pr' \ 
športnih prireditvah ali ko je treba pripra
viti novoletna rajanja za najmlajše. N* 
drugi strani pa so krajani drugačnega kali; 
bra: pojavljajo se le tam, kjer žvenketa a1' 
šumi denar. Trikrat lahko ugibate, kog*\ 
ljudje bolj cenijo.

ZIMA BO ŠE KAZALA ZOBE, ven 
dar ne bo odveč, če ponovimo že večkraH 
predlagano stvar, ki pa vedno znova nale1', 
na gluha ušesa odgovornih. Gre za zaprtj1! 
prometa na metliških trgih, ki so poln' 
pločevine podnevi in ponoči. Vsaj v p(W 
letnih mesecih bi kazalo prepovedati vož
njo, saj bi v tem primeru trgi dobili dos*1, 
bolj privlačnejšo podobo. Pa ne samo t‘’:l 
trgi se ponašajo s kopico lokalčkov, ki h'j 
lahko preselili svojo ponudbo tudi n3 
prosto.
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Črnomaljski drobir
KOMUNISTI IN BOG — Ko so na 

zadnji seji zborov črnomaljske občinske 
skupščine v preteklem letu razpravljali o 
osnutku odloka o proračunu občine, se je 
oglasil predstavnik borcev in dejal, daje v 
odloku predvideno vse financiranje, le 
Zveze komunistov ni nikjer. »Odkod pa se 
bo financirala ZK, ki ji grozi vedno večji 
osip?« je protestiral delegat. Predsednik 
predsedstva občinskega komiteja ZK Loj
ze Sterk mu je pojasnil: »Doslej seje ZK 
financirala iz članarine. Hvala bogu!« Pa 
menda to zahvaljevanje bogu ne pomeni, 
da komunisti računajo na njegovo pomoč 
tudi vnaprej?

PRIVILEGIJI — Prej omenjeni pred
sednik komunistov je tudi jasno in glasno 
povedal, da si komunisti ne želijo nobenih 
privilegijev več, odkar so sestopili z obla
sti. Zato je tudi vprašal, zakaj v sejni sobi 
črnomaljske občinske skupščine poleg re
publiške in državne zastave še vedno visi 
tudi partijska. Odgovora sicer ni dobil, ob
ljubimo pa, da bomo preverili, če je nje
gov protest kaj zalegel.

PRAZNOVANJE — Semiški hotel 
Smuk je vabil na novoletno praznovanje s 
sicer skromnimi plakati, na katerih pa ni 
bila za belokranjske razmere prav nič 
skromna cena: 180 konvertibilnih dinar
jev. Delavci semiške Iskre so si ob pogledu 
na vabilo želeli, da bi bili tudi tisti milijoni 
dinarjev plače, ki so jih dobili lanskega 
decembra, konvertibilni.

NE POJ Ml ŽALOSTNIH PESMI — 
Podobno kot ob lanskem novem letu je 
tudi ob letošnjem nekdo z mostu pri cerk
vi vrgel kitaro. Ni znano, če je neznanec 
storil to zaradi veselja ali žalosti, čeprav je 
imel razloge za oboje.

TRGOVCI GARAJO — Okoli nove
ga leta so imeli trgovci toliko dela, da ne
kateri niso odprli prodajaln še nekaj dni 
po novem letu, saj je bilo treba k cenam 
prišteti novi — 3 odstotni davek za JLA, 
nato pa novo ceno spremeniti v najnovej
še dinarje (»markoviče«), Pa tudi koso tr
govine spet začele delati, ni šlo vse gladko, 
saj je bilo pri blagajni še obilo težav.

VESELO V NOVO LETO - Poseb
nih poročil o praznovanju novega leta ni. 
Bilo je le nekoliko več pokanja petard kot 
lani in predlani. V redkih gostiščih je bilo 
poskrbljeno za prijetno zabavo, saj na go
stišča z vračunanim silvestrskim menujem 
ni bilo posebnega navala, zato tudi na ple
siščih ni bilo prehude gneče. Večina obča
nov je silvestrovala kar doma.

Ribniški zobotrebci
BREZ DENARJA NI MUZIKE — 

Tako pravi pregovor. Ribničanje so ga 
vzeli čisto dobesedno. Zahtevajo namreč, 
naj občina zagotovi potreben denar za 
nemoteno delo njihove godbe na pihala, 
na katero so še posebno ponosni.

KAKRŠNO VPRAŠANJE,TAK OD
GOVOR — Neki delegat je vprašal, zakaj 
je pitna voda iz zajetja Obrha slaba. Od
govor je bil. da so površinske vode in vo
de, ki tečejo plitvo pod površino zemlje, 
onesnažene in da bodo Ribničanje pili 
boljšo vodo, ko bo na njihov vodovod 
priključena voda iz globinskih vrtin pri 
Sodražici, ki je povsem zdrava in neone- 
snažena. Nihče pa ni vprašal niti odgovo
ril, kako bo zagotovljeno, da tudi globin
ska voda ne bo onesnažena. Ob takem 
onesnaževanju narave se to lahko kaj 
kmalu zgodi.

KAJ PA REŠETO? — Ribničanje že 
nekaj let vztrajno predlagajo, prosijo in 
zahtevajo, naj njihovo občinsko glasilo 
»Rešeto« redno izhaja vsaj enkrat na me
sec. Tudi odgovori so v glavnem vedno 
taki, da bo ribniško ljudstvo uslišano in jih 
bodo vsaj enkrat na mesec osrečili z Reše
tom. Znani ribniški pregovor pa pravi: Če 
sem obljubil, še nisem dal. Tako je Rešeto 
lani izšlo 5-krat. predlani menda le trikrat 
itd. Zdaj pa gre zares. Na zadnji občinski 
seji je bilo spet zahtevano, da je treba za
gotoviti toliko denarja, da bo Rešeto izšlo 
vsaj enkrat na mesec, novost pa je dodatek 
k tej misli: »Treba je razmisliti, če ne bi 
Rešeto postalo štirinajstdnevnik«.

Trebanjske iveri
DODATEK — Delavec v eni od to

varn v občini je prejel skupaj z osebnim 
dohodkom tudi dodatek na težje pogoje 
dela, kije znašal 10.600 dinarjev, in to ti
stih, ki so veljali do novega leta. Neki dru
gi delavec z višjo plačo je dobil ustrezno 
višji dodatek, to je 33.000 taistih dinaijev. 
V valuti starejšega datuma bi omenjena 
prejemka pomenila dober milijon oziro
ma dobre 3 milijone takratnih din. Višina 
dodatkov na težje pogoje dela nima niče
sar skupnega z Markovičevim hokuspo
kusom, pri njej so imele besedo čarovnije 
in vragolije drugih pristojnih dejavnikov 
zunaj tovarne in notri.

NA MEJI RAZKOŠJA? — dedek 
Mraz,  Božiček in Miklavž ter zanesljivo še 
mnogi drugi so zaslužni za to, da so dobili 
trebanjski občinski geodeti nove, oz. večje 
prostore. Tovrstno novost štejejo v krogih 
zavistnežev za preveliko razkošje getaje- 
tov. Očitki na račun domnevno prevelikih 
soban sicer niso nikakršna javna afera, 

»vendar pa drži tudi, da imajo v Trebnjem 
'stalno težave s prevelikimi objekti. Enkrat 
I so to npr. prevelike sobe, včasih previsok 
' blok ipd.

DVOJNO ŠTETJE — Neka redno 
zaposlena oseba, doma iz trebanjske obči
ne, je v fazi prehajanja na novo delovno 
mesto. Da prehod ne bil bi preveč nena
den, je na še »starem« in že na »novem« 
delu. V tolažbo ji dajejo tudi osebni doho
dek za bivanje (!) v novem delovnem 
kolektivu.

IZ NtkŠIH OBČIN r
ifliiiin IZ NtkŠIH OBČIN J*

Lu
PRIZNANJA TO IN SLO

ČRNOMELJ — V decembru je 
bilo v počastitev dneva oboroženih 
sil v občini Črnomelj veliko priredi
tev. Poleg slavnostne akademije, 
svečanega zbora pripadnikov TO in 
rezervnih starešin, razstave strelne
ga orožja so bili obiski v delovnih 
organizacijah in KS. Organiziranih 
je bilo tudi več športnih tekmovanj. 
Na zboru pripadnikov TO in re
zervnih starešin so bile izročene po
hvale in priznanja. Občinske po
hvale so prejeli: Stanislav Dražume- 
rič, Alojz Stegne, Stanko Stariha, 
Srečko Kobetič, Ivan Javševec, Pa
vel Sprajcer in Anton Slinkar. Po
krajinski štab za TO je pohvalil Jo
žeta Kočevarja, Franca Švajgerja, 
Jožeta Hudeljo, Branka Hustarja in 
Stanislava Balkovca. Pohvalo 
RŠTO je prejel Pavle Štefanič. 
Občinski štab za TO je podelil po
sebna priznanja Doju Bojiču, Bori
su Grgurašu, Francu Janešu, Alojzu 
Dergancu in Integralu Črnomelj. 
Plaketa republiškega sekretariata za 
LO je bila podeljena predsedniku 
občinske skupščine Mladenu Ra- 
dojčiču. Najboljši strelci v TO so 
prejeli medalje odličnega strelca.

J. D.

ZSMS PREDLAGA NOVA 
PRIZNANJA

ČRNOMELJ — Da bi spodbudili 
varovanje podedovane naravne in pri
dobljene kulturne dediščine, v črno
maljski ZSMS predlagajo, da bi v obči
ni uvedli dve novi priznanji. Podelili bi 
jih enkrat na leto, dobili pa bi jih tisti, ki 
najbolj oz. najmanj skrbijo za ekologijo, 
razvoj posameznih panog gospodar
stva, na primer turizma ipd. ZSMS 
predlaga, naj bi nagrajenci dobili pisa
nico ah belo brezo za dobro opravljeno 
delo in klopotec ali kopino za slabo de
lo. Alije njihova zamisel padla na plod
na tla, se bo pokazalo na naslednji seji 
zborov občinske skupščine, ko bodo de
legati o tem razpravljali.

KRVODAJALSKI AKCIJI 
V VINICI IN ČRNOMLJU

ČRNOMELJ — Občinski odbor 
Rdečega križa Črnomelj organizira 
redno republiško krvodajalsko akci
jo, in sicer v četrtek, 18. januarja, v 
zdravstveni postaji v Vinici in v pe
tek, 19. januarja, v srednji šoli Edvar
da Kardelja v Črnomlju. Prvi dan bo 
akcija trajala od 7. do 12. ure, drugi 
dan pa od 7. do 13. ure. Rdeči križ 
vabi krvodajalce, da se akcije udeleži
jo v čim večjem številu.

Nizke cene 
so magnet 
za kupce

ČRNOMELJ — V Črnomlju sta 
tik pred novoletnimi prazniki Jožica 
Šavor in Marko Plut odprla prvo za
sebno prodajalno z mešanim blagom 
v mestu, registrirano sicer kot dis
kontno prodajo in maloprodajo, če
prav je trenutno vse blago na voljo po 
diskontnih cenah. Solastnika načrtu-

Jožica Šavor in Marko Plut

jeta, da bosta pozneje, če bosta uspeš
na, odprla še en lokal z maloprodajo.

»Prodajalna je bila odprta šele ne
kaj dni, vendar je odziv kupcev prese
gel vsa naša pričakovanja. V povpreč
ju smo namreč za 10 odst. cenejši kot 
v družbenem, sektoiju, pri pijačah pa 
celo za četrtino. Odločili smo sc za 
minimalni zaslužek od prodanega 
blaga, saj se zavedamo, da so danes 
prav nizke cene največja reklama. 
Doslej v Črnomlju med trgovinami z 
mešanim blagom ni bilo večje konku
rence glede cen, obljubljamo pa. da 
bomo kmalu postali konkurenčni 
družbenim trgovinam tudi glede izbi
re,« povesta Savorjeva in Plut v ime
nu vseh štirih zaposlenih.

V novi prodajalni se želijo čimbolj 
prilagajati kupcem. Tako jim je med 
drugim na voljo kruh iz karlovške pe
karne, ki je cenejši od črnomaljskega, 
ko bodo dobili v trgovino telefon, pa 
bodo večje količine blaga vozili celo 
na dom. »Da se bomo potrudili, ni po
trebno posebej poudarjati, želimo pa 
si le eno: pošten odnos do zasebnih tr
govin. Smo za konkurenco, ki pa naj 
bo zdrava,« pravi Plut. Očitno bodo 
prav zasebne trgovine prisilile druž
bene, da se bodo začele obnašati bolj 
tržno. Prvi dokaz je že tukaj: prvo ne
deljo, ko sta imela odprto prodajalno 
Šavorjcva in Plut, so se tudi v črno
maljski »Dolenjki« spomnili, kako 
pametno bi bilo, da bi bili tudi oni na 
voljo kupcem ob nedeljah.

M. B.-J.

Kdaj zasebno zobozdravstvo?
Tudi v Ribnici začeli razmišljati o zasebni praksi — 
______ Manj bo zaposlenih v javni upravi

RIBNICA - Na zadnji lanski seji 
vseh zborov občinske skupščine so med 
drugim razpravljali o združitvi SIS z 
občinsko upravo in ob tem tudi o poro
čilih vseh teh dejavnosti. Delegati so ob 
tem menili, da gospodarstvo ne bo 
vzdržalo vseh novih obveznosti, ki se 
mu nalagajo, in da to velja tudi za delo 
državne uprave. Predlagali so, naj bi 
zmanjševali število zaposlenih pred
vsem tako, da bi ljudi upokojevali in ne 
zaposlovali novih. Delegatom je bilo 
pojasnjeno, da bo po sedanji zamisli 
javna uprava (dosedanja občinska skup
ščina in sisi) zaposlovala skupaj le 40 do 
45 ljudi, kar je za okoli 20 zaposlenih 
manj kot doslej.

Med poročili pa je bilo deležno še 
največ pozornosti poročilo zdravstve
nega doma, kije lani sklenil z nekateri
mi podjetji posebne pogodbe za zago
tavljanje zobozdravstvenih in zdravst

venih storitev. S tako obliko sodelova
nja so bili zadovoljni tako uporabniki 
kot tudi izvajalci. Razpravljala so celo 
menili, da je bil s takim neposrednim 
pogodbenim povezovanjem dosežen 
veliko večji učinek. Spet drugi pa so se 
spraševali, če večji učinek pri »pogod
benih« ni bil dosežen na račun rednega 
dela in da je treba tudi v rednem delu 
zahtevati enak učinek kot pri pogodbe
nem. Ob tem so nekateri predlagali, naj 
bi posameznim zobozdravstvenim eki
pam dali v najem družbene ordinacije. 
Gotovo je predlog o zasebnem (zo
bozdravstvu povsem v redu, vendar 
naj bi to delo potekalo v zasebnih pro
storih in z zasebnimi pripomočki. Me
šanja zasebnega in družbenega pa ne bi 
smeli spodbujati, saj se iz družbenega 
marsikaj še prerado preseli v zasebni 
žep.

J. PRIMC

Spori že o odtokih o volitvah
Mnogim še ni povsem jasno, kakšne bodo spomladanske volitve —Prerekanja o 

tem, ali naj bo za DPZ 8 volilnih enot ali 1, na koncu pa zmagale 3 enote
ČRNOMELJ — Volilni boj v Sloveniji seje uradno začel z razpisom volitev 

v ponedeljek, 8. januarja. V Črnomlju pa so začeli bitko biti veliko prej, že 26. 
decembra preteklega leta, ko so na seji vseh zborov občinske skupščine spre
jemali tri odloke, povezane z volitvami. Če je eden od delegatov očital rugbolj 
glasnim razpravljalcem, predstavnikom Socialistične zveze, ZSMS in ZK, daje 
njihova razprava izzvenela kot predvolilna kampanja, pa je molk ostalih pri
sotnih moč razumeti tudi kot nerazumevanje odlokov, s katerimi bi si pomagali 
na volitvah.

Da je temu res tako, je že v začetku 
seje potrdil delegat s Komunale, ki je 
dejal, da ne morejo odločati o odlokih, 
ki so jim kar na seji dodali številne po
pravke. Takšno gradivo ni pripravljeno 
za kvalitetno razpravo, pripombe in 
spremembe pa bi lahko vnesli že prej, 
saj v glavnem niso bile vezane na zakon 
o volitvah, ki so ga v republiški skupš
čini sprejemali dan po črnomaljski seji. 
Delegatki iz srednje šole ni bilo jasno, 
zakaj sta v zboru združenega dela iz 
družbenih dejavnosti le dva delegata 
proti 17 ostalim, delegatu iz Iskre pa. 
zakaj je v istem zboru le 30 odst. delega
tov iz industrije in rudarstva, ko je ven
dar v teh panogah v občini zaposlenih 
60 odst. delavcev. Kljub pripombam je 
gradivo ostalo nespremenjeno, saj je po 
besedah predsednika občinske skupšči
ne Mladena Radojčiča v 33. členu za
kona o volitvah zapisano, da je res po
trebno upoštevati število volilcev v vo
lilni enoti, vendar pa vključiti tudi dru
ge, ki delajo v DPS.

Največ prerekanj je bilo glede druž
benopolitičnega zbora, v katerega naj bi 
19 delegatov volili v osmih volilnih 
enotah. Temu so se uprli v Iskri in 
ZSMS, kjer so se zavzemali za eno vo
lilno enoto, saj bi tako imel vsak volilec 
možnost odločati o vseh delegatih. 
Komunisti in Socialistična zveza sta 
mislila drugače, prednost več volilnih 
enot pa utemeljevala z večjo pregled
nostjo, ker bo na listi pač manj imen. 
Razumljivo je, da se obema z več volil
nimi enotami povečajo realne možnosti 
za zmago na volitvah. ZK in SZDL je 
pritegnil tudi Radojčič z utemeljitvijo, 
da bodo tudi za republiški DPZ v eni 
volilni enoti volilci odločali le o 4 dele
gatih in ne o vseh 80. Zmagala je va
rianta o osmih volilnih enotah.

Čez nekaj dni seje pokazalo, da so bi
li glede števila volilnih enot za DPZ 
najbolj predvidljivi v ZSMS, saj so se na 
republiški skupščini odločili, da v eni 
volilni enoti ne bi smeli voliti manj kot 
3 delegate, v črnomaljskem primeru pa

IZBOLJŠAVE V INKOPU
KOČEVJE— VINKOP Kočevje že 

3 mesece dela nova lakirnica, kije pri
spevala k zelo visoki ravni lakiranja ko
pališke opreme in kovinskega pohištva, 
kakršno zahteva zunanji trg. Hkrati so 
izboljšali izkoristek lakov in tako manj 
onesnažujejo okolje. Produktivnost v 
podjetju pa so povečali za 80 do 100 
odstotkov. Za letos pa načrtujejo inve
sticije v računalništvo in pripravo dela.

RAZDRUŽITEV 
SOZDA KG

KOČEVJE — Z novim letom ni več 
sozda Kmetijstvo Gozdarstvo Kočevje. 
Tako pravi sklep osrednjega delavskega 
sveta tega sozda z dne 28. decembra, ki 
tudi določa, daje treba do 28. februarja 
sprejeti vse ostale sklepe v zvezi s tem in 
izpeljati potrebne postopke. Tako delu
jeta zdaj novi dve družbeni podjetji, in 
sicer Kmetijstvo in Gramiz, medtem ko 
ima Gozdarstvo v smislu nove zakono
daje rok za ustrezno oblikovanje do 
konca junija.

Močvirje in precej kilometrov
Na Selu pri Mirni so naposled lani le postrgali mulj iz Homščice — Občina Litija je 
_________ poprijela prej — En klanec manj —Vožnje, a tovorne____________

SELO PRI MIRNI - Selo pri Mirni je vsaj z vidika upravno-politične razde
litve ozemlja trebanjske občine obrobna vas. Nekako obrobna lega je Selu za
gotovila položaj, kakršnega imajo slični kraji pri nas, v nečem pa je ta vas mi
renske krajevne skupnosti vendarle 
nepogrešljivemu križišču poti.

Regulacija ali bolje samo čiščenje po
toka Homščica lanskega oktobra je bila 
pika na i dolgotrajnim prizadevanjem 
Selanov, da bi se rešili zamočvirjenih 
zemljišč, in tako razvlečenost »priprav
ljalnih« del na poti napredka poznajo v 
prenekateri vasi pri nas. O selskih pri
pravah za rešitev omenjenega še kar 
žgočega problema pravi Srečko Križ
nik, član sveta KS Mirna: »Potok je po
plavljal, ker seje v strugi nabral mulj. 
Obrežje je postajalo zamočviijeno in ta 
problem občutijo lastniki zemljišč že od 
leta 1978. Menili smo, da bi ga morala 
rešiti območna vodna skupnost Dolenj
ske, in v tem smislu smo postavljali de
legatska vprašanja v zboru krajevnih 
skupnosti. Vendar zato melja v potoku, 
katerega strugo v litijskem predelu je 
sosednja občina Litija že očistila, ni bilo

vsak dan znova podobna precej

nič manj. Nazadnje smo za urejanje 
Homščice namenili denar krajevnega 
samoprispevka, poleg tega smo uporab
ljali še družbeno denarno pomoč.«

so bile takšne le tri volilne enote. Poleg 
tega so se v ostalih treh dolenjskih obči
nah odločili za eno volilno enoto. Tako 
so morali pretekli ponedeljek v Črnom

lju znova sklicati sejo zborov, v urad
nem predlogu pa so bile tokrat 3 volilne 
enote za DPZ. ZSMS in Semičani so 
znova zagovaijali eno volilno enoto, 
večini delegatov pa je šla razprava tako 
in tako na živce in bi najraje kar na za
četku izglasovali, kar je bilo predlaga
no. Vprašanje je, kakšne bodo priprave 
na volitve, ko je že pri sprejemanju od
lokov toliko nezainteresiranosti. Sicer 
pa je tudi tokrat pri glasovanju zmagal 
uradni predlog.

M. BEZEK-JAKŠE

S potepa po štirih občinah
S poti okrog zaprtega območja Kočevske

nes je Čabar znan vedno bolj po svojemKOČEVJE, RIBNICA, ČABAR, 
DELNICE — Če želiš iz Kočevja preko 
Drage, Osilnice in Fare spet v Kočevje, 
moraš potovati skozi štiri občine, od tega 
skozi dve hrvaški. Zanimivo pa je, da pri 
tem popotovanju štirikrat potuješ po ko
čevski občini, vmes pa po ostalih treh 
občinah (Ribnica, Čabar, Delnice).

KOČEVJE — Pot se začne v Kočevju, 
kjer mladina in tudi občinsko vodstvo v 
zadnjem obdobju napovedujeta akcijo za 
»Odpiranje zaprtega prostora«, ki je po
vezana s tako imenovano revitalizacijo 
Kočevske. O tem zdaj razpravljajo v pre
več zaprtih krogih.

SODRAŽICA — V ribniški občini je 
še posebno zanimiv klanec med Sodražico 
in Vagovko, kije na vseh nevarnih mestih 
spomladi, poleti in jeseni precej na debelo 
poust s peskom. Vozniki bi želeli, da bi bil 
tako pršut tudi pozimi, ko je sneg in led.

LOŠKI POTOK — Pred Loškim po
tokom je na desni strani ceste odlagališče 
žaganja in raznih lesnih odpadkov. Dru
god po svetu žaganja ne mečejo proč in 
onesnažujejo okolja. Že v bližnji Podpre- 
ski ga na primer porabijo za kutjavo v kot
lovnici centralnega ogrevanja.

DRAGA — Vasi Lazeč, Podpreska, 
Draga, Trava in Podplanina so v kočevski 
občini. Ti kraji so tudi najbolj oddaljeni 
od Kočevja, kjer je njihovo občinsko sre
dišče, s katerim pa so zelo slabe avtobusne 
zveze. Podplanina je vas nad Čabrom in 
Čabranko, znana po zemeljskih plazovih. 
Od Trave do Čabra je tudi še edini neas- 
faltirani cestni odsek te krožne ceste v ko
čevski občini. Opaziti je tudi že mestni 
vpliv - - razbite kažipote.

•ČABAR — Čabar je občinsko središče 
na Hrvaškem, po katerem so se še pred 
kakima dvema desetletjema sprehajali 
medvedje, prebivalci pa so govorili boljšo 
slovenščino kot marsikje v Sloveniji. Da-

Srečko Križnik

Če so se Selani v omenjenem prime
ru spoprijeli s tegobo, ki jo povzroča ni
žinski svet, se bodo v načrtovanem 
gradbenem posegu na poti proti Migol- 
ski Gori lotili problema s hribom. Mor
da bodo lokalno prometnico celo asfal
tirali, vsekakor pa bodo na njej nekoli
ko izravnali klanec, zdajšnjo veliko 
težavo. Kar se še nanaša na promet in 
hkrati na trditev, daje Selo kot križišče, 
je dejstvo, da skozi kraj vozi precej to
vornjakov, saj tu teče promet med Pre- 
sadom iz Gabrovke in mirensko želez
niško postajo. Kolikor voženj že opravi
jo ti kamioni, jih je — sodeč po 
Križnikovih besedah — več kakor vo
ženj avtobusov, ki povezuje Selo s sve
tom. »Eden od problemov, ki spominja 
na obrobnost, je slaba avtobusna pove
zava. Razen šolskega avtobusa s Sela ne 
vozi noben drug,« pravi selski delegat v 
vodstvu matične krajevne skupnosti, 
Križnik. Kot bi pozabljal, da lahko 
pride do najbližjega avtobusa na Mirni 
že po 5 kilometrih!

M. LUZAR

Kakšen bo 
sisovski 

nadomestek?
Ob seji skupščine

TREBNJE — Na zadnjem lan
skem zasedanju trebanjske občin
ske skupščine so na skupni seji zbo
ra krajevnih skupnosti in zbora 
združenega dela — vsaj tu zaneslji
vo — delegati zlivali žolč na odlok o 
določitvi nalog in pristojnosti odbo
rov samoupravnih interesnih skup
nosti Osnutek tega odloka, ki je po 
razpravi posul predlog, so sprejeli 
Toda pred tem dogodkom so vsaj 
nekateri od zbranih narodovih iz
brancev povedali da vidijo v predlo
ženem besedilu odloka kvečjemu 
no vo lepo pisarijo in nikakor ne do
ločil, po katerih bi bil kdo od res
ničnih prihodnjih upravnih vladar
jev primoran odločilno upoštevati 
delegatske zahteve. Dvomi o moči 
novih postsisovskih političnih tvorb 
so v delegate očitno zašli skupaj z 
besedami, v katerih so v odloku za
pisane pristojnosti in naloge posa
meznih odborov. Delo odborov naj 
bi bilo po teh formulacijah namreč 
pretežno dajanje mnenj, obravnava 
tega in onega, sodelovanje s kom, 
skrb za uresničevanje, sprejem za
ključnega računa ipd., vsekakor pa 
tako, so menili delegati, da je škoda 
v odbore zbrati malo armado ljudi, 
če le-ti tam ne smejo o ničemer 
odločati

Kolikor bi kdo pristal, da so 
predvidene naloge odborov res in 
izključno papirnato odločanje, toli
ko so zanj delegati s takimi sodbami 
odrazili resnico. In če torej je ena 
resnica nesporna centralizacija od
ločanja v državnih rokah, potem je 
resnica tudi obstoj političnih skupin, 
ki se najavljajo za nadomestnega 
kritičnega ocenjevalca in »svetoval
ca« vlad V Trebnjem je tako najavo 
morda pravkar podpisala ZSMS, 
ko je sestavila obetavno »osnovno 
strategijo razvoja občine Trebnje«.

M. LUZAR

VAS-FARA — V Vas-Fari je spet 
dišče KS Kostel v občini Kočevje. Iz te

J po s
krajanu Petru Klepcu, pesniku Zlatku Po- 
chobradskem (ki piše v domačem narečju, 
zelo podobnem slovenščini), po tem, da 
hodijo nekateri slovenski otroci sem v 
osnovno šolo in da Čabranci ne vedo, kam 
s smetmi in kje urediti odlagališče odpad
kov. Najraje bi to storili kar pri izviru 
Kolpe in tako ogrozili še to razmerma či
sto reko.

OSILNICA je spet eno izmed središč 
krajevnih skupnosti v občini Kočevje. 
Prebivalci obeh strani Kolpe živijo zgled
no složno in ne nasedajo provokacijam. 
Republiške meje sploh ni čutiti, in to ne 
pri zaposlovanju, ne pri šolanju, ne pri 
zdravstvu, ne pri kulturi in tudi ne pri raz
nih akcijah.

Pri Starih malnih so redno vsako po
mlad mednarodna tekmovanja kajakašev 
in kanuistov, tuje vsako leto start medna
rodnega spusta po Kolpi, poleti pa je tu 
tudi kajakaška šola za domačine, Zagreb
čane in druge, pa tudi za tuje turiste.

RIBJEKje vas, kije znamenita posvoji 
nad 350 let stari cerkvici in njeni opremi, 
ki jo obnavljajo v Restavratorskem centru 
Slovenije. Znan je tudi po naravnih zani
mivostih in pravljici o okameneli družini: 
možu (»Mož« ali »Divji lovec« je skala 
pod Loško steno), ženi in otrocih, ki so vsi 
okameneli in jih je še danes videti na po
bočju kanjona Kolpe od Ribjeka do Loš
ke stene.

DELNICE — Pri Mirtovičih pridemo 
spet na hrvaško stran Kolpe v občino 
Delnice. Od Mirtovičev proti Kužlju je 
ekipa vojakov razširila del ceste. Letos 
bodo dela nadaljevali. To je tudi edini 
(okoli 6,5 km dolg) cestni odsek po Hr
vaški, ki še ni asfaltiran.

et sre- 
fz te KS

smo v zadnjem času objavili več sestav
kov, zato naj tokrat dodamo le, da imajo v 
Rauhovi gostilni dve sliki gradu Kostel. 
Manjša je izdelana po Valvasoijevi pred
logi, večja pa je delo slikaija samouka iz 
Hrvaške. Morda bi kaj malega utegnila 
koristiti restavratoijem, saj načrti obeh 
porušenih kostelskih gradov niso ohra
njeni.

KOČEVJE — Pot preko štirih občin je 
zaključena. Vodila je takorekoč po obodu 
enega izmed zaprtih delov v kočevski 
občini, ki je po velikosti druga največja v 
Sloveniji, hkrati pa najredkeje naseljena.

JOŽE PRIMC

Z NOVIM LETOM 
DRUGAČE

KOČEVJE — V programu revitali
zacije občine Kočevje je posebno po
glavje posvečeno tudi informiranju, 
ugotovljeno je, daje bila širša javnost o 
Kočevski doslej slabo obveščena. V 
občini ni bilo poskrbljeno za organizi
rano informiranje (informacijski cen
ter). Do minulega leta je bila za Kočev
sko značilna zaprtost informacij. Za 
obveščanje o svoji dejavnosti niso bila 
zainteresirana ne podjetja ne občinski 
organi in organizacije. Nobenega inte
resa ni bilo za ekonomsko propagando. 
Prav tako ni bilo posluha za reševanje 
materialnih in denarnih težav sredstev 
obveščanja. Bili pa so tudi pritiski in 
ukrepi proti tistim, ki so novinaijem da
jali informacije. V načrtu o revitalizaci
je Kočevske je zdaj predvidenih več 
ukrepov, da bi obveščanje izboljšali. 
Med drugim so z novim letom uvedli 
redne tedenske novinarske konference.

ZBOR ZDRUŽENEGA 
DELA VEČJI

TREBNJE — V skupščino občine 
Trebnje bodo na letošnjih volitvah izvo
lili v zbor združenega dela 19 delegatov 
v druga dva zbora pa po 16. Tak pred
log so po daljši razpravi in vmesnem 
usklajevanju mnenj in zahtev prisotnih 
delegatov vseh treh zborov sprejeli ob 
koncu zasedanja delegati na seji tre
banjske občinske skupščine 28. decem
bra lani. Prvotni predlog za sestavo 
skupščine, ki so ga z gradivom prejeli 
trebanjski delegati, je predvideval za vse 
zbore 16 delegatov, omenjeno poveča
nje pa je posledica stališča trebanjskega 
občinskega sindikalnega sveta. Le-ta je 
na skupščinski seji nastopil z zahtevo po 
zmanjšanju družbenopolitičnega in zve
čanju zbora združenega dela. Zahtevo 
je sindikalni svet oblikoval dan prej na 
svoji posebni seji.
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IZ NtkŠIH OBČIN m IZ NNŠIH OBČIN
Hotel Turist ponujajo v najem

Emona Posavje na poti k poslovnosti —Dobrodošli tudi kupci s čeki
BREŽICE — V prvih dneh novega leta so se tudi Brežičani 7. malce strahu 

odpravljali po nakupih. Spraševali so se. ali lahko napišejo ček, ali se bodo 
znašli 7 novimi dinaiji in z novimi cenami ter nenazadnje, ali bodo sploh našli 
odprte trgovine. Vse kaže, da so se 7našli vsak po svoje, saj nakupovanje in 
prodaja tečeta po starem, le v mnogo manjši meri. Pra7niki so namreč osiroma
šili denarnice.

Kolje pretekli leden povedal Anion 
Bibič, direktor podjetja Emona Posav
je. v vseh njihovih poslovalnicah še na
prej sprejemajo čeke. Čeprav jim je ne
gotovinsko plačevanje izredno poveča
lo količino administrativnega dela. niso

DEDEK MRAZ IN 
HUMANITARNA AKCIJA

BREŽICE Na novoletnem otroš
kem živžavu se je zbralo precej ljudi. 
Največ pozornosti otrok in njihovih 
staršev je bil seveda deležen dedek 
Mraz. čeprav so se obiskovalci lepo od
zvali tudi na ostala dogajanja na prizo
rišču. Organizatorica, občinska organi
zacija ZSMS, je ob pomoči številnih 
podjetij, organizacij in posameznikov 
pripravila pester program. Vsi nastopa
joči. med njimi tudi narodnozabavna 
ansambla Dobri prijatelji in ansambel 
Tonija Hervola, so sodelovali brezplač
no. Na živžavu je potekala tudi humani
tarna akcija srečelov in zbiranje pro
stovoljnih prispevkov. Organizator je 
po končani prireditvi nakazal 700 din 
otroškemu oddelku brežiške bolnišnice.

Izsi^en odstop 
direktorja 

sevniške Žage
Po odstopu V. Marče- 
tiča GG Brežice spet

vozi hlodovino
SEVNICA — »Od 15. decem

bra lani je trajala blokada dobav 
hlodovine naši žagi, ko pa so bre
žiški gozdarji zvedeli za moj odstop, 
so hlodovino takoj naslednji dan, to 
je 5. januarja letos, spet začeli voziti. 
V vodstvu GG Brežice so grožnjo, 
da pač ne bo hlodovine, dokler bo 
Marčetič še direktor sevniške Žage, 
uresničili,« nam je v ponedeljek po
vedal Vukašin Marčetič, direktor 
sevniške Žage, tozda Gozdnega 
gospodarstva Brežice.

Po njegovem pripovedovanju so 
se odnosi z gozdarji najbolj skrhali, 
ko je Marčetič glasno povedal, da 
razmišlja in vidi prihodnost 66- 
članskega sevniškega kolektiva v iz
ločitvi iz delovne organizacije GG. 
bodisi kot samostojnega podjetja ali 
pa v navezavi s kakšnim drugim 
podjetjem. In ko se je Marčetič za
čel pogovarjati s krško Celulozo, 
oz. po novem Vidmom o možnih 
oblikah sodelovanja in povezova
nja Žage s tem papirniškim velika
nom, je očitno gozdarjem prekipe
lo. Zlasti še, ko so se v vodstvu GG
prepričali, da v Vidmu kar resno 
razmišljajo o sevniški Žagi pod svo
jo streho. Marčetič je tedaj dokon
čno dobil etiketo direktorja, s kate
rim se gozdatji ne morejo pogovar
jati, in so mu prepovedalli, da bi se z 
Vidmom še dogovarjal o združitvi 
oz. pripojitvi.

Razumljivo je. daje Marčetič tu
di pogorel, ko je predlagal, naj bi 
delavcem Žage na (že dolgo vsilje-

* Od 66 delavcev temeljne oiga- 
nizacije združenega dela Žaga v 
Sevnici se je na referendumu za 
združitev s tozdom Gozdarstva 
TG Brežice odločilo 49 delavcev, 
IT jih je bilo proti, dve glasovnici 
pa sta bili neveljavni. Zdaj se mo
rajo o združitvi opredeliti še de
lavci tozda Gozdarstvo.

tozda Žaga s tozdom Gozdarstvo 8. 
januarja ponudili kot alternativni 
predlog še združitev tozda Žaga s 
krškim Vidmotn. Gozdarji so pre
strašili delavce Žage, da lahko že 
decembra ostanejo brez plač zaradi 
slabega poslovanja v letu 1989 
(Marčetič pa zatrjuje, da so delavci 
na Žagi že ustvarili dovolj ne le za 
decembrske, ampak tudi za januar
ske plače), češ, kako daleč pa je še 
združitev z Vidmom. Verjetno so 
tudi pod vtisom črno naslikane pri
hodnosti na delavskem svetu spreje
li odstop direktorja, ki jih je po ki
lavi sanaciji in premalo učinkoviti 
prisilni upravi pripeljal leta 1988 po 
uspešnosti poslovanja na sam vrh 
tozdov GG Brežice. Marčetič pravi, 
da noče nikakršne afere, ampak 
predvsem čiste račune Toda afera 
je, hočeš nočeš, tu! Več prihodnjič!

P PERC

niti pomislili, da bi se sprejemanju če
kov odpovedali.

»Večji problem od čekov so bili novi 
dinarji, zaradi katerih smo morali čez 
noč spremeniti se cene. Če upoštevamo, 
da so bili vmes novoletni prazniki, daje 
bilo razen cen v konvertibilnih dinarjih 
potrebno narediti še popis blaga zaradi 
višjega prometnega davka, da so pone
kod imeli tudi letne inventure, povrh

TUDI ŠTEVILKE
LAHKO ZABOLIJO

BREŽICE — V prvih devetih mese
cih leta 1989 se je fizični obseg proiz
vodnje v brežiških podjetjih glede na 
enako obdobje v letu poprej zmanjšal 
kar za 11 odstotkov. Podatek o padanju 
fizičnega obsega bi moral biti deležen še 
toliko večje skrbi, če vemo, da se na 
ravni republike obseg industrijske pro
izvodnje povečuje. Največji padec so 
zabeležili v Kmetijski mehanizaciji Kr
ška vas, v Tovarni pohištva in v 
Opekarni-Rudnik. V nasprotju s temi 
podjetji je Splošno livarstvo Dobova 
izkazalo kar 31-odstotno povečanje 
proizvodnje. Delež poslovnih prihod
kov od izvoza je le za spoznanje večji 
kot v obdobju predtem, skoraj polovico 
pa ga ustvari Tovarna pohištva. Ta seje, 
zraven Motela Čatež, po devetih mese
cih preteklega leta pokazala kot edini 
izgubar v občini. V primerjavi s prvim 
polletjem, ko so izgubo izkazala štiri 
podjetja, je zdaj število manjše, zato pa 
se je izguba sama še povečala.

vsega pa še popis blaga zaradi spreme
njenega davka na cigarete, je bilo dela 
precej. Danes je vse naše blago označe
no z novimi cenami, le nekatere blagaj
ne še delajo po starem, saj serviserji ne 
zmorejo naravnati vseh obenem,« je 
povedal Bibič.

Podjetje F.mona Posavje je tudi last
nik nekaterih gostinskih objektov, ki pa 
so že dalj časa na robu rentabilnosti. Za
radi tega st) se v vodstvu podjetja ne
davno odločili, da oddajo v najem hotel 
Turist v Brežicah, saj bo drugače brez 
rednega vzdrževanja propadel. Direk
tor Bibič o tej odločitvi meni: »Hotel bo 
lahko v zasebnem vodenju, še posebno 
če ga bo prevzela družina, izredno uspe- 
šen. Na področju gostinske dejavnosti 
družbeno in zasebno poslovanje nista 
izenačena. Družbeno gostinstvo ima ve
like dejatve in pri vsem poslu niti pare 
ne more utajiti. Delavca, ki ga enkrat 
zaposli, se ne more zlepa znebiti, zato

• Hotel Turist je torej danes na raz
polago najboljšemu zasebnemu po
nudniku za dobo desetih let. Zanimi
vo je, da je tak oglas doživel izredno 
velik, celo nepričakovan odziv. Vod
stvo podjetja je doslej opravilo že ve
liko pogovorov, a pri tem kot prvi 
pogoj postavlja, da zasebnik zagotovi 
vsem zaposlenim še naprej delo. To 
pa je za večino interesentov pretrd 
oreh, saj je v hotelu danes zaposlenih 
kar 16 ljudi. V se kaže, da se bodo mo
rali pogajati, če bodo res hoteli objekt 
in delovno enoto rešiti pred propa
dom. Prvi korak je torej že storjen, v 
podjetju Emona Posavje pa pravijo, 
da mu bodo sledili tudi ostali: posto
poma naj bi v najem oddali tudi ostale 
gostinske lokale.

• Tri ključne besede demokratične 
opozicije so: sprememba, skromnost
in sredina. Začenjajo se z isto črko 
kot naše ime: Slovenija. (D. Rupel)

marsikdaj nima pravih in odgovornih 
ljudi. Sicer pa sem prepričan, daje tudi 
v primeru, če se pogoji povsem izenači
jo. prihodnost gostinske dejavnosti 
predvsem v zasebnih rokah.«

D. DUŠIČ

»Bodimo aktivni, 
da ne bomo jutri 

radioaktivni!«
V Brežicah se oblikuje 

zeleno gibanje
BREŽICE — Nič čudnega, če je 

odprto pismo brežiških mladincev 
dvignilo toliko prahu. Mladi sicer niso 
dobili ustreznih odgovorov, kaj šele 
rešitev za odprte probleme, razpravo 
o ogroženosti okolja pa so le sprožili. 
Zavrelo je v začetku novembra, ko se 
je sosednja krška skupščina priprav
ljala na sprejem sprememb družbene
ga plana občine. Te naj bi omogočile 
razširitev začasnega skladiščenja ni
zko in srednje radioaktivnih odpad
kov znotraj Jedrske elektrarne Krško. 
Če so ekonomski interesi v Krškem 
navijali za sprejem, pa v Brežicah ni 
bilo nobenega razloga, da sc ne bi 
glasno uprli.

Ustanovljen je bil Iniciativni odbor 
za zelene v Brežicah. Še istega meseca 
je skupaj z. občinskim SZDL in ZSMS 
organiziral ekološki protestni zbor v 
Brežicah, na katerem so sprejeli tudi 
znano protestno izjavo. Razprave o 
ekoloških vprašanjih so spodbudile 
tudi delegate v občinski skupščini, ki 
so pristopoma podprli zahteve pro
testnega ekološkega zbora. Občinska 
delegacija je nekaj vprašanj v zvezi z 
JEK postavila tudi v republiški skup
ščini.

Novembrska skupščina občine kr
ško pod pritiskom javnosti ni sprejela 
sprememb občinskega družbenega 
plana, temveč je o njem odprla javno 
razpravo. Vanjo se je želel vključiti 
tudi iniciativni odbor zelenih Brežice, 
zalo je zahteval gradivo. Meni na
mreč. da tokratna sprememba plana 
presega pristojnosti skupščine občine 
Krško, kajti morebitna jedrska katas
trofa ne jxizna ne občinskih ne držav
nih meja. Če gradiva za javno razpra
vo ne bodo dobili pravočasno, bodo 
zahtevali, naj sc rok zanjo podaljša.

B. D.

»Vroči« telefoni
Največ hude krvi v Piše- 
cah povzročata odlaga

nje in neobveščenost
PIŠECE — Med interesenti, ki so že 

zdavnaj plačali razpeljavo telefonov po tej 
krajevni skupnosti, vre, ker jim PTT odla
ga priključitev, razpoložljive številke pa so 
si razdelili pretežno člani gradbenega od
bora. sta jtovedala Jože Dirnbek in Jože 
Pšeničnik. Na pobudo prizadetih sta skli
cala že več sestankov interesentov oziro
ma plačnikov mimo gradbenega odbora, 
ker menita, da bi odbor moral ravnati po 
mnenju večine in v dogovoru s širšim kro
gom ljudi razporejati priključke po vaseh. 
Zaradi tega so imenovali komisijo, v kate-

-*•

m M
Jože Pšeničnik Jože Dirnbek

S plinom nad umazano ozračje
Aprila letos bodo začeli napeljevati plinovod za Dolenjsko in Posavje

ri so zastopane vse vasi. Ta naj bi odločala 
o ponovni razporeditvi telefonov, in ne 
gradbeni odbor, ki je gledal le na svoje 
člane.

Na zadnji sestanek so klicali predstav
nike občinske skupščine, PTT Novo me
sto, UJV Krško in funkcionarje domače 
krajevne skupnosti. Pričakovali so direk
torja PTT Gerdoviča, vendar niso dobili 
informacij iz prve roke, ker mu je dovolj 
prepirov in je zato že lani na Bizeljskem iz
javil, da ne bo prišel več v te kraje. Na av
tomobilu so mu neznanci razrezali gume, 
zato morajo zdaj računati na uradne poti. 
Pošti je popolnoma vseeno, komu napelje 
telefon, in če jih ni dovolj, morajo krajani 
samo povedati, kje ga najbolj potrebujejo. 
Nerodno je edino to, da so Pišečani, tako 
trdijo, šele zdaj zvedeli, da bodo lahko vse 
njihove številke priključili šele tedaj, ko 
bo zgrajena centrala v Brežicah. Predvi
doma naj bi bilo to konec tega leta, pol le
ta pozneje pa bi dobili zvezo s svetom tudi 
pišeški naročniki.

Zagotovo pa prepiri samo škodijo in je 
zadnji čas, da se domačini trezno pogovo
rijo o vsem, kar jih spravlja v slabo voljo. 
Priložnost za to bo 30. januarja, ko naj bi 
se iztekel rok za finančni obračun in poro
čilo o opravljenih urah za telefonijo na 
Pišečkem.

J. T.

KRŠKO — Čeprav se začenja napeljava plina na Dolenjskem, Posavju in 
Radečah približno 10 let za ostalo Slovenijo, si vsi veliko obetajo od plina. 
Predvsem čistejši vir energije in zato v zraku manj žvepla, velja pa opozoriti 
tudi na možnost, da termoelektrarna v Brestanici, ki jo sedaj poganja bencin, 
preide na plin.

Priprave na napeljavo plina potekajo 
že nekaj časa in so sedaj tako rekoč v 
zaključni fazi. Dela naj bi se namreč 
pričela letos aprila, čez dobri dve leti pa 
naj bi gospodarstvo iz Posavja in Do
lenjske že dobilo prve kubike plina. 
»Zdaj vsekakor velja zagrabiti za pri-

porabljen za gradnjo 120 ali 140 km 
plinovoda na Dolenjskem in v Posav
ju.« Tako se bo slovenski plinovod od 
sedanjih 750 km povečal na okoli 900 
km, celotna količina porabljenega plina 
pa na 1 milijardo kubikov.

Vse to bo omogočeno, ker bo kon
čno le podpisana pogodba o dobavah 
alžirskega plina, ki pa je nekaj časa vise
la v zraku zaradi kratkega stika na rela
cijah z zvezno administracijo. Sicer pa 
naj bi uporaba plina na našem območju 
zmanjšala onesnaževanje z žveplom v 
slovenskem merilu za okoli 6 odst. V 
marsikaterem mestu računajo tudi na

napeljavo daljinskega ogrevanja, tako 
da bo manj žvepla tudi iz individualnih 
kurišč. Tako v Posavju kot na Dolenj
skem pa računajo še na en pomemben 
»stranski produkt«. »Zavzemamo se za 
to, da bi uporabljala plin kot pogonsko 
sredstvo tudi termoelektrarna Brestani
ca. Ko bi namreč prenehala uporabljati 
izredno drag bencin ter prešla na plin, 
ne bi bila več elektrarna v rezervi in 
namenjena intervencijam, marveč bi 
začela redno delati. S tem bi se precej 
izboljšala preskrba z električno energijo 
v Posavju in na Dolenjskem. Dolgo
ročnejši cilj pa je poleg tega še gradnja 
110-kilovatne razdelilno-transformator- 
ske postaje, ki bi nam omogočila nepo
sredno napajanje iz JE Krško in TE 
Brestanica,« je povedal inž. Niko Ku-
rent J. SIMČIČ

POLSKA MALCA IN 
PREDVOLILNI BOJ

Odkar je Polska malca iz Krškega 
postala ena izmed najbolj znanih rock 
skupin v Sloveniji, si je pridobila pravi
co nastopanja celo v Krškem. Vendar 
pa ji občinska konferenca ZSMS v 
Mladinskem domu ni dovolila predbo
žičnega nastopa samo zaradi njenega 
renomeja, marveč jo je skušala povleči v 
svoje predvolilne boje. Rokerji iz Polske 
malce naj bi med ljudstvo delili pristop
ne izjave za ZSMS, a jim kljub napre
zanju ni uspelo, da bi zbrali kaj dosti teh 
izjav. Kdo ve, ali bodo, tako neučinkovi
ti, še lahko nastopali v Krškem?

Nove spodbude za ustvarjalnost
Sevniška občinska raziskovalna skupnost podelila priznanja inovatorjem — 

Inovator leta je Edvard Gluk iz Inesa, ki je za razvoj že veliko prispeval

Inž. Niko Kurent

SEVNICA — Občinska raziskovalna skupnost v Sevnici je za inovatoija leta 
1989 razglasila Edvarda Gluka, tehnologa v Inesu, ki v tej firmi že od vsega 
začetka pomembno prispeva pri razvoju.

Gluk je v skupini sodeloval pri razvo- rad in z uspehom prenaša na mlajše

ložnost, ki se nam ponuja,« meni inž. 
Niko Kurent, dosedanji predsednik 
energetske skupnosti Dolenjske in Po
savja (skupnosti sedaj ni več) in pred
sednik iniciativnega odbora za plinifi
kacijo. »Celotna naložba bo sicer 
veljala 25 milijonov dolarjev, vendar 
bosta okoli 70 odst. vsega denarja pri
spevala Petrol in republika. Torej mo
ramo pri nas v Posavju in na Dolenj
skem zbrati 7 milijonov dolarjev. Zdaj 
šele izdelujemo merila za to, vendar pa 
je že sedaj jasno, da bo največ prispeva
la TCP Videm, ki bo porabila kar 90 
milijonov kubikov plina. Del tega de
narja je bil že porabljen za raziskave in 
izdelavo projektov, ostali denar pa bo

ju prototipa prvega Incsovcga frekven
čnega regulatorja, zatem je v skupini 
sodeloval še pri prototipu dveh podob
nih naprav, s sodelavcem je nato razvil 
še tri različne regulatorje. Samostojno 
pa je Gluk razvil in skonstruiral proto
tip analognega dajalnika pomika ter 
družine tokovnih komparatorjev. Gluk 
zdaj samostojno pripravlja še frekvenč
ni pretvornik majhnih moči v ceneni iz
vedbi. Svoje bogato znanje in izkušnje

VSI NAJ TRPIJO 
NERAZVITOST

ODZLINDRNIK 
METALNE ZA TE 

TRBOVLJE
KRMELJ Delavci krmcljske Me

talne so med prazniki pomagali ekipam 
vzdrževalcev trboveljske termoelektrar
ne pri zamenjavi dotrajanega odžlindr- 
nika pod kotlom / novim, ki so ga izde
lali v Krmelju. Lani so v Termoelektrar
ni Trbovlje proizvedli 624 GW ur 
električne energije in so, navzlic temu 
da so bili Trboveljčani 48 dni v rezervi, 
skoraj v celoti izpolnili plan.

SEVNICA — Upoštevaje reupbliška 
izhodišča in če ostane v družbenih de
javnostih enako stanje kot leta 1989, je 
v sevniški občini skupna stopnja višja za 
2,67. Od skupne stopnje 27.09 gre 
14,97 za republiške in 12,12 odst. za 
občinske programe, je dejal Ljubo Mo- 
tore na zadnji seji sevniške občinske 
skupščine. Motoreta, vodja skupnih 
služb zdaj že bivših sisov, so delegati iz 
gospodarstva (Lisca, Jutranjka) dopol
nili z. zahtevo, da sevniško gospodarstvo 
ne prenese večjih obremenitev kot leta 
1989. na kar je treba opozoriti tudi v 
republiški skupščini. Vse službe v obči
ni morajo trpeti isto nerazvitost kot mi. 
je dejal Boris Kozamernik iz Lisce.

strokovnjake.
Naziv inovatorja je občinska razis

kovalna skupnost podelila obrtniku Ul- 
richu Ruprclu st. za razvoj in izdelavo 
prototipa za suho žigosanje voznih kart 
ter Aleksandru Berku, ki so ga za več 
izboljšav v proizvodnem procesu Me
talne Tovarne lahkih konstrukcij v Kr
melju za inovatorja leta Metalne razgla
sili že sami sodelavci.

Laskavo priznanje inovatorja so si 
prislužili tudi trije delavci sevniške M- 
Kopitarne. Martin Kreže,skupinovodja 
linije raztezačev in napenjačev, je v letu 
1989 prijavil v svojem podjetju kar 22 
različnih izboljšav, ki sojih vse po vrsti s 
pridom uporabili. Tudi razmišljajoč in 
odgovoren odnos do dela, ki ga je v 
Kopitarni pokazal mlad delavec Dušan 
Metelko, šabloner za lesene podplate, je 
obrodil pri večini izmed devetih predla
ganih tehničnih izboljšav na obdeloval
nih strojih za proizvodnjo lesenih pod
platov, dobre sadove. Ker finančni 
učinki teh izboljšav še niso izračunani, 
so Metelku v Kopitarni zaenkrat omo
gočili le napredovanje na bolje plačano 
in odgovornejše delo, medtem ko so 
Kržetu zavoljo njegove prizadevnosti in 
številnih izboljšav nekoliko povečali 
plačo.

In naposled je tu še tretji delavec Ko
pitarne. ki sije prislužil naziv inovator
ja. to je Slavko Zakošek st., tehnolog v

razvoju. Zakošek je v letu 1989 zavzeto 
sodeloval pri razvoju novega izdelka 
Soft Wood, s svojo pronicljivostjo je 
omogočil rešitev večine tehnoloških 
problemov izdelave tega izdelka. Obsto
ječo tehnologijo je prilagodil za izdelo
vanje novega izdelka in tako podjetju 
prihranil precejšnje naložbene denarce.

P. PERC

POSLUH ZA INOVACIJE — Sev
niška raziskovalna skupnost je po
sebno priznanje podelila projektivni 
skupini krmeljske Metalne. V tem ko
lektivu imajo najbolj izdelan način 
spodbujanja inovativnega dela, tako 
v organizacijskem, kakor tudi v 
gmotnem smislu. Na sliki: Drago Lo
gar (na levi) iz Metalne sprejema v 
imenu skupine priznanje iz rok tajni
ka ORS Sevnica Alberta Felicijana. 
(Foto: P. P.)

Novo v Brežicah
CENTRALIZACIJA — Sisi posto- 

jx>ma prehajajo na vajeti občinskih in re
publiških upravnih organov, a kako se bo 
ta novotarija obnesla, sije težko predstav
ljati. Kdo ve, kaj je vodilo komite za druž
benoekonomski razvoj občine Brežice, da 
si je med drugim omislil tudi naslednjo 
pristojnost. Sodeč po delegatskem vpra
šanju v skupščini, je ta organ namreč pre
verjal, kako so po osnovnih šolah izvedli 
proslavo občinskega praznika in koliko 
časa so zanjo porabili. Tako, dragi šolniki, 
zdaj boste pa videli, kaj se to pravi — 
oblast v eni hiši!

VS OBČINA JE PRAZNOVALA 
Na predpraznični petek seje po tukajšnjih 
cestah vozilo marsikaj in tudi v marsika- 
kem stanju. Pod večer, koso za šanki viseli 
le še najbolj vztrajni, je slavje zadonelo tu
di iz občinske hiše. Tega prisotni niso mo
gli prikriti niti z diskretno svetlobo niti ne s 
priložnostno zatemnitvijo oken. V mrak 
se je razlegalo bučno petje in tisti, ki so ga 
slišali, so si mislili: »Če so Občinarji tako 
razglašeni tudi pri delu, potem ni čudno, 
da smo tam, kot smo!«

SINDIKALNO VESELJAČENJE — 
Po naši domovini se je že ves teden pred 
novim letom praznovalo in zato tudi bolj 
malo delalo. Prijatelj iz Avstrije se temu ni 
mogel načuditi, mi pa ne moremo raz
umeti tistih, ki zabave sploh niso imeli. In 
v brežiških logovih so tudi takšni. Na ža
lost, kajti, gorje tistemu podjetju, ki svojim 
delavcem ne zmore plačati poštene malice
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V času od 9. do 24. decembra 1989 so v 
brežiški porodnišnici rodile: Bariča Kole- 
lič iz Vel. Rakovice — Nikola, Marina 
Milečki iz Molvic — Magdaleno, Fran
čiška Jankovič z Malega Obreža — Kri
stino, Andrejka Naglič z Lok pri Leskovcu 
—Karmen, Slavica Horvat iz Grdanjccv 
— Katarino, Ana Zofič s Cirnika — Jer
neja, Marija Beljak iz Samobora — Anto
na, Branka Kuševič iz Laduča Valenti
no, Vesna Polšak-Hadjijali iz Krškega — 
Mateja, Zlatka Bogovič iz Pečic — Aleša, 
Valerja Novoselič iz Koritnega Aleša, 
Branka Šintič iz Bregane — deklico, Bran
ka Koštomaj z Gor. Pijavškega — Urško 
in Ivanka Nikič iz Brežic — Ines. 
Čestitamo!

Krške novice
POTRESI — Krčani so v zadnjem času 

žrtve vse pogostejših in vse hujših potre
sov. Poleg naravnih, ki so prebivalce Kr
škega že nagnali pod zvezdno nebo, se po
tresi dogajajo tudi na politični sceni. Tak 
potres seje dogodil pretekli petek, ko so v 
Krškem ustanovili krški pododbor stran
ke Zelenih. V stranki je sedaj kar 18 čla
nov. Upamo, da krška politika zelenih ne 
bo gnala na čiščenje divjih smetišč v oko
lici mesta, češ: »Zeleni sle, pa pokažite, kaj 
znate in koliko veljate!«

PODPISI — Krški odbor podpisnikov 
protesta proti gradnji in širitvi začasnega 
skladišča jedrskih odpadkov doslej politi
ki še ni dokazal, da je listino podpisalo 
3000 in še nekaj Krčanov. To bi nejeverni 
uradni politiki že bili dokazali, ko bi se ne 
bili bali represalij. Slišati je bilo namreč 
glasove, da bodo izgubili službe vsi tisti 
nuklearci, ki so podpisali omenjeno listi
no. prav tako pa se ne bi nič bolje godilo 
tudi ostalim uglednim krškim ljudem, ki 
so pristavili svoj podpis.

LISJAK — Najbogatejši Slovenec Lis
jak, ki ima v lasti mrežo diskoklubov Su
per Li in še hotel Bellevue v Ljubljani, je 
menda stegnil svoje prste tudi v Posavje. 
Njegov zastopnik je namreč prirejal ples
na tekmovanja za otroke, domače firme 
pa so vse skupaj še podprle. Pri tem pa je 
Lisjak oz. njegov zastopnik — enako se je 
zgodilo tudi v posavskih firmah -pozabil 
na to, da v Krškem že imajo plesni studio 
Videm. V neurejeni državi ima zasebniš- 
tvo očitno več kot proste roke.

Sevniški paberki

. '

POTRESI — V zadnjem času, ko se vr
stijo  potresi v Krškem in okolici, seveda 
tudi Sevničani ne morejo biti neprizadeti, 
saj potresne sunke laično razlagajo po
dobno kot številni Krčani in Brežičani, 
namreč, da je vsega kriva atomska v Kr
škem. Strokovnjaki take domneve sicer 
odločno odklanjajo, vseeno pa bi jim, še 
zlasti seizmologom, bili neuki ljudje hudo 
hvaležni, ako jih ob sporočilih o potresih v , 
Posavju ne bi »pitali« enkrat s potresi po 
Mercallijevi lestvici, drugikrat pa spet po 
Richterju. Morda pa hočejo strokovnjaki 
z lestvico po Richterju, ki pozna manj sto- j 
penj od Mercallija, na svojevrsten način 
zgolj pomiriti ljudstvo.

GREHI — Otroci, ki obiskujejo vero
uk v sevniškem župnišču, so bili zadnjič 
silno navdušeni nad inovacijo gospoda , 
kaplana. Taje namreč otrokom dejal, da 
(v odsotnosti g. župnika) ne bo običajne , 
spovedi, marveč naj otroci svoje grehe za- ' 
pišejo kar na listke papirja. Te je kaplan 
nato pobral in vpričo otrok vse listke za
žgal, rekoč, da bodo videli, kako bodo 
grehi izpuhteli v zrak. Otroci so bili nad 
posodobitvijo spovedi tako veseli, da so še , 
nam zaupali, da za priznanje toliko grehov : 
še nikoli niso imeli take korajže.

KAJ? — Na zadnjem skupnem zase- : 
danju sevniške občinske skupščine je de
legat delegacije za zbor občine. Mirko K 
Zupan iz Krmelja, povsem ob koncu seje 
precej dvignil temperaturo, ko je menil, da 
si sedanja občinska garnitura ne zasluži 
obrekovanja po Kaju oz. »po cajtcngih«. 
Županja Breda Mijovič seje delegatu za
hvalila za podporo, menila pa je, da ji tako 
pisanje pravzaprav le še veča popula. nosi- t 
Predstavnik OK ZSMS Roman Žveglič ' 
pa je vzrojil, češ kaj je delegat s tako real- I 
socialistično potezo hotel doseči. Ali naj bi j 
obsodil, Kaj, radio Sevnica. Dolenjski list 
itd.?
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»Nove« belokranjske pesmi
Ob izidu publikacije »Lepa Ane govorila« belo
kranjskega rojaka Julijana Strajnarja — Pesmi

Pred kratkim je kot dvojna šte
vilka Folklorista, glasila Združenja 
folklornih skupin Slovenije, izšla 
sto strani obsegajoča publikacija, ki 
ji je njen urednik Julijan Strajnar 
nadel poetično ime — Lepa Ane 
govorila. Gre za objavo enih izmed 
najstarejših terenskih zapisov ljud
skih pesmi na Slovenskem, ki so na
stali ob koncu maja in v začetku ju
nija 1914 v Beli krajini. Belokranj
ski rojak, domačin iz Adlešičev, 
pravnik dr. Juro Adlešič.je namreč 
tik pred prvo svetovno vojno posnel 
s fonografom v Adlešičih in na Pre
toki na voščene valje 38 ljudskih 
pesmi. Adlešič je snemal po naroči
lu Odbora za nabiranje slovenskih 
narodnih pesmi, ki naj bi omenjeno 
gradivo posredoval dunajski del
niški družbi, saj je ta želela izdati 
narodne pesmi z napevi s celotnega 
območja takratne A vstrije.

A dlešičevo gradi vo je ostalo ohra
njeno in neuporabljeno na voščenih 
valjih petinsedemdeset let. V sekciji 
za glasbeno narodopisje Inštituta za 
slovensko narodopisje pri SAZU v 
Ljubljani so sicer imeli voščene va
lje za fonograf, za katere pa niso 
vedeli, ali so posneti ali ne. V Jugos
laviji namreč ni naprave za repro
duciranje voščenih valjev. Ko pa so 
i’ dunajskem Fonogramarchivu leta 
1987 omenjene valje prenesli, se je 
pokazalo, da gre za posnetke Jura 
Adlešiča.

Po besedah Julijana Strajnarja 
A dlešičevo gradivo kaže, da je bilo

leta 1914 v Beli krajini v navadi 
večglasno petje, ki je šlo večkrat po 
vzorcu petja »na tretko«. Takšen 
način petja pa se ne da osvojiti kar 
čez noč in lahko domnevamo, da je 
bilo večglasno petje znano na Slo
venskem vsaj od sredine preteklega 
stoletja.

Čeprav je vrednost Adlešičevih 
zapisov za muzikologe predvsem v 
zvočnem zapisu, melodiji pesmi 
(transkripcije pesmi sla naredita 
Niko Štritof in Julijan Strajnar), pa 
je pomembna tudi jezikovna plat te
ga gradiva. Le ta opozarja na jezi
kovne posebnosti in prepletanja 
srbskega in slovenskega prebival
stva z ljudmi na slovensko-hrvaški 
meji. S pesemskimi variantami, ki 
jih poznamo iz novejšega časa. nas 
Adlešičevo gradivo opozarja tudi na 
ljudsko ustvarjalnost, ki nenehno 
snuje in preoblikuje že ustaljene pe
semske stvaritve, porojene v prete
klih obdobjih.

Pesemsko gradivo dopolnjujejo: 
urednikovo uvodno besedilo, v ka
terem razgrinja zgodovino snema
nja pesmi na fonograf, in kratka 
zapisa o Adlešičih (Alojz Cvitkovič) 
in Pretoki (Marija Starešinič), vse 
prevedeno v angleščino. Sledi jim 
seznam in nekaj fotografij adlešiš- 
kih in preloških pevk in pevcev, ki 
so pred tri četrt stoletja prepevali 
Juru Adlešiču. Zadnja pevka med 
njimi, Mare Adlešič iz Adlešičev. je 
umrla januarja 1989, stara skoraj 
95 let.

ANDREJ DULAR

Koliko novincev v srednjih šolah?
Srednje šole v dolenjski in posavski regiji ter na Kočevskem naj bi prihodnjo je
sen sprejele v prve letnike 2.370 učencev in še 450 v oddelke za odrasle — Javna 
___________ razprava o predlogu vpisa bo potekala do 20. januarja

DOLENJSKA, POSAVJE — Izobraževalna skupnost Slovenije je pred 
dnevi objavila predlog za obseg vpisa v prve letnike in razmestitev izvajanja 
vzgojno-izobraževalnih programov in smeri v šolskem letu 1990/91. Predlog 
je sestavljen na podlagi podatkov o namerah učencev po končani osnovni šoli, 
potrebah srednjih šol in potrebah njihovega okolja po znanjih in poklicih. Ob
java tega gradiva je namenjena javni razpravi (ta bo trajala do 20. januaija) in 
usklajevanju vpisa ter razmestitev učnih programov in smeri, kar naj bi dosegli 
z njo.

Iz objavljenega predloga je razvidno, 
da nameravajo srednje šole v dolenjski 
in posavski regiji ter v Kočevju nasled
nje šolsko leto sprejeti v prve letnike 
2.370 učencev, poleg tega pa odpreti še 
petnajst oddelkov za šolanje odraslih. V 
dolenjski Tcgiji bodo vključili v izobra
ževanje 1.530 prvošolcev v rednih in 
330 v oddelkih za odrasle. Srednje šole 
v Posavju bodo v redne prve oddelke 
sprejele 600 in v oddelke za odrasle 60 
učencev. V Kočevju pa bodo imeli sku
paj v prvih letnikih 240 učencev in v 
oddelkih za odrasle 60 učnih mest.

Poglejmo podrobneje, kako je s tem 
v regijah oziroma na posameznih sred
njih šolah. Srednja šola družboslovne in 
tehniških usmeritev Edvarda Kardelja v 
Črnomlju bo imela pet oddelkov v pr
vih letnikih in en oddelek za šolanje 
odraslih. Srednja šola tekstilne usmerit
ve v Metliki bo sprejela 90 prvošolcev. 
Vse srednje šole v Novem mestu name
ravajo za redno izobraževanje razpisati 
51 oddelkov za 1.530 učencev v prvih 
letnikih in še 11 oddelkov za odrasle. 
Posamezne šole pa predvidevajo, da 
bodo imele: Srednja kmetijska šola 
Grm 90 rednih in 90 »odraslih« prvo
šolcev, Družboslovna in ekonomska

srednja šola 210 rednih in 90 »odras
lih«, Srednja šola tehniških in zdrav
stvene usmeritve Boris Kidrič 480 red
nih in 120 »odraslih« prvošolcev, Sred
nja šola pedagoške in tehniško-naravo- 
slovne usmeritve 180 in Srednja šola za 
gostinstvo in turizem prav toliko učen
cev v prvih letnikih. V dislocirani enoti 
Srednje kemijske šole Ljubljana naj bi

Se vremena v Metliki jasnijo?
Po dveletnem mrtvilu spet metliške poletne kulturne prireditve

ML I LIKA — Pred leti zelo pestro in bogato kulturno življenje v Metliki — 
segalo je od prirejanja raznih kulturnih prireditev do izdajanja knjig mladih 
metliških avtorjev —je na hitro in skorajda povsem zamrlo. Medtem ko seje 
prejšnja leta v Metliki poleti in pozimi dogajalo nekaj, kar je imelo tako ali dru
gačno zvezo s kulturo, je, ko je peščica zagnancev, kije za vse to skrbela, oma
gala in popustila, čez noč vse zastalo. Konec je bilo poletnih in zimskih kultur
nih prireditev, v »metliškem založništvu« ni izšla nobena knjiga več, v Metliki je 
zavladalo pravo kulturno mrtvilo.

? Vzroke, zakaj so prej tako zagreti 
. metliški kulturni zagnanci odpovedali, 
! bi bilo treba poiskati in jih odpraviti, če 
j je za to volja in pripravljenost, a že na- 
I stavek za kaj takega bi presegel ambici- 
' je tega članka. Ta spis naj bi spomnil na 

to, da seje po dveletnem popolnem mr
tvilu začelo na metliški kulturni sceni 
spel nekaj dogajati.

1 Po dveh letih so namreč obudili in 
izpeljali v skromnejšem obsegu sicer, 
a vendar poletne kulturne prireditve, 

1 ki sojih prej pod firmo ZSMS in ZKO 
pripravljali metliški kulturni zanesenja
ki. Organizacijo lanskih prireditev je 

j prevzela folklorna skupina »Ivan Na- 
' vratil«. Julija in avgusta so na grajskem 
1 dvorišču pripravili pet prireditev, in si- 
, cer: Galo v izvedbi zagrebškega glcda- 
j lišča, Jerca Mrzel je izvajala songe E.

Fritza, Dare Valič je nastopil v mono- 
I drami Vršilec dolžnosti, koncert an

sambla Adria Dixieland, Ivo Ban in 
Silvester Mihelčič pa so pripravili pri
reditev pod naslovom Beseda in glasba. 
»Glede na to, da dve leti v Metliki razen 
Vinske vigredi ni bilo nič in so se ljudje 
odvadili obiskovati take prireditve, smo 
z obiskom kar zadovoljni. Res pa je, da 
so na prireditve v glavnem hodili eni in 

J isti ljudje. Tako lahko človek dobi ne
prijeten občutek, da vse to pripravlja

BOŽIČNI KONCERT V 
FRANČIŠKANSKI 

CERKVI
I NOVO MESTO —V nedeljo, 7. ja

nuarja, so v novomeški frančiškanski 
cerkvi pripravili koncert božičnih in 
drugih nabožnih pesmi domačih in tu
jih skladateljev. Pelje novogoriški oktet 

, Vrtnica, ki sicer veliko gostuje po Prt- 
! niorskem, v Istri, Dalmaciji ter Benečiji 
1 in Julijski krajini. Več pesmi je oktet 

zapel ob orgelski spremljavi Cecilije 
Kobal. Zelo akustičen prostor je pri
pomogel, da so nastopajoči skladno lz- 

' vedli svoj spored in navdušili poslušal
ce. Božični koncert, ki gaje organiziral 

1 g. Peter Lavrih, je bil za Novo mesto 
kulturni dogodek, ki ga je bilo škoda 
zamuditi.

LITERARNO-GLASBENI
VEČER

NOVO MESTO — V petek, 12. ja
nuarja, se obeta zanimiv in pester kul- 

: 'urni večer v osnovni šoli XII. SNOUB 
►,v Bršljinu. Gostovali bodo člani krškega 
, Literarnega kluba Beno Zupančič. Ob 

'8. uri bodo recitatorji Tatjana Avsec, 
ložko Kuselj, Vidka Kuselj, Ivan Mirt 
'1 Drago Pirman predstavili stvaritve li- 
jnratov: Vide Fritz, Bojane Kopina,

: odke Kuselj, Aste in Maje Malavašič, 
Silva Mavsarja, Matjaža Mirta. Draga 
Ermana, Ane Rostohar, Jožice Vo- 

j Srinc in Marice Založnik. Literarni del 
1 Prireditve bodo popestrili z. glasbo So- 

Jja in Janko Avsenak ter Stanka 
Vlacur.

zase in za svoje somišljenike,« pravi 
Stane Križ, eden od organizatorjev. Ker 
z vstopnino ne bi mogli pokriti stroškov 
prireditev, so dobili sponzorje. »Te pri
reditve smo pripravili namesto Razkoš
ja v stelji, ki gaje folklorna skupina dol-

MITJA BERCE V 
KOPRSKI LOŽI

MOKRONOG Mladi akademski 
slikar Mitja Berce, ki živi in dela v Mo
kronogu, seje po uspešni razstavi svojih 
del minulo jesen v Dolenjski galeriji v 
Novem mestu še nekajkrat predstavil 
slovenskemu likovnemu občinstvu. 
Zadnjič seje predstavil v koprski galeri
ji Loža, kjer bodo njegova dela na ogled 
še nekaj dni. Tam so o njem povedali, 
da ne sledi novim avantgardnim likov
nim tokovom in se tudi ne navezuje na 
slikarstvo petdesetih in šestdesetih let, ki 
je tako odločilno vplivalo na nekatere 
druge slovenske slikarje, prav tako ni 
obremenjen s formalističnim in teore
tičnim iskanjem, marveč sledi svojske
mu akcijskemu iskanju. Gradi na barv
nem naboju, ki uravnoteži tako čustveni 
kot razumski del njegovega slikarstva.

ga leta pripravljala na Vinomeru. a je 
dobiček iz leta v leto padal. V času pri
reditev na grajskem dvorišču je bila od
prta grajska klet, po vsaki prireditvi je 
bila zabava, na kateri so marsikdaj so
delovali tudi nastopajoči. Izkupiček od 
teh prireditev smo oziroma še bomo po
rabili za dejavnost folklorne skupine, v 
glavnem bo to zadostovalo za kritje 
stroškov enega gostovanja, nekaj pa bo 
ostalo še za nabavo bojanških noš,« je 
povedal Križ.

A. B.

USPEL NOVOLETNI 
KONCERT

SEVNICA Delavska godba na 
pihala pri GD Sevnica, ki jo vodi diri
gent Franc Zupanc, je pripravila tradi
cionalni novoletni koncert. Številnemu 
občinstvu, zbranemu v sevniški kulturni 
dvorani GD, sta se ob godbi predstavila 
še gosta, in sicer mladinski zbor in an
sambel osnovne šole iz Boštanja pod 
vodstvom Franca Lebna in mešani pev
ski zbor PD Primož Trubar iz Loke pod 
taktirko Mance Vidic. Koncert, na ka
terem so igrali skladbe pretežno tujih 
skladateljev, peli pa predvsem pesmi 
domačih avtorjev, so sklenili z. združe
nim nastopom godbe in pevcev iz Loke 
ter voščilom predsednika sevniškega 
gasilskega društva Toneta Korena. Kon
cert je izzvenel kot prijetno kulturno 
doživetje in obetavna popotnica ljubi
teljskemu poustvarjanju v letu 1990.

Dvotedenski 
odmor za šole
DOLENJSKA, POSAVJE — 

Sredi šolskega leta 1989/90 smo in 
vsak čas se bodo začele dvoteden
ske zimske počitnice. Osnovnošolci 
in srednješolci na ljubljanskem in 
mariborskem območju končujejo 
prvo šolsko polletje prvi in imajo 
jutri zadnji dan pouka. V skupini 
šol, ki prve začenjajo zimske počit
nice. so tudi šole v kočevski in rib
niški občini.

Osnovne in srednje šole v drugih 
občinah oziroma regijah bodo ime
le zadnji šolski dan v prvem polletju

* Šolske oblasti razmišljajo o 
tem, da bi že v naslednjem šol
skem letu v šolske počitnice 
vključili tudi božične praznike, s 
tem pa razdelili zimske počitnice 
na dva dela. Prvi naj bi zajel ob
dobje od božiča do izteka novo
letnih praznikov (tako je bilo pri 
nas že pred zadnjo vojno), drugi 
del pa bi bil ob koncu januarja.

v petek. 19. januarja. Med temi so 
tudi vse šole na Dolenjskem, v Beli 
krajini in Posavju. Učenci teh šol se 
bodo spet vrnili v učilnice v ponede
ljek. 5. februarja, malo pred sloven
skim kulturnim praznikom.

Pred učenci je, upoštevaje sobote 
in nedelje, skupaj šestnajst dni od
diha in bolj ali manj brezskrbnega 
življenja, ki so ga po štirih mesecih 
in pol napornega dela v šoli prav 
gotovo zelo potrebni. Ta čas pa bo
do preživeli različno, nekateri na 
snegu, drugi pri sorodnikih, mnogi 
kar doma. 1. Z.

bilo 60, v dislocirani enoti Srednje le
sarske šole Škofja Loka pa 90 prvo
šolcev.

Srednja šola tehniških usmeritev in 
družboslovja v Kočevju naj bi sprejela 
210 prvošolcev in še 30 učencev v odde
lek za odrasle, tamkajšnja dislocirana 
enota Srednje lesarske šole Škofja Loka 
pa v redni prvi letnik 30 in v prvi letnik 
za odrasle prav toliko učencev.

Kot rečeno, takšen je predlog. Ali se 
bodo te številke kaj spremenile ali ne, 
pa bo znane po izteku javne razprave 
oziroma po zadnjem usklajevalnem po
stopku, kateremu bo sledil razpis vpisa.

I. Z.

ODBOR ZA KULTURO
NOVO MESTO — Skupščina no

vomeške kulturne skupnosti je ob svoji 
razpustitvi imenovala tako imenovani 
programski odbor za kulturo. Devet
članski odbor vodi Vasja Fuis, zadnja 
predsednica skupščine, njen namestnik 
pa je Jože Škufca. Odbor je sestavljen 
tako, da pokrivajo njegovi člani najraz
ličnejša interesna področja.

PETINA PROGRAMA 
NA SKRBI REPUBLIKE

NOVO MESTO — Dejavnost Do
lenjskega muzeja bo letos financirala 
republika, ki bo tudi pokrila 70 odstot
kov stroškov za nakup novih knjig v 
Študijski knjižnici Mirana Jarca. Re
publika bo financirala približno petino 
dejavnosti po programu novomeške 
kulturne skupnosti za leto 1989. Za 
Jakčev dom in Dolenjsko gajerijo, ki 
spadata pod Dolenjski muzej, Študijsko 
knjižnico, Dom kulture, ZKO in vse 
drugo, kar je do zdaj financirala občin
ska kulturna skupnost, bo poslej skrbela 
občina. Menijo, da bi za vse to zadosto
vala prispevna stopnja 0,56 odst. ozi
roma nekaj višja od tiste, po kateri je 
denar zbirala kulturna skupnost.

Drevi Mačeha 
iz vesolja

Začenja se drugi cikel 
Filmskega četrtka

NOVO MESTO - Danes se v 
tukajšnjem Domu kulture začenja 
drugi cikel filmov Filmskega četrt
ka, kakor so v tej sezoni poimeno
vali novomeško filmsko gledališče. 
Ob 18. in 20. uri bodo predvajali 
ameriško fantazijsko komedijo Mo
ja mačeha iz vesolja in to bo prvi 
film iz novega cikla (za obdobje ja
nuar — marec), v katerem bodo 
spet predstavili šest novejših sve
tovnih filmskih uspešnic, vse pa 
prihajajo iz ameriške kinematogra
fije.

25. januarja bo na sporedu igrani 
animirani risani film Kdo je potun- 
kal Rogerja Zajca, I. februarja 
pustolovsko-fantastični film Brez
no, 22. februarja fantazijska akcij
ska kriminalka Smrtonosno orožje 
2, 8. marca biblijska zgodba o le
gendarni osebnosti Jezusa Kristusa 
Zadnja Kristusova skušnjava in 22. 
marca drama Barva denarja. Tudi 
predstave teh filmov bodo ob 18. in 
20. uri.

Podobno kot za ogled filmov pr
vega cikla je moč tudi tokrat (še da
nes) kupiti abonmajsko vstopnico. 
Ta stane 550 dinarjev, medtem ko 
bo treba za navadno vstopnico od
šteti 120 dinarjev, veljala pa bo za 
ogled samo ene predstave. Ce upoš
tevamo vseh šest filmov, potem je 
abonmajskega popusta 170 dinar
jev, kar ni tako malo.

Za filmske predstave prvega ci
kla je abonmajske kino vstopnice 
kupilo 197 abonentov oziroma po 
okoli 100 za predstavo. To je za 100 
odst. več, kolje bilo leta 1988 po
vprečno obiskovalcev na posamez
ni predstavi filmskega gledališča. 
Kot pravi Mira Maljuna, direktori
ca Doma kulture, imajo zdaj na 
Filmskih četrtkih trikrat boljši 
obisk, kot ga beležijo na rednih 
predstavah druge dni.

»Uvedba abonmajskih kino 
vstopnic pomeni veliko ugodnost 
za obiskovalce,« poudarja Malju- 
nova. »Ta ugodnost je predvsem v 
tem. da si lahko prihranijo denar, si 
prvi ogledajo film, poleg tega pa 
imajo zagotovljen stalni sedež v 
dvorani. V programu so štirje naj
novejši filmi in v Novem mestu jih 
bomo predvajali med prvimi, če ne
celo prvi v Sloveniji.«

1. Z.

Bairvrta 01rkestracija večrlellepote
V Dolenjski galeriji se s pregledno razstavo svojih del predstavlja akademski sli

kar Jože Kumer — Do zdaj največja samostojna razstava tega slikarja
NOVO MESTO — V Dolenjski galeriji se s pregledno razstavo svojih del, 

slik in risb predstavlja akademski slikar Jože Kumer, v Dolenjskih Toplicah 
udomljeni novomeški rojak. Eksponati so izbor njegove ustvaijalnosti v zad
njih letih, kar ima status svobodnega umetika. Po končani akademiji leta 1981 
je več let poučeval na srednji šoli, prosvetarskemu delu pa seje odrekel, ker ga 
je pri ustvarjalni rasti oviralo. Odkar se ukvarja samo s slikarstvom, tudi več 
razstavlja. V letu 1989 je obiskal ZDA in imel uspelo razstavo v clevelandski 
galeriji.

Pričujoča razstava v obeh dvoranah 
Dolenjske galerije je do zdaj največja

Potreben je kulturni parlament
Tako menijo v Novem mestu, kjer se boje, da novi občinski odbori ne bodo 
_______ kos vsej problematiki v obdobju brez kulturnih skupnosti_______
Leto 1990 začenjamo brez kultur

nih skupnosti. Kot vemo, so jih pri nas 
ukinila septembra sprejeta ustavna 
dopolnila. Njihovo usodo je dokončno 
zapečati! hkrati sprejeti zakon. Dvo
domne skupščine kulturnih skupnosti 
pa so se razpustile šele ob koncu leta, 
enako odbori, komisije in druga tele
sa, ki so jih imele.

Na smetišče zgodovine je moralo 
tako rekoč vse. kar je dišalo po samo
upravi. Nič več ne bo prerekanj med 
izvajalci in uporabniki o prispevnih 
stopnjah, o tem, ali je za to in ono do
volj denarja ali premalo, komu dati 
več in komu manj.

Iudi obdobje vladavine svobodne 
menjave dela s podpisovanjem dogo
vorov in sporazumov je nepreklicno 
mimo. Zdaj so skrb in odgo vornost za 
kulturo prevzeli državna oblast, njene 
skupščine in izvršni sveti. Spet je vse 
centralizirano, kot je bilo pred deset
letjem in pol.

Mesto programiranja in odločanja 
o kulturi v občinah bo poslej v občin
skih skupščinah, medtem ko se bo te
meljna politika o tej deja vnosti poseb
nega družbenega pomena krojila v 
okviru izvršnih svetov in njihovih 
služb. V pomoč bodo programski od
bori, imenovani na poslovilnih in v ve

liko primerih nesklepčnih sejah skup
ščin kulturnih skupnosti. V pristojnosti 
teh odborov bo (med drugim) delitev 
denarja za izvajanje kulturnih pro
gramov, na zbiranje in določanje viši
ne sredstev pa ne bodo imeli nikakr
šnega vpliva.

Zdi se, da bo vloga programskih 
odborov pretežno svetovalne in debat
ne narave. Toda čeprav bo takšna, to 
ne pomeni, da odbori ne bodo za nič 
odgovarjali. Odgovornost bo večja, 
kot je videti na prvi pogled, saj bo 
pravzaprav od njihove neposredne 
angažiranosti odvisno, kako bo kultu
ra pojmovana in obravnavana pod 
novim skrbništvom. A lise bo, denimo, 
na sejah občinskih skupščin znašla na 
začetku ali šele na koncu dnevnega 
reda, kot nekakšna nepomembna 
obrobna zadeva.

Odbori si bodo morali vztrajno pri
zadevati, da vse tisto, kar so zastavile 
kulturne skupnosti s svojimi plani in 
še ni bilo v celoti uresničeno, poslej ne 
bi propadlo. Predvsem pa, da se ne bi 
kdo kar naprej znašaI nad kulturo, jo 
proglašal za parazitsko in ji odrekel 
še tisto, od česar je do zdaj živela.

Da bi bili programski odbori kos 
tudi najtršim situacijam in najrazlič
nejšim zapletom, so že pri imenovanju

pazili na to, da so izbrali res lake ljudi, 
ki so se dolga leta kalili v kulturi, 
spoznali vse strani le družbene dejav
nosti. tako da bodo znali kulturo vsak 
trenutek in na vsakem mestu zastopati 
argumentirano.

V Novem emstu so poleg lega še 
predlagali, da bi čimprej osnovali ta
ko imenovani kulturni parlament, v 
katerem bi ljudje, ki jim ni vseeno, 
kakšno kulturo premore novomeška 
občina, in so pripra vljeni tudi sami kaj 
pomembnega prispevati za razvoj in 
napredek, v demokratični razpravi 
oblikovali izhodišča za programe, 
presojali ravnanja v kulturi in s kultu
ro, nakazovali ostvarljive vizije in 
podobno.

Kulturni parlament bi bil lahko v 
veliko oporo programskemu odboru 
za kulturo, zlasti še v njegovem začet
nem obdobju, ko bo potrebno kulturi 
pod državno upravo utrdili položaj, 
kakršen ji gre in kakršnega je imela 
že do sedaj. Ta parlament pa bi lahko 
ostal kot metoda dela tudi potem, ko 
bo mimo zdajšnje prehodno obdobje 
organiziranosti kulture, oziroma po
tem. ko bo dokončno znan in ko bo 
zaživel novi model za življenje kulture.

1. ZORAN

predstavitev Kumrovega slikarstva. 
Lahko bi jo razdelili na dva dela, od ka
terih prvi prikazuje končne izdelke, 
drugi, ki vsebuje risbe in male študije, 
pa nekako ponazarja slikarjevo metodo 
pripravljanja končne slike. Drobne štu
dije, zanimive tudi iz didaktičnega zor
nega kota, po svoje izpričujejo izjemno 
Kumrovo skrb za čistost slike, za krista
lizacijo oblikovne in barvne govorice. 
To pa je samo potrditev več, da slikar 
ničesar ne prepušča naključju.

Jože Kumer se s to razstavo predstav
lja kot slikar, ki ga v sedanji razvojni fa
zi zanimajo predvsem krajinski motivi 
in figuralika, manj pa tihožitja. Na figu
ralnih slikah nastopa žensko telo v raz
ličnih stanjih, pri tem pa so še posebej 
zanimive barve, ki so postavljene druga 
ob drugi in druga proti drugi. Gre za 
svojevrstno pršenje barvne lestvice, kar 
akademski slikar in likovni kritik Mari
jan Tršar, pisec spremnega besedila v

katalogu, ki gaje Dolenjski muzej izdal 
za to razstavo, imenuje razživeta orkes
tracija naravne lepote.

Če so v zdajšnjem Kumrovem slikar
stvu še zaznavni sledovi izkušenj prete
klosti, pa je v številnih slikarjevih delih 
že zaznavna težnja po preraščanju dog
nanega in iskanju lastnega oblikovno 
izraznega bistva. Prej ko slej se bo iz na
kazanega izluščila Kumrova polnokrv
na umetniška govorica, ki bo tega sli
karja, kot pravi Marijan Tršar, določila 
v mozaiku sodobnih likovnih dosežkov 
kot samosvojo umetniško osebnost.

I ZORAN

SLOVENSKO- 
ITALIJANSKI 

DUET V BELI KRAJINI
ČRNOMELJ — V ponedeljek. 15. 

januarja, bo ob 19. uri v črnomaljski 
župnijski cerkvi nastopil slovensko- 
italijanski duet, ki ga sestavljata violi
nist Igor Kurent iz Trsta in harfistka 
Francesca Frigotto iz Bolzana. Izvajala 
bosta dela iz klasike in sodobnih sklada
teljev. Gosta se bosta v južnem delu 
Slovenije zadržala več dni in koncentri
rala tudi za šolsko mladino v Beli kraji
ni, na Dolenjskem in Posavju.

Mrli,ir /
PREGLEDNO IN DO ZDAJ NAJVEČJO samostojno razstavo del akadem
skega slikarja Jožeta Kumra so v Dolenjski galeriji odprli 27. decembra. O raz
stavljenih delih je govoril in razstavljalca (na posnetku v prvi vrsti) predstavil 
Bojan Božič, ravnatelj Dolenjskega muzeja (prvi z desne). Na otvoritveni slo
vesnosti so nastopile tudi plesalke baletnega oddelka novomeške glasbene šole 
pod vodstvom Sonje Rostan. (Foto: Branko Babič)



pisma
in
odmevi

KOLEDARJA PA NI BILO
Dolga leta sem naročnica Dolenj

skega lista. Čeprav so hudi časi in se 
bom morala marsičemu odpovedati, 
bom še vedno ostala vaša naročnica. 
Komaj čakam četrtek, da prinese poštar 
priljubljeni Dolenjski list. Moram pa 
povedati, da sem bila v decembru malce 
razočarana. Pričakovala sem koledar za 
leto 1990, pa ga ni bilo. Ali ga niste iz
dali? Če ste ga, mi ga pošljite; priprav
ljena sem ga plačati. Koder hodim, 
imam vaš koledar s seboj, sa mi veliko 
pomeni; je namreč »Dolenjska in Bela 
krajina« hkrati. Celo leto sem že na 
bolniški, po novem letu grem spet na 
operacijo in potem verjetno zopet v 
zdravilišče. Domači mi redno prinašajo 
Dolenjski list. Njegova vsebina je pestra 
in zanimiva. Vsem delavcem iskreno 
čestitam in želim veliko uspeha pri »na
šem časopisu«.

MARICA GRLICA 
Šentvid pri Stični

NOVOLETNO DARILO
Šli smo v kino dvorano. V njej smo vi

deli smešne klovne. Predstavili so nam 
pravljico o zmaju in veliko igric. Potem pa 
je prišel dedek Mraz in nam povedal, daje 
bila ta predstava naše novoletno darilo.

POLONA FINK, 2. r.
Gor. Ponikve 34

Z OPREMO CIVILNE 
ZAŠČITE RAVNAJO 

KOT Z NAVLAKO
VELIKA LOKA — Ljudje st) 

ogorčeni, ker so jim brez vednosti kra
jevne skupnosti oddali prostore biv
šega krajevnega urada obrtniku oz. 
zadrugi. Kdo je to bil, še ne vedo, zato 
bodo povabili na sestanek tiste, za ka
tere mislijo, da so jim vse to skuhali. 
Civilna zaščita je imela do pred nekaj 
tedni lepo zloženo vso opremo, tudi 
tisto za radio biološko in kemijsko za
ščito, v bivših prostorih krajevnega 
urada. Občani so sami brezplačno na
redili police, da je bilo skladiščenje 
bolj pregledno in da ni vse ležalo po 
tleh, ker so se v tistem prostoru tudi 
sestajali. Pred kratkim pa je novi upo
rabnik — baje je to obrtna zadruga 
zmetal vse stvari v pisarno KU na 
drugi strani hodnika. Kdo je to odo
bril, ne vedo, vendar krajani ne bodo 
mirovali prej, dokler ne bodo zvedeli, 
zakaj ne zaslužijo, da bi jih prej obve
stili. Pripadniki civilne zaščite so uža
ljeni, in nekateri že napovedujejo, da 
bodo opustili delo v njej in v krajevni 
skupnosti, če lahko drugi odločajo v 
njihovem imenu.

»LIKOF«
V Zalogu pri Škocjanu smo imeli 

uspel in zaslužen »likof« po nape
ljavi telefona in javne razsvetljave. 
Slednjo bomo morali sicer še malo 
raztegniti. Likof je bil pri Francu 
Kralju in bi bil nepopoln, če se ga ne 
bi udeležili povabljena tov. Povšič 
in tov. Krnc, prvi predsednik sveta 
KS Škocjan in drugi predsednik 
sveta KS Smarjeta ter tov. Tomšič, 
predsednik gradbenega odbora za 
telefon. Ob tej priložnosti se javno 
zahvaljujemo omenjenim tovarišem 
za njihov trud, da je šlo delo po na
črtu. Zahvala gre tudi vsem, ki so 
kakorkoli drugače prispevali k uspe
hu omenjenih del in k dobremu za
ključnemu srečanju. Naj omenim še 
željo, ki jo imajo veijetno vsi kraja
ni, da bi drugo leto napravili »likof« 
po zgrajeni kanalizaciji in polože
nem asfaltu v vasi. V bodoče bi radi 
v naši sredi še pozdravljali tov. Po- 
všiča, ki je bil doslej uspešen pred
sednik in bi mu zato v prihodnje za
upali še kakšen mandat.

STANKO KRALJ

Znesel se je
nad golobi 
pismonoši

Lovec sredi vasi stre
ljal golobe

V Pristavi pri Šentjerneju živi 74- 
leten možakar, katerega hobije bilo 
gojenje golobov pismonoš. Je bilo, 
kajti zdaj golobov nima več. Neki
lovec, ki je bil rojen v tej vasici in 
živi zdaj v Šentjetntjerneju ter je član 
lovske družine Orehovica, je na
mreč spomladi 1989 postrelil pol 
jate, tako da so mali mladički po
tem poginili od lakote. Strastni go- 
lobar je s pomočjo nekaterih golo- 
barjev spet prišel do lepe jate; zelo 
veliko mladičev je dobil brezplačno 
od predsednika LD Orehovica. 
Toda lanskega novembra je ome
njeni lovec ponovno s puško pusto
šil po Pristavi. Sredi vasi je večkrat 
streljal na jato golobov pismonoš in 
postrelil skoraj vse, nekaj pa jih je le 
ranil — manjkale so jim noge — da 
jih je moral golobar sam pokončati.

Šprašujemo se, ali ta lovec res 
lahko dela, kar hoče. Samo pomis
limo, kaj bi se lahko zgodilo, če bi se
nekdo slučajno znašel na strelni lini- 

Ce ta človji! Ce ta človek že strelja na brato
vem dvorišču na golobe — čeprav 
tudi ti niso njegovi — pa je vseka
kor nedopustno streljanje sredi vasi. 
Je lovec res tako lačen golobjega 
mesa? Kot vedo povedati nekateri, 
je imel v vreči kar precej golobov. 
Naprošamo predsednika LD Ore
hovica, naj to zadevo vzame v roke 
in naj lovca kaznuje, saj je LD Ore
hovica samo v sramoto. Poleg 
opravičila za omenjeno dejanje pri
čakujemo, da bo golobarju nabavil 
novo jato golobov, ki 74-letnemu 
človeku pomenijo zelo veliko. Če 
lovec tega ne bo storil, ga bomo 
imenovali v eni prihodnjih številk 
Dolenjskega lista, po potrebi pa 
bomo vložili tudi tožbo.

imrn

0 pomoči pri odkrivanju resnice
Odgovor Štefanu Ščapu na njegovo pismo »Župan Šali se vendarle »šali«

Zahvaljujem se Vam za ponujeno mi 
»vsestransko pomoč in zavezništvo pri 
odkrivanju resnice« o gradbeni zadevi. 
Seveda moram v zvezi s tem poslom naj
prej povedati, do kod sem v razkrivanjih 
njenih plasti prišel, kje so moji dvomi in 
kje stene teme.

Strinjam se z Vami, da pustiva politično 
»kurbarijo«. Ne Vi ne jaz nočeva z njo 
imeti nič skupnega. V njej nisva sodelova
la, zakaj bi se potlej z njo ukvarjala? Toda, 
dovolite, mene so v »politični obračun kar 
pahnili«, čeprav pri gradbeni zadevi nisem 
sodeloval, kakor ste recimo Vi. Dobil sem 
jo na vrat, ne da bi si jo želel. Dobili sojo 
tudi nekateri drugi, recimo Florijančič, 
Dular, pa si je tudi niso želeli.

Moje mnenje je, da ni bilo v Novem 
mestu nikakršnih stvarnih idejnih ali poli
tičnih razlogov za politični obračun med 
člani ZK na oblasti. Nobena analiza, no
ben pogovor ni pripeljal do sklepa ali do 
ocene, da bi lahko šlo za kaj takega. Grad
bena zadeva torej ni mogla biti motiv, po
vod ali priložnost za obračun z nasprotni
kom. Moje prvo razkritje je. daje teza v 
montiranem političnem procesu kons
trukt. To trditev gradim na dejstvu, da do
slej ni bilo mogoče zbrati dokazov za 
dvom o njej ali njeni zavrnitvi. Tu torej 
Vaše pomoči, tovariš Ščap, ne potrebu
jem. No. niti mi je ne bi nudili, ste rekli. 
Pojdiva dalje, k mojim dvomom. V mislih 
imam misli (stavke) iz. preiskovalnega 
procesa o gradbeni zadevi. Skušate me Vi, 
Kovačič in Jalovec prepričati, kako stav
ki. ki ste jih osumljeni resnično izrekli, 
niso odraz, stvarne resnice, dejanskih od
nosov med investitorji in izvajalci, pač pa 
odraz takšnih razmer v kazenskem po
stopku (pritiski, grožnje, šikane). da vam 
ni bilo mogoče povedati, braniti in obrani
ti resnico oziroma govorili resnico. Za mo
jo psihološko sodbo o gradbeni zadevi so 
bili merodajni prav ti stavki. Zdaj. ko sem 
nekatere stavke citiral, da bi ovrgel z. njimi 
konstrukt o političnem obračunu in da bi 
si prišel na čisto tudi glede moralne plati 
gradbene zadeve - saj pravna plat je bila 
v olajšanje vseh ali večine razrešena že z 
ustavitvijo kazenske preiskave pa sc
javno v odgovorih opozarja, da ti stavki ne 
odražajo resnice. Resnično izgovrodražajo resnice. Resnično izgovorjeni 
stavki v kazenskem postopku so torej ne
resnični. Ce ste to hoteli povedati Vi in Ja-

Vrtičkarstvo v Studiu D
Od Uroša Dularja zahtevam javen odgovor

Na v Dolenjskem listu objavljeno 
vest o tem, da novomeški radio išče so
delavce, sem se, naivnež, tudi sam pri
javil. Menil sem, da imam na področju 
priprave glasbenih programov bržčas 
kot edini Dolenjec radijske izkušnje, saj 
sem za Radio študent in kasneje ter vse 
do danes za različna uredništva Radia 
Ljubljana, kot avtor, voditelj, prevaja
lec in ali režiser realiziral preko 500 od
daj. Po prehodnem pogovoru pri začas
nem poslovodnem organu Urošu Dular
ju sem mu tudi na njegov nasvet 
prinesel svoj koncept glasbenega pro
grama. Kasneje sem to storil še dvakrat, 
poudaril, da sem voljan delati tudi za
stonj, a se mu ni ljubilo niti odgovoriti! 
Sedaj, po dveh letih, lahko samo ugoto
vim, da Dularjeva radijska politika v 
tem času ni vzgojila niti enega samega 
glasbenega novinarja, ki bi spremljal 
glasbena dogajanja, ki bi le-ta znal pre
nesti na papir in prebrati, če že ne prosto 
povedati, da po Dularjevi zaslugi danes 
v Studiu D ni nikogar, ki bi bil sposo
ben poznavalsko voditi intervjuje, pri
praviti glasbene portrete in informativ
ne bloke, področne predstavitve itd. 
Sramota! Dular je s pomočjo svojega 
Morine na radiu zatrl vsak poskus Do
lenjcev, da bi prišli do še ene poti k svoji 
glasbenokulturni identiteti in ustvarjal
nosti. Ni ne iskanja ne snemanja in ar
hiviranja ljudske glasbe. Ni nikakršnega 
spremljanja in spodbujanja razvoja po
pularnih glasbenih zvrsti. Vse to pa 
zato, ker radijske zdrave sile ne dopuš
čajo pluralizma idej, konkurence, zato 
vsako nasprotovanje »uredniški politi
ki«, ki je v bistvu politika dveh oseb. 
Namesto v svet se je Dular obrnil k 
imaginarnemu »Podgurcu« in uveljavil 
program, za katerega je značilna neza
htevnost in nepotrebnost strokovnega 
kadra. Dularju očitno ni pomembno.

kakšen program bo, njemu je življenj
sko pomembno, da je on sam zraven. 
Javno zahtevam odgovor: Zakaj po 
vseh teh letih ustanavljanja radia ni bil 
objavljen razpis za direktorja, in kdaj 
bo? Čas je že, da radio dobi direktorja, 
ki bo znal izkoristiti mlade kadre, ki v 
Novem mestu so, ljudi, ki znajo in bi 
tudi hoteli pripravljati vsebinsko in po
znavalsko bolje urejen glasbeni pro
gram. Ali smo si zaslužili samo zvoke 
mehov ter disko? Je to »naš« radio? Ne 
maram več v Studiu D ljudi, ki imajo 
do nas takšen podcenjujoč odnos!

Kaj bo že nekdo povedal Dularju ta
ko, da bo razumel, da imamo takšnih 
vrtičkarjev dovolj?!

Ne le ena gospa, kar več jih zadnje 
čase po mestu govoriči, da si želi Dular 
priti na direktorsko mesto Studia D kar 
brez. razpisa. Pa saj niste res tak, kajne, 
da ne, tovariš Uroš Dular?

DRAGO VOVK 
Novo mesto

KAJ PRAVIJO NAŠE 
ZAVAROVALNICE

KOČEVJE — V zadnjih mesecih 
minulega leta so se v ribniški in kočev
ski občini pojavili zastopniki tujih zava
rovalnic, predvsem z Dunaja in iz 
Gradca, s ponudbami o možnosti živ
ljenjskega in ostalega zavarovanja. Pri 
opravljanju teh del zastopniki niso 
upoštevali, da po naši zakonodaji ni 
dovoljeno izvajati teh del po delovnih 
organizacijah in stanovanjskih hišah. 
Lahko trdimo, da vsi tisti, ki so zavaro
vanja sklenili, niso bili dovolj seznanje
ni s tem, kakšno korist jim to zavarova
nje prinaša. Lahko trdimo, da so si 
agenti, ki opravljajo taka dela, prislužili 
lep dohodek, še večjega pa so doprinesli 
tudi zavarovalni družbi v tujini. y p

»Dolenjska ni zadnja, kot trdite«
Ugovor k prispevku »Novost: mojstrske kmetije« (Dol, list 28. dec. 1989)

Prosimo, da v zvezi s člankom »No
vost: mojstrske kmetije«, kije bil objav
ljen v 52. številki na 3. strani, objavite 
tole pojasnilo:

Pobudo za opravljanje praktičnega 
dela in pripravništva na tako imenova
nih mojstrskih ali mentorskih kmetijah 
je že pred časom dala na svoji skupščini 
Zveza kmetijskih inženirjev in tehnikov 
Slovenije. Imenovala je tudi komisijo, 
ki naj bi spremenila zakonske akte, ka
teri sedaj to urejajo. Mariborska Višja 
agronomska šola pod vodstvom dekana 
mag. Milana Erjavca pa je, gledano na 
to, da se je vsa stvar le preveč zavlekla, 
ob podpori Centra za pospeševanje 
kmetijstva pri Zadružni zvezi Slovenije 
ubrala hitrejšo pot. Kljub temu da še 
niso urejeni vsi zakonski akti, je že zače
la uresničevati program mojstrskih 
kmetij.

Kmetijskim zavodom je bilo nalože

no, da zbirajo primerne kmetije na svo
jem območju. Minimalni kriteriji, kijih 
je izoblikovala posebna skupina, so 
vsebovali: doseženo proizvodnjo, 
opremljenost in urejenost kmetije ter 
pripravljenost za delo s študenti in 
dijaki.

Na območju Dolenjske smo skupno 
s pospeševalno službo kmetijskih za
drug predlagali 34 kmetij, in sicer: na 
območju M-KZ »KRKA« Novo mesto 
10 kmetij, M-KZ Trebnje 3, M-KZ 
Metlika 3, M-KZ Črnomelj 2, M-KK- 
TOK Sevnica 8, M-AK TOK Krško 2, 
Agraria TOK Brežice 4 in Slovin 
Bizeljsko-Brežice 2.
30 študentov 2. letika živinorejskega 
oddelka

VAS Maribor je od 4. do 13. decem
bra 1989 že opravljala prakso na kmeti
jah po celi Sloveniji.

Tudi na Dolenjskem so bili 3 Študen
ti, po eden na živinorejsko usmerjenih

kmetijah in sicer: Franca Pusta, Hudeje 
19, Trebnje; Alojza Kastelca, Mali Vrh
8, Mirna peč; Jožeta Barboriča, Gore- 
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lovec, potem je povsem napačen abotni, 
moralno bedni vzporedni izbruh in napad 
na pisca tega članka, saj ni on kriv ali od
govoren za resničnost ali neresničnost 
stavkov v preiskovalnem spisu. Zdaj 
dvomim! Kaj je torej moralna resnica? Ali 
je to dolenjsko ljudstvo upravičeno dobiti 
odgovor na to vprašanje? Mislim, da! In 
kdo lahko da nam vsem odgovor in bi ga 
bil tudi dolžan dati, Vi, ki mi želite poma
gati k moralni resnici — saj do politične 
sem se že sam dokopal — ali Jalovec, Ko
vačič, tožilec, preiskovalni sodnik, poseb
na komisija, republiški javni tožilec? 
Osebno mislim, da lahko dvom ali zani
kovanje resnice resničnih stavkov izpodbi
ja zlasti preiskovalni sodnik ali pa analiza 
višjih instanc pravosodja.

Veste, tov. Sčap, lahko bi Jalovcu napi
sal v odgovor, da ni dobro prebral moje 
trditve glede pogajanj z investitorjema, saj 
z njo ne posegam na dodatna dela, lahko 
bi tudi tisti nedokončani stavek, ki ga 
omenjate, dokončal, saj to od mene priča
kujete, pa bi se potem v celoti glasil takole: 
Ob opozorilu za dosedanje Jalovčeve tr
ditve, kaj vse je bilo zanj vendarle odločil
no, da je podpisal dokument v Kandiji, 
navzoči Jalovec do sedaj izrečene trditve 
dopolni v tem smislu, da o nekaterih stva
reh, o katerih je govoril, formalno (obli
kovno, konkretno: F. Š.), na vrtu niso go
vorili, ampak so nanj pritiskale. O 
nekaterih stvareh pa so govorili, npr. o 
parkiriščih, nadalje o penalih, nekaj tudi o 
investicijah na Cikavi v zvezi s preselitvijo 
obrata iz Bršljina. Vse to je imel v mislih 
ob teh pogajanjih in si je bil nekako na 
jasnem, da če se neuspešno razidejo, da 
utegnejo za Pionir nastati posledice kot 
svoječasno za IMV v zvezi z Gradisom 
(Jalovec-Ščap 360); lahko bi navajal še 
druge stavke, ki invetitorje in izvajalce 
moralno bremene, a vse to zdaj ni važno. 
Zdaj je tu dvom o resnici stavkov, izreče
nih v preiskovalnem postopku, zdaj je tu 
dvom, ki načenja vprašanje resnice kazen
skega procesa. Mi lahko pomagate? Mis
lim, da ne. Pa vendar nimam pravice kar 
sprejeti Vaše trditve o neresnici stavkov, 
niti kar ne zaupati pravosodju! Je dvom 
tudi resnica? Je, pa še kako kruta! Mi re
cimo lahko poveste, ali ste govorili resni
co, ko sle v preiskavi izjavili, da se Pionir 
»odreka kritju dela režije in dobička, in to 
očitno« pri gradnji obeh hiš, ali pa so to le 
neresnične besede? Ali ste, recimo, na po
gajanjih na kandijskem vrtu izrekli misel.

nja vas pri Šmarjeških Toplicah.
Isti študentje pridejo na iste kmetije 

še za 10 dni v začetku maja 1990.
Spomladi 1990 pa bodo opravljali 

prakso tudi študenti poljedelskega in
sadjarsko-vinogradniškega oddelka 
VAS Maribor. Torej bo vključena v
mojstrske kmetije tudi večina ostalih od 
34 prijavljenih.

Upajmo, da se bodo po VAŠ Mari
bor zgledovale tudi srednje kmetijske 
šole in biotehniška fakulteta v Ljublja
ni. Tokrat pa bo potrebno vključiti v 
program mojstrskih kmetij še dodatne.

Na osnovi števila prijavljenih kmetij 
ter že izvedene prakse, mislim, da Do
lenjska v tem pogledu ne zaostaja za 
ostalim delom Šlovenije.

Inž. JOŽE BENEC, 
vodja pospeševalne službe

Mercator-Kmetijski zavod Ljubljana

k/
Zakonca Vrščaj v svoji »Urški«, 
ki stajo poimenovala po najmlajši 
hčerki.

Urška »hrani« 
sedemsto 

gospodinjstev
Nova zasebna proda
jalna v Brezovem logu

NOVO MESTO — Maja je 
bila pri Vrščajevih doma sprejeta od
ločitev: v hiši bomo imeli zasebno 
prodajalno. Junija so že kopali, rušili, 
prezidovali, 17. novembra je »Urška« 
odprla vrata prvim kupcem. Odloči
tev ni bila niti malo naključna, to je 
navsezadnje pokazala analiza, ki sta 
jo dala narediti V rščajeva. Ne le, da je 
to la čas edina prodajalna v Brezo
vem logu, temveč »pokriva« ta kar 
300 gospodinjstev v Bršljinu in še 480 
v ostalih sosednjih krajevnih skupno
stih.

»Krajani so nam za takšno odločitev 
hvaležni,« pravi Marta Vrščaj, ki je 
prodajni pult Dolenjkinc delikatese 
na Glavnem trgu zamenjala za doma
čega. Toda ne le, daje svoje prodajne 
police zapolnila s vsakovrstnimi deli
katesnimi izdelki, najrazličnejšimi pi
jačami, buteljkami ter seveda vselej 
svežim kruhom in mlekom, ampak je 
v Urški moč dobili tudi sveže meso in 
številne suhomesnate izdelek, preskr
bo z njimi so zaupali mesariji Bobič v 
Škocjanu in nekaterim drugim zaseb
nikom izdelovalcem suhomestnih do
brot.

»Tudi meso dobavljamo sproti, je 
sveže in poceni. Tako je v Urški kilo
gram govejega stegna brez kosti 48 
din, prodajamo pa tudi svinjske 
polovice brez kože in masti po 
40 din za kilogram,« pravi Mar
ta, ki ne pozabi omeniti še raznih arti
klov iz uvoza, od čokolad do raznih 
napitkov. Med delovniki so vrata Ur
ške odprta med 10. in 12. uro ter med 
14. in 19.00, le v ponedeljek je trgovi
na dopoldne zaprta, medtem ko je 
njen sobotni delovni čas od 8. do 13. 
ure.

Da so se ljudje na Urško že navadi
li, priča tudi podatek, da so samo v 
nekaj sobotnih dopoldanskih urah iz. 
nje odnesli okoli 120 kilogramov 
kruha. Marta, ki je ta čas edina zapo
slena v prodajalni, pa pravi, da si želi
jo s kupci še več sodelovanja. Zato 
prejme vsak kupec ob obisku poseben 
anketni listič, na katerem lahko kaj 
pograja, pohvali in predlaga.

B. B.

da je 5.000.000 din »pravzaprav velik de
nar in češ, kaj je to za Pionirja, da za tak 
denar vse to napravi«, kar trdi Jalovec, ki 
je nerad, pač posili (občutek podrejenosti
in stiske), pristal na tako ceno, ali pa mor
da tudi v teh stavkih ni resnice? Prosim, saj
ste mi obljubili pomoč pri iskanju resnice! 
Hvaležen vam bom.

In končno: k vaši matematiki ali račun
stvu! Saj vem, da veste: formula je eno, 
merjenje količin, določanje cen pa spet 
nekaj drugega. Moram priznati, lepo ste 
računali in izračunali. Toda računali so 
tudi drugi: Milan Knez po svoje, izvede
nec Maligoj spet po svoje, Vinko Bele 
prav tako, ljudje pri Pioniiju tudi. Vidite, 
tam, kjer zadeve niso od vsega začetka na
tančno definirane, vodene, nujno prihaja 
do temnih sten. Tudi pravosodje je prišlo 
do njih. Pa že raje verjamem pravosodju, 
ko je zaradi tega, ker ni bilo dovolj doka
zov, postopek ustavilo in osumljence raz
bremenilo sleherne pravne krivde!

A zdaj, tov. Ščap, vam moram poveda
ti; visoki javni tožilec v Ljubljani (imena 
ne bom navajal!) mi je po mojem pisanju 
v Delu (na Martinovo je bilo!) dejal neka
ko tako: »Prav imaš, zelo blizu si resnici, 
vse skupaj je moralno nečedno, a za ka
zenski pregon ni bilo dovolj oprijemljivih 
dokazov.« Tov. Ščap, tudi meni je bilo 
težko, ko sem bil primoran prijeti za pero 
in omeniti Jalovca. Morda bo Vaša zame
ra manjša, če Vam povem, da sem se v ti
stem hipu že odločil, da ga obiščem in se 
mu že vnaprej opravičim. Večkrat sem ga 
klical, a žal se nisva mogla niti slišati, kaj 
šele pravočasno srečati. Tajnici sta živ do
kaz tega, kar trdim. Glede moje moči pri 
občinskih investicijah in dodeljevanju 
gradbenih del na bodoči avtocesti pa si ne 
delajte preglavic, nikakršna ni! Vprašajte 
izvršni svet, če mi ne verjamete. Podprem 
pa predloge, ki se mi zdijo smiselni, ko
ristni ali nujni.

Vaš prispevek se mi je zdel vreden od
govora. Čeprav mi je srce čisto, ne vem, ali 
bom dosegel končni cilj...

FRANCI ŠALI

OB DNEVU JLA
S krajšo slovesnostjo smo tudi na naši 

šoli počastili dan JLA. Povabili smo nekaj 
vojakov in starešin, da nam predstavijo 
delo. Učenci smo pripravili kulturni pro
gram, v katerem so najmlajši s pesmicami 
in recitacijami prikazali življenje med 
NOB, predstavil pa se nam je tudi dekliški 
oktet pod vodstvom Franca Lebna. Vo
jaški pilot je opisal vojaško šolo in poklic, 
vojaki pa so nam nekaj zaigrali. Za konec 
so nas razveselili še z zvoki lambade in ta-

Kakor da še roški gozdovi, njive in 
travniki žalujejo, ko seje pri Sv. Martinu i 
končala pot Romove mame iz Obrha, ka
tere telo je po dolgih letih popotovanj le- | 
glo k počitku v domačo zemljo. Njen duh, ' 
ta nemirni iskalec resnice, bo še dolgo pri
soten po poteh, ki jih je v 88 letih življenja 
prehodila po dolgem in počez.

Romovi mami dolgujemo veliko, kajti 
od nje smo se veliko naučili. Ko sem se v \ 
imenu KO ZZB NOV Dolenjske Toplice | 
poslovil od nje, je bilo to tudi slovo njenih 
bivših vojnih tovarišev partizanov, aktivi- j 
stov, ranjencev in terenskih delavcev, ki so j 
jo poznali. Stregle so jim njene roke in ' 
njen dom jim je bil varno zatočišče. Ko i 
sem pred leti obiskal njeno hišo, je pred 
menoj sedela ženska plemenitih potez, ki 
jih ji je pomagalo začrtati trpljenje. Njene 1 
roke so bile žuljave in se jim je videlo, da 
so znale sukati srp in motiko. Bila je dobra , 
delavka in varuhinja družinskega ognjiš
ča, ki ni nikoli ugasnilo, da je njena druži
na lahko vsak dan zajemala sadove njene- ’ 
ga dela iz lončene sklede. Lončena skleda 
je bila tedaj, ko je bil bel kruh samo za 
praznike.

Za Romovo mamo je ostal kristalno 
čist spomin na mater, ki je hodila pošteno 
po življenjski poti. V tem trenutku, ko že
limo blag pokoj njeni duši, ni greh, če upo
rabimo nekaj Cankarjevih besed: V mo
jem srcu je materina podoba, lepota, 
blagost, kakor je nikoli nikjer nisem videl 
in ki jo bodo živo gledale moje umirajoče I 
oči. Zbogom, mati. Naj vam vaša dobrota: 
in ljubezen obriše solze iz oči vaših dragih! |

T. V.!

ko poželi bučen aplavz.
DAMJANA KROŠ,)ŠEU 

OŠ Bo
7. a 

Boštanj V Semiču je 1. januarja ugasnilo živ
ljenje Steva Soštarja, predmetnega uči-

UPOKOJENCI PRVIČ 
PRAZNOVALI 
V DOMU JLA

Društvo upokojencev Novo mesto je 
28. decembra prvič organiziralo prazno
vanje novega leta v restavraciji Doma 
JLA Novo mesto, s katerim že vrsto let 
dobro sodeluje in uporablja njegove pro
store za športne, razstavne ter druge aktiv
nosti. Glede na dogovorjene ugodne pogo
je, ki jih je nudil Dom JLa (primerna cena 
večerje in zabavni ansambel), so bile re
zervacije za 220 oseb hitro razprodane. 
Ob napovedani začetni 19. uri so discipli
nirani upokojenci že napolnili prostore in 
za uvodni del so zadonele pesmi mešanega 
pevskega zbora DU Novo mesto, ki ga 
uspešno vodi Sonja Pirc. Predsednik druš
tva Viktor Bartolj je v pozdravnem govo
ru naštel nekaj bistvenih aktivnosti v druš
tvu v minulem letu in se vsem zahvalil za

telja telesne vzgoje. Rojen je bil 24. 
oktobra 1948 v Zajačkem selu pri 
Ozlju v učiteljski družini. Po končani; 
sredndji šoli seje vpisal na zagrebšku1 
pedagoško akademijo in leta 1970 di
plomiral.

Na semiški šoli je začel proučevati 1. 
oktobra istega leta. Hitro se je vživel v
kolektiv in slovensko okolje. Bil je de
laven v TVD Partizan, v SŠD Smuk,

sodelovanje. Povedal je tudi, da so obiska
li in obdarili za novo leto 220 članov druš
tva, starejših od 80 let.

R. H.

navdušen ribič in zelo aktiven član ri
biške družine. Poučeval je tudi na po
družnični šoli na Štrekljevcu, bil njen 
vodja in se izkazal kot dober organiza-, 
tor. Vključil seje tudi v tamkajšnje pro
stovoljno gasilsko društvo.

Spominjali sc ga bomo kot človeka 
»zlatih rok«, saj je imel izjemen smisel 
za oblikovanje. Peskovniki, akvariji« 
tehniški izdelki nas bodo še dolgo spo
minjali nanj. Mnogim bo ostal v spo
minu kot dedek Mraz, kije 10 let razve
seljeval semiške otroke. Učencem in 
vaščanom je razdajal svoje bogate iz
kušnje in spretnosti, zato ga ne bodo ni
koli pozabili.

Kolektiv OS Semič,

Njive so bile bolj čiste
Alojzij Gabrijel iz Rodin pri Trebnjem in njego

vih devet desetletij življenja _____

Alojzij in Marija Gabrijel

Alojzij Gabrijel iz Rodin pri Treb
njem, kjer seje tudi rodil, je vstopil v 
90. leto življenja. Zanimiva so bila ta 
leta. Kot vojak je bil nekoč davno v 
Tirolah, lam je bil ranjen v nogo in 
zato so ga poslali na Dunaj v bolnico. 
Po vrnitvi s fronte je ostal doma na ve
liki kmetiji in v družini, kije bila šte
vilna, tako kot je imela veliko članov 
družina Marije, ki si jo je izbral za za
konsko družico. Tudi njima se je rodi
lo veliko otrok, deset.

Marija, ki se spominja mladih let, 
pripoveduje o težkih časih. V hiši, kije 
imela »hišo« in kamro, črno kuhinjo 
in nekje zunaj leseno stranišče — in 
kdo bi stresel iz rokava vse posebnosti 

se je družina ob zimskih večerih

zbrala na veliki krušni peči. Pogovar
jali smo se, luščili fižol, ružili koruzo, 
ženske smo pletle, prepevali smo in 
molili. Tudi tak čas je vtkan v devet 
desetletij Gabrijelovega Alojzija.

Veliko kmetijo je družina obdelo
vala ročno. Alojzij pravi, da so bile 
njive bolj čiste, kot so danes, pa še bolj 
zdravo je raslo na njih, saj niso imeli 
škropiv, strupov. In še pravi očak,.da 
so obdelali vsak košček zemlje, ker so 
morali pridelati žito za peko in še za 
kaj, na primer za štruklje, močnik in 
kašo. Meso so si privoščili le za praz
nike, saj gaje moralo biti največ za de
lavce, ki so pomagali pri kmečkih de
lih. Gabrijelova sta polna lepih spomi
nov in ti so kajpak vseskozi povezani z 
otroki. Na otroke sta ponosna in ti se 
radi vračajo na obiske k staršem. 
Alojzij zadnje čase ne more hoditi, 
precej so mu oslabele noge. Ko so dan 
pred njegovim rojstnim dnevom pri
pravili praznovanje in tja povabili 
domače, prijatelje in znance, je bil ze
lo vesel nad tolikšnim številom ljudi 
Prišlo jih je čez 40. Ko smo ga potem 
obiskali pevci trebanjskega društva 
upokojencev, nas je sprejel z enakim 
veseljem. Veliko smo se z njim pogo
varjali in skupaj smo zapeli po doma
če. Zaželeli pa smo mu še veliko sreč
nih, zdravih in mirnih let in da bi 
otroci še tako radi prihajali domov.

R. MAJERJ I
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Jugoslavija bo 
konfederacija 
ali pa je ne bo

»Naša prva zahteva je, da s 
pomočjo teh volitev organizi
rani' in združeni prekinemo 
prakso enopartijskega sistema 
z vsemi njegovimi različnimi 
variantami, ki |ih je doživel od 
leta 1945 do danes, vključno s 
tako imenovanim samouprav
nim socializmom, ki se mu tu
di njegovi ustvarjalci danes v 
veliki meri odpovedujejo,« je 
na decembrski svobodni ka
tedri v Novem mestu rekel dr. 
Jože Pučnik, predsednik pred
sedstva Demosa, demokratič
ne opozicije Slovenije, ki se je 
po novem letu prelevila v no
vo obliko strankarske pove
zave, ki se imenuje Demos- 
združena opozicija. V Demosu 
so poleg Slovenske demokra
tične zveze, Socialdemokrat
ske zveze Slovenije in Sloven
skih krščanskih demokratov 
še Slovenska kmečka zveza in 
Zeleni Slovenije. Na novome
ški svobodni katedri je dr.' 
Pučnik odgovarjal na številna 
vprašanja. Povzemamo nekaj 
njegovih najbolj zanimivih in 
aktualnih ugotovitev ter raz
mišljanj.

»Struktura slovenskega po
litičnega sistema mora biti 
spremenjena,« je poudaril dr. 
Pučnik. »Te strukture se ne da 
več popravljati, krpati, kakor
koli prikrivati in loščiti. Ta 
struktura je pokazala svojo 
nesposobnost v praksi, in si
cer v obliki položaja, ki ga 
imamo danes, političnega in 
gospodarskega in, rekel bi tu
di, položaja v tej federaciji, kiji 
pripadamo. Druga temeljna 
zahteva združene opozicije 
pa je uveljavitev suverenosti 
slovenskega naroda in suve
renosti slovenske države, in 
to v vseh dimenzijah te suve
renosti. To praktično pomeni, 
da je najmanj, kar zahtevamo, 
to, da se ponovno začno dolo
čati pravila igre za življenje v 
prihodnji Jugoslaviji, ki jo ne
koliko provokativno imenuje
mo tretja Jugoslavija. Pravila 
igre ne bi smela več temeljili
na arhaičnih organizacijskih 
principih, na katerih je bila 
zgrajena avnojska Jugoslavi
ja. Kaj mislim s tem? Naj ]ih 
nekaj naštejem:

V to zvezo bratstva in enot-
| nosti v jugoslovanski federa- 
I ciji je vključen element juž

noslovanske krvi,element ne
kega jugoslovanstva po krvi. 
To je seveda povsem nesmi
selno, čeprav do določene me
re upravičeno. Imamo :i mili
jone Albancev, pol milijona 
Madžarov, mi le družbe ne 
moremo gradi ti na jugoslovan
ski krvi. Na pragu 21. stoletja 
je strahotno primitivno, mo
ram tako reči, graditi moder
no družbo na neki krvi, na 
neki krvni sorodnosti Kakor 
da bi bila naša, slovenska kri v 
čemerkoli boljša od krvi Hrva
tov, Srbov, Albancev ali ko
garkoli! Tudi primer skupno 
prelite krvi je neznanska pro
vokacija, saj je znanstveno 
ugotovljeno, da smo kri tri če
trtine 1,7 milijona žrtev druge 
svetovne vojne prelili sami. V 
naših medsebojnih bojih, z 
našo krvoločnostjo drug do 
drugega, pri čemer ni bila ena 
stran nič boljša in nič slabša 
od druge. Jaz tega nočem vred
notili, tudi ne enačim krvi, ki 
je bila prelita v boju z okupa
torjem, s krvjo, ki je bila preli
ta na strani okupatorja. Dej
stvo pa je, da mi na tem delu 
naše zgodovine ne moremo 
zdaj stabilno graditi nekih od
nosov, na katerih naj bi teme
ljila industrijska družba. To je 
arhaično, kri, prelita tako ali 
drugače, ne more biti združe
valno sredstvo. Tu pa je še 
tretji arhaični dejavnik. Mis
lim na celotno mitologijo av- 
nojstva, to je tudi mitologija, 
vezana ha osebo Josipa Broza, 
to je mitologija o tej edini poti 
v svetlo bodočnost. Ta mitolo
gija, ta vera, ta kvazi religioz
nost in odnos do zgodovine, ki 
je vodil našo oblast v to, da ni 
bila več sposobna poslušati, 
kaj želijo ljudje, ni bila spo
sobna spoštovati niti sloven
stva niti vernosti niti česa 
drugega. Zato, ker ie bilo po 
teh kriterijih nekako man) 
pomembno, manj važno od 
tega svetlega cilja, ki smo ga 
na vsak način hoteli doseči. 
Celotna ta mentaliteta, celotni 
ta kvazi religiozni odnos do 
realnosti, ta nerealnost, ta ne
sposobnost učenja na lastnih 
napakah, to je katastrofa, to je 
tako rekoč naglavni greh tega 
realnega socializma, ki smo ga 
imeli in ga deloma še imamo.«

* Ce bi v Jugoslaviji na no
vo določali pravila igre, kate
ra bi bila temeljna organiza
cijska načela?

Pučnik: »Predvsem bi bila 
neprimerno boljša banalna, 
bolj enostavna in manj pate
tična. Jaz mislim, da je mo
derno družbo mogoče graditi 
predvsem s pomočjo koordi
niranja egoističnih interesov 
vsakogar. To zveni silno agre 
sivno, nehumano itd. Vendar 
jaz ne verjamem v formule o 
harmonični družbi, v sistem, 
ki bi harmonijo proizvajal na 
tekočem traku in jo razširjal 
vse tja do družine in šolskih 
razredov. V vseh stvareh hi 
morali izhajati iz predpostavk, 
da je vsakdo na nek način ego

ističen, da ima pravico biti 
egoističen in da se z legitim
nimi sredstvi prizadeva uve
ljaviti svoje interese. Mi mo
ramo pristati na več ali manj 
očitno dejsvo, da imajo ljudje 
in narodi (tudi v tej jugoslo
vanski federaciji) svoji' ego
istične interese. Imajo pravico 
biti egoistični, nimajo pa pra
vice svojih interesov uveljavi
ti z nasilnimi sredstvi. Uve
ljavljanje interesov bi moralo 
teči z racionalnimi pogajanji, 
na temelju racionalnih meril. 
Samo tako bi lahko presekali 
to katastrofalno stanje, ki ga 
imamo danes, to preverzno 
vzdušje v tej avnojski Jugos
laviji, ko vsak narod, vsaka 
narodnost preprečuje druge, 
da |<> izkoriščajo. Danes v Ju
goslaviji ni naroda, ki ne bi bil 
prepričan, da ga drugi izkori
ščajo.«

• Opozicija Markovičevih 
ukrepov ni pozdravila, lahko 
bi celo rekli, da je do njih zelo 
zadržana. Ali zato, ker gre za 
neznansko prelivanje sred
stev?

Pučnik: »Vsi veste, kakšna je 
gospodarska situacija v Jugos
laviji. V Sloveniji relativno do
bra, na jugu države ponekod 
katastrofalna. Plače v Make
doniji so ena tretjina sloven
skih. Gospodarstvo je v veli
kih težavah, ogromno je kredi
tov, ki so jih v težavah naje- 
mali-podjetja, sektorji ali cele 
gospodarske panoge. Vsa ta 
posojila so neizterljiva, banke 
so praktično bankrotirale, te
ga denarja ne bodo dobile na
zaj; in če zdaj pogledamo k 
Markoviču, vidimo, da želi, 
naj federacija vse te neizter
ljive zahteve vključi v javni 
dolg, ki ga bomo potem vsi so
lidarno odplačevali. Odplače
vali ne po načelu en človek — 
en glas, temveč po načelu, 
kolikšen je naš prispevek k 
družbenemu produktu Jugos
lavije. Takšen bo tudi naš, slo
venski delež pri odplačevanju 
teh dolgov, ki so jih v veliki 
meri naredila druga okolja. S 
svojo specifično ekonomsko 
politiko, ki jo zganjajo še da
nes, in to načeloma. Sem proti 
enotnosti za vsako ceno. Slo
vensko politično vodstvo je v 
zadnjih dveh letih v mnogih 
primerih pokazalo odločnost 
in v veliki meri tudi razume
vanje in spoštovanje sloven
skih interesov, za razliko od 
prejšnjih obdobii Ne morem 
pa razumeli njegovega seda
njega ravnanja. Slovenski de
legati so s pridržki, a v načelu 
vendarle sprejeli Markovičev 
koncept, pri čemer so vsaj ti
sti, ki razamišljajo, vedeli, da 
je ta koncept ekonomsko bre
me za Slovenijo, da je vpraša
nje, kako bo in ali bo sloven
sko gospodarstvo preživelo. 
Delegati so vedeli tudi, da so v 
lem konceptu administrativni 
vzorci, metode, ki se doslej še 
nikoli niso pozitivno uveljavi
le. Iz tega je mogoče sklepati, 
da bomo čez leto dni, če ne že 
prej, razpravljali o nekem no
vem konceptu sanacije, samo 
da bo takrat slovensko gospo
darstvo za eno ali dve milijar
di dolarjev revnejše. Doživeli 
smo, da je slovenska skupšči
na Markoviča podprla kljub 
takim informacijam in kljub 
svarečim opozorilom iz slo
venskih gospodarskih krogov. 
V to se je vdala s tolažbo, da 
gre za zadnji poskus, če ne bo 
šlo, da bomo poskusili kaj 
drugega v smislu slovenske

državnosti. Kolikor vem, smo 
tako tolažbo izrekli žene vem 
kolikokrat.«

• Ali ima mogoče Demos 
načrt za razrešitev sloven
skega gospodarskega vozla?

Pučnik: »Demos izhaja iz 
osnovne teze, da je v Sloveniji 
družbena in gospodarska kri
za dosegla takšno raven, da je 
potrebno takoj ukrepati. To 
pomeni, da se moramo začas
no izolirati od gospodarskega 
sistema v Jugoslaviji, kajti ta 
onemogoča razmah gospodar
stva po katerikoli metodi. Za
časno bi bilo treba odpovedati 
federalno pogodbo, to bi stori
la slovenska skupščina, z raz
glasitvijo izrednega stanja v 
slovenskem gospodarstvu, iz
hajajoč iz amandmaja, ki smo 
ga sprejeli nedavno, in z med
narodnopravno utemeljitvijo, 
da so ogrožene materialne 
osnove slovenskega naroda. 
To je mednarodnopravno vi
soko zaščitena vrednota, spre
jemljiva v mednarodnoprav
nih diskusijah, poleg tega pa 
ima za nas to pozitivno last
nost, da o ogroženosti mate
rialne osnove slovenskega na
roda lahko odloča samo slo
venski narod sam. Niti Wa- 
shington niti Moskva niti 
Beograd! Na tej osnovi bi se 
morale povečati pristojnosti 
slovenske državne banke, pre
vzeti bi morala odgovornost 
za stabilnost valute, začasno 
izdati slovensko plačilno sred
stvo, blagovni in finančni pro
met bi se moral odvijati samo 
v tej oziroma samo v konver
tibilnih valutah, morali bi 
vzpostviti zakon in finančno 
disciplino. Moralo bi spet ve
ljati, da če nekaj kupiš, moraš 
to tudi plačati in da je v bistvu 
svinjarija, če čakaš 14 dni, da 
ho tisto, kar želiš, 25 odstot
kov ceneje.

Za uvedbo realnega gospo
darjenja smp pit pripravili ne
kako 8 predpisov, vse tja do 
razpusta političnih organiza
cij v podjetjih in uvedbe svo
bodnih sindikatov.

Drugi razglas slovenske 
skupščine naj hi obsegal ob
vezno izjavo, namenjeno ju
goslovanskim narodom in sve
tovni javnosti, da se bo Slove
nija, čim bo sanirala svoje 
gospodarstvo, trezno in racio
nalno pogajala o novih pravi
lih igre v Jugoslaviji, in sicer s 
ciljem doseči sporazum v smi
slu konfederacije V primeru, 
da naši osnovni interesi pri 
drugih ne bi naleteli na dovolj 
razumevanja, nam seveda ne 
bi preostalo nič drugega kot 
razglasili neodvisno Slovenijo.

Tretji razglas skupščine pa 
naj bi obsegal sklep in okvirno 
določitev roka za sprejem no
ve ustave republike Slovenije. 
Ne več socialistične, kajti usta
va je osnovni dokument, 
osnovno pravilo za urejanje 
odnosov v družbi in samo po
samezne vlade izpolnjujejo vo
ljo volileev, ali bo šlo to bolj v 
-kapitalistično, bolj v sociali
stično ali bolj v neko tretjo 
stran. Samo s temi tremi raz
glasi in najmanj osmimi ukre
pi v okviru prve točke bi bilo 
po našem mnenju edino mo
goče začeti sanirati slovensko 
gospodarstvo. Odprto pa osta
ja vprašanje, ali bodo Slovenci 
sploh hoteli reševali to tvorbo 
z imenom Jugoslavija, seveda 
samo v obliki neke konfede
racije. Tudi mi ponavljamo, 
kar je Veljko Rus pred leti 
formuliral v pismu bralcev: da 
bo Jugoslavija konfederacija 
ali pa je ne bo.«

• Vendar se zdi, da sta 
Evropa in svet za Jugoslavijo, 
takšno, kot je.

Pučnik: »Ja, seveda. Gotovo 
jim je ljubše, da Slovenija sa
nira socialne probleme v Ju
goslaviji, sicer jih bodo morah 
čez dve leti oni. Jaz bi na nji
hovem mestu tudi tako rav
nal. Oni so strašno za celoto, 
njihovo stališče je: naj si oni 
sami uredijo, nas pa puste pri 
miru! Imel sem (na njihovo že
ljo, ne na mojo) nekaj pogovo
rov z veleposlaniki, akrediti
ranimi v Jugoslaviji. Najprej je 
vsak rekel: ohraniti je treba 
Jugoslavijo, kaj ga bomo zdaj 
lomili tu v Evropi! Istočasno 
pa je priznal, da analitiki v zu
nanjih ministrstvih in tudi v 
Bruslju delajo na različnih sce
narijih o bodoči Jugoslaviji. 
Diplomacija, evropska in sve
tovna, razmišlja resno, reče
mo lahko, da se je v zadnjih 
dveh letih poglobila v naše 
razmere, prej so jih poznale 
samo obveščevalne službe, nji
hova sporočila pa hote ali ne
hote niso bila upoštevana.«

• Ante Markovič ima pod
poro vojske, ve pa se, kaj ge
nerali mislijo o različnih Ju- 
goslavijah.

Pučnik: »Menim, da gre pri 
Markoviču za naslednji raz
voj. Prej je bil precej ekono
mist, in ko je prevzel sedanjo 
vlogo, se je prvič resnično 
seznanil s kaosom različnih

interesov v Jugoslaviji. Hitro 
je postal politik, ki ve, da je po
litika umetnost kompromisov. 
Sedaj je njegova rešitev ver
jetno v tem, da se naslanja na 
tiste sile, ki skušajo po lastnih 
izjavah stabilizirali avnojev- 
sko federacijo. Med temi sila
mi je na prvem mestu armada. 
Po drugi strani je Markovič 
napravil kompromis (rekel bi, 
da gnilega), kajti odločil se je 
za najbolj ponesrečeno kom
binacijo, ki si jo lahko mislimo. 
Odločil se je za administrativ
no ukrepanje v gospodarstvu 
in strogo tržnost, nekaj bolj 
nesmiselnega si jaz ne znam 
predstavljati. Druge možnosti 
tudi imel ni. Razen ene. Pred 
tremi, štirimi meseci bi moral 
odstopiti in opozoriti jugoslo
vansko javnost, tudi politično, 
da tistega njegovega progra
ma, s katerim je nastopil, ni 
mogoče uresničiti, ker poli
tične strukture te federacije 
preprosto umirajo. On te kon
sekvence, ki bi jo storil vsak 
dosleden politik, ni naredil, 
pač pa je šel v kompromise. Ta 
naslonitev na vojsko je nekje 
realna, je pa ekonomsko in po
litično nesmiselna, s tem se bo 
v tej naši avnojski federaciji 
razbilo veliko porcelana, če 
ga je sploh še kaj Tržnost se v 
nekem represivnem sistemu 
zvezne vlade, ki bo socialne 
probleme krotila s pomočjo 
varnostnih sil, ne more uve
ljaviti. Vlada bo sicer na nek 
način vzdrževala uradni kurz 
konvertibilnega dinarja, kurz 
se bo določal na devizni borz^, 
ki pa bo odvisna od dotoka de
viz. čim manj bo deviz, manj 
bo borza borza in manj bo de
nar konvertibilen. In ko ne 
bomo imeli kje vzeti, se bomo 
delali, kakor da imamo denar, 
tiskali bomo torej dinarje in s 
tem podrli osnovni steber ce
lotnega koncepta. Bojim se, da 
bomo čez eno leto tam, kjer 
smo že bili, samo mnogo bolj 
revni«

• Ali opozicija lahko zma
ga?

Pučnik: »Mi nimamo mož
nosti vodili in diferencirati 
predvolilni boj. Nimamo teh 
denarjev, te organizacijske 
strukture. Druga stvar pa je 
naše prepričanje, ki ni samo 
taktično, da gre pri nas v Slo
veniji morda prvič po letu 
1918 za realne možnosti de
mokracije, in sicer preko ra
dikalnega premika v politič
nem sistemu. Iz teh dveh točk 
izhaja tudi naša osnovna stra
tegija za volilni boj. Izhajajoč 
iz te volje, po tem temeljitem 
premiku, naj se volilci odloči-

Dr. Jože Pučnik

jo, ali bodo podaljševali življe
nje obstoječemu socializmu, 
reformiranemu po meri člo
veka ali kakorkoli že, ali pa 
jim je dovolj tega krpanja in se 
bodo odločili za nek model, ki 
v veliki meri spominja na rela
tivno uspešne modele pri na
ših sosedih, mislim na severo
zahod. Da bodo torej dali mož
nost nekemu drugemu mode
lu, po načelu, da je dovolj, če 
neka stranka štiri in pol deset
letja eksperimentira z ljudmi, 
kakor da bi bili morski prašič
ki ali kako bi se to reklo «

• Ali menite, da bi bila se
danja oblast v primeru, če bi 
opozicija dobila preveč gla
sov. sposobna ponarejati vo
litve?

Pučnik: »Menim, da sloven
ski komunisti ne bodo šli v 
metodo neposredne goljufije. 
O tem sem prepričan. Tudi oni 
računajo na svojo politično 
prihodnost. Verjetno pa se tru
dijo in se bodo z vso spretnost
jo trudili otežiti naše delo. Na 
terenu, kjerkoli. Vedno je vr
sta adutov, ki jih imajo v roka
vu. Tudi tik pred volitvami. Tu 
nista izključena niti spremem
ba imena niti izstop iz ZKJ. Ne 
smemo pozabiti tudi na v do
ločenih o koljih še vedno učin
kovite prijeme zastraševanja, 
namigovanja, češ pač ne bo 
prišel nikamor naprej. Ne ver
jamem pa, če se ne bo spreme
nilo res kaj bistvenega, da bi 
šla uradna politika v direktne

poskuse goljufij. To izključu
jem.«

• Demos je tudi neke vrste 
kulturno poslanstvo. Zakaj 
ni to rečeno še bolj jasno?

Pučnik: »Kaj naj rečem na 
to? Veste, jaz vas bi čisto is
kreno vprašal, ali mislite, da 
gre pri teh volitvah samo za 
politično odločitev. Ni mi tre
ba odgovoriti, razmislite sami 
pri sebi. Jaz lahko samo pono
vim, da gre tu res za nek kul
turni preobrat pri nas, kajti 
enopartijski sistem ni bil niko
li samo v političnem sistemu, 
pronical je v vse kapilare druž
be, v povojnih letih celo v dom, 
družino. Ta sistem, ki smo ga 
imeli in ga še imamo, ni nor
malen politični sistem. Moram 
uporabiti to besedo. Ni na
mreč tak, kakršni so znani v 
Evropi, da pride garnitura, se 
zamenja itd. Tu je bila in je še 
na oblasti skupina, organiza
cija ljudi, ki so verjeli ali pa se 
vsaj delali, da verjamejo, da 
izpolnjujejo tako rekoč pove
lje zgodovine. In da so za to 
dovoljena vsa sredstva in da ni 
treba upoštevati ljudi. Seveda 
v zadnjem desetletju tega ni 
bilo v tako grobi obliki. Osta
nek, vzorec mišljenja pa je še 
ostal. Ko je imel Demos pred 
kratkim tiskovno konferenco, 
je bil pri Jožetu Smoletu Hu
bert Požarnik in ga prosil, naj 
jim podaljša bivanje v sobici, 
ki ima šest kvadratnih me
trov. Sobica je bila v tistih 
dveh palačah SZDL na Ko
menskega. In kaj mu je rekel 
Smole? Da se gre demokratič
na zveza preveč striktno opo
zicijo in da zadeva ne pride v 
poštev. Normalno, boste rekli 
Ne, m normalno. Kar imata 
SZDL in ZK, sta si nagrabili z 
nelegitimni sredstvi. To je ta
ko imenovano ljudsko premo
ženje. Stavba CK je bila ljud
ska posojilnica. Sedaj nam pa 
oni hočejo povedati, da živijo 
samo od svojih članarin, kol 
mi, opozicija, tudi, in da je tak 
pač zakon sveta. To so stari 
vzorci mišljenja v tej liberalni 
atmosferi. Očitajo nam, da se 
nenehoma vračamo v prete
klost. Moje mišljenje o tem je 
naslednje: preteklost naj raz
išče znanost. Ampak tiste 
strukture iz preteklosti, ki de
lujejo še danes in ki bodo 
učinkovale jutri, so predmet 
mojega razmišljanja in moje 
kritike. In teh, ki delujejo še 
danes, je zelo veliko. Glede te
ga ni strpnosti, na to homo 
vedno opozarjali. In če smo 
enakopravni glede medijev, 
kar je tudi rekel Smole, čeprav 
vsi vemo, da je SZDL odgovor
na za medije, neke vrste nji
hova lastnica, največji kapita
list na področju medijev, je to 
zame navadna nesramnost, 
ker vem, da je Jože Smole inte
ligenten človek, bil je ne vem 
koliko let ambasador posvetu 
On natančno ve, kaj reče, m 
zaradi tega to, kar reče, reče 
po premisleku. In to pride iz 
tega vzorca mišljenja, ki ga ja/ 
imenujem partijski vzorec 

mišljenja. To je tisto strašno, 
ki pri nas še deluje, kljub 
smehljajem.«

• Ali ne mislite, da je tako 
ravnanje dolgoročno neumno?

Pučnik: »Mislim, da oni d 
dolgoročni politiki splpji ^ 
razmišljajo. Njihovo načpj,u jč 
preživetje, potem pa boijio že 
videli, kaj m kakp..Kake vecjč 
strategije tu pf več.! Vsa,j pri 
Smoletu m;.«-,7 ", , !

• Po svoje jih je treba raz
umeti. Po drugi svetovni voj
ni so bili zmagovalci.

Pučnik: »Tu sem popolnorna 
drugačnega mnenja. Jaz nus- 
lim, da politična stranka, ki nj 
prišla v viado z demokratič
nimi volitvami, ki si je torej 
oblast priborila z orožjem, kar 
ie v določenih zgodovinskih 
trenutkih morda razumljivo, 
če torej ta stranka te svoje 
oblasti ne skuša legitimirati s 
svobodnimi volitvami, je to 
zame namen nečesa, kar bom 
z ostro besedo imenoval zlo
čin. Zločin je v tem, da se ena 
politična stranka polasti dr
žave kot svoje zasebne lastni
ne. Mislim, da ni hujšega zlo
čina v neki družbi, kot če kaka 
organizacija začne s tem stra
hovitim aparatom nasilja, ki 
ga predstavlja država, ravnati 
kot s svojo lastnino, češ to smo 
si priborili. Kar mimogrede še 
ljudi zraven, s kostmi in kožo 
nekako. To smo si priborili. Ali 
veste, kakšna strahovita po
enostavitev je v tem vzorcu 
mišljenja? In taka stranka se s 
kremplji in zohmi tepe za svo
je pozicije, istočasno pa spuš
ča demokratične glasove. Še 
posebej na tiskovnih konfe
rencah. In ko so bili pri nas so
cialni demokrati, poslanci iz 
Hessna, so jim rekli: ja, mi smo 
pa čisto popolni socialdemo
krati. Jaz mislim, da bodo Slo
venci pametni in tega ne bodo 
honorirali. Teh krempljev in 
teh zob «

Pripravil: M BAUER



V neobvezen premislek

SE ARMADA VRAČA 
V PRETEKLOST?

»Vnaši državi in tudi zunaj 
nje se danes pojavljajo določe
ne sile, ki hočejo na vso moč 
zanikati pridobitve naše revo
lucije. Njinov cilj je vračanje v 
preteklost, rade bi restavrira
le meščansko družbeno uredi
tev in posadile vodilne sile v 
NOB in v povojnem razvoju na 
zatožno klop « je dejal v nede
ljo na Grmeču prvi politik v 
JLA admiral Petar Šimic. Nje
gove besede kažejo, da je tista, 
ki se vrača v preteklost, prav
zaprav v svoj slonokoščeni 
stolp zaprta JLA, še posebej, 
če se spomnimo besed njenega 
prvega vojaka Veljka Kadije- 
viča, ki je nedavno tega do
godke v Vzhodni Evropi ozna
čil za nepredvidljive, cesar pa 
mu niti ne moremo zameriti, 
saj je Vzhod presenetil tudi 
precej boljše analitike, kot jih 
ima naš generalni štab.

Predvsem Šimič daje vtis, da 
se del vojakov nima samo za 
poklicne vojake, državne pro
fesionalce, kot je dobro rekel 
dr. Dragan Veselinov, ampak 
mislijo, so prepričani, da so ju- 
rišni odred misijonarskih enot 
tiste inačice demokracije, s 
katero je KP zlomila državno 
perspektivo Jugoslavije. No
beno naključje ni torej, da se 
JLA oziroma njeni predstav
niki štejejo za zadnjo združe
valno silo v lej državi, pri tem 
pa pozabljajo, da trdna drža
va niso z izrednimi ukrepi in 
policijsko uro ukročeni držav
ljani ali mitološki šolski spisi 
o Avnoju.

Čeprav smo vojaki na nek 
način lahko hvaležni, ker ni 
podprla Miloševičevega nacio
nalsocialističnega projekta, 
kar ji zdaj plačujemo z novim 
davkom, armadin glavni part
ner Ante Markovič pa ji je ob
ljubil pomoč, kot smo brali v 
Frontu, tudi v prizadevanjih

za gradnjo novega supersoni- 
ka, se bo JLA že v bližnji bo
dočnosti morala odločili glede 
bistveno važnejše zadeve. Pre
tehtati bo morala, ali bo podpr
la težnjo narodov in narodno
sti Jugoslavije, da sklenejo 
nov dogovor o tretji Jugoslavi
ji, ali pa bo še naprej oborože
na pest tistih sil, ki mislijo, da 
je ta država zacementirana 
za vselej. S komaj še živo ZKJ 
na čelu.

Prva opcija bi JLA prinesla 
neodvisni poklicni položaj, 
država bi v novem gospodar
skem poletu lahko dala več za 
armado in življenjsko raven 
njenih pripadnikov, vojaki bi 
se razbremenili politike, ki je 
pravzaprav nikoli niso raz
umeli. če pa se bodo generali 
postavili na stran komunistič
nega jugoslovanskega inter
nacionalama za vsako ceno, 
bodo res tako visoko na obla
sti, kot še nikoli doslej, toda ta

oblast bo kratkotrajna in na 
koncu prekleta celo od tistih 
ljudstev, ki bodo armado na 
začetku častila kot zavezni
ka, soborca. Vprašanje je tudi, 
kakšen standard in material
ne možnosti se obetajo armadi 
v državi, ki je trajna oblika iz
rednega stanja.

Poleg tega JLA ni tako mo
nolitna tvorba kot je njen poli
tični vrh, samo vojaški politik 
lahko namreč verjame, da bo
do strahotni etnični spori obšli 
nižji ali srednji častniški ka
der ali navadne vojake, ki jih 
je konec koncev okoli 300.000. 
Kdo je pravzaprav JLA? Bojim 
se, da je to nekaj deset pred
vsem političnih generalov, ki 
bi bili ob kruh tistega dne, ko 
bi bila v Jugoslaviji tudi urad
no ustoličen politični plurali
zem, ko bi bila sklenjena nova 
pogodba med narodi in narod
nostmi.

Admiral Petar Šimič bi pač 
moral vedeti, da bo v Jugosla
viji kmalu neke vrste meščan
ska družbena ureditev, vodil
ne sile v povojnem razvoju pa 
ne da bodo na zatožni klopi — 
so že na njej. Mogoče je seveda 
tudi, da Jugoslavije več ne bo. 
Do tega pelje več poti, eno je 
nekje drugje začrtal general 
Jaruzelski. Skušnjava, da bi 
ga posnemali ne glede na re
zultat je vedno in povsod 
vp I i k fi

MARJAN BAUER

Tretja Slovenija in 
njeni Slovenci
Za božične in novoletne 

praznike se na slovenske do
move vračajo mnogi naši ljud
je, ki sicer živijo in si služijo 
vsakdanji kruh v kateri od 
zahodnoevropskih razvitih 
držav. Tudi letos se je v dne
vih pred božičem valila ne
pregledna kolona avtomobilov 
preko naših mejnih prehodov, 
na cestah pa je bilo videti veli
ko avtomobilov s tujimi regis
tracijami. Domov so prišli naši 
zdomci, delavci na začasnem 
delu na tujem, kot jim tudi 
pravimo. Vsa leta doslej so jih 
doma pričakali možje iz Socia
listične zveze in jih vabili v 
naročje domovine, jih prepri
čevali, da so še vedno naši in 
da domovina misli nanje ter 
jih čuva v svojem srcu, da je 
zanje prostor na domačih tleh. 
Zvečine pa se je ves čas vede
lo, da so to le lepe besede in 
meglene obljube. Tisti od 
zdomcev, ki so se vrnili za 
stalno domov, so lahko hitro 
spoznali, da se dejansko živ
ljenje močno razlikuje od na
čelnih dobrodošlic. Nekateri 
so se po nekaj letih vrnili na
zaj v zdomstvo, redki pa so 
ostali doma in se spoprijeli s 
težavami, značilnimi za našo 
družbo in življenje pri nas.

Letošnje srečanje zdomcev 
iz zahodne Evrope je bilo na 
Ptuju. Pripravila ga je RK SZDL, 
pokrovitelj je bil njen pred
sednik Jože Smole, sodelovali 
pa so še ptujska SZDL, ZKO 
Slovenije in uredništvi revij 
Naša Slovenija in Naša žena. 
Program srečanja je bil zani
miv in pester; zdomci so se 
seznanili s slovensko kultur
no dediščino, starimi sloven
skimi jedmi, ogledali so si lah
ko ptujske znamenitosti in se 
v štirih sekcijah pogovorili o 
različnih problemih. Morda pa 
je bilo za ptujsko srečanje 
najbolj značilno prav to, da je 
prevladoval realizem v oblju
bah in pričakovanjih. Prvikrat 
se kažejo realne možnosti, da 
se del slovenskega naroda, ki 
živi na tujem, vrne domov in 
se neposredno vključi v naše 
življenje, hkrati, ko se kažejo 
tudi možnosti, da bodo vsi naši 
izseljenci tesneje povezani s 
svojo matico, pa naj bo to v 
sklopu skupnega slovenskega 
kulturnega prostora, tretje

univerze ali svetovnega slo
venskega parlamenta. Vezi 
med po svetu raztresenimi de
li narodnega telesa čvrstijo in 
prvikrat je videti, da jih ide
ološki pomisleki ne trgajo več.

TRIJE IZSELJENSKI 
VALOVI

Slovencem je najbrž usoje
no, da se bodo selili po svetu. 
Pred stoletjem in še več so trdo 
življenje na domači grudi, rev
ščina, zaostalost in še posebno 
silovit preobrat iz arhaične 
kmečke družbe v industrijsko 
prisilili prenekaterega Sloven
ca, da je povil svoje borno 
imetje v culo in jo mahnil s 
trebuhom za kruhom po be
lem svetu. Tistikrat so izse
ljenski valovi, ki so pljuskali iz 
najbolj nerazvitih predelov 
slovenskega etničnega ozem
lja, iz Bele krajine, Suhe kraji
ne, Prekmurja, Dolenjske, No
tranjske, odnesli na stotisoče 
slovenskih mož in žena v svet. 
Doma so ostajala prazna polja, 
zapuščene domačije. Šlo je za 
tako imenovane ekonomske 
emigrante.

Drugi veliki val je odpljusk- 
nil naše ljudi v svet takoj po 
končani zadnji vojni. Takrat 
je val gnala politika in ide
ološka razdvojenost sloven
skega naroda. Izseljence tega 
rodu imenujemo politična emi
gracija in jih še dandanes pre
cej ločujemo od starih izse
ljencev, ki jih je v svet pognala 
gospodarska nuja.

Tretji val se je dvignil v 
šestdesetih letih. Takrat se

Janez Štrbenc, učitelj dopol
nilnega pouka slovenščine v 
ZR Nemčiji, se je na Ptuju 
srečal s svojo učenko Anne- 
marie Vogrinec.

naši ljudje niso izseljevali v 
daljne dežele, v obe Ameriki 
in Avstralijo, to je bil čas mno
žičnega odhajanja v evropske 
razvite države. Značilno za | 
tretji val, ki mu ponovno lah
ko rečemo val ekonomskih iz- , 
seljencev,jebilo,dasosevna- 
sprotju s prejšnjima naši ljud
je odseljevali na tuje le kot 
začasni izseljenci. Zato se je 
uveljavila tudi beseda zdomci, ' 
delavci na začasnem delu v tu
jini. Da gre ponovno za prave j 
izseljence, pa ni takrat prav- i 
zaprav nihče resno mislil. Še ! 
dandanes, ko je jasno, da večji j 
del teh izseljencev ostaja zu: 1 
naj in se jih razmeroma le 
manjši del vrača, se le stežka 
odpovedujemo ideološko obar
vanemu besednjaku o zdom- 
cih. Resnica je trpka in neus
miljena. To niso začasni zdom
ci, to so izseljenci. Slovenski f 
narod je tudi z njimi izgubil 
veliko svoje življenjske krvi, 
kot jo je izgubljal tudi poprej.

Pokrovitelj srečanja na Ptuju je bil predsednik RK SZDL Jože 
Smole. Ob njem sedi Zora Tomič, dolgoletna predsednica koor
dinacijskega odbora za vprašanja naših delavcev na začasnem 
delu v tujini. Zdomci so se ji za njeno delo še posebej zahvalili

Svet VVO Brežice

razpisuje 
dela in naloge

RAVNATELJA
Za ravnatelja je lahko imenovan, kdor:
— izpolnjuje pogoje za vzgojitelja ali strokovnega delavca po 
določilih 38. in 39. člena Zakona o vzgoji in varstvu predšolskih 
otrok ali pog<?je za opravljanje del učitelja po določilih 96. člena 
Zakona o osnovni šoli,
— ima 5 let delovnih izkušenj, od tega najmanj 2 leti dela pri 
predšolski vzgoji,
— ima organizacijske in strokovne sposobnosti, kar dokazuje s 
svojim preteklim delom
Ravnatelj bo imenovan za 4 leta.
Prijave z dokazili pošljite v 10 dneh po objavi razpisa na Svet 
VVO Brežice, Tomšičeva 5. Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 
zakonitem roku.

8/1-2

POHIŠTVO ___________________
SALON ARK
LESNA INDUSTRIJA IDRIJA

Staro in novo pohištvo — dve težavi hkrati, ki ju najlaže 
rešite s pomočjo Lesne industrije Idrija, saj vam proda
mo pohištvo po načelu »staro za novo«. Svetovanje na 
domu, dostava in montaža novega pohištva in odvoz 
starega. Vse, kar morate storiti, je, da pokličete enega 
od svetovalcev Ll Idrija ali salon ARK:
— v IDRIJI, telefon 065-71-855 in
STANE TURK, tel. doma 068-27-653 
MARJAN ZALETEL, tel. doma 068-27-330 
ALOJZ KOPINA, tel. doma 068-44-258

nudi

novoletni popust
25% na proizvodne cene
za pohištvo, primerno za otroške in mladinske 
sobe, predsobe, garderobe, dnevne sobe ipd.
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Slovenija
i—-y \4rvi oMoja dežela.

Ll IDRIJA vam svoje pohištvo ponuja po načelu »staro 
za novo«!

UGODNI POGOJI ZA PLAČILO 
Z GOTOVINO!

V trgovini LIK, 
Kolodvorska ulica v Kočevju, 

do 20. januarja 1990.

PREDSTAVNIŠTVO NOVO MESTO, Ob potoku 5, tel.: 068/22-772 
Delovni čas vsak dan od 8. do 16. ure, prvo in tretjo soboto v mesecu od 8. do 12. ure

V novem letu nov delovni čas v vseh 
SERVISNIH ENOTAH GORENJE: 
vsak dan od 7. ure do 16. ure 
sobota od 8. ure do 12. ure---------

A



Srečanje slovenskih zdomcev so pozdravili v imenu vseh gene
racij naših zdomcev predstavniki slovenskih društev iz nemške 
pokrajine Baden-VVuertenberg.

POL MILIJONA 
IZSELJENIH SLOVENCEV
Natančnih podatkov o izse

ljevanju Slovencev pred dru
go svetovno vojno nimamo. 
Tudi če bi jih zdaj hoteli zbra
ti, bi naleteli na številne ovire. 
Prvi izseljenski valovi so naše 

, ljudi nosili v svet kot Avstrijce 
in Italijane, naslednji pa kot 
Jugoslovane. Tako so statistič
ni podatki v deželah, kamor so 
se preseljevali, skorajda ne
uporabni v ta namen. Če po
mislimo še na asimilacijo, po
tem nam kot edini preverljivi 
vir ostane le število tistih na
ših rojakov, ki so se organizi
rali v slovenskih društvih in 
tako potrjevali svojo narodno 
identiteto. Toda to zanesljivo 
niso vsi in najbrž tudi večina 
ne.

Koliko je Slovencev vsega 
skupaj z izseljenimi in doma 
(tudi v zamejstvu) živečimi,

; imamo na voljo le približne 
ocene. Prof. dr. Vladimir Kle
menčič v članku o Slovencih v 
Avstraliji, ki je v angleščini iz
šel v Slovenskem koledarju 
1990, ocenjuje, da živi zunaj 
meja slovenske države: 40 ti
soč Slovencev v drugih jugos
lovanskih republikah, 120 ti
soč v Italiji, 60 tisoč v Avstriji 
in 5 tisoč na Madžarskem. 
Skupaj s Slovenci v matični 
domovini to pomeni 1,960.000 
Slovencev na slovenskem et
ničnem ozemlju. Približno 450 
tisoč Slovencev, torej skoraj 

\ četrtina vsega slovenskega na
roda, pa živi v izseljenstvu. 
Analize kažejo, da se je v ob- 

■' dobju od 1870 do 1980 izselilo 
j1 pol milijona Slovencev.

TIHO ODLIVANJE 
PREBIVALSTVA

To je nedvomno težak popu
lacijski udarec, še posebno, 
ker gre za majhen narod. In da 
bi bile stvari še težje, se je Slo
venija iz nekdanjega emigra
cijskega območja po vojni spre
menila v imigracijsko območ
je. K nam so se močneje začeli 
priseljevati prebivalci iz dru- 

, gih jugoslovanskih republik.

Ivan Bevc je predsednik slo
venskega društva Kajuh iz 
okolice Ulma, ki je navezalo 
tesne stike z osnovno šolo iz

Res je sicer, da se je število 
prebivalcev Slovenije po vojni 
dvignilo in bo kmalu štelo 2 
milijona, vendar pa teh po
datkov ni mogoče kar prenesti 
na slovenski narod, ko da je 
Slovencev toliko. Statistiki pač 
operirajo s podatki, ki govore 
o prebivalstvu SR Slovenije 
sploh.

Številke o priseljenem višku 
ne smejo prikriti dejstva, da 
Slovenija v nečem le ostaja 
emigracijsko območje. Demo
grafi govore o tihem odlivu 
prebivalstva. Predvsem so to 
ljudje, ki začasno delajo na tu
jem, med njimi je veliko te- 
nične in druge inteligence, ter 
seveda tudi precej drugih de
lavcev. Začasnost je samo pa
pirnata, dejansko ti ljudje žive 
drugje. Statistika pa jih ne be
leži kot izseljence. Statistični 
koledar Jugoslavije navaja, da 
je ta čas na začasnem delu v 
tujini skoraj 42 tisoč prebival
cev iz Slovenije.

OKREPITI VEZI
Skrb zanje postaja, kot smo 

že omenili v začetku tega za
pisa, vse bolj realna. Ne iz sen
timentalnih ozirov, naši zdom
ci bi sc lahko v spremenjenih 
političnih in gospodarskih raz
merah lažje in bolje vključili v 
življenje v domovini ter veli
ko prispevali k njenemu raz
voju.

»Matica veliko pričakuje od 
vas glede vaše udeležbe v na
ših naporih za ekonomsko, 
družbeno in nasploh politično 
preobrazbo domovine,« je v 
pozdravnem govoru na ptuj
skem srečanju dejal Jože Smo
le. »Vi veste, da se v Sloveniji 
zelo intenzivno ukvarjamo s 
projektom tretje slovenske 
univerze, kar je simbolična 
oznaka za vključitev vseh slo
venskih intelektualnih poten
cialov, kulturnih, znanstvenih, 
poslovnih in ekonomskih, v 
naš prostor, v Slovenijo in Ju
goslavijo. Mi moramo kritično 
oceniti, da smo v preteklosti 
vendarle zanemarjali te naše 
vezi in da se nismo znali do
volj naslanjati na ta veliki 
ustvarjalni potencial, ki je med 
Slovenci izven Jugoslavije, zla
sti v zahodni Evropi « Posebej 
je poudaril, da na njihovo pod
poro in pomoč v domovini 
vsekakor računamo.

Smoletovo ugotovitev, da 
smo dolgo zanemarjali vezi z 
rojaki iz Tretje Slovenije, so v 
kasnejših pogovorih potrdili 
tudi zdomci sami. Poudarjali 
so, da se na podobnih sestan
kih z našimi predstavniki v 
domovini že desetletja pogo
varjajo o istih problemih in 
sprejemajo lepe sklepe. Ven
dar je bilo doslej od dogovor
jenega uresničeno le malo ali 
nič. Ce ne bi imeli svojih druš

tev, bi se vezi z domovino in 
slovenstvom še hitreje potrga
le. K sreči so naši ljudje po tra
diciji dobri organizatorji in so 
v vseh večjih zdomskih sre
diščih ustanovili svoja druš
tva in razvili dokaj bogato 
društveno življenje. Žalostno 
je, da so naleteli na težave tudi 
tam, kjer so upravičeno pri
čakovali pomoč. Tako imeno
vani jugoslovenarji so jih sku
šali spraviti pod svoje okrilje, 
kjer pa o kakšnem velikem 
posluhu za slovenstvo in ohra
njanje slovenske identitete ni 
mogoče govoriti. *

Zlasti je problematična dru
ga generacija naših zdomcev. 
Podvržena je močni asimilaci
ji z okoljem, v katerem živi, 
slovensko identiteto pa stež
ka ohranja. Jože Skutnik, 
predsednik slovenskega druš
tva Triglav iz Sindelfingena, je 
navedel nekaj primerov, kako 
se naša domovina mačehov
sko obnaša do zdomske mla
dine, kar jih od slovenstva na 
nek način odbija.

Za primer navedimo, da fan
te, ki pridejo domov odslužit 
vojaščino, ne pošiljajo v vo
jašnice v Sloveniji, da bi tako 
lažje prenesli vključitev v dru
go okolje in kar najbolj ko
ristno izrabili bivanje doma. 
Ne, praviloma jih pošiljajo v 
druge republike. Tu nimajo 
možnosti okrepiti običajno že 
šibkega znanja slovenščine, 
zaradi specifičnih razmer pa 
tudi ne občutka pripadnosti 
domovini. Srbohrvaščina jim 
je resnično tuja, tuje pa so jim 
tudi navade okolja, kjer so pri
siljeni bivali. Razočaranja so 
zato razumljiva. Nad beseda
mi mladih, ki pravijo: »Nikoli 
več me ne bo v Jugoslavijo!«, 
bi se morali resno zamisliti.

Nič manj mačehovsko se 
včasih ne obnašamo doma v 
Sloveniji. Otroci naših zdom
cev z jugoslovanskim držav
ljanstvom naletijo pri vpisu na 
ljubljansko univerzo, če na
vedemo še ta primer, na več 
ovir kot nekdo, ki ima tuje 
državljanstvo.

TRETJA GENERACIJA SE 
IZGUBLJA

Med našimi zdomci se trudi 
nemalo njihovih in naših ljudi, 
ki skrbe, da bi z zdomstvom 
vred ne izginil tudi občutek 
pripadnosti slovenstvu. Domo
vina skrbi med drugim tudi za 
šolanje otrok naših zdomcev. 
Na tujem dela nekaj sloven
skih učiteljev, ki vodijo do- 
pnlnilni pouk materinščine. 
Eden med njimi je Janez Štr- 
bene, nekdanji ravnatelj no
vomeške osnovne šole v Br- 
šljinu. Poučuje v pokrajini Ba
den VVUrttemberg, kjer sicer 
deluje še šest drugih naših 
učiteljev.

»Učitelji poučujemo vsak 
dan v drugem kraju od pone
deljka do sobote. Povprečno 
imamo v skupini po deset 
otrok različnih starosti, zato 
je delo zelo težko. Žal niso vsi 
otroci vključeni v dopolnilni 
pouk. Veliko je odvisno tudi 
od staršev. Dejstvo pa je, da 
otrok tretje generacije ni k 
pouku. Mi se ukvarjamo pred
vsem z drugo generacijo. Že ta 
se močno asimilira, tretja ge
neracija pa bo najbrž za slo-, 
venstvo izgubljena,« je v raz
govoru povedal Štrbenc in po
sebej pohvalil družine z Do
lenjskega kot narodno zaved
ne. Omenil je tudi, da sedanji 
sistem, po katerem ima zdom
ski učitelj le štiriletni mandat, 
ni najboljši.

Stike z domovino vzdržuje
jo društva še na druge načine, 
tudi neposredno z našimi šo
lami. Ivan Bevc, predsednik 
Društva Kajuh, ki sva ga tudi 
našla med udeleženci ptujske
ga srečanja, je za primer na
vedel sodelovanje njihovega 
društva z osnovno šolo Sto
piče.

»Prve stike je vzpostavil naš 
član Jože Gazvoda, doma iz 
Stopič. Najprej so si otroci do
pisovali, potem pa smo se za
čeli tudi obiskovali, člani dru
štva smo obiskali Stopiče, lani 
pa smo Stopičane povabili na 
obisk k nam v Nemčijo. Vemo, 
da nam taki stiki materialno 
pri našem delu ne morejo po
magati, imajo pa velik pomen 
kot moralna opora,« je za Do
lenjski list povedal Bevc. Do
dal je, da so s posredovanjem 
šole navezali stike tudi z no
vomeško tovarno Labod.

Spremembe, značilne za naš 
sedanji trenutek, segajo tudi 
preko meja in zajemajo na 
svoj način tudi odtrgane dele 
slovenskega naroda. Čas briše 
razlike med izseljenskim živ
ljem: ekonomski, politični, za
časni izseljenci, vsi so pravza
prav eno — slovenski izseljen
ci. In tako bi jih morali tudi 
videti in sprejemati, skrb za
nje in njihova skrb za domo
vino mora seči preko intere
sov, ki razdeljujejo. Zmagati 
morajo združevalni.

TONE JAKŠE 
MILAN MARKELJ

KONDOR 
ŠE LETI

Ptica potrebuje za let dvoje 
kril. Prav toliko jih je dobil 
lanski Kondor Mladinske knji
ge, da ni strmoglavil v prepad, 
ki se odpira pred slovenskimi 
knjižnimi »pticami«. Beseda je 
o knjižni zbirki, ki pod zna
kom kondorja in pod tem ime
nom že dolgo vrsto let sezna
nja slovenske ljubitelje knji
ževnosti s temeljnimi deli iz 
svetovne in domače književ
nosti. Po številu knjig je bila 
lanska bera skromna, vsebin
sko pa kljub temu bogata. V 
Kondorju sta namreč izšla dva 
pomembna izbora: svetovno 
književnost zastopa izbor iz 
Chateaubriandovih spominov, 
domačo književnost pa izbor 
Strniševe poezije.

Peter Kolšek je pod skupni 
naslov Balade o svetovjih str
nil izbrane pesmi iz celotnega 
Strnišcvega pesništva, pri če
mer je upošteval všeh sedem 
izvirnih pesnikovih zbirk, del

no pa tudi dosedanje avtorje
ve antološke izbore. Kot je za
pisal, mu je šlo predvsem za to, 
da predstavi celotno Strniševo 
pesništvo v luči tistih poeto- 
loških in nazorskih prizade
vanj, ki jih je ekspliciral pes
nik sam v pesmih in esejih, 
najdosledneje v nedokončani 
Relativnostni pesnitvi. Ured
nik se je držal kronološkega 
zapovrstja izhajanja zbirk in 
antologij, spoštoval je tudi za
poredje pesmi, kol ga je obli
koval pesnik sam v posamez
nih zbirkah, v Strniševo delo 
je |)oscgal le z izločanjem po
sameznih pesmi, za katere je 
menil, da ne dopolnjujejo po
membneje podobe Strniševe 
pesniške in nazorske rasti". 
Predstavitev enega naših naj
pomembnejših sodobnih pes
nikov dopolnjuje Kolškova 
spremna beseda in bibliografi
ja Strniševih del s kratko bio
grafsko beležko.

Djurdja Flere se jc lotila te
žavnega dela »prenašanja sli
ke z velikega formata na for
mat razglednice«, kot ga je 
sama duhovito označila, ko se 
je lotila prevajanj in izbora 
slovitih Spominov z onkraj 
groba Frangoisa-Reneja Cha
teaubrianda, velikega mojstra 
francoskega jezika in sloga. Za 
Kondorjevo izdajo je izbrala 
in prevedla le približno dese
tino obsežnih Spominov, pri 
Čemer je izbor naslonila na 
spomine iz mladosti in staro
sti, skrajne pa je skrčila v iz-

m.

PET
ZAJČEVIH
IGER

Pesniške drame Daneta Za
jca so skupaj s Strniševimi in 
Smoletovo Antigono zarisale 
neizbrisno sled v sodobno slo
vensko dramatiko, ki je, kot je 
zapisal Vasja Predan, »brez 
Zajčeve dramske poezije pre
prosti ni«.

Po zaslugi Mladinske knjige 
je pet Zajčevih dramskih be
sedil, ki zaobsegajo četrt sto
letja avtorjeve dramske ust
varjalnosti, mogoče dobiti na
tisnjenih skupaj v eni knjigi. 
Pod naslovom Igre je izšla ko
nec lanskega leta, torej v letu, 
v katerem je pesnik praznoval 
60. rojstni dan. V Igrah so 
drame razvrščene po istem 
vrstnem redu, kot so nastaja
le: Otroka reke, Potohodec, 
Voranc, Kalevala in Medeja. 
Spremno besedo Pet pesniških 
iger Daneta Zajca je prispeval 
Aleš Berger.

virniku zelo obsežno pisanje o 
Napoleonu ter ob še nekaterih 
stvareh črtala tudi mnoge por
trete iz francoske revolucije 
in poznejše francoske politič
ne zgodovine. Spomini so tako 
sicer močno skrajšani, vendar 
je mogoče reči, da je tisto naj- 
piemenitejše in najdragocenej
še ostalo v izboru. Tako nam 
Kondorjeva izdaja končno le 
omogoča spoznavati v sloven
ščini doslej tako borno pred
stavljenega francoskega ust
varjalca, ki uživa v svetu ne
deljen ugled velikega evrop
skega pisatelja. Prevajalka je 
pripravila tudi izčrpne opo
mbe, spremno besedo in pre
glednico Chateaubriandovega 
življenja in dela.

M. MARKELJ

POET
ŽIVLJENJA

Pesnik Janez Menart je svo
jo življenjsko zgodbo že pred 
leti opisal v temle štiristišnem 
epigramu: »Vse bistvo vseh 
teh mojih let) v vrsticah dveh 
lahko podam: (od zunaj me je 
žrl svet,) a znotrai sem se 
sam.« Epigram je v sebi spet 
ponovil na svoj 60. rojstni dan, 
obenem pa ga je postavil za 
moto knjigi Stihi mojih dni, ki 
mu jo je ob tem življenjskem 
jubileju izdala Prešernova 
družba. Knjiga (z Jakčevim 
portretom Janeza Menarta na 
naslovnici) je izšla ob koncu

minulega leta, in to v izjemno 
visoki nakladi 30.000 izvodov, 
glede na veliko priljubljenost 
pesnika pri bralcih pa ni iz
ključeno, da bo kmalu izšel 
ponatis tega dela.

Stihi mojih dni so nov izbor 
Menartove poezije in tudi tega 
jc pesnik opravil kar sam. Me
nil je, da more sam najbolje 
presoditi, kaj od vsega, kar je 
ustvaril, je vredno uvrstitve v 
tako knjigo in kaj ne. Zato 
pomeni pričujoči izbor tudi 
avtorski pretres dolgoletnega 
pesnjenja. Ta se kaže tudi v 
tem, da je pesnik v Stihe mojih 
dni uvrstil tudi dvanajst pes
mi, ki so bile do zdaj objavlje
ne le v revijah ali pa sploh še 
niso bile natisnjene.

Sicer pa je Menart to knjigo 
sestavil iz pesmi, ki so izšle v 
njegovih samostojnih zbirkah 
(z izjemo Bele pravljice) in 
mnoge tudi že v izborih in po
natisih. Pesmi je razporedil po

ABC
GOSPO
DINJSTVA

Priročniki vseh vrst so ne
dvomno ta čas tisto knjigotr
ško blago, ki gre razmeroma 
dobro v prodajo in za katerega 
se kupci knjig še odločajo v 
splošni knjižni draginji. Zato 
Mladinska knjiga z izdajo pri
ročnika ABC gospodinjstva ne 
tvega veliko. Primeren izbor 
— knjiga je doživela v izvirnih 
izdajah zelo lep uspeh — celo 
obeta dobro prodajo, saj je 
knjiga primerna tako za za
četnike v gospodinjstvu kot 
za stare mačke.

Odlikuje jo preglednost, do
bra urejenost in stvarnost pri 
nasvetih. Posebej velja pohva
liti, da v knjigi ž'e odmeva eko
loška miselnost. Sicer pa jo 
najlepše opiše kar njen pod
naslov, ki se glasi: »Knjiga 
gospodinjskih nasvetov, ki pri
hranijo sitnosti, čas in denar v 
vsakem domu.«

Stopič pri Novem mestu.

fO ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto
Ustanovni zbor Ljubljanske banke — 
Dolenjske banke d. Novo mesto

razpisuje delovno mesto

direktorja Ljubljanske banke Dolenjske banke, 
delniške družbe Novo mesto

Za direktorja je lahko imenovana oseba, ki:
— ima visoko izobrazbo ekonomske smeri,
— ima najmanj pet let delovnih izkušenj na vodilnih delih in na

logah s področja bančnega oziroma finančnega poslovanja,
— izpolnjuje druge pogoje, določene z zakonom.

Mandatna doba direktorja banke traja štiri leta.
Kandidati so dolžni predstaviti svoj program razvoja in uresni
čevanja poslovne politike banke.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju zahtevanih pogojev, življenje
pisom in programom razvoja banke naj kandidati pošljejo v 15 
dneh po objavi razpisa na naslov:
Ljubljanska banka-Dolenjska banka d. d. Novo mesto, kadrov
ska služba, Novo mesto, Kettejev drevored 1, z oznako »za raz
pisno komisijo banke«.
Kandidati lahko dobijo konstitutivne akte banke in informacije v 
kadrovski službi.
Razpisna komisija bo o imenovanju direktorja obvestila vse 
udeležence razpisa v 8 dneh po imenovanju na zboru banke.

_Zabeleženo

ciklih in slednje poimenoval 
po naslovih prejšnjih zbirk: 
Pesmi štirih, Prva jesen, časo
pisni stihi, Pod kužnim zna
menjem in Srednjeveške ba
lade. V teh razdelkih je razvr
ščeno tudi vseh dvanajst prej 
omenjenih pesmi, ki knjižno 
še niso bile objavljene. Pod
robno o tem, kako je nastal ta 
izbor, govori pesnik sam v Po
jasnilih in opombah.

Poezija, ki jo prinašajo Stihi 
mojih dni, ne potrebuje po
sebne razlage. Vse, kar je bilo 
treba zapisati, je bilo že stor
jeno od drugih priložnostih. 
Vseeno ponovimo, da je Me
nart pesnik življenja. V glav
nem je pisal o stvareh, ki so se 
v posameznih obdobjih doga
jale v njem in okrog njega. 
Lahko bi le še dodali: pesniški 
kronist življenja. Tudi priču
joča knjiga prepričljivo govori 
o tem.

I. ZORAN

DOMAČE
OBRTI

Del naše gospodarske zgo
dovine in kulturne dediščine 
so tudi domače obrti in njihovi 
izdelki. V stoletjih razvoja so 
bile domače obrti povezane s 
kmetijstvom in drugimi gos
podarskimi panogami na slo
venskem podeželju, v trgih In 
mestih. Z njimi se naš človek 
ni le preživljal ali si izdeloval 
življenjske potrebščine, mar
več je izpričeval tudi domače 
znanje in ustvarjalno rabo do
mačih gradiv ter ne nazadnje 
dokazoval tudi svojo narodno 
identiteto. Etnologi so našteli 
preko 130 zvrsti in panog, ki 
jih uvrščamo med domače 
obrti. Nekatere med njimi so 
že odmrle in jih poznamo sa
mo še iz opisov, mnoge še žive; 
žal je med njimi precej takih, 
ki jih ohranja le še posamez
nik.

Zanimiv pregled razvoja in 
sedanjega stanja domačih 
obrti na Slovenskem ponuja 
knjiga etnologa Janeza Boga
taja, ki se je strokovno usmeril 
v proučevanje materialne kul
ture Slovencev. Med drugim je 
proučil mlinarstvo in žagar- 
stvo v zgornjem toku Krke, 
plod raziskav pa je bila tudi 
knjiga o mlinarjih in žagarjih 
ob Krki, ki je pred leti izšla v 
založbi Dolenjskega lista.

Knjiga Domače obrti na Slo
venskem, ki jo je izdala Dr
žavna založba Slovenije, pred
stavlja povzetek Bogatajevih

IX 'MAČ? OBRH |
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Sl CA LNSKFM
IWK/

raziskovanj. Avtor v knjigi 
najprej opredeljuje sam pojem 
domače obrti, nato poda njen 
razvoj in se v nadaljevanju 
zadrži pri predstavitvi posa
meznih obrti in izdelkov od 
lončarstva, suhorobarstva, 
pletarstva, tkalstva do kolar
stva in piparstva, vsega skupaj 
obdela v samostojnih poglav
jih za posamezne obrti. Bese
dilo spremlja bogato likovno 
gradivo, 150 barvnih in črno- 
belih slik in 60 risb. Knjigo za
ključuje razmišljanje o seda
njosti in bodočnosti domače 
obrti, dodani različni seznami 
ter kazala in povzetki.

M. MARKELJ

Knjižni telegrami
• Pri Cankarjevi založbi je 

izšel prevod knjige Pomožni 
glagoli srca madžarskega pi
satelja Petra Esterhazyja, do
bitnika ugledne nagrade Vile- 
nica.

• Celjska Mohorjeva druž
ba je izdala že tretjo knj igo pa
tra Simona Ašiča, in sicer je po 
dveh knjigah Pomoč iz doma
če lekarne izšel še Priročnik 
za nabiranje zdravilnih rast
lin.

• Publicist Janez J. Švajn
cer je v mariborski založbi 
Alea izdal knjigo spominov
Ministrova sprejemnica, v ka
teri je podal svojo izkušnjo 
razmer v mariborskih »svin
čenih časih.«

• Pri Krtu so izdali Izbrane 
spise Maximiliena Robespier- 
ra. Gre za prvo obširnejšo ob
javo Robespierrovih spisov pri 
nas.

• Tehniška založba Slove
nije je pripravila slovensko 
izdajo Mladinske enciklope
dije znanosti, ki ob nazornih 
ilustracijah podaja osnovne 
kemijske in fizikalne pojme.



Še ena plat 
novomeške afere

Verjetno bi lahko iz vseh 
spisov, člankov, odgovorov in 
komentarjev o novomeški grad
beni aferi sestavili že celo 
knjigo, afera je postala nekak
šen neusahljiv vodnjak, iz ka
terega se zajemajo resnice, 
polresnice in tudi laži. Kakor 
pač komu ustreza. Toda ena 
stran je, ki je ob vseh očitkih, 
komentarjih in kritikah do
slej molčala. A zakaj, ko pa so 
vendar bili označeni kot po 
alkoholu zaudarjajoči zasliše- 
valci, kot ljudje, ki so svoje žr
tve šikanirali, jih pretepali in 
nanje pritiskali, ki so si pri
voščili pretepaške orgije, izva
jali druge prefinjene pritiske 
na osumljence in ki po vsem 
tem tudi v dvainštiridesetih 
dneh niso znali izsiliti neobsto
ječega priznanja? Vinko Pa
vlin, načelnik novomeške UNZ, 
Jože Perko, načelnik oddelka 
za zatiranje kriminalitete, in 
Anton Pezdirc, prejšnji, osem
letni načelnik UNZ Novo me
sto, ki je službo vodil tudi v ča
su odkrivanja in razpletanja 
afere, so danes pripravljeni 
govoriti. Toda zakaj so se jav
nim polemikam izogibali do
slej?

Vinko Pavlin: »Dolžni smo 
obveščati javnost o našem de
lu in dajati informacije pred
stavnikom sredstev javnega 
obveščanja, mislim, da teh ob
veznosti ne zanemarjamo. Res 
pa je, da o že zdavnaj spolitizi
rani gradbeni aferi in javnih 
polemikah, razen dveh pojas
nil, nismo hoteli sproti odgo
varjati na vse provokacije, kaj
ti z zanikanjem laži in podti
kanj ne bi kaj prida prispevali 
k boljši informiranosti javno
sti. Po drugi strani pa je delo 
kriminalistov dokumentirano 
in na voljo pristojnim orga
nom, navsezadnje je ustanov
ljena tudi občinska komisija, 
ki bo ocenila, ali je v resnici šlo 
za politični obračun.«

Jože Perko: »Pred začetkom 
dela skupščinske komisije, ki 
naj bi ugotovila zakonitost ali 
nezakonitost našega ukrepa
nja, pač nismo želeli enos
transko prejudicirati odgovo
rov na posamezna vprašanja. 
Moramo tudi priznati, da smo 
verjeli v pravno državo, na ka
tero se danes vsi sklicujemo, 
in na zakonito pot do resnice. 
Očitno pa val demokracije no
si s seboj tudi elemente anar
hije, v katerih se lahko tudi ža
litve in groba obrekovanja oce
nijo kot angažirana kritika.«

Pa vendar. Očitek, da ste 
postopek pričeli iz političnih 
razlogov in v tesni španoviji z 
lokalnimi političnimi oblast
mi, je moč slišati še danes.

Jože ■ Perko: »Ker pač ta 
obtožba vsaj doslej še ni bila 
podkrepljena z nobenim do
kazom;'lahko nanjo odgovo
rim le na kratko. Organe za 
notranje zadevp,: zavezuje k 
ukrepan ju zakon 6 kazenskem 
postopku,kogar zanima, naj si 
prebere njegov "liri. člen. Mi 
smo enostavno! dolžni ukre
pati, ko se iž obvestila, do ka
terega smo prišli na katerikoli 
način — anonimne prijave, 
obvestila oškodovancev, delov
nih organizcij, lastne ugoto
vitve —, lahko sklepa, da so v 
ravnanju bodisi znane ali ne
znane osebe elementi kazni
vega dejanja. Tako so nam že v 
začetku leta 1987 prišle na 
ušesa govorice o nepravilno
stih pri gradnji hiš Boštjana 
Kovačiča in Božidarja Zajca. 
Da bi govorice preverili, smo 
že v drugi polovici marca in v 
začetku aprila zbrali prva ob
vestila in pridobili tudi sporni 
pogodbi, hkrati pa še projekt
no dokumentacijo G1P Pionir 
in IGM Sava Krško «
• Kaj pa trditev, da je bila 
glavna »centrala« vseh aktiv
nosti, vodenih proti osumljen
cem, pisarna medobčinskega 
partijskega sekretarja Uroša 
Dularja?

Anton Pezdirc: »Neumnost. 
Bil sem v času odkrivanja afe
re pri Dularju, bil pa je tam tu
di Kovačič. Sicer pa najbolje, 
da grem po vrsti. 13. aprila 
1987 me je Kovačič poklical po 
telefonu, naj pridem k njemu 
na občino in mu pojasnim, kaj 
se dogaja. Klic je bil ukazova
len, zato sem obisk odklonil s 
pojasnilom, da se bo o lem z 
njim pogovarjal načelnik od
delka za zatiranje kriminali
tete (OZK). Dan kasneje po
poldne pa me je načelnik OZK

seznanil, da je Boštjan Kovačič 
izrecno odklonil vsak pogovor 
z njim in s kriminalisti okoli 
gradnje sporne hiše. Nekaj dni 
pozneje, v času najintenziv- 
nejšega zbiranja obvestil, me 
je obvestil medobčinski sekre
tar ZK Uroš Dular, da zahteva 
Boštjan Kovačič razgovor na 
to temo. Slednjega sem odklo
nil s pojasnilom, da na tem de
lajo kriminalisti, da bi lahko 
že njim dal potrebne informa
cije, vendar Kovačič to vztraj
no zavrača. Čez nekaj dni je 
Kovačič ponovno zahteval se
stanek pri Dularju, tokrat sem 
se ga udeležil. Na tem pogovo
ru je Kovačič vztrajno zavra
čal pripravljenost pogovarjati 
se o sporni zadevi s kriminali
sti in očitno želel, naj se zade
va razreši po drugi poti. Na to 
nisem mogel niti smel pristati, 
odvrnil sem mu, da bodo pri
mer še naprej raziskovali de
lavci naše uprave in da jaz kot 
njen načelnik ne morem in ne 
želim razčiščevati spornih za
dev.«

• Morebiti še na kratko o po
datkih, ki ste jih imeli na vo
ljo, da ste začeli postopek. So 
bili res tako zgovorni in očit
ni? Očita se vam, da ste izra
čune naredili sami.

Jože Perko: »Razlogov za 
sum, da je šlo za kaznivo de
janje, je bilo več. Navedel jih 
bom le nekaj. Zame sta bili 
vsebini pogodbe in oblika 
predračuna neobičajni. Pogod
bi je bil priložen predračun, v 
katerem niso bila specificira
na in ovrednotena posamezna 
gradbena dela, prav tako ni 
vseboval potrebnih količin 
gradbenega materiala, niti ne 
njegovih cen. Običajni pred
računi, na osnovi katerih so 
sklenjene gradbene pogodbe, 
vsebujejo takšne podatke. V 
tem primeru se je pogodba 
glasila na fiksni znesek, nor
malno v takšnih primerih pa 
je, da stranka še pred pričet
kom gradnje zagotovi stood
stotni avans. V tej pogodbi je 
bilo plačilo dogovorjeno v

Vinko Pavlin
dveh tranšah, prva v znesku 
2,H00.000 din celo mesec dni 
po začetku gradnje, druga, v 
enakem znesku, šele po za
ključku gradnje. Nadalje smo 
imeli v rokah izjavo delavca 
Pionirja, da dokumentacija si
cer ne ustreza realnemu sta
nju in ne pokriva vseh stroš
kov, da pa bo Pionir izgubo 
kril na drugih gradbiščih. Sum 
je podkrepila tudi neobrazlož- 
Ijivo majhna količina porab
ljenega materiala, samo žele
za je bilo na primer porablje
nega 2.000 kilogramov manj, 
kot je predvideval projekt. 
Kasneje se je izkazalo, da je 
moral vodja gradbišča vpiso
vati lažne podatke o količini 
in vrednosti opravljenih del, 
ker bi sicer v pogodbi določe
no fiksno ceno prekoračili. Po
leg vsega navedenega smo v 
naslednjih dneh prišli še do 
novih podatkov, ti so razloge 
za sum kaznivega dejanja še 
dodatno utemeljevali. Primer
java spornih dveh pogodb z 
drugimi pogodbami, ki jih je 
Pionir sklenil z zasebnimi gra
ditelji, je pokazala, da so te že 
vsebinsko povsem drugačne, 
predvsem pa so bile v njih 
znatno višje cene. Prav tako je 
bila bistvena razlika med po
godbenim predračunom in 
med predračunom zasebnika 
Vinka Beleta, ki ga je ta naredil 
za Boštjana Kovačiča,glasil pa 
se je na 15,638.259 din za 
gradnjo do III. gradbene faze s 
streho, brez strehe bi bil okoli 
13,000.000 din. Prav tako pa je 
prišlo do bistvene razlike med 
predračunom Pionirja, ki ga je 
ta-naredil na našo zahtevo 16.

aprila 1987 in ki je sporno 
gradnjo ene hiše ovrednotil na 
13,033.500 din, medtem ko je 
bila cena iz sporne pogodbe 
vsega 5,000.000 din. Nobenega 
izračuna nismo naredili sami.«
• In zgolj na podlagi tega ste 
ukrepali?

Jože Perko: »Da. Temeljne
mu javnemu tožilcu smo po
dali kazensko ovadbo zoper 
šest vsem bolj ali manj znanih 
oseb. Verjetno ni potrebno po
sebej poudarjati, da je šlo za 
sum kaznivega dejanja gos
podarske in ne politične kri
minalitete. Da ovadbo ob tak
šnih dobljenih podatkih po
damo, nam nalaga zakon o 
kazenskem postopku (6. od
stavek 151. člena), neizpolni
tev tega predstavlja storitev 
kaznivega dejanja (2. dosta
vek 207. člena KZ SRS).«

Boštjan Kovačič vam očita 
prefinjene oblike pritiskov 
nanj, te konkretizira ž dej
stvom, da je bil telefonsko kli
can na razgovor in na hišno 
preiskavo, ko se je z družino 
nahajal v Prekmurju.

Jože Perko: »Med 14. apri
lom in 29. majem 1987 sem po 
telefonu večkrat vabil Boštja
na Kovačiča na razgovor za
radi obravnavanih kaznivih 
dejanj, vendar mi je že prvič 
odvrnil, da se jim niti slučajno 
ne misli odzvati. Zakaj sem se 
odločil za telefonsko vabilo? 
Zakon pravi: .Pooblaščena ura
dna oseba lahko povabi obča
na tudi ustno ter mu hkrati 
sporoči razloge vabljenja.’ 
Prav zaradi varovanja osebne 
integritete in dobrega imena 
vabljenega smo se odločili — 
vsaj dokler je bilo kaj upanja, 
da se bo Kovačič vabilu tudi 
odzval — za najblažjo obliko, 
čeprav bi že na samem začet
ku lahko uporabili pisno vabi
lo in če se mu ne bi odzval, pri
silno privedbo. Kar pa zadeva 
očitek o klicanju v Prekmurje, 
tole. Temeljno sodišče Novo 
mesto je 24. aprila 1987 izdalo 
odredbo, s katero je naložilo 
novomeški UNZ, da brez odla
šanja izvede preiskavo stano
vanja in delovnih prostorov 
pri obeh osumljencih vobrav- 
navani zadevi. Pri prvem je bi
la naslednje jutro opravljena, 
za Boštjana Kovačiča pa se je 
ugotovilo, da je z družino od
potoval v okolico Ljutomera. 
Ker pa je bila za oba osumljen
ca izdana le ena odredba in je 
bil torej namen opravljanja 
preiskave pri Kovačiču s pre
iskavo pri prvem osumljenju 
že obelodanjen, je bilo z njim 
nujno kar najhitreje vzposta
viti stik. Okoli 13. ure sem se s 
Kovačičem osebno pogovarjal, 
pojasnil sem mu, da imamo 
odredbo preiskovalnega sod
nika za izvršitev hišne preis
kave in mu predlagal dve edi
ni možni varianti: ali da pride 
v Novo mesto ali pa bo potreb
no z delavci milice zavarovati 
dostop do njegovega doma in 
delovnega mesta vse do nje
gove vrnitve. Kovačič se je od
ločil za prvo možnost, prišel je 
v Novo mesto in s seboj pripe
ljal priče, sorodnike. Hišna 
preiskava je bila opravljena, 
napisan in podpisan zapisnik, 
pripomb ali ugovorov takrat 
ni imel niti Kovačič niti obe 
priči, sicer njegova bližnja so
rodnika.«
• Eden od osumljenih, Mihael 
Jalovec, je preko Mladine iz
javljal, da so bila leta v naci
stičnem logorju prava malen
kost v primerjavi z zaporom 
v Novem mestu. Med tistimi, 
ki naj bi ga zasliševali, za 
udarjali po alkoholu in mal
tretirali, sta bila omenjena 
tudi Anton Pezdirc in Jože 
Perko.

Anton Pezdirc: »Očitki Ja
lovca, da sem ga v preiskoval
nem priporu žalil in maltreti
ral, so neosnovam in povsem 
neresnični. Jalovca sploh ne 
poznam, zbiranja obvestil in 
razgovorov z osumljenci ni
sem opravljal jaz, pač pa de
lavci oddelka za zatiranje kri
minalitete. UNZ ni dobila v 
času, ko je bil Jalovec v pri
poru, niti kasneje nobene pri
tožbe o neprimernem ravna
nju z njim, čeprav bi pritožbo 
lahko podal bodisi delavcem 
UNZ, penološkim delavcem, 
bodisi predsedniku sodišča, ko 
opravlja redni nadzor, bodisi 
republiškim in drugim orga
nom. Če že v zaporu ni zmogel 
toliko poguma, zakaj je molčal 
več kot dve leti na prostosti?«

Jože Perko: »Ker sem nepo
sredno vodil in koordiniral 
vse operativne aktivnosti, tu
di tiste, ki se nanašajo na izva
janje pripora Mihaela Jalovca, 
lahko o njegovih očitkih, bolje 
rečemo obrekovanjih povem, 
da je resničen le eden, a še ta je 
kasneje postal pollaž. Mihael 
Jalovec je bil v priporu UNZ 
Novo mesto od 13. aprila 1987 
od 20.00 naprej. Tega (prvega) 
dne je razgovor z njim trajal 
do 3.30 zjutraj, kar pa seveda 
ni nezakonito, saj mu je bil ta-

Ženska z
dvajsettisoč
porodi

V najtemnejšem obdobju le
ta smo. Včasih so verjeli, da se 
duše umrlih prednikov spre
hajajo okoli v temi, zato je bil 
to čas najrazličnejših obredov, 
pa tudi čas novega rojstva 
svetlobe, simboliziranega v 
krščanskem božiču. Čas teme, 
pa tudi upanja torej, ki ga 
predstavlja rojstvo. Zato tudi 
dandartes v časopisu še vedno 
posebej zabeležimo prvega no
vorojenčka v novem letu. Otro
ka, mater pa še babico, ki je 
pomagala pri tem dogodku. 
Dostikrat je bila na objavlje- 
nih fotografijah prisotna babi
ca Toni, kakor so jo klicale po
rodnice in sodelavci. Babica, 
ki se je številne matere širom 
po Dolenjski in onkraj Kolpe 
rade spominjajo in ji še sedaj, 
ko je že precej let upokojena, 
pošiljajo prijazne pozdrave, 
zlasti okoli novega leta.

»Seveda se vsem za pozdra
ve najlepše zahvaljujemo, to 
morate zapisati,« mi pravi, ko 
se na starega leta dan pogo
varjava na njenem domu v 
Šmihelu pri Novem mestu. 
»Porodov je bilo v moji dobi, 
ko sem bila babica v novo
meški porodnišnici, veliko več 
kot sedaj. Ko sem se upokojila, 
so sodelavci izračunali, da sem 
jih sama vodila najmanj 17 ti
soč, če pa bi prišteli še tiste, ki 
niso bili evidentirani pod mo
jim imenom, a sem pri njih so
delovala, pa še tiste, pri kate
rih sem sodelovala potem, ko 
sem bila že upokojena, bi jih 
bilo gotovo okoli 20 tisoč.« Ko
lenčeva Toni se danes resnič
no veseli gradnje nove porod
nišnice ter boljših delovnih 
pogojev, ki jih bodo deležni

njeni nasledniki. »Res je bilo 
včasih težko, saj je primanj
kovalo prostora, osebja, zgodi
lo pa se je tudi, da sem imela po 
sedemnajst porodov na noč in 
pet na uro. Delale pa smo po 
dvajset ur skupaj, kar je bilo 
na en način tudi dobro, saj 
smo se tako posameznim pri
merom lahko dlje časa posve
tile.«

»Toni se spominja prvega 
poroda, ko je po končani izob
razbi nastopila službo v no
vomeški porodnišnici. Bil je to 
prvi porod tudi za porodnico, 
žal pa je bil otrok invaliden, 
kar je obe močno prizadelo. 
Vendar je primarij dr. Perko 
hitro postavil mlado sodelav
ko na svoje mesto: »Kar hitro 
pozabite to, Toni!« ji je rekel, 
»še marsikaj hujšega boste vi
deli pri nas.« In res je bilo tako. 
Marsikaj žalostnega, pa tudi 
veselega je bilo moč doživeli v 
porodnišnici, da ne govorimo 
o različnih zanimivih in ko
mičnih situacijah, ki se doga
jajo pri tem, ko se ljudje nepo
učeni, panični in brezglavi 
znajdejo sami s porodnico. Ta
ko se spominja potniškega av
tobusa, ki ga je prestrašen šo
fer s še bolj prestrašenimi 
potniki vred hupajoč pripeljal 
pred porodnišnico. Mater so 
že daleč tam v Podgorju po
padli krči in šofer jo je na vrat 
in na nos s polnim avtobusom 
po najbližjih cestah ubral proti 
bolnici, ne meneč se za to, da 
so imeli nekateri potniki pač 
drugo pot. Ko so sestre prišle 
do avtubusa, se je v njem že 
razlegal otroški jok, bledi so
potniki pa so prenehali zabav
ljati čez šoferja in se pobrali 
vsak v svojo smer. Prenekate- 
rikrat je pred porodnišnico

zaprhal par prepotenih in za
soplih konj, z lojtrniškega vo
za, nastlanega s slamo, pa so 
morale sestre na hitro zanesli 
v bolnico porodnico, včasih pa 
že tudi rojenega otroka. To je 
bilo še takrat, ko so bili avto
mobili še zelo redka stvar, pa 
tudi rešilcev še ni bilo.

Kolenčeva Toni se je rodila 
kot Antonija Stariha v belo
kranjski Dragomlji vasi. Doma 
so imeli precej majhno kmeti
jo, zato je oče kmalu potem, ko 
se je priženil in mu je žena ro
dila tri otroke, odšel družini 
služit kruh čez veliko lužo. 
Delal je v rudnikih, pošiljal 
nekaj denarja, se večkrat po
nesrečil, ko pa je po petintri
desetih letih prišel domov, je 
bil že hudo bolan in je podveh 
letih umrl. Tako Toni ni bila 
nikoli deležna skrbne in lju
beče očetovske roke, takih 
primerov pa je bilo pred vojno 
v Beli krajini še precej. Med 
vojno je bila Toni pogumno 
dekle, zato se je dostikrat s 
partizansko pošto podajala na 
različne naslove v Beli krajini: 
»Nisem se bala iti na pot ob ka
terikoli uri, večkrat pa sem 
pomagala tudi ranjencem. Ta
ko sem spoznala tudi svojega 
poznejšega moža, ki je bil ta
krat v partizanih ranjen. Tudi 
moj brat Jože je bil v partiza
nih, vendar je že triinštiride
setega padel«

Kako važen je babiški po
klic, je Toni tudi spoznala že 
med vojno. V domači vasi je bi
la domačinka na težki porodni 
postelji, zunaj je divjala sov
ražna ofenziva, babica pa je bi
la na Suhorju. Toni je ponoči 
kljub nevarnosti odšla po ba
bico in jo varno pripeljala do 
porodnice. Morda je tudi to 
pripomoglo, da se je potem od
ločila za ta poklic. »Rada sem 
opravljala to delo in bi ga še 
danes, če bi mi zdravje dovo
ljevalo,« pravi Toni, »predvsem 
pa mi je v zadovoljstvo, da 
med porodnicami nikoli nisem 
delala razlik, pa naj je bila 
zdravnikova ali kmetova že
na. Vsaka je bila pred isto na
logo in vsaka si je morala, se
veda ob vsej naši strokovni 
pomoči, pomagati največ sa
ma. To je tudi skrivnost roj
stva« Toni je sama dvakrat 
legla v porodniško posteljo in 
rodila sina ter hčerko, sedaj pa 
ni več samo babica po poklicu, 
ampak že tudi čisto prava 
babica.

T. JAKŠE

Jože Perko

koj zatem omogočen predpi
san osemurni počitek. Krimi
nalisti so se potem z njim 
pogovarjali še 14. aprila od 12. 
17. ure in 15. aprila od 8. do 13. 
ure. 16. aprila ob 20. uri je bil 
Mihael Jalovec skupaj s ka
zensko ovadbo predan preis
kovalnemu sodniku. V nasled
njih devetintridesetih dneh Ja- 
lovčega pripora so kriminalisti 
s pisnim dovoljenjem preis
kovalnega sodnika z njim go
vorili le še enkrat, to je hiio 5. 
maja. Je pač tako, da je danes, 
po več kot dveh letih, veliko 
lažje v javnost posredovati 
govorice o policijskih grozo
dejstvih, kot jim učinkovito in 
prepričljivo ugovarjati«
• In še nekaj smo lahko pre
brali v Mladini. Da je namreč 
načelnik novomeške UNZ obis
kal Mihaela Jalovca zgolj z 
namenom, da bi ga prepričal, 
kako ga zasliševalci niso ši
kanirali, ga pretepali in nanj 
pritiskali.

Vinko Pavlin: »Takšne tr
ditve seveda vzbujajo sum, da 
so uradne osebe pri opravlja
nju službe s pripornikom grdo 
ravnale in žalile njegovo člo
veško dostojanstvo ter celo 
izsiljevale izpovedbo, kar je 
po kazenskem zakonu SRS 
kaznivo. In kadar so podani 
takšni razlogi za sum, so or
gani za notranje zadeve seve
da dolžni ukrepali. V tem pri
meru so bili osumljenci neka
teri kriminalisti novomeške 
UNZ, zato sem se odločil, da 
razgovor z Jalovcem opravim 
sam. Po poprejšnjem dogovo
ru je razgovor potekal v Ja
lovčevi pisarni — to je bilo 18

septembra lani — v prisotnosti 
inšpektorja milice, česar Jalo
vec ni pozabil javno povedati, 
in še dveh delavcev Pionirja. 
Jalovca sem prosil za prista
nek, da bi razgovor snemal, 
vendar je to zavrnil, je pač že 
vedel, zakaj. Moj namen raz: 
govora je bil v tem, da bi Jalo
vec dokaj splošno formulirano 
obtožbo konkretiziral, da bi 
torej povedal, kaj tako straš
nega se je dogajalo v priporu, 
kdo in kako ga je izsiljeval, mu 
grozil itd. Na ta način bi nam 
namreč omogočil in olajšal 
nadaljnje zbiranje obvestil in 
preverjanje trditev in — če bi 
se seveda izkazale za resnične 
— tudi ustrezno ukrepanje 
zoper pooblaščene uradne 
osebe. Tega pa Jalovec prese
netljivo ni zmogel povedati. 
Čudno, kot oškodovanec bi 
moral biti za to še najbolj zain
teresiran. Očitno so njegovi 
interesi drugačni. Kako naj si 
sicer razlagam njegovo poro
čanje novinarju »m.h.« po na
jinem pogovoru, češ da sem 
ostal brez uspeha, ko naj bi ga 
skušal prepričati, da ga zasli
ševalci niso šikanirali, prete
pali in nanj pritiskali (Mladi
na, št. 32 in 34 lani). Težko 
razumljive so še mnoge druge 
podobne domislice v nadalje
vanjih o pretepaških orgijah, 
ko pa je v razgovoru z menoj 
pred tremi pričami dejal, da fi- 4 
žično z njim ni nihče obraču
naval. Vsekakor tu ne gre za 
pošteno obveščanje, pač pa za 
vztrajno zavajanje javnosti.«
• Mogoče je prav, da se za 
konec spomnimo še besed 
Uroša Dularja, izrečenih na 
lanski oktobrski seji skupš
čine, ko je omenil obnašanje 
Boštjana Kovačiča. Slednji 
naj bi od njega zahteval, da 
mora ZK zaščititi svoje člane, 
kot je to storil prejšnji sekre
tar medobčinske ZK, ki da je 
preprečil pregpn, ko je imel 
Kovačič zaplete zaradi lesa v 
KZ Žužemberk. Za kaj sploh 
gre?

Anton Pezdirc: »Dogodek 
sega že precej let nazaj. Slo je 
za zbiranje obvestil zaradi 
suma kaznivega dejanja zlo
rabe pooblastil odgovorne 
osebe v Kmetijski zadrugi Žu
žemberk, med drugim so se 
preverjale nekatere fiktivne 
pogodbe in računi, ki so bre
menili določene stranke za

dobavo lesa. V žužemberški 
kmetijski zadrugi je bila naj
dena tudi pogodba oziroma 
sporazum o dobavi lesa Anto
niji Legan, zdaj že pokojni sta
ri materi Boštjana Kovačiča. 
Delavec milice, ki je primer 
pomagal raziskovati, je Lega
novo obiskal, njegov namen je 
bil ugotoviti, ali gre tudi v tem 
primeru za lažno pogodbo. 
Leganova je miličnika napoti
la h Kovačiču, češ da je pogod
ba pri njem. Kovačiča je milič
nik tudi obiskal in iskano 
listino od njega dobil. Očitno 
pa je Kovačiča obisk miličnika 
močno prizadel, na njegovo 
zahtevo je takratni sekretar 
medobčinskega sveta ZKS Bo
ris Gabrič poklical mene kot 
načelnika UNZ in temeljnega 
javnega tožilca Nika Briclja na 
razgovor. Glavno besedo je 
imel v zvišanem tonu Boštjan 
Kovačič. Bilo mu je pod častjo, 
da bi njega zaradi takšnih ali 
drugačnih razlogov obiskova
li miličniki, ni si dal dopoveda
ti, da gre za povsem normalno 
delo delavcev ONZ. V razgo
voru sva s tožilcem le stežka 
prišla do besede, toda poveda
ti moram, da ne na tem se
stanku ne pozneje ni nihče od 
mene kot načelnika UNZ za
hteval, da bi se ta zadeva usta
vila. Dne 27. decembra 1985 
smo podali zoper odgovorne 
osebe v Kmetijski zadrugi Žu
žemberk kazensko ovadbo te
meljnemu javnemu tožilcu za
radi suma zlorabe položaja, 
med posameznimi primeri zlo
rab pa navedli tudi primer po- 
soje lesa Antoniji Legan.«

BOJAN BUDJA
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NAGRADA V 
LOŠKI POTOK 
IN LESKOVEC

Žreb jc imel po praznikih nekaj več de
la. saj je moral izbrati dva nagrajenca, ker 
ena številka časopisa ni izšla. Izmed reše
valcev 48. nagradne križanke je izbral 
MARICO K.OSMF.RL iz Loškega Poto
ka, izmed reševalcev 49. križanke pa 
MARTINA FRANKOVIČA iz Leskov
ca. Poslali smo jima lepi knjižni nagradi. 
Nagrajencema čestitamo in jima želimo 
prijetno branje!

Rešite današnjo križanko in pošljite re
šitev najkasneje do 22. januarja 1990 na 
naslov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
Glavni trg 24,68000 Novo mesto, s pripi
som KRIŽANKA 1.

REŠITEV 48.
IN 49. KRIŽANKE

Pravilna rešitev 48. nagradne križanke 
je: ČSSR, PLOSK, IKOZAEDER, BO
JAR, RIM, IDA, MRENA, ALEK
SANDER, D, KAL, IVA, UPOR, ASTI, 
PET, BILO, POKLINA, ČAJNICA, 
TARIM, ENA, SOK, OPICA, KOH, 
TLA, RATAR.

Pravilna rešitev 49. nagradne križanje 
je: SPA, AROMA, KAL, BAKAR, 
AREKA, ETA, DOMADENIK, SA
HAROV, AAR, NUNATAK, SAND, 
AIS, NINA, ALDRIN, EKSCES, TA
RANTELA, IME, EMERSON, SUNIT, 
NOJ, ANA, ROKA.

Vprašanja moči in sile ne reši 
nobeno razsodišče za zeleno 
mizo, ampak samo kri in jeklo 
na bojišču.

J. MENCINGER

NAGRADNA KRIŽANKA
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Najbogatejši človek na svetu
Vladar malezijske državice Brunei z 230 tisoč prebivalci se koplje v bogastvu — 

Marmorna palača s 1788 sobami, 257 toaletami in 44 stopnišči
Ob koncu lanskega leta so ljubitelji 

številk pomerili med seboj tudi boga
stva najbogatejših ljudi na svetu. In 
medtem ko so ugotavljali fantastične 
lanske zaslužke nekaterih velikih 
zvezdnikov in ocenjevali bogastva 
milijarderjev z Zahoda, Vzhoda in iz 

.arabskega sveta, nikakor niso mogli 
mimo prve zvezde na bogataškem 
nebu - brunejskega sultana. Še ved- 

I no namreč ostaja Njegovo veličan
stvo sultan Muda Hassanai Bolkiah 
(uraden naziv vsebuje okrog 50 
imen) najbogatejši človek na svetu. 
Poznavalci ocenujejo njegovo boga- 
o>’0 na 25 milijard dolarjev.

Sultan sam in njegovi sodelavci 
zanikajo, daje v vladarjevih rokah to
likšno bogastvo. Pravijo, da je do 
takšne velikanske vsote mogoče priti 
le, če se vanjo vštejejo vse državne 
devizne rezerve. No, tu smo. Z deviz
nimi rezervami in sploh čistim držav
nim dohodkom neomejeno upravlja 
sultan z družino. Kupi lahko, kar si 
poželi, plača lahko vsak račun, raz
metava denar, kolikor mu drago, pa 
mu ga še kar naprej ostajajo cele gore. 
Med nepremičninami, ki so knjižene 
na njegovo ime po vsem svetuje mo
goče najti vse, od palač do hotelskih 
kompleksov v največjih svetovnih 
prestolnicah.

Za primer sultanove razsipnosti 
opišimo, kakšno palačo si je dal po
staviti. Najprej, to je največja in naj
dražja kraljevska palača na svetu. 
Gradnja je stala okrog 400 milijonov 
dolarjev. V palači je 1788 sob, 257 
toaletnih prostorov, 44 stopnišč in 18 
dvigal. Skupna površina znaša 200 ti
soč površinskih metrov, kar pomeni 
približno 2.450 družinskih hiš na
vadnih smrtnikov. Prostore v palači 
razsvetljuje 564 lestencev in drugih 
svetil, v katerih je skupaj 51.490 žar
nic. V glavni dvorani je poleg tega še
12 ogromnih svečnikov, vsak težak 
po eno tono. Samo z menjanjem žar

nic, če ena sveti v popvrečju leto dni, 
bi imel en služabnik polne roke dela 
iz. dneva v dan. Dvorana, namenjena 
kraljevskim banketom, ima 4000 se
dežev. Marmor je povsod. Graditelji 
so uporabljali kar 38 različnih vrst 
marmorja, med njimi tudi izredno 
redek maroški oniks. Z marmorjem 
je prekritih 56.656 površinskih me
trov.

Toda palače seje sultan hitro nave
ličal. Ni mu bila všeč in, kaj bi druge
ga, kot da je dal postaviti novo.

Seveda se kar samo zastavlja vpra
šanje, od kod sultanu tolikšno bo
gastvo.

Brunei je državica, ki leži na seve
rozahodni obali otoka Kalimantana, 
bolj poznanega pod evropeiziranim 
imenom Borneo, v Maleziji. Velika je 
5765 površinskih kilometrov in ima 
po podatkih OZN vsega 232.600 
prebivalcev. Neodvisna država je od 
leta 1984, po ustavi pa je kraljevina 
oziroma sultanat. Gospodarstvo jc 
skromno, industrije ni, obdelane zem
lje je malo. Toda Brunei ima silno 
bogastvo pod zemljo — nafto in ze
meljski plin. Po zaslugi teh naravnih 
virov je državica obogatela in dosegla 
visok narodni dohodek na prebivalca 
preko 21 tisoč dolarjev. Na nafto, 
zemeljski plin in naftne derivate pride 
skoraj 99 odstotkov vsega brunejske
ga izvoza, preostali odstotek pred
stavljajo banane in drugo sadje. Dr
žavica zasluži z izvozom vsako uro 
229.000 dolarjev. Čisti dohodek pa 
nadzoruje in upravlja z njim vrhovi 
šef sultanata.

Če bi bilo bogastvo enakomerno 
razdeljeno, bi bili Brunejčani najbo
gatejši ljudje na svetu. Toda sultan 
drži zlato pipico čvrsto v svojih ro
kah. Po zgledu podobnih «očetov na
roda« je šef države, predsednik vlade 
in obrambni minister, razglasil pa se 
je tudi za verskega voditelja. Za zu
nanjega ministra je postavil enega od

svet v številkah
KAVOPIVCI
X
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Koliko kave popijejo po svetu
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# #
Jugoslovani se imajo za velike pivce kave. Vendar pa pogled v stati
stiko pokaže, da jih mnogi prekašajo. Največ kave popijejo Finci, po
tem državljani ZR Nemčije, ZDA in NDR, slede Madžari, Britanci in 
Japonci, šele nato so na vrsti Jugoslovani. G-af prikazuje uživanje 
kave po svetu, posamezni stolpci pa, koliko kilogramov surove kave 
porabijo letno na prebivalca v posameznih državah in koliko skodelic 
kave na dan popije posameznik, statistični seveda. Za primerjavo še 
zapišimo, da Poljak spije samo eno skodelico kave na vsake tri dni, 
državljan Sovjetske zveze pa eno skodelico na vsakih 14 dni. Vendar 
poraba kave v vzhodnem bloku že narašča.

svojih bratov, drugega pa za finan
čnega ministra. Takoje vladanje bru
nejske države povsem v rokah sulta
nove družine.

Res je, da država zagotavlja vsem 
Brunejčanom brezplačno šolanje in 
zdravstvo, da so stanovanjske najem
nine nizke, da nihče ne plačuje dav
kov ter da je vsakomur zagotovljena 
pokojnina. Toda kljub tem stroškom 
ostaja v državni blagajni še ogromno 
neuporabljenega denarja. In tako' 
ljudsto živi prej skromno kot bogato 
življenje.

Sultan sam kljub bogastvu ne živi ■ 
posebno burnega življenja, vsaj v 
očeh svojih podložnikov ne. Rad igra 
polo, plava in pilotira. Med drugim 
so mu na voljo številna letala in tudi 
sodobni airbus, posebej prirejen zanj.
V brunejski javnosti se kaže kot veren 
musliman in vdan brunejski tradiciji. 
Toda videti ga ni samo na dolgočas
nih in cele dneve trajajočih tradicio
nalnih tekmovanjih v znanju korana, 
marveč tudi v dragih pariških in lon
donskih nočnih lokalih v družbi naj
bolj poznanih svetovnih plejbojev.

Kot pišejo poznavalci brunejskih 
razmer, se okoli sultana stalno slinijo 
karieristi, sleparji, sumljivi poslovne
ži in vsi tisti, ki se kot muhe na med 
nabirajo tam, kjer je veliko denarja. Z 
njimi ima precej težav. Kriv pa je 
menda kar sam, saj ne loči dobro sle
parjev od poštenih ljudi. Spletkarstvo 
in zavist sploh ves čas spremljata vrh 
brunejske družbe in sultana samega.

Učenost je njiva, katera ma
lokdaj redi moža, ki jo orje.

F. LEVSTIK

Najvišja na svetu
V Chicagu pripravljajo
gradnjo 594 m visoke 
________ stavbe________

Vse od leta 1974 velja za najvišjo 
stavbo na svetu Searsova stolpnica v 
Chicagu. Z antenama vred meri v vi
šino 464 metrov, brez njih pa 443 
metrov. Letos naj bi v Chicagu začeli 
graditi novo stolpnico, ki bo Searsovi 
vzela svetovni primat in postavila 
nov gradbeniški rekord. Zdaj drugi 
naj višji stavbi na svetu, stolpnici Sve
tovnega trgovinskega centra, pa bosta 
zdrknili na tretje mesto.

Chicaško podjetje Miglin-Beitler 
namerava namreč zgraditi 125-nad- 
stropno stolpnico s pisarnami, ki bo 
segala v vrtoglavo višini 594 metrov. 
Zahtevno gradnjo so zaupali znane
mu mojstru za visoke stavbe arhitek
tu Cesarju Pelliju. Stavba naj bi bila 
dograjena že leta 1993.

Zgodovina stolpnic oziroma nebo
tičnikov seje začela, ko so leta 1852 
naredili prvo zares uporabno dvigalo 
za ljudi in odkrili železobeton. Grad
beniki so z železobetonom dobili v 
roke pravo tehnologijo za gradnjo ze
lo visokih stavb, z dvigali pa so stolp
nice postale tudi uporabne. Prve ne
botičnike so hkrati postavili v New 
Yorku in Chicagj, kasneje pa tudi v 
drugih ameriških mestih. Nebotičniki 
so temeljito spremenili podobo mest 
ne samo v svoji domovini Ameriki, 
marveč tudi drugod po svetu. Ah na 
lepše, naje stvar okusa"'

Letina stoletja
Leto 89 pravi blagos
lov za francoske vino- 
______gradnike______

Francoski vinogradniki kar ža
rijo. Kako tudi ne, ko jim v sodih 
zori zadnja letina vin v eno naj
bolj odličnih v tej polovici stolet
ja, če ne kar vsega stoletja! Kle
tarski mojstri svetovno znanih 
vinskih rajonov od Burgundije do 
Bordeauxa pravijo, da vina od
lično kažejo in da bo to pomlad že 
mogoče povsem z gotovostjo po
trditi sedanje ocene, da bo letnik, 
s katerim so se končala tudi dru
gače vinsko odlična osemdeseta 
leta, zares nekaj izjemnega.

Pri tem pa poznavalci dobro 
vedo, da zahvala ne gre samo ma
teri naravi, ki seje z milo pomlad
jo in dolgim suhim poletjem izka
zala kot vinu zelo naklonjena. V 
Bordeauxu so začeli trgati že ko
nec avgusta, kar se ni zgodilo že 
od leta 1893. Naravne prednosti 
so francoski vinogradniki dopol
nili z odličnim kletarskim zna
njem in najsodobnejšimi tehno
logijami.

Da se zares obeta izjemna leti
na, kažejo tudi cene na vinskih 
borzah. Ze zdaj so se za večino 
francoskih vin dvignile za 13 od
stotkov v primerjavi z lanskimi, 
čeprav ocene o letini stoletja še 
niso potrjene. Cene nekaterih vin 
pa so pobesnele. Burgundskemu 
chardonnayu je tako cena zrasla 
že za 96,4 odstotka. Kakšne bodo 
po pomladi, si lahko kar mislimo. 
Zanesljivo take, da bo z odličnimi 
francoskimi vini okvašenih iz
jemno malo jugoslovanskih je
zikov.

Madagaskar kliče na pomoč
Propadanje tropskega gozda na tem otoku grozi z 

uničenjem tisočerih rastlin in živali_______

Ljudstvo, narod je pravi nosilec 
zgodovine in šele v njegovem na
ročju lahko pridejo do veljave ve
liki ljudje, odvisni od aktivnosti is
tega ljudstva, naroda.

F. KLOPČIČ

Mnogi ljubitelji živali poznajo lemur
je, če ne drugače, pa po njihovem izred
no ljubkem videzu. Okrogle oči, gladko 
krzno in ljubko vedenje jih odlikujejo 
pred mnogimi drugimi živalmi. Malok
do pa ve, da so lemurji pravzaprav edin
stveni tudi po tem, da so sploh preživeli. 
Drugje po svetu so že pred tisočletji iz
gubili boj za obstanek in izumrli. Ohra
nili so se samo na otoku Madagaskarju, 
kjer dandanes živi še 29 vrst lemurjev.
In niso edina redka živalska ali rastlin
ska vrsta, ki se ohranja samo na tem 
otoku. Madagaskar je v tem pogledu res 
izjemen košček sveta. Je uom tisočerim 
rastlinskim in živalskim vrstam, kijih ni 
mogoče najti nikjer drugje. Na tem ve
likem otoku leta 105 ptičjih vrst, drugje 
po svetu povsem neznanih, frfota na ti
soče metuljev in moljev, ki so prav tako 
neznani drugod. Ta edinstveni naravni 
laboratorij, ki navdušuje naravoslovce,’

Manjša luknja
Ozonska luknja nad An- 
tarktiko se je zmanjšala

Konec lanskega leta je prinesel v eko
loškem pogledu vsaj eno nekoliko raz
veseljivo vest. Raziskovalci pete itali
janske znanstvene odprave, ki bivajo v 
bazi na Antarktiki, so sporočili, daje po 
njihovih meritvah mogoče sklepati, da 
se jc ozonska luknja nad belo celino 
občutno zmanjšala. Nekaj dni za njimi 
so tudi novozelandski fiziki potrdili, da 
je res tako.

Ozonska luknja spada med novejše 
ekološke vrage, ki so načeli zdravje na
šega planeta. Prvi so luknjo v ozonski 
plasti, ki ščiti vse živo na Zemlji pred 
nevarnim žarčenjem iz vesolja, odkrili 
raziskovalci Britanskega antarktičnega 
zavoda s pomočjo satelitskih posnet
kov. Ugotovili so, da seje ozonska plast 
nad Antarktiko od leta 1977 naprej 
stanjšala za 40 odstotkov. Presenečeni 
so tudi ugotavljali, da se stanjšana plast 
ali ozonska luknja, kot so pojav imeno
vali, iz. leta v leto povečuje.

Predlani in lani so s posebnimi razis
kovalnimi letali opravili nove meritve, 
na osnovi katerih so izdelali še natan
čnejšo sliko propadanja ozonske plasti. 
Ugotovili so tudi, da manjše ozonske 
luknje nastajajo tudi na severni polobli. 
Izmerili so, daje ozonska plast nad naj
gosteje naseljenimi območji Zemlje 
(ZDA, Evropa, Sovjetska zveza, Kitaj
ska in Japonska), stanjšana za 2 do 3%. 
Razlogov za resno zaskrbljenost vseka
kor več kot dovolj.

Zato je razviti svet že pred več kot 
dvema letoma sprejel tako imenovani 
Montrealski sporazum, ki predvideva, 
da bi letos zamrznili proizvodnjo kloro- 
fluorooglikov, glavnih krivcev za pro
padanje ozona, nato pa bi do leta 2000 
postopoma zmanjšali proizvodnjo na 
polovico. Izjeme veljajo le za nekatere 
revnejše države v razvoju, ki jim je ce
neno zamrzovanje s pomočjo CFC še 
vedno nujno potrebno in ne morejo pre
iti na sodobnejše tehnološke rešitve.

So najnovejša odkritja o zmanjšanju 
ozonske luknje že posledica zaščitnega 
ravnanja, ni mogoče reči. Vsekakor pa 
so odkritja spodbudna.

MINI ZANIMIVOST: — 

TIGRI PROTI LJUDEM
V Indiji so pred 17 leti začeli s 

posebnim projektom Tiger, da hi 
zaščitili to veliko mačko pred iz
umrtjem. Izvajanje programa je 
bilo uspešno, saj so se tigri v tem 
času lepo namnožili in jih je zdaj 
okrog 4000. Zveri pa so se za 
skrb oddolžile na kaj čuden na
čin: v tem času so umorile preko 
600 ljudi.

Iskra
Iskra. Tovarne uporov in opreme, 
p. o. Šentjernej
68310 Šentjernej, Trubarjeva ulica 5

Razpisna komisija delavskega sveta razpisuje 
prosta dela in naloge

GLAVNEGA DIREKTORJA 
družbenega podjetja,
ki bo imenovan za dobo štirih let.

Kandidat mora poleg splošnih pogojev izpolnjevati še naslednje:
— da ima VII. stopnjo strokovne izobrazbe,
— da ima znanja, sposobnosti, izkušnje in druge osebnostne

lastnosti, potrebne za organiziranje in vodenje poslovanja 
podjetja, . . .

— da ne obstajajo razlogi za prepoved poslovodenja po

— da kandidat v svoji prijavi opredeli dolgoročne razvojne cilje 
podjetja in način uresničevanja v 4-letnem mandatnem 
obdobju.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev razpisa naj kandidati 
pošljejo v 15 dneh po dnevu objave na gornji naslov s pripisom 
»za razpisno komisijo«.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po odločitvi.

pa je v zadnjem desetletju postal zelo 
ogrožen.

»V naslednjih dveh ali štirih desetlet
jih bo večina tropskega deževnega goz
da na Madagaskarju uničenega ali 
močno poškodovanega,« pravi botanik 
Pete Lowry, ki vodi poseben razisko
valni program na tem otoku. Uničenje 
tropskega gozda je huda ekološka ka
tastrofa, saj ob uničenem specifičnem 
okolju pomer.i tudi uničenje številnih 
rastlin in živali.

Madagaskar spada med najbolj rev
ne države na svetu. 80 odstotkov prebi
valcev je malih kmetov, ki se bore za trd 
vsakdanji kruh na zelo preprost način. 
Požigajo tropski gozd in obdelujejo la
ze, dokler zemlja rodi. Ko se izčrpa, se 
preselijo na drug konec, spet požgejo 
del gozda, posadijo in zasejejo nov pri
delek... Za njimi ostaja opustošena zem
lja, ki jo erozija pospešeno uničuje. Re
ke na Maagaskarju so kalne od plodne 
prsti, ki se spira vanje in izgublja. Na le
to propade tudi po 200 ton plodne prsti 
na hektar. Te izgube ni mogoče nado
mestiti z ničemer. Po ocenah Svetovne 
banke znaša letna škoda zaradi uniče
vanja plodne zemlje okrog 300 milijo
nov dolarjev, kar predstavlja desetino 
družbenega proizvoda Madagaskarja.

Propadanje gozda in rastlin ter živali 
na Madagaskarju pa ni zgolj stvar tega 
otoka. Tu namreč rastejo nekatere rast
line, iz. katerih dobiva svetovna farmaci
ja pomembne surovine in jih ni drugje 
na svetu. Tu rastejo brezkofeinski ka
vovci, rastline, ki so naravno odporne 
proti termitom in mnoge druge koristne 
rastline.

Z lemurji otožnih okroglih oči torej 
ne odmira le prijazna živalca, umira 
mnogo mnogo več.

MiM

mma
Ena poglavitnih značilnosti 

jugoslovanske družbe je ne
skladje med normativnim in 
stvarnim. Najbrž ni družbe ne 
sveta, kjer bi bila tolikšna raz
lika med njima kot pri nas.

S. ŠUVAR
Vera je življenjska sila. Ce 

človek živi, gotovo veruje v 
nekaj.

L. N. TOLSTOJ 
Na otroke gledamo kot na bit

ja, ki se bodo ujela in spridila v 
prav tistih pasteh, v katerih 
smo se ujeli in spridili mi.

D. LESSING 
Neuničljivo zdravo je blažen- 

stvo norosti. ,
D. NEVADIČ

zaodilo se je...
• V minulih praznikih je ameriški 

poslovnež. James Lavvlor poslal sov
jetskemu voditelju Gorbačovu naj
večjo doslej znano čestitko. Dolga je 
19 metrov, nanjo pa seje podpisalo 
skoraj milijon ljudi.

• Rekord so zabeležili tudi britan
ski poštarji, ki so ob koncu leta razno
sili milijardo in pol voščilnic, kar je 
50 milijonov več kot leto poprej.

• V Londonu se je med prazniki 
uveljavila nova poslastica — polhi. 
Podjetni mesar Richard Hunt goji 
polhe po, kolje dejal, receptu starih 
Rimljanov. Kdor si želi kupiti par 
polhov, mora seči v žep po skoraj 
2000 konvertibilnih dinarjev. Recept 
za peko je zastonj.

• V Bližini Soluna v Grčiji je sku
pina grških in francoskih paleontolo
gov našla 9 do 11 milijonov let staro 
lobanjo antropoidnega primata, člo
večnjaka, podobnega avstralopiteku.

Na podlagi sklepa sve
ta sole z dne 19. 12. 
1989 razpisna komisi
ja Osnovne šole bra
tov Ribarjev Brežice
objavlja prosta dela in naloge

POMOČNIKA
RAVNATELJA
za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom
POGOJI:
Kandidat mora izpolnjevati po
goje za učitelja osnovne šole, 
določene z zakonom o osnov
ni šoli. Imeti mora najmanj 5 
let vzgojno-izobraževalne 
prakse in opravljen strokovni 
izpit.
Prošnje z dokazili o izpolnje
vanju razpisnih pogojev, krat
kim življenjepisom in opisom 
dosedanjega dela naj kandi
dati pošljejo razpisni komisiji 
na OŠ bratov Ribarjev Breži
ce v 20 dneh po objavi raz
pisa.
O izbiri bodo kandidati ob
veščeni v 15 dneh po poteku 
razpisnega roka.



POTA 
L\ STJt?

Med vlomom zabodel še čistilko
Sodni epilog vlomov v novomeški Kapitelj in šolo Dragotina Ketteja — Na zatož

ni klopi 20-letni Dušan Jovič — Dve leti zapora ___________
NOVO MESTO — Dve leti bo imel dvajsetletni Dušan Jovič iz Novega mesta čas 

razmišljati o vlomih in njihovih posledicah, takšno kazen mu je namreč izrekel senat 
novomeškega temeljnega sodišča, ki mu je sodilo zaradi dveh vlomov v lanskem 
oktobru. Na sojenje je Jovič od 10. oktobra, ko so ga prijeli, čakal v novomeških 
zaporih.

dežum >

poročaj0

Tako je v noči na 7. oktober lani naj
prej vlomil v župnišče novomeškega 
Kapitlja. Na Trubarjevi ulici je po zi
darskem odru splezal do okna v prvem 
nadstropju in ga skozi manjšo lino od
prl. Nato je po župnišču odpiral predale

KDO JE VLOMIL V KABINET? — 
Delavci novomeške UNZ so bili lanskega 
29. decembra obveščeni o vlomu v pro
store srednje kmetijske šole pred Trško 
goro. Preiskava je pokazala, da je nezna
nec vlomil v kabinet nemškega jezika in si 
tam sposodil radiokasetofon znamke Con- 
tec z dvojnim kasetnikom. Ali se bo z njim 
učil nemščine, ni znano, znana pa je zato 
škoda; šolniki so namreč ob 3.500 din.

OB REZERVNO KOLO — 21-letna 
Milena Dragoš s Cerkvišč pri Črnomlju je 
prve dni novega leta parkirala svoj osebni 
avtomobil na črnomaljski železniški po
staji. Sredi belega dne pa je nekdo vanj 
vlomil in odnesel rezervno kolo, vredno 
kakih 400 dinaijev.

IZGINILO MOŠKO KOLO — 7. ja
nuarja med 10.40 in 12. uro je 32-letni Jo
že Vovko iz Mačkovca parkiral svoje kolo 
v Koštialovi ulici v Novem mestu. Nepri
diprava očitno ni motilo dejstvo, da gre za 
vozilce starejše izdelave, mimo seje usedel 
nanj in se odpeljal v neznano smer. Pre
gled okolice kolesa ni odkril. Vovko pravi, 
da je s krajo kaznovan za vsaj 300 din. 
Nepridiprava in kolo tačas še iščejo.

POTEKEL MANDAT

KOČEVJE, RIBNICA — Družbeni 
pravobranilki samoupravljanja občin 
Kočevje in Ribnica Jani Uran se z 31. 
decembrom potekel mandat. Obe ob
činski skupščini sta na zadnjih lanskih 
sejah sklenili, da lahko dosedanja pra
vobranilka najdalj do 30. junija (do na
stopa novega pravobranilca) pripravlja 
strokovne podlage za delo pravobranil
stva. medtem ko opravljanje te funkcije 
v tem obdobju prevzema družbeni pra
vobranilec samoupravljanja SR Slove
nije. Na seji v Ribnici so predlagali, naj 
bi pravobranilstvo v bodoče delovalo 
za območje več občin (in ne le Kočevja 
in Ribnice), na seji v Kočevju pa, daje 
potrebno najti rešitev skupaj z občino 
Ribnica.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Kaj takega pa še ne! V noči na 
lanski 27. december so namreč ne
znanci vlomili v prostore dolenjskega 
veterinarskega centra na Muhaberju, 
kjer imajo veterinaiji sedme prostore. 
Tisto noč so imeli na mizi za seciranje 
pripravljenih več živali, katerim bi bi
lo potrebno ugotoviti vzrok pogina. 
Neznanci so se odločili za največji — 
šlo je za 70- in 150-kilogramska pra
šiča — kateri so secirati le tolikanj ča
sa, da so jima odstranili drobovino in 
črevesje, nato so z njima odšli v noč. 
Pa dober tek!

• Veliko bolj kulturen vlom se je 
7. januarja pripetil v Gorenji Nemški 
vasi, kjer ima Trebanjec Franc Ger- 
den postavljen kozolec. Nekdo je na 
njem našel in vzel kakih 20 vreč koru
ze, težkih okoli 400 kilogramov.

• Pavle Kmet, član LD Trebnje, je 
imel drugega dne letošnjega leta kar 
lepo lovsko srečo. V gozdu pri Gra
dišču mu je pred puško prišel nič hu
dega sluteči srnjak. Možakarje srnja
ka podrl, očistil in spravil na varno in 
nadaljeval lov. Ker drugega plena ni 
bilo, seje po divjad kmalu vrnil, (oda 
o srnjaku ni bilo več ne duha ne sluha. 
Da bi brez drobovine ušel. je malo 
verjetno.

• Na Silvestrovo je Rudolf Kaste
lic z Žvirč kot običajno parkiral nepo
škodovan avtobus v Hinjah in odšel 
domov. Prvi dan novega leta pa ga je 
čakalo presenečenje: na parkirišču ga 
je pričakal razbit avtobus. Najsi seje 
možakar še tako prepričeval, da gre 
nemara za privid po neprespani nori 
noči, ni pomagalo. Kajti enako so vi
deli tudi drugi. Uganka je bila kmalu 
pojasnjena. Nekdo si je privoščil no
voletno vožnjo po okoliških cestah, tu 
in tja zapeljal tudi v gozd, in nato vozi
lo kavalirsko vrnil na staro mesto.

in omare ter stikal za gotovino. Napo
sled je našel in vzel 1.600 din. Le tri dni 
kasneje, v noči na 10. oktober, pa je v 
Ulici Milke Sobar v Novem mestu raz
bil šipo na oknu učilnice v šoli Dragoti
na Ketteja in splezal v notranjost. Očit
no je iskal denar. Ko tega ni našel, seje 
zadovoljil z značkami in nekaj bižuteri
je. Da je bila smola še večja, ga je ob 
obhodu učilnic presenetila čistilka. 
Zamaskirani neznanec — Jovič je imel 
čez obraz privezano ruto — jo je s ku
hinjskim nožem zabodel v roko.

Jovič, ki tokrat ni bil prvič pred sod
niki, je v zagovor povedal, da ob odpu
stu iz JLA ni dobil zaposlitve, zato je 
pač znova stopil na kriva pota, da bi se 
preživel. Vlom v Kapitelj je odkrito pri-

Pol ure po 
nesreči prijeli 

ubežnika
Povzročil nesrečo in po
begnil — Dva hudo ra- 
_________njena_________

GMAJNA — V nedelo, 7. januarja, 
je ob 14.25 na magistralni cesti Ljublja
na—Zagreb pri Gmajni v sevniški 
občini prišlo do hude prometne nezgo
de, katere povzročitelj je po trčenju po
begnil. A ne za dolgo, že dobre pol ure 
po nesreči so ljubljanski prometni mi
ličniki v Starem trgu pri Grosupljem 
ustavili in prijeli 28-letnega Beograjča
na Vladimirja Djurdjeviča.

Djurdjevič seje popoldne z osebnim 
avtom peljal proti Ljubljani in pri 
Gmajni pričel prehitevati tovornjak s 
polpriklopnikom, za krmilom katerega 
je sedel Ivan Buzur iz. Novske. V tistem 
trenutku pa je nasproti z. osebnim av
tom novomeške registracije pripeljal 
24-letni Dragan Vučina iz Čapljine. 
Umikal seje na bankino, pri čemer je 
vozilo zaneslo v levo, trčil v prednji del 
tovornjaka, nato pa še v priklopnik. Av
tomobil je zatem odbilo preko desnega 
voznega pasu v travnati vsek. V nezgodi 
seje hudo poškodoval voznik Vučina, 
prav tako hudo ranjen pa je bil njegov 
sopotnik, 24-letni Mato Pavlovič iz. 
Čapljine. Oba se zdravita v novomeški 
bolnišnici, krivec trčenja pa bo moral 
pred sodnike. Materialne škode je bilo 
za 50.000 din.

S tovornjakom je sejal smrt
Orlando Berti je 13. decembra zakrivil trojno smrt na cesti pri Mačkovcu — Dve 

leti zapora — Po sojenju pobegnil neznano kam______________
NOVO MESTO — Kar dve tragični prometni nesreči s po tremi smrtnimi žrtva

mi je zadnje dni minulega leta terjala magistralna cesta med Ljubljano in Zagrebom, 
ena je minule dni dobila udi sodni epilog. Na zatožni klopi novomeškega sodišča je 
sedel 43-letni italijanski državljan Orlando Berti, doma iz Ravene, kije zakrivil silo
vito trčenje pri Mačkovcu.

13. decembra lani je bilo, ura pa 3.30 
zjutraj. Orlando Berti je peljal tovor
njak s polpriklopnikom, na katerega je 
dan poprej v Bosanski Gradiški naložil 
hruške, po magistralni cesti proti Ljub
ljani. Orlandi je bil spočit, prenočeval je 
namreč v Novski, zgodaj zjutraj pa se 
odpravil na pot, ker je hotel čimprej 
priti do mejnega prehoda v Gorici. Noč 
je bila jasna, cesta suha, promet pa re
dek. Za nameček je Orlandi pot dobro 
poznal, po njej je vozil že večkrat, pa 
vendar sije privoščil neprevidnost, kije 
imela katastrofalne posledice. Pri Mač
kovcu je v levem in nepreglednem 
ovinku dohitel drug tovornjak s polpri
klopnikom sarajevske registracije. Or
landi je povedal, da je vozil s hitrostjo 
vsega 10 kilometrov na uro, sam pa 
med šestdeset in sedemdeset. Ne da bi 
zmanjšal hitrost, je pričel prehitevati 
vozilo pred seboj, ne da bi se zmenil za 
nepretrgano belo črto na cestišču. V ti
stem trenutku mu je nasproti pripejal 
osebni avtomobil švicarske registracije; 
voznik je zapeljal skrajno v desno in se 
izognil trčenju, kar pa ni uspelo nasled
njemu za njim, Sabitu Sadikoviču, 39- 
letnemu zdomcu iz Hripavcev: silovito

ODNESEL TORBO 
NAKITA

STARE ŽAGE — Najbolj noro noč v 
letu je nekdo izkoristil za krepko izboljša
nje osebnega standarda. Vlomil je namreč 
v hišo 63-letnega Henrika Dralka iz Starih 
Žag, ko tega ni bilo doma. V spalnici je na
letel na pravo bogastvo in odnesel več zla
tih prstanov, verižico, zapestnice, uhane in 
še nekaj drugega nakita v skupni vrednosti 
40.000 din.

TEKMOVANJE
Na šoli smo imeli tekmovanje »Cesta in 

mi«. Vodil gaje Toni Gašpcrič. V odmo
rih smo učenci nastopili s kulturnimi toč
kami. Bilo je veselo. Zelo so nas razočarali 
naši tekmovalci, saj so dosegli le 3 točke in 
tako pristali na zadnjem mestu. Prvi so bili 
učenci iz Metlike. Prejeli so lepe nagrade, 
in sicer knjige o Beli krajini

ANDREJA PLUT

je treščil v tovornjak. Posledice so bile 
strašne; vozniku je odtrgalo srce in je bil 
na mestu mrtev, enako sopotnika Fadil 
Sadikovič, kateremu je pretrgalo pljuč
no veno, in Rešid Zukanovič, ki mu je 
ob silovitem trku raztrgalo srce (takšne

• Dva dni po sojenju bi moral Orlando 
Berti priti na sodišče po sodbo. Tu so 
zaman čakali nanj, navzlic temu da so 
mu odvzeli potni list, je Orlandu očitno 
uspelo pobegniti. Kam, zaenkrata še ni

poškodbe je kasneje namreč pokazala 
obdukcija). Tretji potnik, Jusuf Zuka
novič, jo je odnesel s hudimi poškod
bami.

Orlandi seje pred sodniki zagovarjal, 
daje osebni avtomobil opozarjal z luč
mi. kaj drugega da ni mogel storiti. Pri-

Požar v soteškem gradu
Vroča žarnica topila plastično cev, ta pa zaneti

la požar v senu — Škode za 60.000 din
SOTESKA — Vsa sreča, da po

žar, kise je razplamtel minuli petek, 
5. februarja, sredi noči v gradu So- 
tetska, ni pustil večjih posledic, prve 
ocene govorijo o 60 tisočakih 
škode.

Okoli 2.30 je bila ura, ko so mi
ličniki iz Dolenjskih Toplic prejeli 
klic varnostnika iz soteškega Novo- 
lesa, da v gradu Soteska gorita hlev 
in stanovanje. Z ognjem so se ne
mudoma spopadli člani okoliških 
prostovoljnih gasilskih društev in 
novomeška poklicna gasilska enota 
ter objekt rešili pred večjim uniče
njem. Stekla je preiskava, kije po
kazala, da seje ogenj najprej pojavil 
v spodnjem delu gradu, kjer je hlev. 
V njem je bilo tudi sedem konj, last 
vinka Dujiča, za katere je v njegovi

odsotnosti skrbel 55-letni Jože No
vak iz Gabrja. Slednji je bil tudi po
sredni krivec požara. Ker v hlevu ni 
bilo električne napeljave, jo je na
mreč uredil kar sam. Iz Dujičevega 
stanovanja v gradu je elektriko na
peljal v hlev, žarnico pa obesil na 
hlevska vrata blizu plastificirane 
cevi. Goreča žarnica je seveda od
dajala toploto, plastična cev se je 
pričela taliti, stopljena plastika je 
padala na seno. To se je vžgalo in 
požarje bil tu. Poleg dveh ton sena 
je zgorelo tudi več kuhinjske in 
sobne opreme v sosednjem stano
vanju Taipa Adroviča, zraven pa še 
šivalni stroj in več oblačil. Na srečo 
je reševalcem uspelo še pravi čas iz 
hleva rešiti konje, sicer bi bila škoda 
še nekajkrat večja.

znal, denarje porabil za hrano, pijačo in 
nakup rrfamil, medtem ko seje dogod
kov v noči na 10. oktober slabo spomi
njal. Povedal je, daje bil drogiran, da se 
sicer medlo spominja ženske, ki jo je 
resnično tudi zabodel, a le tako, da bi jo 
prestrašil. Na obravnavi je povedal tudi, 
da že od malega živi v neurejenih raz
merah, starša sta razvezana, zato se tudi 
vdaja pijači in mamilom.

Sodniki so Joviča obsodili na 2 leti 
zapora. Spoznali so, da je obe dejanji 
načrtoval, o tem navsezadnje priča tudi 
to, da sije obraz zakril z ruto, na roke pa 
nataknil rokavice. Priznanje so mu sicer 
šteli med olajševalne okoliščine pri od
meri kazni, enako težko mladost, niso 
pa mogli mimo tega, da gre za povrat
nika, poleg tega posledice napada na či
stilko Danico Jenič niso niti malo ne
dolžne. Ženska je še danes psihično 
prizadeta, obiskovati mora celo psi
hiatra.

Sodba še ni pravnomočna.

MED PREHITEVANJEM 
TRČIL

ŽDINJA VAS — 51 -letni Nedeljko 
Urlič, začasno zaposlen v Zahodni Nemči
ji, se je 4. januarja ob 17.30 peljal z oseb
nim avtom po magistralni cesti proti Ljub
ljani. Pri Ždinji vasi je v desnem in 
nepreglednem ovinku pričel prehitevati 
tovornjak s priklopnikom, takrat pa je z 
osebnim avtom pripeljal nasproti 26-letni 
Duško Borenovič iz Zagreba. Vozili sta se 
oplazili, zatem pa je Borenovičev avto za
neslo na travnat nasip, kjer se je prevrnil 
na streho. Borenovič je bil hudo ranjen, 
materialne škode pa je za 40.000 din.

znal je namreč neprevidnost, nesrečo je 
tudi obžaloval in izrazil pripravljenost 
povrniti vso povzročeno škodo. Življenj 
žal ne more. Senat novomeškega sodiš
ča gaje obsodil na 2 leti zapora, pri tem 
pa mu v olajševalno okoliščino štel pri
znanje in obžalovanje ter skrb za neza
posleno ženo in hčer, v obtežilno pa, da 
gre za poklicnega voznika, ki je za na
meček cesto dobro poznal. Sodba še ni 
pravnomočna.

B. B.

PRED KOLESARKO 
IZSILIL PREDNOST

ŠTEFAN - 5. januarja ob 7.05 seje 28- 
letni Franc Grčman iz Mačjega Dola pri 
Trebnjem peljal z osebnim avtomobilom 
iz Velike Loke proti Trebnjemu. V Štefa
nu je v križišču izsilil prednost pred kole
sarko Ido Novak, 39, zaradi česar je prišlo 
do nezgode, v kateri seje Novakova hudo 
poškodovala. Odpeljali sojo v novomeš
ko bolnišnico. Materialne škode je bilo za 
2.020 dinarjev.

Mesto dobiva obvoznico
Pogumni novomeški načrti za letos — Projekti 

za obvoznico med Ločno in Bučno vasjo

"N

NOVO MESTO — Tačas še ni
hče nima v rokah natančnih številk, 
kaj je prineslo minulo leto, obeleže
no s pričetkom akcije »Minus 10 
odstotkov«, na naših cestah. Tudi 
novomeški izvršni svet ne, vseeno 
pa je akciji in uresničevanju lani za
stavljenih preogramov pretekli te
den posvetil kar precej besed.

Ne glede na to, kakšni bodo po
datki, je potrebno priznati, da se je v 
novomeški občini veliico tega obr
nilo na boljše. Obnovljenih je bilo 
precej cestnih površin, zgrajeni so 
bili pločniki na Partizanski cesti, v 
Ločni, na Malem Slatniku, v Do
lenjskih Toplicah, Vavti vasi, prav 
tako je bilvnarejen pločnik od nase
lja Majde Šilc do ločenskega mostu, 
gradi se pločnik na Zagrebški cesti 
in še bi lahko naštevali. Postavljeno 
je bilo tudi precej nove prometne 
signalizacije, narejenih nekaj novih 
postajališč, seveda pa manjka še ve- 
iiko tega. Kaže, da se v izvršnem 
svetu tega zavedajo, saj je lani naro
čil izdelavo posebne študije pro
metne ureditve Novega mesta, upo
števajoč vse predvidene novosti 
(avtobusna postaja, most, velebla
govnica, itd.), prav tako je naročil 
izdelavo študije avtobusnega mest
nega prometa, predvidena pa je tudi 
izdelava posebne študije o vplivu 
bodoče avtoceste na Novo mesto. 
Kaj in kako bodo ti papirji pripo
mogli k večji varnosti, je seveda 
drugo vprašanje. Zanesljivo pa se 
bo prometna varnost izboljšala, če

bo izvršni svet vztrajal pri zastavlje
nih nalogah za letos. Predvsem pri 
tem, da od republiške skupnosti za 
ceste dobi potrebna sredstva za 
predvideno obnovo magistralne ce
ste od križišča Ljubljanske ulice 
mimo gimnazije do Koštialove uli
ce, vključno s križiščem, za dokon
čanje letos pričete obnove ceste 
med Jamo in Laščami, obnovo ce
ste med Sotesko, Dvorom in Žu
žemberkom, obnovo ceste skozi 
Težko Vodo, dokončno ureditev 
ceste proti Lakencam in ne nazad
nje za premestitev ceste izven bol
niškega kompleksa ter za izdelavo 
projektov za bodočo obvoznico od 
ločenskega mostu do Bučne vasi in 
naprej do regionalne ceste v Bršlji- 
nu. Slednje bi bilo za preprečitev 
prometnega infarkta v mestu in se
veda večjo varnost izrednega pro
meta.

O konkretni podobi prometne 
varnosti v občini in vplivih ter re
zultatih akcije »— 10 odstotkov« bo 
izvršni svet razpravljal kasneje, 
vseeno pa je treba že sedaj pograjati 
tiste, ki niti svojih programov za iz
boljšanje prometne varnosti niso 
pripravili. V prvi vrsti velja to za 
Komunalo, Cestno podjetje, Pionir, 
krajevne skupnosti Žužemberk, 
Straža, Škocjan, Šmarjeta, Šentjer
nej, Mirna Peč, Stopiče, Prečna, 
Otočec in mestne KŠ, kot tudi za 
osnovne šole Grm, Bršljinjsmihel, 
Vavta vask Mirna Peč, Škocjan, 
Šmarjeta, Šentjernej in Dolenjske 
Toplice.

Stop za napak parkiranje?
Novomeški IS od PM in UNZ zahteval, naj miličnika s 
stalno prisotnostjo zagotovita prometno varnost
NOVO MESTO — Delegati občin

ske skupščine Novo mesto so v zadnjem 
času postavili več delegatskih vprašanj 
na račun prometa v Novem mestu. Ti se 
to pot nanašajo predvsem na parkiranje 
po pločnikih in voziščih v mestu, ki ga 
pristojni ne vidijo in ne ukrepajo.

Omenjenih je bilo več takšnih »črnih 
točk«. Pločnik pri trgovini KZ in bifeju 
ob Cesti komandanta Staneta nasproti 
gradbišča na Novem trgu je pogosto 
povsem zaparkiran, pešci, med njimi je

TRČIL V DREVO
KANIŽARICA 30-letni Jože Bal- 

kovec s Preloke pri Vinici seje 29. decem
bra lani ura je bila 23.30 peljal z 
osebnim avtom po regionalni cesti iz Čr
nomlja proti Vinici. Pri romskem naselju 
v Kanižarici je zaradi prevelike hitrosti 
zapeljal s ceste in treščil v drevo. Ranjene
ga so odpeljali v novomeško bolnišnico, 
na zviti pločevini pa je bilo za 5.000 din 
škode.

ZBIL PEŠCA
NOVO MESTO — 5. januarja ob 

19.30 seje 42-lctni Vincenc Zaletel) peljal 
z osebnim avtomobilom iz mesta do Ulice 
Marjana Kozine. Tam je pri hiši številka 
49 na svoji desni strani opazil tri pešce, ki 
so hodili ob robu vozišča. Zapeljal je mi
mo njih, takrat pa je začutil udarec. Z vozi
lom je namreč zadel v 69-letnega Jožeta 
Pavliča iz Novega mesta, ki pa je bil na 
srečo le laže ranjen in so ga že odpustili iz 
novomeške bolnišnice.

mnogo šolarjev, morajo seveda hoditi 
po cesti. Mnogokrat je zaparkiran ploč
nik in del vozišča v Ulici talcev pri Se
verjevi delavnici, delegat krajevne skup
nosti je zahteval, da se tu prepove 
parkirati več kot enemu vozilu. Postav
ljena je bila zahteva, naj se s signalizaci
jo jasno pove, daje Trdinova ulica na
menjena dvosmernemu prometu, sedaj 
je ta od kandijskega do grmskega kri
žišča mimo bifeja in banke mnogokrat 
močno oviran zaradi parkiranih avto
mobilov na sicer zbrisanih talnih označ
bah za parkirišča. Kritike so letele tudi 
na račun križišča Ljubljanske ceste pri 
Jugobanki, ki služi kot avtobusno po
stajališče in je vse skupaj nevarno.

Na pripombe je že odgovoril izvršni 
svet. V odgovoru delegatom navaja, da 
je ponovno zahteval od Postaje milice 
in Uprave za notranje zadeve Novo me
sto, naj zagotovita prometno varnost 
vozil in pešcev v mestu s tem, daje stal
no prisoten miličnik, ki bo takoj ukre
pal proti tistim, ki nepravilno parkirajo. 
Postaja milice mora občinski vladi do
staviti plan ukrepov, s katerim bo dose
gla cilj in mesečno poročati o izvajanju 
nalog. Pločnik pri bifeju na Cesti ko
mandanta Staneta naj bi pešce branili 
pred vozili stebrički, za parkiranje pri 
Severjevi delavnici bo dopolnjena sig
nalizacija, svoje delo pa mora opraviti 
tudi prometna milica. Podobno naj bi 
veljalo za Trdinovo ulico, kjer se kljub 
vidni večji prisotnosti miličnikov v me
stu še nobenemu vozniku, kije tu parki
ral, ni skrivil las na glavi.

Z. L.-D.

Kočevje dobi bazo AMZ
Načrte zanjo dokončujejo — Začetek gradnje leta 

1991 — Hitro do rezervnih delov iz tujine ___
KOČEVJE — Kočevje bo končno 

le dobilo tehnično bazo AMZ Sloveni
je, katere gradnja je načrtovana že 10 let 
in več, a se je vedno nekaj zataknilo. 
Tudi zdaj še ne bo šlo vse na hitro. Raz
veseljivo pa je, da bo v kratkem dokon
čana tehnična študija o tem, gradnja ba-

opravljali tudi razne teste vozil. V sklo
pu baze bo delovala služba »Pomoč in
formacije« in tudi avtopralnica. Poseb
nost baze bo oskrba tujih turistov z 
rezervnimi deli iz tujine po sistemu »En, 
dva, tri«, se pravi, da bo kar najhitreje 
priskrbela iz tujine potrebni rezervi del 
za popravilo turistovega avtomobila 
(prevoz dela z letalom, avtom itd.).

J. P.

PEŠCA VRGLO NA 
BANKINO

OTOČEC - 26. decembra ob 22.30 je 
prišlo na dolenjski magistrali blizu Otočca 
do hujše prometne nezgode. 30-letni Lju
bo Subotič iz Doboja je neprevidno stekel 
s parkirnega prostora proti bencinski čr
palki na drugi strani ceste, takrat pa je iz 
ljubljanske smeri z osebnim avtomobilom 
pripeljal francoski državljan Alain Du
mas. Treščil je v pešca in ga odbil 13 me
trov naprej na travnato bankino, kjer je 
Subotič obležal. Zdravi sc v novomeški 
bolnišnici.

AVTO JE ZGOREL

RATEŽ — 18-letna Bernarda Pavlin z. 
Rateža se je 6. januarja ob 4.05 peljala z. 
osebnim avtomobilom iz Šentjerneja pre
ko Vrhpolja naprej do Tolstega Vrha. 
Tam je opazila, da se iz zadnjega dela av
tomobila močno kadi, zato je vozilo usta
vila in pričela gasiti. Na pomoč soji prite
kli še krajani, vendar so z ognjem 
dokončno opravili šele novomeški po
klicni gasilci. Vzrok požara je bila dotra
jana električna napeljava, škode na uniče
nem vozilu pa je bilo za 20.000 din.

Pešec prva 
letošnja žrtev 

»dolenjke«
V soboto huda pro

metna nezgoda
ČATEŽ — Magistralna cesta 

med Ljubljano in Čatežem je v so
boto, 6. januarja, terjala svojo prvo 
letošnjo žrtev. Za razliko od pre
jšnjih let je tokrat bil to pešec 61- 
letni Milan Gorišek iz Krške vasi pri 
Brežicah.

V soboto okoli 19.45 je namreč 
Gorišek pri bencinski črpalki na 
Čatežu prečkal magistralno cesto in 
pri tem očitno spregledal vozilo, ki 
je pripeljalo iz ljubljanske smeri. 
23-letni Roberto Vežnaver iz Buj je 
pešca opazil prepozno, čelno treščil 
vanj in ga zbil po cesti. Gorišek je 
obležal mrtev. Kako silovit je bil 
trk, pove tudi podatek, daje bilo na 
avtomobilu škode za 5.000 din.

ze pa se bo začela predvidoma leta 
1991. To je povedal predsednik AMZ 
Slovenije Franc Molan, ko je bil pred 
kratkim v Kočevju. Dodal je še, da bo 
investitor Avto-moto zveza Slovenije, 
ki bo poskrbela tudi za opremo baze in 
potrebni kader. Kočevska občina pa bo 
dala komunalno urejeno zemljišče. Lo
kacija je že določena, in sicer v bližini 
bencinske črpalke.

Predsednik Molan je povedal, da bo 
v bazi poskrbljeno za servisiranje vozil 
domačim in tujim voznikom. Tu bodo

PREHITEVALA JE V ŠKARJE — 
Predzadnjega dne starega leta se je okoli 
18.40 29-letna Mila Margetič iz Buj pelja
la z osebnim avtom po magistralni cesti iz 
Ljubljane proti Zagrebu. Med vožnjo v 
klanec v Karteljevem je pričela prehitevati 
osebni avto Milana Kastelca iz Dobrniča; 
takrat pa ji je nasproti s tovornjakom pri
peljal Viktor Janko iz Lovreča pri Poreču. 
Ta se je sicer umikal, vendar nezgode ni 
mogel preprečiti. Margetičeva seje zalete
la v tovornjak, nakar jo je odbilo še v Ka
stelčevo vozilo, nato pa je zapeljalo preko 
desne bankine in se večkrat prevrnila po 
travnatem nasipu. Margetičeva seje v ne
zgodi hudo ranila in se zdravia v novo
meški bolnišnici.

V OVINKU PREHITEVAL — Za- 
hodnonemški državljan Charampolos 
Christoforidis seje 4. januarja ob 9.10 pe
ljal z osebnim avtom po magistralni cesti

proti Zagrebu. Ko je pripeljal v levi slabo 
pregledni ovinek pri Šentjurju, je pričel 
prehitevati tovorni avto, takrat pa je na
sproti z osebnim avtom pripeljal 51-letni 
Michael Kaiser. Prišlo je do trčenja, v ka
terem se je hudo poškodovala 39-letna 
sopotnica Marica Kaiser. Zdravi se v no
vomeški bolnišnici, materialne škode pa je 
za 150.000 din.

IZSILJEVAL JE PREDNOST - 37- 
letni Stanislav Bunšek iz Čadraž se je 5. 
januarja ob 14.10 peljal v kombiju po ce
sti iz Dobrave proti Šentjerneju. V Draš- 
kovcu mu je po levi strani pripeljal na
sproti na motorju 15-letni Aleks K., kije 
zavijal v levo, vendar se ni prepričal, ali 
lahko to varno stori. Trčil je v kombi, pri 
čemer se je huje poškodoval njegov so
potnik, 10-letni Damir J. iz Draškovca. 
Slednji se zdravi v novomeški bolnišnici, 
materialne škode pa je za 2.500 din.

DOLENJSKI UST
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Tretji zaporedni Pionirjev poraz
Črna serija novomeških odbojkarjev se nadaljuje — Vsi igralci daleč od prave 

forme — Boj za četrto mesto — V soboto z Modričo Optimo________
Črna serija odbojkaijev novomeškega Pionirja se nadaljuje, očitno tudi novoletni 

premor ni pomagal, da bi se ekipa izkopala iz več kot očitne krize. Tretji zaporedni 
poraz —dva od tega na domačem igrišču — je zagotovo dovolj velik razlog za 
alarm, še posebej, ker zna biti ob igri, kakršno so pionirjevci pokazali v sobotnem 
10. kolu A 2 lige proti osiješkemu Željezničarju, resno ogroženo tudi četrto mesto na 
lestvici, ki na koncu pelje v play off štirih prvouvrščenih ekip.

Saj o morebitnem boju /a prvi dve me-

VNOVIČ PRAZNIH ROK — Upanje je, da tretji zaporedni poraz odbojkarjev 
novomeškega Pionirja — v soboto jih je v športni dvorani pod Marofom s 3:0 
ugnala vrsta osiješkega Željezničarja — še ne pomeni konca vzpona novomeš
ke odbojke. Fantje so očitno v krizi, k temu nekaj zagotovo prispevajo denarne 
težave, kajti klub jim dolguje precej, toda že zaradi zvestih gledalcev bi kazalo 
med tekmo na to pozabiti. Pogled na lestvico danes kaže, da bi novomeški Pio
nir brez spodrsljajev proti Jedinstvu in Strumici skoroda zanesljivo postal član 
A I lige. (Foto: B.B.)

ŠRORIM K()\n\ l AR,

Letos brez prireditev?
Krško kolesarstvu ni naklonjeno

KRŠKO— Potem, ko jele vse ka
zalo. da dobiva slovensko kolesarstvo ^ 
i’ Krškem enega novih mladih cen
trov. ki veliko obetajo, so se stvari pri
čele drugače obračali. Še v lansko leto 
so krški kolesarji stopali polni načrtov 
in želja, letos je povsem drugače. Kr 
ško z izjemo tovarne I 'idem. seveda 

kolesarstvu očitno ni naklonjeno, 
peščica zagnancev ostaja pri svojem 
delu bolj ali manj osamljena, ledu ne 
morijo prebiti niti rezultati. Kako si 
drugače razlagati besede ob lanski 
proglasitvi priznanj najboljšim šport 
nikom občine, češ da so podelili vsega 
tri občinski ■ Bloudkove značke, saj da 
je lakih, ki bi si to zaslužili, očitno 
zmanjkalo? V taisti občini pa ob več 
kot skromnih pogojih živi in dela 
klub. kije lani pobral' nič koliko na
slovov republiških prvakov in zmag 
na številnih dirkah, klub. kije lani or
ganiziral republiško prvenstvo v cilo- 
krosu. maraton Matije Gubca, pet 
osnovnošolskih prvenstev, kriterijsko 
dirko mesta, državno prvenstvo za 
ženske in seveda dirko za Veliko na

grado tovarne Videm. Klub. ki si je 
lani v skupni razvrstitvi slovenskega 
kolesarskega prvenstva v konkurenci 
vseh republiških društev privozil celo 
tretje mesto, pred njimi so bili le mla
dinci Krke in Save.

Upajmo, da zategadelj r klubu ne 
bodo vrgli puške v koruzo, saj je je bi
lo vloženega preveč dela in truda. Dej
stvo je le. da si v KD Videm ob tako 
skromni podpori za letos niso upali 
planirali nobene prireditve. Ne tradi
cionalnega maratona Malije Gubca, 
ki hi moral biti v maju. neenako tradi
cionalnega kriterija oh občinskem 
prazniku, niti dirke za Veliko nagrado 
Vidma, kije v jugoslovanskih kole
sarskih krogih naletela na izreden 
sprejem. Predvsem seveda zavoljo vse
lej zgledne organizacije in enkratnega 
razpoloženja, ki so ga znali ustvariti le 
i Krškem. Že zavoljo tekmovalcev in 
številnih ljubiteljev lega športa bi tra
dicijo kazalo nadaljevati. Ni vrag. da i' 
Krškem lega ne bi uvideli!

H. BUDJA

sli, ki vodita v A I ligo, jc bilo s sobotnim 
porazom konec, čeprav jc do konca pr
venstva Sc dolga pot. Navsezadnje tudi za
ostanek štirih točk ni tako velik in nena
domestljiv. toda igra Novomeščanov jc 
lista, ki za podvig ne daje prav nobenega 
upanja. Prav vsi igrajo zadnje tedne pod 
svojimi zmožnostmi, dobro bi bilo. ko bi 
trener Dorozs Leszek čimprej našel vzrok 
za lo. Le Povšič je v soboto z nekaj udarci 
spomnil na čase, ko je bila igra Novomeš
čanov na mreži raznovrstna in učinkovita, 
njihov blok neprebojen. Sedaj igrajo ble
do. njihove akcije je z lahkoto moč uslavi-

REKREACIJA ZA 
UPOKOJENCE

NOVO MESTO V letošnjem letu 
bodo tudi upokojenci imeli možnost re- 
kreirati se. V športni dvorani bo namreč 
poslej vsako nedeljo točna ura bo do
ločena kasneje organizirana rekreacija 
zanje, vodil pa jo bo tov. Dobovšek. Vsi 
zainteresirani naj se do konca januarja pri
javijo pri novomeški ZTKO. poštni pre
dal 30, ali na telefon 22-267.

SEMIŠKI STRELCI 
EDINI NEPORAŽENI

SEMIČ Derbi 7. kola tretje repu
bliške strelske lige je bil tokrat v Semiču, 
kjer sta sc pomerili še edini neporaženi 
ekipi, Iskra in SD Ambrož Barle iz Med
vod. Zmagali so gostitelji z rezultatom 
1436:141S m tako sami neporaženi ostali 
na vrhu lestvice Čez štirinajst dni bodo v 
Semiču gostovali strelci SD Kapetan Mi
hevc iz Idrije.

1. STONIC

LE DVE EKIPI
NOVO MESTO Območnega pr

venstva v malem nogometu /a minulo leto 
sta se udeležila le občinskega prvaka Čr
nomlja in Novega mesta, medtem ko Met
ličanov in Trebanjcev začuda tokrat ni bi
lo Zmagovalca je torej odločilo srečanje 
med OS Katja Kupcna in OS Otona Zu
pančiča, po izteku igralnega časa je bil izid 
0:0. F.kipi sta nato streljali sedemmetrov
ke. pri tem pa so bili Novomeščani bolji in 
zmagali z 2:0.

ti. pri blokiranju zamujajo, slabo spreje
majo servise, skratka, od ekipe, ki je tako 
sijajno startala v letošnje prvenstvo, je 
ostala le še medla senca. Proti ekipi Že
ljezničarja. s katero imajo iz drugoligaških 
časov celo dobre izkušnje, so bili brez vsa-

Z medicino iz sive poprečnosti
Novomeškemu si 

spoznali to
iportu na vt^jo najsodobnejši medicinski pripomočki —- Prvi

NOVO MESTO — Že dolgo velja, da brez sodobne medicine in znanosti ni vr
hunskih športnih rezultatov. Očitno so to spoznali tudi nekateri v Novem inestu. 
Danes novomeški zdravstveni dom premore kopico sodobnih naprav, njihovo ko
ristnost in pomembnost so prvi in zaenkrat, žal. edini spoznali kolesarji. Z novo se
zono so pričeli tekmovalce testirati v šesttedenskih ciklusih, prvi rezultati in spoz
nanja so več kot zanimivi.

S pomočjo posebnih naprav, oksikona 
in laktaloanalizatorja, je moč povsem 
točno ugotoviti športnikovo pripravlje
nost na osnovi dobljenih podatkov pa tudi 
moč predpisati, kolikšna naj bo dnevna 
količina treninga in v kolikšnem območju 
srčnega utripa. Ta napotek potem velja za 
šest tednov; v tem času se z boljšo priprav-
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ŠAHOVSKI KOTIČEK
• ŠK Milan Majcen je lanskega 

decembra pripravil še zadnji redni 
mesečni hitropotezni turnir za leto 
1989; dobil gaje Lazič z 10 točkami, 

sledijo pa: Povše 9. Derstvenšek 8, 
Povalej in Mirt 6 itd. V skupnem seš
tevku dvanajstih lanskih turnirjev je 
zmagal Martin Povše, kije na enajstih 
tekmovanjih zbral 78 točk, drugi je bil 
Lazič 65 (9 turnirjev), tretji Kranjec 
65 (8),četrti Dcstvenšek60( 11), pe
ti Kolman 50 (11), šesti Šorli 52 (6) 
itd. Sodelovalo je 22 šahistov. (jb)

• Na novoletnih nagradnih turnir
jih za pionirje in pionirke sta v Kočev
ju zmagala Mark Vesel in Ingrid Mi
helič. v Starem trgu pa med mlajšimi 
pionirji Tadej Kobe. med mlajšimi 
pionirkami Ingrid Mihelič, med sta
rejšimi pionirji Uroš Kobe in med sta
rejšimi pionirkami Marija Sterbenc.

• V avstrijskem Beljaku je pred v 
okviru tekmovanja Alpe-Jadran na
stopila kombinirana vrsta iz Starega 
trga in Ravne Gore. Mladi šahisti so v 
konkurenci 72 ekip zasedli imenitno 
drugo_mesto.

• Šahovska sekcija iz Starega trga 
je lani pripravila devet šahovskih tur
nirjev za člane in članice, v končni seš
tevek jih je štelo osem najboljših V 
moški konkurenci je zmagal Uroš 
Kobe pred V. Kobetom, Horvatm m 
Lindičem, pri ženskah pa Alenka 
Kauh pred Medvodovo, Obrovntko- 
vo. Starčevo itd.

• V počastitev dneva JLA so sc 
Pred dnevi vojaki kasarne Bela kraji
na pomerili z ekipo Črnomlja in dvo
boj izgubili s 7:9, v Starem trgu pa so 
se pomerili z osnovnošolsko vrsto in
zmagali s 6,5:5,5.

• V Staiem trgu ob Kolpi so ob 
novem letu odprli nov šahovski dom. 
Prostori v njem merijo 52 kvadratnih 
metrov. Ob otvoritvi so pripravni raz
stavo šahovske literature in rekvizi
tov. (ob)

ijenostjo športnika spremeni tudi srčna 
frekvenca in test je potrebno opraviti zno
va. Tekmovalcem je v veliko pomoč tudi 
posebna ura s spominom, ki jih zvočno in 
vidno opozarja, ali poteka trening v dolo
čenem bitju srca. Po končani vadbi pa 
lahko trener vstavi uro v računalnik, s 
pomočjo katerega potem natančno vidi 
delo tekmovalca na treningu

Sicer pa poglejmo v ilustracijo, kako je 
pred dnevi potekalo testiranje enega naj
obetavnejših jugoslovanskih kolesarjev, 
Igorja Kranjca. Šlednji seje v popolni ko
lesarski opremi usedel na testimo kolo, dr. 
Rašo Milič, ki teste opravlja, pa mu je na 
glavo namestil posebno masko, povezano 
z. računalniško vodenim oksikonom. S pri
sebno mastjo so nato Kranjcu namazali še 
uho, iz. katerega je zdravnik med testira
njem jemal kri za analizo. Dr. Milič je 
pred testom vstavil v računalnik seveda še 
vse podatke o Kranjcu, nakar je ta pričel 
vrteti kolo. S povečano obremenitvijo je 
naraščal tudi tekmovalčev puls, kmalu je 
dosegel kritično točko 203 utripe srca na 
minuto. Zdravnik je medtem jemal vzorce 
krvi in jih vstavljal v laktatoanalizator, la 
pa je pokazal, kolikšna je stopnja mlečne 
kisline v krvi. Sam postopek testiranja je 
trajal kake pol ure, najbolj zanimiv pa je 
bil seveda rezultat. Ta je pokazal, da je 
Kranjec kondicijsko dobro pripravljen,

tudi poraba kisika na kilogram telesne le
že je bila dobra. Njegov trening za nasled
njih šest tednov mora potekati v območju 
med 160 do 190 srčnimi utripi, hkrati pa 
je test pokazal, da ima Igor nekolikanj 
premalo moči v nogah. Jasno torej, da bo 
moral trener temu primerno priredili tre
ning za moč nožnih mišic

Pričujoči primer verjetno dovolj nazor
no kaže smiselnost in potrebo takšnih te
stiranj. Tovarni zdravil Krka, krškemu 
Vidmu, novomeškemu Zdravstvenemu 
domu in seveda kolesarskim delavcem pa 
gre zahvala, da je to spoznanje prišlo tudi 
na Dolenjsko. Upajmo, da se bo našel de
nar tudi za nov lisočvatni ergometer, ki 
edini še manjka v verigi sodobnih testirnih 
pripomočkov, prav tako pa tudi, da bo 
takšen način dela zaživel še v kakšnem 
športu. Kajti le to je pot iz sive poprečnosti.

B. B.

PREMOČNA ZMAGA 
VAVTOVAŠČANK

NOVO MESTO — Kako dolgoletno 
dobro in načrtno delo v šoli daje rezultate, 
je pokazalo nedavno občinsko prvenstvo 
starejših pionirk v košarki. Igralke iz Vav- 
te vasi so bile za razred boljše od nasprot
nic in prepričljivo zmagale, v svojih vrstah 
so imele tudi najboljši igralki in strelki, 
Jano Mezek in Damjano Zupančič. Ob 
teh dveh pa velja omeniti še Jasno Simčič 
iz OŠ Grm, kije na eni tekmi zadela kar tri 
trojke, kar je za osnovnošolko prava red
kost. Rezultati: Šentjernej—Grm 15:23, 
Vavta vas—Bršljin 41:7, Šentjernej —Brš- 
Ijin 29:14, Vavta vas—Grm 31:15.

DVAKRAT ZLATO 
TRIMU

TREBNJE - Trimo je z 91 točkami 
skupni zmagovalec delavskih športnih 
iger v občini Trebnje v letu 1989. Sledita 
mu Tesnila s 84 in KPD Dob z. 80 točka
mi. V ženski konkurenci je 1. mesto pri
padlo Tesnilom, 2. VIO Trebnje in 3. El
mi Čatež, med moškimi ekipami jc 
zasedel I. mesto Trimo, 2. KPD Dob. na 
3. mestu pa so Tesnila.

KRATKE IZ 
RIBNIŠKE DOLINE
• V počastitev dneva JLA jc bil pred 

dnevi v Ribnici odigran tradicionalni ro
kometni turnir, na katerem je prvo mesto 
pripadlo članski reprezentanci Slovenije. 
Gostiteljica, ekipa Inles Rika. je bila šele 
tretja. Sicer pa poglejmo rezultate: SRS 
člani Inles Riko 26:21 (12:11). SRS 
člani SRS kadeti 26:22 (11:10) in SRS 
kadeti Inles Riko 24:22 (10:10). Naj
boljši igralec turnirja je bil Toplak, član 
zmagovalne ekipe, najboljši vratar je bil 
I apajnc in strelec Fajdiga (oba Inles Ri
ko) s 16 zadetki

• V Ribnici je bilo organizirano prvo 
prvenstvo ljubjjanskega korpusa v keglja
nju in šahu, kije tudi domačim tekmoval
cem prineslo obilo uspeha. REZULTATI

šah, ekipno: I. Vrhnika 30. 2. Ajdovš
čina 25. 3 Ribnica 21,5 itd.; kegljanje, 
ekipno: I Ribnica 1602, 2. Postojna 
1519, 3. Vrhnika 1486 itd. Posamično je 
najbolje podiral keglje Ribničan Jelušič. v 
dvojicah pa Postojnčana Dubaja in Popa- 
dič, medtem ko sta bila Jelušič in Petkov
ški iz Ribnice druga

• Rokometaši, kadeti ribniškega Inle
sa Rika, se po dolgem času niso uvrstili v 
republiški finale, kije na sporedu v nede
ljo, 14. januarja. V odločilnem srečanju jih 
je premagala ekipa Krškega s 17:15 in si 
tako priborila mesto na zaključnem turnir
ju. Poglejmo izide polfinalnega turnirja v 
Ribnici: Krško ltas 28:20(13:10), Inles

ltas 22:20 (11:11) in Krško Inles 
17:15 (11:10).

• Kar 60 ekip seje pred dnevi udeleži
lo tradicionalnega turnirja v malem no
gometu Ribnica 89. Med mnogimi zna
nimi imeni te igre sta se v finale uvrstili 
ribniški ekipi Divji jezdeci in Videoteka 
Riba Jezdeci so zmagali s 3:2, videotekar
jem ni pomagal niti Jani Pate, ki je okrepil 
njihove vrste. Rezultati četrtfinala: Marko 
Polo Riba 0:3, ŠC Stipič 6:7. Veso
lje — Divji jezdeci 1:2, Ribničan — 
BMW 1:2. V polfinalu je Riba premagala 
Stipiča s 4:3, Divji jezdeci pa BMW s 3:2.

M. G-č.

kršnih možnosti. Gostje so v prvem nizu 
povedli kar z 9:1; ko so se Novomeščani 
prebudili, je bilo prepozno. Le v drugem 
nizu so imeli nekaj priložnosti za preobrat, 
čeprav niso nikoli povedli. Kakih 800gle- 
dalcev v športni dvorani pod Marofom se 
je moralo po slabi poldrugi uri igre spri
jazniti z gladkim porazom svoje ekipe.

Sedaj čaka Novomeščane boj za četrto 
mesto. Na srečo so jim pri tem pomagali 
igralci Kolubarc. ki so premagali Jcdin- 
stvo Interplet. Pionirjevci imajo tako pred 
petim mestom še dovolj veliko zalogo šti
rih točk in upati je. da ta ne bo splahnela 
po soboti, ko igrajo v gosteh proti vrsti 
Modriče Oplime. Po tistem, kar smo vide
li v prvem delu prvenstva, je Modriča eki
pa. ki Novomeščanom ne bi smela po
vzročati nobenih preglavic. Vsaj takemu 
Pionirju, kot ga poznamo iz prvih prven
stvenih kol, ne. B. B.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

ZAPOSTA VUENA 
PRVAKA

NOVO MESTO — O tradicional
nem novoletnem sprejemu novomeš
kih športnikov — nanj so bili vabljeni 
vsi državni in republiški prvaki ter vsi 
tisti, ki so oblekli dres bodisi državne 
bodisi republiške reprezentance 
smo že pisali, toda organizatorjem si
cer lepo zamišljene prireditve se je 
prikradla neodpustljiva napaka. Ne
odpustljiva zalo. ker so jo ponovili že 
drugič zapored. Iz kdove kakšnih raz
logov že drugo leto nista bila na prire
ditev vabljena motociklista novomeš
ke AMD Alojz Pavlič in Robert 
Hmeljak, ki sta novomeškemu športu 
prinesla kopico republiških in držav
nih naslovov. Tudi lani in predlani. 
Pavlič pa ie bil lani celo listi, kije zbral 
največ glasov bralcev Dolenjskega ti
sta v izbiri za športnika leta. Če dru
gega ne. hi lahko že lo spomnilo po
klicane. da v Novem mestu nimamo le 
atletov, kolesarjev, odbojkarjev in 
rokometašic.

odbojka
I. ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 

10. KOLO; PIONIR ŽEUEZNI- 
ČAR 0:3 (-9,-12,-9)

Pionir: Jovič, Povšič, Kosmina, 
Brulec, Prah, Martič, Smrke, Goleš, 
Petkovič, Mestnik.

LESTVICA: L Željezničar 18, 2. 
Spartak 14, 3. Stavbar MTT 14. 4 
Pionir 10, 5. Strumica 6,6. Jedinstvo 
Interplet 6,7. Kolubara 6,8, Modriča 
Optima 6.

V prihodnjem kolu igrajo: Modriča 
Optima— Pionir, Željezničar Spar
tak, Stavbar MTT—Jedinstvo inter
plet, Strumica—Kolubara.

košarka
SKL, moški, 12. KOLO: NOVO- 

LES KOPER 95:95 (42:48)
Novoles: Kek 9, Brodnik 34, Zu

pančič 4, Bajc 14, Radulovič 5. Novi
mi 14. Lučev 13, Gavranovič 2.

LESTVICA: L Celje 24,... 8. Co- 
met 17, 9. Novoles 16, 10. Rogaška 
16, II. Rudar 15, 12. ID Ježica 15.

V prihodnjem kolu potujejo No
vomeščani k Cometovi ekipi

2. SKL-centei. 13. KOLO: UNI
TEHNA PODBOČJE 86:66 
(33:35)

Unitehna: Kamin 2, Rajar 3, Zara- 
bec 2, Gričar 2, Vaupotič 18. F.rčulj 
14, Skube 13. Bevc 17, Bunc 9, Gran
dovec 6.

V zadnjem kolu gostujejo Trebanj- 
ci v Laškem pri Zlatorogu

PO ŠESTIH KOLIH 
VODI ROZMAN

NOVO MESTO — Ta čas poteka v 
Novem mestu turnir za občinsko prven
stvo v šahu, na katerem nastopa 10 igral
cev, od tega šest mojstrskih kandidatov, en 
prvokategornik in trije drugokategorniki. 
Doslej je bilo odigranih že šest kol. Po
glejmo rezultate zadnjih treh — 4. kolo: 
Škerlj — Kastelic remi, Bedič — Istenič 
0:1. Pucelj — Luzar remi, Janko Roz
man 0:1 in Petrič Štubljar remi; 5. kolo: 
Luzar — Škerlj preloženo, Kastelic — 
Bedič remi, Istenič Petrič preloženo, 
Rozman Pucelj 1 ® 'n Štubljar — Jan
ko 0:1; 6. kolo: Škerlj — Rozman remi, 
Bedič Luzar/emi, Istenič Kastelic
1:0, Pucelj - Štubljar 0:1 in Petrič — 
Janko 1:0. Vrstni red po šestih kolih: 
Rozman 4(1), Isteinč 3 (2), Škerlj 3(1), 
Luzar 3(1), itd.

PO POTEH 
PARTIZANSKE 

JELOVICE
DRAŽGOŠE Letošnja tradi

cionalna prireditev »Po poteh parti
zanske Jelovice« v Dražgošah bo 
ostala tudi Novomeščanom v lepem 
spominu. Občinski štab za teritorial
no obrambo je namreč v teku na 10 
kilometrov med sedemnajstimi eki
pami zasedel imenitno peto mesto, v 
skupnem seštevku šestintridesetih ekip 
pa so bili Novomeščani sedmi. Za no
vomeško ekipo so tokrat tekmovali 
kolesarji novomeškega KD Krka, 
ekipa, ki jo je vodil Anton Klobčaver, 
se je pripravjala na Pokljuki. Papež, 
Božič, Eržen, Glivar, Fink, Kranjec, 
Šebenik,  Turk in Robič sodosegli čas 
31,62.

ŠESTTEDENSKA TESTIRANJA — Posnetek je nastal med testiranjem mla
dega novomeškega kolesarja Igorja Kranjca; na podlagi dobljenih rezultatov je 
dr. Rašo Milič (na posnetku levo) povsem natančno določil intenzivnost Kranj
čevega treninga, hkrati pa mu je predpisal tudi dodatni trening za večjo moč 
nožnih mišic. Danes je medicina pač sestavni del vrhunskega športa. V

NOVO MESTO — Slovo od mi
nulega leta je hkrati pomenilo tudi 
konec refendumskega programa iz
gradnje in dograditve osnovnih šol v 
novomeški občini, ki je telesni kulturi 
prinesel veliko pridobitev. Referen
dumski program je ne le končan, pač 
pa tudi izpolnjen, to pa pomeni, daje 
Novo mesto v leto 1990 stopilo s pe
timi telovadnicami več.

Veliko vroče krvi je bilo pred leti 
zaradi tega, kakšne telovadnice gradi
ti. Zahteve krajanov in tudi občinske 
tclesnokultume skupnosti so bile. naj 
ne bodo premajhne, naj bo njihova 
velikost vsaj enaka košarkarskemu 
igrišču, to pa je seveda pomenilo 
znatno podražitev. Na srečo je bilo 
soglasje le doseženo, listi, ki so take 
zahteve poslavljali, so se obvezali tu
di, da bodo stroške tako povečane 
gradnje kot tudi kasnejšega vzdrževa
nja, krili sami. V štirih primerih se je 
to tudi zgodilo, osamljen je ostal le 
Otočec. Tamkajšnja šola je sicer dobi
la telovadnico, toda manjših dimenzij.

ODLOČIL DRUGI POLČAS — Šele sredi drugega polčasa so novomeški ko
šarkarji strli odpor Koprčanov, s katerimi so se pomerili v sobotnem 12. kolu 
SKL. Igraje bila slaba in nepovezana, očitno je bilo, da vrsti med novoletnimi 
prazniki nista kaj dosti trenirali. Novomeščani se imajo za svojo četrto zmago 
zahvaliti predvsem Bajcu in Brodniku, ki sta v drugem polčasu prevesila tehtni
co v prid gostiteljem. Upajmo, da bo Slavko Kovačič, ki je prevzel trenersko 
mesto, nadaljeval s takšno bero; po kvaliteti je Novomeščanom zanesljivo me
sto v gornjem delu lestvice. Sicer pa jih do tja ločita bori dve točki. Še manjši pa 
je korak do dna, zato se velja v soboto v Slovenskih Konjicah še kako potruditi. 
(Foto: B. B.)

Lepši časi 
za trebanjsko 

košarko
TREBNJE Le še kolo je do konca 

prvenstva v drugi republiški košarkarski 
ligi, kjer uspešno nastopajo tudi igralci 
trebanjske Unitehnc. Po prvem delu so s 
štirimi zmagami in dvema porazoma za
sedali odlično drugo mesto, prav tako 
imajo dva poraza sedaj v drugem delu, ob 
njih pa še tri zmage. Če bodo tudi po zad
njem srečanu v Laškem ostali neporaženi, 
se jim obeta izredno visoka uvrstitev, ob 
ugodnem razpletu in z nekaj sreče pa se 
jim nasmiha celo uvrstitev v plav off in boj 
za vstop v prvo slovensko ligo.

No, ne glede na to, so trebanjski košar
karji svoj cilj že dosegli, zelja jim je bila 
uvrstiti se do petega mesta in v ligi ostati 
brez kvalifikacij. Tako uspešni sezoni gre 
pripisati dobro delo v klubu, v katerega se 
je vključilo nekaj novih imen, večja je tudi 
denarna pomoč. Poleg SOZ Unitehna in 
trebanjske ZTKO so svoj delež prispevali 
še mokronoška Iskra, gostilna Pavlin, 
Gradbeništvo Zupančič, Ključavničarstvo 
in izdelave vzmeti Gašperšič, Sodavičar- 
stvo Prosenik, Makohip Markelc, Izdela
va drobnih kovinskih predmetov Kristan, 
KS Trebnje, Kolinska Mirna, Dana Mirna 
in trebanjski Trimo. V klubu upajo, da se 
bodo sporazumeli tudi s Tesnili in Elmo. 
nekaj obljub o sodelovanju pa imajo se i/ 
drugih podjetij v občini. Ie z njimi bo tre
banjska košarka dovolj močna, nemara 
celo tako, da bomo v Trebnjem že v krat
kem gledali najboljše slovenske košarkar
ske ligaše.

M. G.

S POTJO ČEZ LUŽO 
NE BO NIČ

SEMIČ — Razočaran se je v ponede
ljek v našem uredništvu oglasil Semičan 
Zlatko Gregorič in povedal, da so Ameri
čani dokončno odpovedali organizacijo 
svetovnega prvenstva v kontaktnem kara
teju, ki bi moralo biti januarja v Atlantic 
Citvju. Tako bo prvenstvo 16. januarja v 
italijanskih Benetkah, seveda pa bo Gre
gorič, kije imel za pot čez lužo opravljene 
že vse formalnosti, nastopil tudi tam.

Pomladi peta telovadnica
Referendumski program je novomeški občini 

prinesel kar pet novih telovadnic______
kajti pred pričetkom gradnje ni bilo 
moč zagotoviti dodatnih potrebnih 
sredstev.

Zato pa je Vavta vas v okviru pet
letnega referendumskega programa 
prišla do 917 kvadratnih metrov telo
vadnice, prav tako sodo prepotrebnih 
prostorov ne le za rekreacijo šolarjev, 
pač pa tudi krajanov prišli še v Mirni 
Peči in Škocjanu, medtem ko naj bi 
bila telovadnica v Šmarjeti zgrajena 
do letošnje pomladi. Vse to predvsem 
po zaslugi novomeške telesnokultur- 
ne skupnosti, kije za tako povečane 
telovadnice primaknila lep kupček 
denarja. Prav zato pomeni konec refe
rendumskega programa tudi zanjo ve
liko olajšavo, kajti denarja v novo
meškem športu zmanjkuje že za 
osnovno dejavnost, misel na kakršne
koli nove investicije bi bila v teh časih 
nestvarna. Zato imajo prav tisti, ki tr
dijo, da smo z gradnjo teh telovadnic 
ujeli zadnji vagon vlaka, kije odpeljal 
in ki ga verjetno ne bomo več videli 
kmalu.



| TELEVIZIJSKI SPOREDI
PETEK, 12.1.
8.35 — 13.20 in 14.30 1.00 TELE
TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev
14.50 TELESKI '90, ponovitev 7. oddaje 
15.25 SVET NA ZASLONU
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 NAFTA, ang. dok. serija, 2/8
21.20 ULICE SAN FRANCISCA, ame
riška nanizanka, 11/13
22.15 DNEVNIK 3
22.35 POGLEDI
23.30 CESTNE IGRE, avstralski film 
0.50 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.00 Studio 
Maribor — 19.00 Domači ansambli: 
Fantje s Krasa — 19.30 Dnevnik 2

20.00 Žarišče — 20.30 V. Horovvitz: 
Zadnji romantik — 22.00 Video noč

TV ZAGREB
8.30 Zabavnoglasbena oddaja — 900 
Zimski šolski program 14.10 Kvizote- 
ka — 15.30 Poročila *— 15.40 Ponovitev 
nočnega programa — 17.00 Dnevnik 1 
- 17.20 Raziskovanje vesolja —17.50 
Oddaja za otroke — 18.20 Številke in čr
ke — 18.45 Muppet shovv — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Zakon v Los Angele
su —21.00 Domači shovv program —
21.45 Dnevnik 3 — 22.10 Kulturni ma
gazin — 23.15 Noč in dan 1.35 Video
noč

SOBOTA, 13.1.
8.25— 1.10 TELETEKST 
8 40 VIDEO STRANI
8.50 IZBOR TEDENSKE PROGRAM
SKE TVORNOSTI
11.50 SVET. POKAL V ALPSKEM 
SMUČANJU - SMUK (M)
12.50 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU SMUK (Ž) 
13.35 PESEM JE..

NEW SWING QUARTET
14.25 POGUMEN KOT LASSIE, igrani 
film
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16 40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.55 DP V KOŠARKI — CZ:PARTI- 
ZAN
18.30 IZ TROPSKEGA DEŽEVNEGA 
GOZDA, dok. serija, 2/6
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.20 ŽREBANJE 3 x 3
20.30 KR1ZKRAŽ 
22.05 DNEVNIK 3
22.25 JACK RAZPARAČ, zadnji del 
nadaljevanke
23.10 SLOVITI PRIMER, angleški film 
I 00 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.30 Danes 
skupaj — 19.00 Skupščinska kronika
19.30 Dnevnik — 20.15 Smaragdni gozd 
(ameriški film) — 21.45 Satelitski pro
grami

TV ZAGREB
9.00 Zimski šolski program — 10.30 Pre
zrli ste, poglejte — 11.45 Noč in dan (po
novitev) — 13.00 Televizijski družinski 
magazin — 14.30 Ciklus filmov W. Dis- 
neya — 16.00 Kritična točka — 16.45 
Dnevnik 1 — 17.00 Narodna glasba —
17.30 Sivi dom (2. del serije) — 18.30 Ži
veti z naravo — 19.30 Dnevnik 2 — 
20.15 Dva filma za groš (igrani film)
21.55 Dnevnik 3 —22.10 Humoristična 
serija — 23.10 Športna sobota — 23.35 
Noč in dan v- 1.50 Poročila

NEDELJA, 14.1.
8.30 — 14.10 in 14.40 23.15
TELETEKST
OPOMBA: HAUS: SVETOVNI PO
KAL V ALPSKEM SMUČANJU 
SLALOM (Ž)

9.25 1. tek 
12.20 2. tek

8.45 V1DF.O STRANI
8.55 OTROŠKA MATINEJA
10.10 JACK RAZPARAČ. ponovitev 
zadnjega dela nadaljevanke
11.00 ALO, ALO, ponovitev
11.30 NOVOLETNI VIDEO MEH
13.15 DEDIŠČINA GULDENBURGO- 
V1H, 2. del nemške nadaljevanke
14.55 KOLO SREČE
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 SUPERMAN II, ameriški film
19.00 TV MERNIK 

.19.30 DNEVNIK 3
20.05 GLEMBAJEVI, 2. del nadaljevanke 
21 25 ZDRAVO
22.15 DNEVNIK 3
23.05 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM

10.00 Oddaja za JLA in igrani film —
13.00 Satelitski programi 16.00 Ne
deljsko športno popoldne — 19.00 Da ne 
bi bolelo 19.30 Dnevnik 2 20.00
Kartoteka zemlje (5. del dok. serije) 
20.50 Brata Gorišek 21.35 Športni 
pregled —22.10 Satelitski programi

TV ZAGREB
10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke
11.00 Kmetijska oddaja 12.00 Zabav
na glasba — 13.00 Serijski film za otroke

14.00 Poročila 14.05 Nedeljsko 
popoldne — 16.05 Odiseja 2001 (igrani 
film)- 17.00 Igrani film 18.45 Risana 
serija —19.10 TV sreča — 19.30 Dnev
nik 2 — 20.00 Glembajevi (2. del serije) 
— 20.45 Zabavna glasba — 21.15 Dnev
nik 3 — 21.35 Športni pregled — 22.10 
Nočni program — 0.10 Poročila

PONEDELJEK, 15.1.
8.35 — 23.50 TELETEKST 
8.50 VIDEO STRANI
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 NAVZKRIŽJA, bolgarska drama
21.35 OSMI DAN
22.20 DNEVNIK 3
22.40 ČLOVEK IN GLASBA, 7. oddaja
23.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi 19.00 S poti 
po Indiji — 19.30 Dnevnik —- 20.00 Ža
rišče — 20.30 Super prevodnost (zadnji 
del) — 20.55 Sedma steza 21.10 Za
bavnoglasbena oddaja 21.55 Satelitski 
programi

TOREK, 16.1.
8.35 13.25 in 15.30 — 22.40
TELETEKST
OPOMBA; 12.20 SVETOVNI POKAL 
V ALPSKEM SMUČANJU VSL(Ž) 
8.50 VIDEO STRANI
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED
13.00 MOZAIK, ponovitev 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.45 VELESLALOM (Ž), posnetek iz 
Kitzbuehla
17.40 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 VEDNO POPOLDNE, avstralska 
nadaljevanka. 2/4
21.05 AKTUALNO: ZAKAJ JEMO 
TAKO DRAGO HRANO
22.10 DNEVNIK 3
22.30 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi 18.30 Tele- 
ski '90 — 19.00 Foklorni ansambel Pirin

19.30 Dnevnik 20.00 Žarišče
20.30 Žrebanje lota 20.35 Umelinški
večer: Zlomljeni cvetovi (ameriški ČB 
film) — 22.15 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.30 Otroška oddaja 9.00 Zimski šol
ski program 12.30 Poročila 12.40 
Igrani film 14.10 Prezrli ste. poglejte
— 15.40 Ponovitev nočnega programa -
17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Izobraževalni 
program — 17.50 Oddaja za otroke —
18.20 Številke in črke — 18.45 Znanost
— 19.30 Dnevnik 2 — 20.05 Festove 
premiere: Smaragdni gozd (igrani film) —
21.40 Kontaktni magazin — 22.40 Dnev
nik 2 — 23.05 Nočni program —0.15 
Poročila

SREDA, 17.1.
8.35 — 23.05 TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9 00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED
12.40 MOZAIK, ponovitev 
15.25 TELESKI 90
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 FILM TEDNA: IME ROŽE, ital.- 
nem.-franc. film
21.45 DNEVNIK 3
22.05 ZVEZDNI PRAH. zabavnoglas
bena oddaja
22.55 VIDEOSTRANI,

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi 17.40 Svet
športa — 18.30 Mostovi — 19.00 Skriv
nostni svet (dok. serja) 19.30 Dnevnik 
2 20.00 Žarišče — 20.30 Gorenjski
slavček (opera) 21.45 Svet poroča
22.45 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.30 Otroška oddaja 9.00 Šolski pro
gram 10.30 Poročila 10.35 Zimski 
izobraževalni program — 13.40 Prezrli 
sle. poglejte - 15.40 Ponovitev nočnega 
programa — 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 
Izobraževalni program 17.50 Pika No
gavička 18.20 Številke in črke
18.45 Potopis 19.30 Dnevnik 2
20.00 Telekino — 22.35 Dnevnik 3
23.00 Noč in dan 1.00 Poročila

ČETRTEK, 18.1.
8.35 0.25 TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED

15.25 MOZAIK, ponovitev 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.45 MOZAIK, ponovitev 
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 PARACELSUS, angl. nadaljevan
ka, 1/7

Nadaljevanka prikazuje Paracelsusa, 
znanega zdravnika in predhodnika so
dobne medicine, ki je živel pred več kot 
450 leti, v najpomembnejšem in najbolj 
nevarnem obdobju njegovega življenja 
(1522—1530). To je bil čas nasilja, poli
tičnih konfliktov, sovraštva, kmečkih 
uporov itd. Paracelsus seje odločno in po
gumno upiral vsemu zlu, boril seje za člo
veško zdravje, svobodo in dostojanstvo. 
Nadaljevanka ima sedem delov.
21.05 TEDNIK 
22.10 DNEVNIK 3
22.30 KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU: O WILDE: VAŽNO JF. IME
NOVATI SE ERNEST
0.15 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.30 Tele- 
ski90— 18.00 Studio Ljubljana— 19.00

Alo, alo — 19.30 Dnevnik - 19.55 Ko
šarka Jugoplastika:Maccabi — 21.30 V 
hribih se dela dan: Za Grintovci — 22.00 
Mali koncert — 22.15 Sommerzeit- 
VVinterzeit (dok. oddaja) — 22.45 Večer
ni gost — 23.30 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.30 Miti in legende 9.00 Zimski šolski 
program 12.40 Igrani film 14.10 
Prezrli ste, poglejte — 15.45 Ponovitev 
nočnega programa — 17.00 Dnevnik 1 

17.20 Izobraževalni program — 17.50 
Miti in legende 18.20 Številke in črke 

18.45 Dokumentarni program — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Refleksi (politični 
magazin) — 21.05 Kviz — 22.25 Dnev
nik 3 — 22.50 Nočni program — 0.50 
Poročila

TURISTIČNA AGENCIJA 
Evropa
Cesta prvih borcev 39 
68250 BREŽICE 
Tel. 0608 61-006
organizira
smučanje na Poljskem 
(Zakopani)

od 20. do 28. januarja 
Sedem polpenzionov v ho
telu D lux kategorije Kas- 
prowy. Prevoz z avtobusom, 
cena 330 DEM, plačljivo v 
dinarjih.

ADRIA
IMV NOVO MESTO 
TOZD ADRIA
Kadrovsko splošno področje

objavlja dela in naloge

vodja transporta službe TOZD ADRIA

POGOJI:
— visoka ali višješolska izobrazba ekonomske, transportne 

oziroma logistične smeri
— tri leta delovnih izkušenj na področju organiziranja transporta
— znanje tujega jezika
— sposobnost organiziranja in vodenja

V okviru zaposlitve nudimo kandidatu zanimivo in kreativno de
lo na področju kompleksnega obvladovanja domačega in tuje
ga transporta, vključno z mednarodnim poslovanjem, ter mož
nost strokovnega in osebnega razvoja.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pričakujemo v 8 dneh 
od dneva objave na naslov: IMV Novo mesto, TOZD ADRIA, 
Kadrovsko splošno področje, Zagrebška 20, Novo mesto.

SOZ Unitehna Trebnje 
Baragov trg 6 
Zadružni svet

razpisuje prosta dela in naloge

direktor (reelekcija)
Kandidati morajo poleg pogojev, določenih z zakonom, izpol
njevati še naslednje:
— visoka izobrazba
— pet let delovnih izkušenj
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo 
v 15 dneh po objavi razpisa na naslov:
SOZ Unitehna, Trebnje, Baragov trg 6, z oznako »za razpisno 
komisijo«.
Mandat za razpisano delovno mesto traja 4 leta.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po zaključku prijav.

AVTO-MOTO DRUŠTVO 
SEVNICA, C. na Grad 29A

objavlja po sklepu upravnega odbora društva z dne 13. 12. 
1989

JAVNO DRAŽBO
za prodajo osnovnih sredstev, ki bo v petek, 19.1.1990, ob 10. 
uri v prostorih Avto-moto društva, C. na Grad 29A, Sevnica

Zap. št. Naziv osnovnega 
sredstva

Količina izhodiščna cena 
din

1. ZASTAVA JUGO 1.1 GX 
letnik 1988

1 37.000,00 din

2. ZASTAVA JUGO 55 SKALA 
letnik 1988

1 40.000,00 din

3. POČITNIŠKA PRIKOLICA 
letnik 1977

1 10.000,00 din

Davek ni vštet v ceno.
Osnovna sredstva si bo mogoče ogledati na dan dražbe, eno 
uro pred pričetkom, v prostorih AMD Sevnica, C. na Grad 29 A. 
Na javni dražbi lahko sodelujejo pravne in fizične osebe. More
bitni kupci morajo pred pričetkom dražbe vplačati 10-odst. 
varščino oziroma predložiti barirani ček s pooblastilom pravne 
osebe pri dražbeni blagajni. Za vplačano varščino in deponirani 
barirani ček jim bomo izdali ustrezno potrdilo, ki jim bo zagotovi
lo udeležbo na dražbi.
Sredstva bomo na dražbi prodajali ob pogoju, da za vsako 
osnovno sredstvo sodelujeta najmanj dve osebi. Najmanjši 
dvig na dražbi je 50,00 din.
Sredstva bomo prodajali po načelu »videno-kupljeno«, kasnej
ših reklamacij ne bomo upoštevali. Na kupljena osnovna sred
stva obračunavamo prometni davek, razen za pravne osebe, ki 
predložijo izjavo o oprostitvi.
Vsa kupljena osnovna sredstva morajo kupci v celoti plačati in 
prevzeti v roku 3 dni, sicer vplačana varščina zapade. Kupcu 
bomo ob poravnavi obveznosti izdali ustrezen račun.

PLESNI TURNIR
V ŠPORTNI HALI LESKOVEC, 

SOBOTA 13.1. 1990 
TEKMOVANJE NAJBOLJŠIH PLESNIH 

PAROV JUGOSLAVIJE V STANDARDNIH 
IN LATINSKOAMERIŠKIH PLESIH 

MEDOBČINSKO PRVENSTVO 
OSNOVNIH ŠOL OB 10.00 

POPOLDANSKI DEL OB 15.00 
VEČERNI DEL OB 19.00 

ZA POPESTRITEV 
PROGRAMA BO POSKRBELA 

TUDI PLESNA SKUPINA 
S KOREOGRAFIJAMI JAZZ BALETA 

IN ELECTRICBOOGIJA 
PREDPRODAJA VSTOPNIC: 

KOMPAS KRŠKO

Na podlagi 185. člena zakona o davkih občanov (Uradni list 
SRS št. 36/88,8/89) in odloka o davkih občanov izdajajo upra
ve za družbene prihodke občin

ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO IN TREBNJE

POZIV
k vložitvi napovedi za odmero davkov občanov

za leto 1989 za zavezance, katerim se odmerjajo davki po 
preteku leta, in za leto 1990 za zavezance, katerim se od
merjajo davki vnaprej za tekoče leto. Napoved je treba vlo

žiti do vključno 31. januarja 1990.
Napoved za odmero davkov morajo vložiti:

Za leto 1989
1. Zavezanci davka od dohodka iz kmetijske dejavnosti, kate

rim se davek odmerja po dejanskem dohodku, o dohodkih, 
doseženih v letu 1989;

2. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti in 
zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti, ki 
občasno dosegajo dohodek z opravljanjem dejavnosti, ki s 
predpisi niso prepovedane, katerim se davek odmerja po 
dejanskem dohodku, o dohodkih, doseženih v letu 1989;

3. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejavnosti, kate
rim se davek odmerja po dejanskem dohodku, o dohodkih, 
doseženih v letu 1989;

4. Zavezanci davka od dohodka iz avtorskih pravic, katerim se 
davek odmerja po dejanskem dohodku, o dohodkih, dose
ženih v letu 1989;

5. Zavezanci davka od dohodka iz premoženja in premoženj
skih pravic, o dohodkih, doseženih v letu 1989;

6. Zavezanci davka od skupnega dohodka občanov o dohod
kih, prejetih v letu 1989. Napoved morajo vložiti občani, kate
rih skupni čisti dohodek v letu 1989 presega 33.483 dinarjev. 
Napoved vložijo:
— zavezanci iz 1. točke pri upravi za družbene prihodke 

občine, v kateri imajo stalno prebivališče, če zavezanec 
opravlja kmetijsko proizvodnjo na območju občine, v ka- 
ter nima stalnega prebivališča, pri upravi za družbene 
prihodke občine, v kateri opravlja kmetijsko proizvodnjo;

— zavezanci iz 2. točke, ki imajo poslovni prostor, pri upravi 
za družbene prihodke občine, na katere območju je po
slovni prostor; ostali zavezanci, ki nimajo poslovnega 
prostora, pa pri upravi za družbene prihodke občine, v 
kateri imajo stalno prebivališče; če zavezanec nima 
stalnega prebivališča na območju občine, na katerem ga 
imajo njegovi družinski člani, pa pri upravi za družbene 
prihodke občine, na katere območju imajo stalno prebi
vališče njegovi družinski člani;

— zavezanci iz 3. in 4. točke pri upravi za družbene prihod
ke občine, v kateri imajo stalno prebivališče; če zaveza
nec nima stalnega prebivališča na območju občine, na 
katerem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri upravi za 
družbene prihodke občine, na katere območju imajo 
stalno prebivališče njegovi družinski člani;

— zavezanci iz 5. točke za dohodke, dosežene z oddaja
njem v najem ali podnajem nepremičnin, pri upravi za 
družbene prihodke občine, na katere območju nepre
mičnina leži; za dohodke, dosežene z oddajanjem v na
jem premičnega premoženja, s prodajo premičnega 
premoženja in za dohodke iz drugega premoženja ter 
premoženjskih pravic, pa pri upravi za družbene prihod
ke občine, v kateri imajo stalno prebivališče;

— zavezanci iz 6. točke pri upravi za družbene prihodke 
občine, na katere območju so imeli v letu 1989 najdalj 
stalno prebivališče.

Za leto 1990
1. Zavezanci davka od dohodka iz kmetijske dejavnosti, kate

rim se odmerja davek v pavšalnem letnem znesku za leto 
1990;

2. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti, 
katerim se odmerja davek v pavšalnem letnem znesku za 
leto 1990;

3. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejavnosti, kate
rim se odmerja davek v pavšalnem letnem znesku za leto 
1990.
Napoved vložijo:
— zavezanci iz 1. točke pri upravi za družbene prihodke 

občine, v kateri imajo stalno prebivališče; če zavezanec 
opravlja kmetijsko proizvodnjo na območju občine, v ka
teri nima stalnega prebivališča, pri upravi za družbene 
prihodke občine, v kateri opravlja kmetijsko proizvodnjo;

— zavezanci iz 2. točke, ki imajo poslovni prostor, pri upravi 
za družbene prihodke občine, na katere območju je po
slovni prostor; ostali zavezanci, ki nimajo poslovnega 
prostora, pa pri upravi za družbene prihodke občine, v 
kateri imajo stalno prebivališče; če zavezanec nima 
stalnega prebivališča na območju občine, na katerem ga 
imajo njegovi družinski člani, pa pri upravi za družbene 
prihodke občine, na katere območju imajo stalno prebi
vališče njegovi družinski člani;

— zavezanci iz 3. točke pri upravi za družbene prihodke 
občine, v kateri imajo stalno prebivališče; če zavezanec 
nima stalnega prebivališča na območju občine, na kate
rem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri upravi za 
družbene prihodke občine, na katere območju imajo 
stalno prebivališče njegovi družinski člani.

Napoved za odmero davkov je treba vložiti na predpisanem ob- - 
razcu, ki se dobi pri upravi za družbene prihodke občine. Pozi
vamo zavezance, da napovedi vložijo v roku, določenem v tem 
pozivu, ker bo za nepravočasno vložitev napovedi odmerjeni 
davek povečan za 10%. Povečan davek znaša najmanj 5 dinar
jev, kolikor plača tudi zavezanec, ki mu davek ni bil odmerjen. 
Zavezancu, ki ne vloži napovedi, se odmerjeni davek poveča 
za 20%. Povečani davek znaša najmanj 10 dinarjev, kolikor 
plača tudi zavezanec, ki mu davek ni bil odmerjen.

Uprave za družbene prihodke občin 
ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO IN TREBNJE

16 DOLENJSKI UST St. V2 (2107-08) 11. januarja 1990



IB
hs srnami

Ljubljana, Celje, Koper

Informacijsko trženje 
in pocredovanje

ZASTAVA AVTO 
Ljubljana

- Ljubljana, Celovška 150, tel. 061/557-351, 554-141 (int. 202)
- Celje, Miklošičeva 5, tel. 063/24-211
- Koper, Istrska 55, ‘el. 066/34-621

Posredujemo uvoz avtomobilov FORD, FIAT, OPEL, SUZUKI, 
SUBARU, AUDI, VW, ALFA ROMEO, LADA, SEAT, PORSCHE

Informacijske cene nekaterih modelov:
- FORD Fiesta C 1.1,55 KM, neto 11.795 DEM
- FORD Fiesta 1,4 CLX, 3 vrata, 71 KM, DEM 13.683,71
- FIAT Uno 45 Super Scala, 44 KM, neto 11.658 DEM
- OPEL Kadett LS 1.4i, 3 vrata, 60 KM, neto 13.830 DEM

Kadett LS 1 4i, 4 vrata, 60 KM, neto 15.180 DEM
- VECTRA 2.0i, GL, kat., 4 vrata z dodatno opremo, DEM

21.594,59
- SUZUKI Alto Gl, 3 vrata, 40 KM, neto 8.910 DEM

Svvift GL 1.0 katal., 3 vrata, 55 KM, neto 11.715 DEM 
Samurai de Luxe 4x4, katal., 60 KM, neto 16.689 
DEM

- SUBARU Justy 1.0 Evr. katal., 3 vrata, 55 KM, neto 12.820
DEM
Justy 1.2 Evronorm, 5 vrat, 68 KM, neto 14.300 DEM

- LADA Samara LS, 1100, 5 vrat, 53 KM, DEM 8.908,96 in
Samara LS, 1500, 5 vrat. 72 KM, DEM 9.698,85

- Velika izbira tudi drugih znamk in modelov.
- Bogata standardna oprema, dobavni rok ca. 10 dni po vplačilu.
- Informacije, prospektni material, ceniki in celotna organizacija 

v posredniški mreži INFO CENTER.
IC INFO CENTER - najkrajša pot do nakupa!

Danes naročeno, jutri gotovo!,

Želite biti lepo in moderno oblečeni? 
Pridite v

Dobrnič 41 pri Trebnjem 
k Slavici 

\ v Modno šiviljstvo.
** * Stranke sprejmem ob vsakem času.

ZAHVALA

V 40. letu nas je po hudi bolezni zapustil 
dragi sin, brat, stric, nečak in svak

FRANC 
ŽELJKO

z Račjega sela pri Trebnjem

Iskreno se zahvaljujemo vsem vaščanom in sorodnikom za pomoč in 
podarjeno cvetje, tov. Kovačiču za poslovilne besede in g. župniku za 
lepo opravljen obred. Posebno se zahvaljujemo za pomoč družinama 
Sitar in Višček.

Žalujoči:-mama, brat in sestra z družinama, strici, tete in ostalo 
sorodstvo

Če hi solza le obudila,
ne hi tebe, dragi, črna zemlja krila.

zahvala

Tragično nas je mnogo prezgodaj v 42. letu 
starosti za vedno zapustil naš dobri mož in 

očka

STANKO
LONGAR

Bič 6

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znan
cem, sosedom, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, darovali 
vence in cvetje ter ga tako številno pospremili na zadnji poti. Se posebej 
se za nesebično pomoč zahvajujemo sosedom Matjaževim in Pajkovim, 
sošolcu Stanku Cvelbarju, sodelavcem iz Ljubljanskih mlekarn, govor
niku za poslovilne besede, pevcem in gospodu župniku za lepo oprav- 
ljeni obred. Vsem Še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Pepca, sinova Branko in Robert ter ostalo sorodstvo

KOUIN<Q>TEHNA 

TOZD INŽENIRING
PROGRAM INFORMATIKA

It \< l N M VISKI l\/l NIKINd

NEMOGOČE JE MOGOČE
Za vas, ki se ne bojite Evrope 92, smo pripravili vrsto računal
niških programov za sodobno poslovanje!
FINANČNO-INFORMATIVNI SISTEM (glavna knjiga, salda- 
konti, menične in ostale obresti)
MATERIALNO POSLOVANJE (skladiščno in finančno po
slovanje)
Na ta dva osnovna programa se z istimi matičnimi podatki o 
dobaviteljih, kupcih, klasifikaciji materiala, kontnim planom, ši
frami materialov in drugimi podatki navezujejo še programi za:
OSNOVNA SREDSTVA
OSEBNE DOHODKE
EVIDENCO KREDITOV
KADROVSKO EVIDENCO
EVIDENCO IN OBRAČUN NAROČNIKOV
KALKULACIJE IN RAZPIS PROIZVODNJE
FAKTURIRANJE
KALKULACIJSKE PONUDBE
MALOPRODAJO
DROBNI INVENTAR
EVIDENČNO DOKUMENTACIJO.
PODPORO DELA PRAVNIH SLUŽB
Z našimi računalniškimi programi poslujejo že v več kot 
50 podjetjih, bankah, skupnostih širom po Sloveniji. 
Zagotavljamo tekoče vzdrževanje in prilagajanje pro
gramov spremenjenim predpisom.

Prodajamo in vzdržujemo računalniško opremo.
Podrobne informacije na telefon (063) 29-321, interna 02 
(Zlatko Gruber)
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ZAHVALA

V 55. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustil dragi mož, oče, stari oče in brat

ALOJZ
ŠKRLEC

iz Brezja 11 pri Vel. Dolini

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za nesebično pomoč, izrečeno sožalje, podarjene vence in 
cvetje. Posebna zahvala za vsestransko pomoč delavcem UNZ Krško, 
U DP SO Brežice, TRZ Bregana, ZD Krško, pevcem za zapete žalostin- 
ke. GD Vel. Dolina in župniku za opravljeni obred. Hvala vsem, ki ste 
pokojnika v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Za dostojanstveno slovo od dragega moža 
in očeta

STJEPANA
ŠOŠTARA

se iskreno zahvaljujemo vsem udeležencem pogreba, darovalcem cvet
ja in darovalcem v dobrodelne namene. Iskrena hvala govornikom, 
Osnovni šoli Semič, Gasilskemu društvu Štrekljevec, DO Iskra Semič, 
Ribiški družini Metlika, vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in so
sedom. Iskrena hvala za izraženo sožalje.

Žalujoči: žena Bronislava in sinova Robert in Davorin

ZAHVALA

V 80. letu nas je 1. januarja 1990 za vedno 
zapustila naša dobra žena, mama, stara 

mama, prababica, sestra in teta

MARIJA 
SIMONIČ

iz Novega mesta, C. kom. Staneta 32 a

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in so
sedom, ki ste našo mamo pospremili na zadnji poti, ji darovali vence in 
cvetje, nam osebno ali pisno izrazili sožalje, in nam v težkih trenutkih 
stali ob strani. Prav tako se zahvaljujemo kolektivom Tovarne zdravil 
Krka, sektor Inštitut, ZCD-TOZD Zdravstveni dom Novo mesto, Po
staje milice Trebnje, upravnih organov skupščine občine Novo mesto in 
Skupne strokovne službe SIS zdravstva in socialnega varstva Slovenije 
v Ljubljani. Posebej se zahvaljujemo dr. Tereziji Krese, kije pokojni 
nudila pomoč v zadnjih trenutkih, OO ZZB NOV Novo mesto in go
vornikom za poslovilne besede.

V globoki žalosti: vsi njeni

ZAHVALA

V bolečini in praznini, ki jo občutimo ob izgubi naše drage mame, babi
ce in prababice

JOŽEFE BERKOVIČ
roj. Bregel

Stara vas 4, Bizeljsko

se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste pokojno spremili na njeni zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo oseb
ju dermatološkega oddelka Splošne bolnice Novo mesto, kije delilo z 
njo bolečino. Iskrena hvala primariju dr. Strojanovi za njeno požrtvo
valnost, delovni organizaciji Labod Novo mesto in govornikom ter 
župniku za opravljeni obred.

V neizmerni žalosti vsi njeni

Novo mesto, Bizeljsko, 19. decembra 1989

ZAHVALA

V 85. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga sestra

KATARINA 
GREGORIČ

l.h Vjld'1 Of ž ! r
iz Črnomlja ' ^ i i

Oi Tl
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali v (eh težkitj trčndt- 
kih, darovali cvetje in pogojno y tako velikem števiM p^t^eihih^na 
zadnji poti. Posebna hvala družinam Vidic, Mikptič in Švajger* pogreb
cem, godbi na pihala, psebju Zdravstvenega doma v Crnomlju m gos
podu kaplanu za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena hvalaL

Žalujoče sestre . ■ut&mmm

mO?.

ZAHVALA

V 85. letu starosti nas je za vedno zapustil 
dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

ANTON
MIRTEK

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, posebno Bučarjevim in 
Hrastarjevim, znancem, sodelavcem in prijateljem, ki so nam v težkih 
trenutkih kakorkoli pomagali, nam izrekli sožalje in našega dragega 
očeta pospremili k zadnjemu počitku. Hvala GIP Pionir — tozd MKI 
in sodelavcem, Kurivoprodaji in tov. Vrščaju za podarjene vence, Jože
tu Prešernu za poslovilne besede, pevcem za lepo zapete žalostinke ter 
duhovnikoma za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

nr
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Ena misel nas še krepi, 
da snidemo se v večnosti.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža, 
očka in dedija

VLADIMIRJA
ŠLAJPAHA

iz Šentlovrenca 18
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji 
poti, mu prinesli cvetje, nam pa izrekli sožalje. Posebej se zahvaljujemo 
dr. Čehovi, dr. Stariču in ostalemu medicinskemu osebju interne bolni
ce v Novem mestu, ki so mu lajšali bolečine. Hvala tudi gospodu župni
ku za lepo opravljen obred, GD Šentlovrenc in pevcem za zapete 
žalostinke.
Žalujoči: žena Francka, sin Marko in hčerka Marija z družinama

A dan je črni moral priti, 
bridkosti dan, oj dan solzan, 
težko bilo se je ločiti, 
a solze vse, ves jok zaman.

ZAHVALA

S. Gregorčič

Po krajši bolezni nas je v 80. letu starosti 
zapustil naš dragi ata, stari ata, brat in stric

LUDVIK 
SAJE

iz Gornjih Prapreč št. 1 pri Velikem 
Gabru

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki so nam v najtežjih trenutkih pomagali, izrekli sožalje, da
rovali vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem številu pospremili na 
njegovi zadnji poti. Posebna zahvala zdravstvenemu osebju pljučnega 
oddelka bolnice v Novem mestu, GD Šentlovrenc, ZB Šentlovrenc, 
OOS SO Trebnje, delavcem Uprave za družbene prihodke, kolektivu 
Varnost Ljubljana-Enota Grosuplje, Trebanjskemu oktetu, cerkvenim 
pevcem ter gospodu župniku za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat 
iskrena hvala.
Žalujoči: sin Ludvik in hčerka Milka z družinama, bratje, sestre in 

ostalo sorodstvo
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tedenski koledar
Četrtek, 11. januarja — Pavlin 
Petek, 12. januarja — Tatjana 
Sobota, 13. januarja — Veronika 
Nedelja, 14. januarja — Srečko 
Ponedeljek, 15. januarja — Pavel 
Torek, 16. januarja — Marko 
Sreda, 17. januarja — Anton

LUNINE MENE 
11. januarja ob 5.57

kino
BREŽICE: 12. in 13. 1. (ob 20. uri) 

ameriški trilet Obtožena. 14. (ob 18. in 
20. uri) in 15. 1. (ob 20. uri) ameriški 
akcijski film Umri pokončno. 16. in 17. 
1. (ob 20. uri) ameriški kriminalni film 
Barve nasilja.

ČRNOMELJ: 11. 1. (ob 19. uri) 
ameriška komedija Velik. 12.1. (ob 19. 
uri) ter 14.1. (ob 18. uri) ameriška me
lodrama Bat man. 14. 1. (ob 20. uri) 
ameriški vojni film Carstvo sonca. 16.

1. (ob 19. uri) ameriško kanadski film 
triler Avtostopar.

KRŠKO: 11.1. (ob 20. uri) ameriški 
film Ljubezni ne moreš kupiti. 12. L 
(ob 22. uri) francoski erotični film Ne
moralne zgodbe. 14. L (ob 18. uri) 
ameriški film Priče nasilja. 16. L (ob 
20. uri) ameriški grozljivi film Kača in 
mavrica. 17. 1. (ob 17. uri) risanke ter 
(ob 18. uri) angleški avanturistični film 
Leteči banditi.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
12. do 14.1. (ob 17. in 19. uri) ameriški 
akcijski film Dinamit Jackson. Od 15. 
do 16. 1. (ob 17. in 19. uri) domači film 
Kuduz. 17. I.(ob 17.in 19.uri)ameriš
ki akcijski film Predator.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: Od 1 L do 14. L (ob 18. in 20. 
uri) ameriška fantastična komedija Mo
ja mačeha z drugega planeta. Od 12. do 
14. L (ob 16. uri) ameriški akcijski film 
Ninja III. Od 12. do 14.1. (ob 22. uri) 
ameriški erotični film Najboljša učite
ljica. 15. L (ob 18. in 20. uri) ameriški 
pustolovski akcijski film Premlad za 
smrt.
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službo dobi
MIRNA COMERC 

d.o.o. Sevnica
— išče komercialiste za predstavljanje v 
prometu pohištva in tekstila

vabi kooperante z lastno proizvodnjo 
ali za kooperacijsko sodelovanje 
Ponudbe pošljite na naslov: MIRNA 
COMERC Gaberje 3. 68295 Tržišče 
(77-SD-l)

ČE IMATE radi otroke in ste jih pri
pravljeni varovati po urah na njihovem 
domu popoldne, zvečer in ob vikendih, se 
javite na tel. 22-278. zvečer. (PI-79MO) 

IZUČENEGA STEKLARJA z voz 
niškim izpitom B kategorije zaposlimo. 
Steklarstvo Šiško. (49-SD-l)

IŠČEM TRGOVKO za otvoritev tr
govine s tekstilom, po možnosti iz okolice 
Brežic ali Krškega. Šifra: »DELO«. 
(PI-96MO)

KUHARICO in dekle za strežbo 
sprejmemo takoj. Hrana, stanovanje v hi
ši, ostalo po dogovoru. Gostilna STRAH. 
Škofljica. (PI-35MO)

stanovanja
SOBO s souporabo kuhinje in kopal

nice oddam najboljšemu ponudniku. Po
goj: predplačilo! Naslov v upravi lista. 
(19 ST-1)

STANOVANJE iščem. Slavko Ivan
čič, Radovlje 40, Šmarješke Toplice. 
-(64-ST-l)

ZAMENJAVA DRUŽBENEGA STA- 
NOVANJA. Trosobno (70 m-) na Jese
nicah zamenjam za enakovredno v No
vem mestu. Tel. (068)26-651 od 7.do 15. 
ure. (30-ST-l)

STANOVANJE v bloku oddam. Pred
plačilo 2000 DEM. Tel. 20-374. (Pl- 
53MO)

STANOVANJE v Krškem ali okolici 
išče mlada družina za določen čas. Stane 
Bogolin, CKŽ 53, Krško. (PI-I9MO) 

NA OBMOČJU Krškega-Brežic ku
pim v samostojni hiši stanovanje, tudi 
mansardno. Šifra: »DEM«. (P52-21MO)

motorna vozila
Z 101 mediteran. letnik december 

1980, registriran za eno leto, prodam. Pe
ter Gorenc. Tržišče 45; tel. (0608)88-900. 
po 16. uri. (PI-71 MO)

LADO RIVO 1300, staro 18 mesecev, 
temno rdeče barve, prevoženih 22.000 
km, prodam. Tel. 24-435 po 15. uri. 
(čck-MV-l)

GOLF JGL diesel S paket, november 
1984, 4 vrata, prodam. Tel. (0608) 60- 
140. (67-MV-l)

R 4 TL, letnik 1978, prodam. Tel. 
40-219. (Pl-87 MO)

Z 750 special, letnik 1980, registriran 
do konca leta, prodam. Tel. 40-254. (Pl- 
88 MO)

GOLF S paket, letnik 1984, prodam 
ali menjam za novi tip golfa z doplačilom. 
Tel. 51-691. (Pl-90 MO)

R 4 GTL, letnik 1988, prodam za 
7.000 DEM. Tel. (0608) 32-400. (PI-91 
MO)

R 4, letnik 1988. in motorno kolo lo- 
mos LSC 15 prodam. Tel. (068) 49-426. 
(Pl-92 MO)

NOV R 5, letnik 1990. prodam za 
7.000,000 din ceneje. Tel. 84-662. (PI -93 
MO)

128, letnik 1987, kot nov. ugodno pro
dam. Tel. 84-266. (Pl-94 MO)

FORD eskord, letnik 1976, prodam. 
Avsec. Šmihel 32, Novo mesto. Tel. 22- 
878. (P 1-95 MO)

Z 101, 1,1 GX, letnik 8/87, prodam. 
Tel. 44-788 ali 44-338, popoldne. 
(P1-50MO)

FIAT l26P,lctnik 1986,prodam.Tel. 
86-181, Muhič, Petane 5, Novo mesto. 
(27-MV-l)

Z 101, letnik 1986, prodam. Tel. 
(0608) 33-881, popoldne. (P1-49MO)

R 4 GTL, star dve leti, in kravo s prvim 
teletom prodam. Zvone Grandljič, Hrastje 
10, Mirna Peč. (P1-46MO)

R 4, star tri leta, prevoženih 33000 km, 
dobro ohranjen, prodam. Jože Nardin, tel. 
65-293. (P1-47MO)

R 4, letnik 1981,48000 km, ohranjeno, 
garažirano, in APN 6, letnik 1988, pro
dam. Alojz Bajc, Ravno 7, 68274 Raka. 
(P1-48MO)

R 4, letnik 1982, prodam. Oton Petrin- 
čič. Gor. Prekopa 26, Kostanjevica. 
(PI-42MO)

Z 850, letnik 1985, dobro ohranjeno, 
prodam. Tel. 85-364. (P1-44MO) 

ZASTAVO 101, staro 4 leta, kosilnico 
Figaro in molokultivator Gorenje (14 
KM) prodam. Damjanovič, Slavka Gru
ma 15, Novo mesto. (23-MV-l)

JUGO KORAL 45, letnik 1989. in 
UNO DIESEL, letnik 1987, prodam. Tel. 
(068) 76-039, popoldne. (24-MV-l) 

ZASTAVO 750, letnik 1982, prodam. 
Tel. 21-141, popoldne. (25-MV-l)

Spoštovani naročniki DL!
Najbrž ni treba posebej razlagati, zakaj naročnina za Dolenjski list v 

letu 1990 ne more biti enaka lanski. Inflacija je namreč dodobra ožela 
časopis in če hočemo izdajati Dolenjski list v zdajšnjem obsegu, v po
prečju pa še za kako stran debelejšega, potem naročnina za prve tri me
sece ne sme biti nižja od 80 dinarjev, saj si ob novih pogojih za poslova
nje ne moremo nadejati večjih prihodkov od obresti in sofinanciranja, ki 
je nasploh prašljivo. Za prvo trimesečje vam bomo v kratkem poslali 
položnico za 80 din, pri nekaterih bo znesek večji ali manjši, odvisno od 
tega, ali so nam še kaj dolžni od lani ali pa so pomotoma nakazali več, 
kot smo v letu 1989 terjali od njih. Letos borno torej naročnino pobirali 
na tri mesece, nevščenih doplačil poslej ne bo več, nam in sebi v dobro, 
dragi naročniki, pa boste največ storili, ako s plačilom ne boste zavlače
vali. Hvala za razumevanje!

Uredništvo DL

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Crnomel|, Krško, Metlika, 

Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista: organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace Stamcar.
ČASOPISNI SVET: organ družbenega vpliva na programsko zasnovo in uredniško 

politiko. Predsednik: Anton štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan (odgo

vorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, 
Bojan Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindlč-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markel|, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey In Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih Posamezna številka 7 din, naročnina za 1. trimesečje 80 din, 
za delovne in družbene organizacije 160 din; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 90 din, na prvi ali zadnji strani 
180 din; za razpise, licitacije ipd. 100 din. Mali oglasi do deset besed 60 din, vsaka 
nadaljnja beseda 6 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: ured
ništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fotolabo
ratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje SR Slovenije (št. 
23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni davek od prometa pro
izvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljud
ska pravica. Ljubljana.
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JUGO 45 a, letnik 1986, prodam. Tel. 
26-I66, popoldne. (PI-39MO)

Z 126 P, star 4 mesece, prodam. Tel. 
(0608)82-468. (P 1-41 MO)

Z 101 1,1 GX, oktober 1987, ugodno 
prodam. Telefon 65-101. (PI-36MO)

126 P, letnik 1986, prodam. Tei. 25- 
438. (6-MV-l)

Z 128, letnik 1988, rdeče barve, pro
dam. Tel. 85-986. (P52-38MO)

FIAT 126 PGL, letnik maj 1988, 
ugodno prodam. Tel. (068) 26-800. 
(4156-MV-l)

TOVORNI AVTO s pogodbenim de
lom v Sevnici prodam pod ugodnimi po- 
goji. Avto je registriran 5 ton s cerado. Tel. 
(0608) 79-691. (PI-IMO)

Z 101, letnik 1976, APN 6 in gramofon 
Fisher prodam. Tel. 43-767. (1-MV-l) 

126 P, letnik 1988, 13000 km, pro
dam. Tel. 42-061. (P1-12MO)

LADO NIVO, staro 2,5 leti, in motor
no kolo MTZ 125 ccm prodam. Tel. 26- 
506. (P1-17MO)

GOLF JGL bencinar, letnik 1981, re
gistracija septembra, prodam. Tel. 25- 
906. (P1-22MO)

126 P, oktober 1985, prodam. Tel. 49- 
658. (P1-30MO)

FIAT 126 P, letnik 1987, prodam. Tel. 
84-516. (P1-33MO)

SAAB 96, letnik 1974, prodam po 
ugodni ceni. Jože Gričar, Ločna 27, Novo 
mesto. (I3-MV-I)

JUGO FLORIDA, letnik 1989, pro
dam. Tel. 86-108. (15-MV-l)

Z 101 GTL, letnik 5/86, prodam. Jože 
Bregar, Vel. Brusnice 98. Tel 21-279 
dopoldan.

LADO RIVO 1300, letnik 1987/10, 
odlično ohranjeno, ugodno prodam. Mar
janovič, Stranska vas I /a. Novo mesto, 
tel. 43-503. (14-MV-l)

LADO 1200, letnik 1987. prodam. Te
lefon 24-184. (18-MV-l)

JUGO 45 A, letnik 1987, prevoženih 
23000 km, prodam. Drska 25, Novo me
sto, tel. 25-606. (ček-MV-1)

JUGO KORAL 55 GVL, letnik 1989, 
prodam. Pelko, Obrh I. Dol. Toplice. 
(I7-MV-I)

JUGO KORAL 45, letnik 1988, pro
dam. Tel. 65-348. (15-MV-l)

JUGO 45, letnik 1988, izredno ohra
njen, prodam ali menjam za karambolira- 
no vozilo. Šiler, Golobinjek 1 a, Mirna 
Peč. (12-MV-l)

ZASTAVO 750 nujno ugodno pro
dam. Alojz Kebel, Bogneča vas 12, Tre
belno. (31-MV-l)

RENAULT EXPRES, letnik 1988 (4 
sedeži), stranska stekla in RENAULT 
EXPRES, letnik 1987, dva sedeža, zaprt, 
prodam. Tel. (068) 26-651 dopoldne, 
(068) 23-947 popoldne. (30-MV-l) 

PRODAM tovorni avto s prikolico 
Mercedes 14 18, letnik 1965, kason
dolžine 6 metrov, prikolico Tehnostroj, 
letnik 1971. kason dolžine 5 metrov. Jože 
Vidic, Blanca 37. (PI-34MO)

JUGO 45 KORAL, nov. registriran, 
ugodno prodam Tel. 24-894 (36-MV-l) 

KADET 77, generalno obnovljen, 
prodam /a 35.000 din. Drage I, 68331 
Suhor. (37-MV-l)

PRODAM novo prednjo šipo za Z 
101 in zadnjo za zadnjo za [ado karavan. 
Avtoklepar Jože Gornik, Škocjan. (42- 
MV-1)

R 18 TL po ugodni ceni prodam. Ivan 
Petrinič, Šmarješke Toplice 126. (45- 
MV-I)

prodam. Štefka Piletič, Dol. Stara vas 9, 
Šentjernej, tel. 41-066. (66-MV-l)

Z 101, letnik 1978, registrirana celo le
to, ugodno prodam. Tel. 51-165. (Pl- 
73MO)

OPEL REKORD, letnik 1974, regis
triran do julija 1990, poceni prodam. Jože 
Cvelbar, H rast ulje 14, Škocjan. (50-M V-1)

LADO 1200 S, letnik 1987, prodam. 
Tel. 20-356. (P1-98MO)

JUGO 45 A, letnik 1987, ugodno pro
dam. Tel. 28-259. (P1-99MO)

NSU 1200 prodam. Klemenčič Jože, 
Dol. Kamence 26, Novo mesto. (48- 
MV-1)

126 P, star eno leto, ugodno prodam. 
Tel. 28-825. (P1-52MO)

NOV JUGO koral 65 nujno prodam. 
Tel. (0608) 67-253. (P1-56MO)

Z 101, letnik 1984, prodam. Tel. 25- 
371. (P1-58MO)

GOLF diesel, letnik 1989, prodam. 
Tel. (068) 21-662. (P1-59MO)

126 P, letnik november 1980, obnov
ljen, in videorekorder Fischer prodam. 
Tel. (068) 27-571. (ček-MV-1)

JUGO koral 60, star 2 meseca, in lado

Z  750, letnik 1983, registriran do sep
tembra 1990, prodam. Tel. (0608) 75- 
734. (P1-85MO)

GOLF DIESEL S paket, letnik 1984, 
prodam. Turk, Vel. Brusnice 58 a, Brusni
ce. (P1-102MO)

Z 750, letnik 1985, avtomobilsko pri
kolico in omaro za dnevno sobo prodam. 
Tel. 56-612. (P1-101MO)

ŠKODO 105 L, letnik avgust 1986, 
prodam. Tel. 22-995, popoldne. (Pl- 
I03MO)

JUGO koral 55, star 4 mesece, z do
datno opremo, prodam 20% ceneje, kot je 
nov. Tel. (068) 22-252. (P1-104MO)

Z 101, letnik 1987, ugodno prodam. 
Ogled vsako popoldne. Karel Jaklič, 
Podgora 9, Straža. (P1-105MO)

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. Tel.
26- 206. (P1-106MO)

Z 750, letnik 1985, prodam. Tel. 27- 
581. (PI-107MO)

R 4, letnik 1988, prodam. Janez Hro
vat, Hrastovica 26, Mokronog, tel. 49-528 
po 20. uri. (P1-109MO)

R 4 GTL, letnik 1988, prodam. Tel.
27- 718. (P1-110MO)

VW 1303 J, letnik 1976, v dobrem 
stanju, ugodno prodam. Jože Lunder, 
Šalka vas 130, Kočevje. (Pl-111MO)

R 4 ugodno prodam. Šmalc, Pod Trško 
goro 8, Novo mesto. (Pl-113MO) 

ZASTAVO 35,8 A, 3600, letnik 1989, 
registrirana do avgusta 1990, podaljšana 
izvedba, prodam za 38.000 DEM v dinar
ski protivrednosti. Tel. (068) 52-073, Vrš- 
čaj. (l-l-MV-90)

AUDI 801600, star 1,5 leta, zatemnje
na stekla, pomična streha, kovinsko sre
brne barve, 22.000 km, prodam za 42.000 
DEM v dinarski protivrednosti. Tel. (068) 
52-073, Vrščaj. (l-l-MV-90)

Z 101, letnik 1979, prevoženih 61.000 
km, registrirana do 11.4. 90, garažirana, 
zaščitena, zelo ohranjena, prodam. Jože 
Župevc, Dolenja vas 6, Krško. (P 1 - 
114MO)

R 4, letnik 1979, prodam. Miha Baz
nik, Gor. Pirošica 29, Cerklje ob Krki. 
(74-MV-l)

126 P, letnik avgust 1981, prodam. Jo
že Kavšek, Dol. Težka voda 21, Novo me
sto. (57-MV-l)

JUGO 45 AX, letnik 1987-avgust, 
prodam. Žefran, Kristanova 28, Novo 
mesto. (16-MV-l)

karavan, staro 2 leti, prodam. Tel. 44-894. 
(P1-60MO)

126 P, oranžen, letnik 1986, 18.000 
km, prodam. Tel. 25-953. (P1-61MO) 

LADO 1300 S, letnik 1987, garažira
na, dobro ohranjena, prodam. Tel. (0608) 
67-666 po 16. uri. (P1-64MO)

Z 750, letnik 1980, in R 5 SL, letnik 
1988, prodam. Tel. 76-444. (PI-65MO) 

GOLF, letnik 1980, prodam. Tel. 49- 
459. (P1-67MO)

FIAT 126, star 15 mesecev, prodam. 
Tel. 23-355. (46-MV-l)

PRODAM dobro ohranjen opel ka
deti 1200 S, letnik 1974. Kostanjevica.
Tel. 0608/60-028, po 15. uri.

Z 101, letnik 86, prodam. Tel.: 24-232. 
PRODAM Jugo 55, letnik 1989. Tel. 

(061) 265-935.(Pl-l 17)
LADO 1300, letnik 1986, prodam. 

Tel. 20-338, popoldne. (76-MV-l)
R 18 TLJ, letnik 1984, prva registraci

ja 1985, ugodno prodam. Tel. (068) 25- 
833, sobota, nedelja. (ček-MV-1)

Z 101 GTL, stara 6 let, registrirana do 
30.12.1990, prodam. Tone Kobe, Prista
va 11, Novo mesto. (73-MV-l) 

ZASTAVO 101, letnik 1984 — no
vember, prodam. Tel. 22-239. (ček-MV-1) 

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1982 — 
december, prodam. Tel. (068) 27-377. 
(čck-MV-l)

R 4 GTL, letnik 1984, prodam. Tel. 
26-435. (ček-MV-1)

R 4, letnik 1988, prodam. Tel. 27-613, 
popoldne. (7I-MV-I)

GOLF JX diesel, letnik 1987, ugodno 
prodam. Tel. 73-052 po 15. uri. 
(70-MV-l)

126 P, letnik 1980, prodam. Šteinfel, 
Sadinja vas 16, Dvor. (59-MV-l)

Z 101 GT 55, letnik 1984, dobro ohra
njena, garažirana, registrirana do 24. 12. 
90, prodam. Tel. (0608) 33-919. (Pl-81 
MO)

Z 750, letnik 1981, prodam. Tel. (068) 
52-848. (Pl-82 MO)

ODDAM vrstni red za fiat 126 P. 
Dobava januar 1990. Fani Klančar, Ro
dine 15, Trebnje. (Pl-83 MO)

R 4 TL, letnik september 1983, prevo
ženih 70.000 km, ugodno prodam. Krža- 
lič, Kettejev drevored 49, Novo mesto. 
(52-MV-l)

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1986, in 
kravo po izbiri prodam. Smuk, Regrča vas 
20, tel. 27-288. (53-MV-l)

JUGO 45, letnik 1985, prodam. In
formacije vsak dan od 15. ure dalje oseb
no ali po tel. 51-422. (Pl-75 MO)

Z 101, staro 3 leta, prodam. Tel. 24- 
796 po 15. uri. (PI-78 MO)

LADO 2105 S, avgust 1987, ugodno 
prodam. Tel. (068) 23-937 dopoldne ali 
26-226 popoldne. (78-MV-1)

126 P, star 3 leta, prodam. Alenka Piš
kur, Slavka Gruma 54, Novo mesto, tel. 
(068) 22-078. (Pl-66 MO)

OPEL KADETT 13 S, letnik 1985, 
prodam. Julij Veber, Tanča Gora 10, 
Dragatuš. (Pl-70 MO)

JUGO 45, marec 1989, prodam. Šantl,------ • ------2 §e •• • ■ -**Staro sejmišče 32, Šentjernej, tel. 42-401. 
(68-MV-l)

126 PGL, letnik december 1987, pro
dam. Tel. 84-652. (69-MV-l)

Z 101, prva registracija marca 1986, in 
Z 128, prva registracija marca 1987, pro
dam. Tel. (068) 23-368. (Pl-72 MO)

prodam

GRAFIKI, POZOR! Za izdelavo 
fotolitov prodam scaner Hell C 299 L, 
letnik 1980, format 50 x 60 cm, z do
datno opremo. Cena ugodna — 
39.000 DEM. Informacije: Scan stu
dio Celje, telefon (063) 28-074. 
(PI-77MO)

FIAT 126 P, letnik december 1987, 
Ste

(P1-26MO)
PRAŠIČ

AVTO SEDEŽ (otroški) prodam. Tel. 
28-375, po 18. uri. (PI-18MO) 

UGODNO PRODAM nov barvni te
levizor in malo rabljen hladilnik. Tel. 22- 
074. (P1-32MO)

OJAČEVALEC sansui AV-G-33 vr
hunske kakovosti prodam. Informacije na 
tel. (0608) 62-134. (Pl-116MO) 

RAČUNALNIK Spektrum 48 K, in- 
terface, joystick in veliko programov pro
dam. Informacije na tel. (0608) 62-134. 
(P1-116MO)

DIRKALNO KOLO Rog profesional, 
staro eno leto, malo voženo, oprema 
compaguolo plus gippieme, okvir colo- 
umbus 57, prodam 30% ceneje. Telefon 
dopoldne 21-840,21-841 int. 243, Slana. 
(P1-108MO)

ŠTEDILNIK, kombiniran (4 elektrika 
+ 2 plin), Gorenje, ugodno prodam. Tel. 
24-946. (Pl-112MO)

KRZNEN PLAŠČ — srebrna lisica — 
prodam. Tel. (068) 21-661. (81 -PR-1) 

STRUŽNI AVTOMAT češke izdela
ve, MAS-80, letnik 1965, prodam za 
7000 DEM v dinarski protivrednosti. 
Vrščaj, tel. (068) 52-073. (pol.-PR-l) 

HORIZONTALNI BRUSILNI 
STROJ »Majevica« BRB 7530, nov, 
prodam. Vrščaj, tel. (068) 52-073. 
(pol.-PR-l)

DIATONIČNI HARMONIKI »Si
tar« (H, E, A) ter »Melodija« (B, ES, As) 
prodam. Telefon (064) 45-168. (75-PR-1) 

SVEŽE HRASTOVE PLOHE ugod
no prodam. Mirana Jarca 35, tel. 20-228. 
(47-PR-l)

STAREJŠI BARVNI TELEVIZOR
Gorenje, ekran 51, prodam. Pokličite tel. 
22-687. (51 -PR-1)

KRAVO ali telico simentalko, brejo 8 
mesecev, in traktor zetor 52-11 prodam. 
Franc Bartelj, Jablan 41, Mirna Peč. 
(35-PR-l)

ZAMRZOVANO OMARO (210 I),
Gorenje, prodam. Tel. (0608) 67-481. 
(Pl-96 MO)

BREZŽIČNI TELEFON z interfo- 
nom prodam. Tel. (0608) 67-481. (Pl-96 
MO)

Videorekorder JVC HRD 520 E,
Technics ojačevalec SUV 560, SUV 45, 
kasetar ERSB 405, zvočniki Encrgy ESM 
2. Tel. 21-590. (Pl-117)

OVERLOG privileg 4000, 4-nitni 
namizni, prodam. Tel. (0608) 33-674. 
(P1 -86 MO)

PRODAM cirkular 4 KW, tračno ža
go 2,2 K W in reduktor primeren za dviga
lo. Tel.: 23-789.

PRODAM vlečno kljuko in verige za 
R-4. Jože Zupančič, Kristanova 24, tel.: 
26-123.

PASTIRJE ugodno prodam. Marjan, 
tel (061) 852-077. (P1-37MO)

ŽAGO Stihi 056, skoraj novo, prodam. 
Eržen, Valvasorjeva ul. 5, Trebnje. 
(ček-PR-1)

KRZNENO JAKNO, nutrija, št. 42, in 
kučmo (srebrna lisica) prodam. Tel. 25- 
800. (28-PR-I)

PLETILNI STROJ brother KR 850, 
prodam. Tel. 27-112. (ček-PR-1) 

RABLJEN BOJLER za Stadler poce
ni prodam. Tel. 45-078, dopoldne. (Pl- 
80MO)

OTROŠKO SOBO z dvema ležišče
ma prodam. Tel. 20-539. (62-PR-l) 

BIKA, težkega 400 kg, in Z 128, letnik
1984, ter traktor TV 418 prodam. Ilič, 

1-PRVrhpeč 24, Sveta Ana. (63-PR-l) 
KAMKORDER SONY video 8 AF z 

dodatno opremo prodam. Tel. 43-521. 
(65-PR-l)

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ
2,5 KW, skoraj novo, prodam. Tel. 27- 
215. (66-PR-l)

NOVO NUTRI JO št. 40 prodam. Tel. 
23-166. (Pl-62MO)

POPOLNOMA NOV barvni TV Is
kra ugodno prodam. Tel. 85-027. 
------2MC

KRAVO, brejo 9 mesecev, z drugim te
letom, prodam. Tel. 20-319. (P1-20MO) 

PLOHE, borove, 8 cm, prodam. Janez 
Klemenčič, Ločna 24, Novo mesto. 
(4151-PR-1)

STAJICO in HOJICO prodam Mar
jana Kozine 29/a, Novo mesto, tel. 23- 
883. (ček-PR-1)

PRIKOLICO za osebni avto (torzija) 
prodam. Gorenc, Trg 21, Mirna peč. 
(2-PR-l)

PRODAM dve.kozi mladici, breji, in 
samca. Janez Kaštrun, Vrhtrebnje 20, 
Trebnje, tel. 44-544. (P1-13MO)

PRODAM hladilnik, pralni stroj in ra
čunalnik ZX Spectrum 48. Tel. (0608) 
31-622 popoldne, (0608) 32-62 lini. 449. 
dopoldne. (Pl-11MO)

PEČ za centralno kurjavo 26 KW. 
30000 kalorij, Feroterm, prodam. Tel. 
(0608) 32-189. (P1-9MO)

GORILEC za peč za centralno ogre
vanje prodam. Tel. 49-224, dopoldne. 
(P1-24MO)

ZAKONSKO POSTELJO z enojnim 
jogijem ugodno prodam. Tel. 23-289.

(P1-62MO)
PRALNI STROJ Gorenje PS 306, 

nov, še zapakiran, ugodno prodam za 15% 
ceneje, lahko v dveh obrokih. Tel. (060) 
31-268 po 15. uri. (P1-57MO)

PRALNI stroj Gorenje, rabljen, redno 
vzdrževan, prodam za 50% ceneje. Tel. 
26-165. (P1-55MO)

KOMBINIRAN ŠTEDILNIK (plin, 
elektrika), štedilnik na trda goriva Gore
nje ter jugo 45 E ugodno prodam. Marko 
Stepan, Brez revolucije 19, Metlika. 
(P1-51MO)

VEČJO KOLIČINO kvalitetne mrve 
in jugo 45, letnik 1986, prodam. Drage 1, 
68331 Suhor. (37-PR-l)

OTROŠKO posteljico z jogijem pro
dam. Nataša Kalin, Mali Slatnik 10. 
(32-PR-l)

6-letno brejo kobilo prodam. Jože
Škrbec, Jugorje 4, Brusnice. (43-PR-l) 

RABLJEN pralni stroj Gorenje, dva
fotelja in klubsko mizo prodam. Tel. 24- 
694. (ček-PR-1)

kupim
ŠROTAR za koruzo brez elektromo

torja kupim. Tel. 27-215. (66-KU-l) 
KUPIM suhe hrastove plohe, nove, 

večjo količino starega hrastovega lesa in 
nov 126 P ali kupim vrstni red zanj. Tele
fon 23-529. (79-KU-l)

KUPIM 35 m2 hrastovega ladijskega 
poda za talne obloge ali primerne deske. 
Tel. (0608) 33-724. (PI-2MO)

STAREJŠO HIŠO ali gradbeno par
celo v Novem mestu ali okolici kupim. 
Tel. 26-248. (PI-16MO)

IZosest
NJIVO (42 a) na Brodu prodam. Cena 

74000 din. Tel. 65-063. (56-PO-l)

PRAŠIČA, težkega 150 kg, prodam. 
Jerič, Mali Vrh, tel. 84-328. (8-PR-l) 

NEMŠKO OVČARKO, petmesečno, 
prodam. Tel. (068) 21-914, od 16. do 20. 
ure. (P1-29MO)

MIZARSKI STROJ s 5 delovnimi 
operacijami, kombiniran, nov, prodam. 
Anton Zupanc, Kvedrova 6, Senovo, tel. 
(0608)70-324. (PI-3MO)

HIŠO z velikim vrtom in telefonom v 
Kočevju prodam. Telefon (061) 852-540. 
(P1-6MO)

MANJŠO STANOVANJSKO HI
ŠO ali posestvo na območju Krškega- 
Brežic kupim. Šifra: »DEM« (P52- 
21 MO)

GRADBENO PARCELO z vso ure
jeno dokumentacijo v Dliztni Brežic proti 
Čaležkim Toplicam, prodam. Šifra: »LE
PA LEGA«. (P51-23MO)

UGODNO prodam ali zamenjam za 
vikend na morju dvostanovanjsko vselji
vo hišo s sadnim vrtom in možnostjo 
opravljanja obrti. Hiša je v neposredni bli-, 
žini Novega mesta. Ima telefon, asfalt in 
vodovod. Naslov v oglasnem oddelku. 
(ček-PO-1)

kmetijski stroii
TRAKTOR DEUTZ (48 KM) pro

dam ali menjam za avto. Lojk, Pangrč 
Grm, Brusnice. (72-KS-l)

ST3SAMONAKLADALNO prikolico 
pionir 17 prodam. Andrej Prišel, Ponikve 
10, Jesenice na Dol. (P1-54MO)

TRAKTOR TV 420, malo rabljen, 
prodam. Tel. 44-268. (P1-74MO)

BRANE JEŽEVKE, širina 1,6 m, 
prodam. Tel. (0608) 70-269, popoldne. 
(P1-76MO)

KOSILNICO Gorenje Muta, rabljeno, 
vzdrževano, prodam. Tel. (0608)43-015. 
(P1-84MO)

TRAKTOR ZETOR 4718 prodam ali 
menjam za manjšega. Glavan, Železno 1, 
Dobrnič. (60-KS-l)

IMT 539 prodam. Potov Vrh 2, tel. 26- 
494. (40-KS-l)

TARKTOR ŠTORE 502, letnik 1985, 
in motor APN 6 S prodam. Šušteršič, Gor. 
Lakovnice 6, Novo mesto, tel. (068) 43- 
648. (34-KS-l)

TRAKTOR deutz, star 10 let, prodam. 
Virant, Stara vas 10, Škocjan, tel. 76-163. 
(41 -KS-1)

TARKTOR DEUTZ 4506, dobro 
ohranjen, s kabino in kompresorjem, pro
dam. Andolšek, Vel. Mraševo 30, Pod
bočje. (PI-69MO)

TRAKTOR ŠTORE 404 prodam 
Stara Bučka 6, Škocjan.Ivan Švigelj,

(26-KS-l)
TRAKTOR Mccornik( 18 KM) s koso j 

prodam. Tel. (0608) 79-761. (P1-43MO) ,
OBRAČALNIK Sental, rabljen, z re

zervnim jermenom, mlatilnico z dvojnim 
čiščenjem, vse po ugodni ceni, prodam. 
Kužnik, Podlisec 4, Dobrnič. (4646-KS-1) ' 

TRAKTOR znamke Belarus MTZ 52 
super, letnik 1972, prodam. Pisek, Ore
hovec 53, Kostanjevica. (4I48-KS-1) 

TRAKTORSKO VITLO »Riko« pro
dam. Tel. 42-996. (4153-KS-l)

NOV TV tip 821, prodam. Tel. 76- 
359, v večernih urah. (1 l-KS-1)

razno
ANSAMBLI, NE PREZRITE! Ho
tel Grad Otočec išče ansambel za ples, 
in sicer ob sobotah in drugih priložno
stih. Vse informacije dobite v hotelu 
Grad Otočec ali po telefonu 21-830. 
(P1-77MO)

LESNOGALANTERIJSKO OBRT :
v Novem mestu s stroji in programom ter! 
delavnico v najemu poceni prodam. In
formacije na tel. (068) 25-294 popoldne. 
(068) 22-799 od 6. do 7. ure. (20-RA-l)

NA VAŠEM DOMU varujemo otro- j 
ke v popoldanskem času, v večernih urah,
ob sobotah in nedeljah. Informacije dobi- 

■-------- ‘1-79MO)te na tel. 22-278, zvečer. (P1-/9MO) 
ODDAM opremljene prostore v Sev-1 

niči za butik ali manjšo prodajalno. Tel. 
(0608)82-742. (P1-89MO)

UPOKOJENA ZAKONCA iščeta 
zdravo mlajšo žensko oziroma upokojen- j 
ko (urejeno, nekadilko, z veseljem do vrta 
in gospodinjstva). Hrana, stanovanje v hi
ši, ostalo po dogovoru. Šifra: »ZDRA- j 
VA«. (4143-RA-l)

NAJAMEMO poslovni prostor (upo- | 
raba tel.) v Krškem ali Leskovcu. Šifra: ' 
»1990«. (ček-RA-1)

ODDAM nov lokal v centru Novega 
mesta. Ponudbe pod šifro: »PREDPLA
ČILO«. (P1-10MO)

GRAVERSKO DELAVNICO, kom- 1 
pletno z delom, ugodno prodam. Tel. 
(068) 55-301, dopoldne. (P1-5MO) 

STROKOVNO in solidno pomagam 
urediti sadni in zelenjavni vrt ter ohišnico. 
Vaše potrebe opišite in pošljite na upravo 
lista pod šifro: »VRTNAR«. (P1-21MO)

preklici
VIDA MEDVED, Boštanj 46, javno : 

opozarjam SLAVKO RIMC, Vrh nad
Boštanjem, naj me ne napada in grozi ter 
širi lažne govorice o meni. Če ne bo pre
nehala, jo bom sodno preganjala. (P 1 - 
27MO)

obvestila
JARKICE rjave, stare 6 tednov, in beli. 

stari 30 dni, bodo v prodaji od 10. marca 
dalje. Istočasno zbira naročila KZ Metli
ka. Jože Jeršin, Račje selo, Trebnje, tel. 
44-389. (Pl-97MO)

VALILNICA na Senovem obvešča, da 
bodo enodnevni piščanci od 12. januarja 
vsak petek od 11. do 16. ure. Valimo bele 
težke, grahaste in rjave same jarkice. Na
ročila sprejemamo tudi za večje piščance. : 
Priporoča se Mijo Gunjilac, valilnica, Se
novo, tel. (0608) 79-375. (4149-OB-l) 

NESNICE, rjave, stare dva meseca, 
bodo v prodaji 30. in 31. januarja. Spre
jemamo naročila za 24. in 25. februar. 
Marija KLANŠČiAK, Šmarjeta 15, Šmar
ješke Toplice, tel. 73-058. (P1-28MO) j

ROLETE in žaluzije v več barvah izde
lujemo in montiramo. Tel. (063) 24-296- 
(PI-45MO)

Zaščita vozil z dinitrolom -
6 let garancije!

Toni Janežič
Skrovnik 5 a
68295 Tržišče, te. (068) 49-567

Zaščitite svoje vozilo proti rji, garanti
ramo vam 6 let brezskrbne vožnje. 
(P1-40MO)

DOLENSKI UST St. 1-2 (2107-08) f1. januarja 1990



OBVEŠČAM cenjene stranke, da 
lahko dobijo kruh in pecivo iz pekar-
nP A IHA »' nrru^ginlni no I*»_»IV i k V UUIHUCI IIIUUtol^UBIi 'MA •*!'

dinščici 49 v Novem mestu vsak de
lovni dan od 7. do 16. ure in v soboto 
od 7. do 13. ure. Kupite ga lahko tudi 
v naslednjih prodajalnah: Mercator 
PC Kandijska cesta,, Mercator PC 
Ločna, Mercator v Šmihelu, MINI 
MARKET PERO v Stopičah in MI
NI MARKET DAŠ-DAM v Ločni. 
Se priporoča za obisk PEKARNA 
AJDA. (54-OB-l)

SITOTISK 
AVBAR Avguštin
Pod Trško goro 7 
68000 NOVO MESTO

Nudim proste kapacitete za dotiska- 
vanje na polizdelke in izdelke. Lahko 
pa vam hitro izdelam vizitke, poročna 
vabila ali enostaven plakat. 
Telefonske informacije: dopoldne 24- 
031, popoldne ali zvečer doma 
22-669.

ZAHVALA

VSEM, ki ste nama priskočili na po
moč nri nožaru. nudili materialno ali fi
nančno pomoč, se najlepše zahvaljujeva. 
Marjan in Majda KLOBUČAR, Uršna se
la 129. (38-ZA-l)

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 13. januarja, bodo kot 
dežurne (v Novem mestu do 19. 
drugod do 17. ure) odprte naslednje 
prodajalne živil:
• v Novem mestu: DOM v Bršlji-

• v Šentjerneju: Samopostrežba 
Mercator,

• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec,

• v Žužemberku: Market Dolenj
ka,

• v Straži: Samopostrežba KZ,
• v nedeljo bodo od 8. do 11. ure 
odprte: v Novem mestu prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4, v Črnomlju 
Market Čardak.

PRISPEVKI ZA DRAGE 
MEDICINSKE

Trwv*-S
a Ah • u m I i*n ai f^J ■ m*
lnOIAUlULtU JL JU

V sklad za drage medicinske instrumen
te pri OO RK Novo mesto so prispevali: 
OK ZKS Novo mesto in OO ZKS 
Kandija-Grm 150 din namesto venca na 
grob Mustafa Spahiča; KS Center iz No
vega mesta 50 din namesto cvetja na grob 
Božidaija Jakca; Krka Izolacije Novo me
sto 900 din namesto venca na grob Darin
ke Bernard; KO RKS Drska iz Novega 
mesta 50 din namesto venca na grob za
koncev Radak; Dolenjski muzej. Novo 
mesto, 150 din; Marija in Alojz Glavič iz 
Trdinove 5 v Novem mestu 100 din na
mesto cvetja na grob Marije Stopar iz 
Gotne vasi; Uroš Kaplan in Darja ter Vida 
Kren s C. herojev 62 v Novem mestu 150 
din namesto cvetja na grob Marije Stopar 
iz Gotne vasi; Skupščina občine Novo me
sto 250 din namesto cvetja na grob Musta- 
fe Spahiča; Jože Vardijan iz Novega mesta 
34,30 din kot honorar od OŠ XII. SNO- 
UB Novo mesto; Nada Novak iz Novega 
mesta 68,60 din kot honorar od OŠ XII. 
SNOUB Novo mesto; OK SZDL Metlika 
50 din namesto novoletnih čestitk; OO

ZZB NOV Novo mesto 100 din namesto 
venca za Mustafo Spahiča; Slavica Canič, 
Nad mlini 43, Novo mesto, 50 din name
sto cvetja na grob Zore Vergot iz Metlike; 
družina Florjančič, Laze 1,100 din name
sto cvetja na grob Zore Vergot; Marija 
Lavriha iz Trebnjega 300 din, Joža Sladič 
in Silva Hajsan 100 din namesto cvetja na 
grob Zore Vergot. Vsem darovalcem se 
OO RK Novo mesto iskreno zahvaljuje.

POMOČ PRIZADETIM V 
LANSKEM NEURJU

LJUBLJANA — Republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije je bil med ti
stimi, ki so se med prvimi vključili v ak
cijo za pomoč občinam, ki jih je priza
delo lansko poletno neurje. Tako je 
prevzel skrb za nakup učbenikov in učil 
za 600 učencev v 12 osnovnih šolah na 
opustošenih območjih. Akcija za naba
vo učbenikov še traja, saj še manjka de
narja. Če bi občani želeli sodelovati v tej 
humani akciji in prispevati denar za uč
benike, ga lahko nakažejo na račun šte
vilka 50101-678-47511 z oznako »za 
učence v prizadetih občinah«.

ZAHVALA

Tiho seje od nas poslovil naš dragi in dobri

FRANJO
MIRT

udeleženec NOB od 1941, borec SAB 
iz Dolenjskih Toplic

Iskreno se zahvaljujemo za pomoč in izrečeno ustno ali pisno sožalje 
vsem prijateljem, sosedom, ZZB NOV Dolenjske Toplice, njegovim 
soborcem I. SAB, govorniku, pevcem, dr. Zvonku Periču in gospodu 
župniku za lepo opravljeni obred.

Vsi njegovi

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi drage mame

ANE JARC
s Cviblja 27 pri Žužemberku
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se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem in sosedom, ki ste pokojno 
spremili na zadnji poti, ji darovali cvetje, nam pa pisno ali ustno izrazili 
sožalje. Posebej se zahvaljujemo predstavnikoma Društva upokojencev 
in OO ZZB NOV iz Žužemberka za sočutne poslovilne besede, oktetu 
Žužemberk za zapete pesmi v slovo. Hvala za vence in sočutje pred
stavnikov kolektiva SGP Pionir Novo mesto in gostinskega podjetja 
Hotel Pugled Kočevje ter nosilcem praporov društev in organizacij.

)
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Vsi njeni
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Ne jokajte ob mojem grobu, 
le mirno k njemu pristopite 
in spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 80. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga mama, stara mama, sestra, teta, tašča in 

babica

PAVLA
NOVAK
iz Trnja pri Veliki Loki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedi in vaš
čanom za pomoč in podarjeno cvetje. Posebna zahvala dr. Žnidaršiču, 
patronažni sestri Mihevčevi in Leničevi iz Trebnjega. Hvala pevcem in 
gospodu župniku iz Šentlovrenca za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni
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ZAHVALA

Ob boleči izgubi moža, očka, sina, brata in 
zeta

ALOJZA 
GOLOBIČA

iz Zameškega

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob 
strani, darovali cvetje ter pokojnika tako množično spremili na njegovi 
prezgodnji zadnji_poti. Posebno se zahvaljujemo sorodnikom in prijate
ljem, UJ VŠ, G DS, ECZS, LDS za sodelovanje pri iskanju, GIP Pionir, 
Sentjernejskemu oktetu in godbi za zapete žalostinke, govornikoma za 
ganljive poslovilne besede ob odprtem grobu ter župniku za lepo oprav
ljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Nepričakovano nas je v 75. letu zapustila draga teta

KAROLINA TEŽAK
iz Radovič 4

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki so z nami so
čustvovali in nam izrekali sožalje. Hvala dr. Markovičevi in pljučnemu 
oddelku novomeške bolnice, sodelavcem KSS — Beti, gospodu župni
ku za opravljen obred in pevcem za zapete žalostinke. Hvala vsem, ki so 
našo drago teto spremili na zadnji poti k Trem faram.

Žalujoči: nečakinja Vida z družino in očetom, sestra Štefka z druži
no in ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Ob nenadni, prerani smrti drage žene, mame, stare mame, sestre in tete

ZORE VERGOT
roj. Floijančič

iz Metlike, Tomšičeva 10

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, znan
cem, nekdanjim sodelavcem in vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali 
ob strani, nam vsestransko pomagali in sočustvovali z nami. Hvala 
vsem za podarjene vence in cvetje, za izrečeno sožalje ter tako številno 
spremstvo na zadnji poti. Prisrčna hvala govornikoma za poslovilne be
sede in godbi iz Metlike za zaigrane žalostinke. Vsem in vsakemu še 
enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: mož Ivan, hčerki Maijetka in Alenka z družinama 

Metlika, 8. L 1990

ljubil si svojo družino,
ljubil si zemljo in dom.
ostali smo z bolečino,
ti odšel si t’ večni dom. x

ZAHVALA

Nepričakovano nas je v 61. letu starosti za
pustil mož, oče, brat, dedek

JOŽE 
KOVAČIČ

iz Dol. Maharovca

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, sorodnikom, 
znancem in prijateljem, ki ste pokojnega pospremili na zadnji poti, mu 
darovali vence in cvetje in nam v težkih trenutkih stali ob strani. Se po
sebej se zahvaljujemo podjetju Emona Dolenjka, kolektivu Tekstila, 
podjetju Iskra Hipot Šentjernej, nevrološkemu oddelku bolnišnice No
vo mesto, gasilcem, pevcem in gospodu kaplanu za opravljeni obred.

Vsi njegovi

ZAHVALA

V .35. letu nas je 12. decembra 1989 po hu
di bolezni za vedno zapustil naš dragi mož. 

in ati

VITOMIR
DRAGUTINOVIČ

iz Črnomlja

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
znancem in prijateljem za nesebično pomoč in tolažbo v najtežjih tre
nutkih. Še posebej zahvala rudniku Kanižarica Črnomelj, Obrtni za
drugi Metlika in mag. Gojku Jugu iz Metlike.

Žalujoči: žena Dragica ter hčerkici Nada in Maja

m

Ni več trpljenja 
ne bolečin, 
le žalost je v srcih 
naših globočin.

ZAHVALA

Po dolgotrajni bolezni je tiho odšla od nas 
naša 84-letna mama, stara mama, prababi

ca in teta

IVANA
ŠTANGAR

z Vel. Vidma 7

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, prijateljem, znan
cem in kolektivu TESNILA Vel. Loka, ki so nam pomagali in izrekli 
sožalje ter namesto cvetja na grob darovali denar za dobre namene in jo 
spremili na zadnji poti. Še posebej naša zahvala med. sestri Mojci za 
trud med boleznijo ter pevcem in g. župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Nepričakovano nas je v 63. letu starosti za
pustila naša najdražja teta

TEREZIJA 
KOTAR

rojena MAVSAR
z Iglenika 5

Iskreno se zahvaljujemo sosedom in bratom za nesebično pomoč ter 
vsem tistim, ki sojo spremili na njeni zadnji poti, župniku dekanu pa za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi Juršičevi in družina Škedelj

i.da
larja
bele
Na-
nce.
, Se-.
D j
;eca, 
Iprc- 
ruar. 
mar- 
3) ’
izde-
-296.

nti-
nje.

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite 
in spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaželite.

V vinskih goricah star hramček stoji, 
nemo te čaka, a tebe več ni.

ZAHVALA

V 65. letu starosti nas je nepričakovano zapustila naša draga

ŠTEFKA MURN
iz Dol. Straže

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem, ki ste nam kakorkoli pomagali, 
nam izrazili sožalje, darovali cvetje ter pokojno spremili v tako velikem številu na njeni zadnji poti. Posebna 
hvala Rodičevim, Šimčevim, Lauričevim ter OOS GG Straža, OOS Novotes-obrat Stoli, OOS TVP in sode
lavcem za vence in denarno pomoč, govorniku Slavku za ganljivi govor, pevcem za zapete žalostinke in vsem 
trem župnikom za lepo opravljen obred.

Vsi njeni

ZAHVALA

Kruta usoda seje odločila, da nam 21. 12. 1989 vzame našega ljubega moža, 
očija, ateta, brata, strica, tasta in svaka

IVANA GRILLA
Na tratah 13

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom iz ulice Na tratah in Lobetove 
ulice, ki so v teh težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam izrekli sožalje, darovali vence, cvetje in pomoč ter 
našega najdražjega pospremili na njegovi zadnji poti. Najlepša hvala sosedu in prijatelju tov. Jožetu Kukcu za 
poslovilne besede ob uri slovesa. Hkrati se zahvaljujemo podjetju Avtopromet Gorjanci, Straža, ZŠAM za 
podarjene vence in častno stražo ob krsti, kolektivoma TOZD PTT Center in Zavodu za izobraževanje ka
drov Novo mesto za podarjene vence in pomoč.

V žalosti: žena Marija, hčerka Matjana in sin Ivan z. dužinama, sestra Zofka in Ani z družinama ter
ostalo sorodstvo

DOLENJSKI LIST M kL
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MATEJA UDOVČ

Še pred dobrima dvema letoma 
Mateja ne bi mogla niti sanjati o 
tem, da bo kdaj postala Športnica 
Novega mesta. S Športom je imela 
skupnega le toliko kot vse njene 
gimnazijske soSolke. Kocka je 
padla v drugem letniku, čeprav 
Mateja pravi, da ne gre za tako 
življenjsko odločitev. »Na prvem 
mestu mi je Sola. ta je daleč pred 
atletiko.« A četudi je tako, brez at
letike ne more. Ko se danes v 4. 
letniku gimnazije potihem že spo
gleduje s Študijem medicine, na 
drugi strani razmišlja tudi o atlet
ski prihodnosti.

Kar Sest otrok je v Udovčevi 
družini; dva sta že diplomirala, 
dva Se Študirata, dva eden med 
njima je Mateja pa gulita sred-
njeSolske klopi. Za moderne slo
venske navade, ki družino načrtu
jejo skozi denar, sicer nekaj 
nepojmljivega, iz ČrmoSnjic pa 
prihaja primer, ki kaže, da se da z 
dvema paroma pridnih in delov
nih rok izSolati tudi Sest glav. »Po
trebno je pač poprijeti za vsako 
delo, čeprav mi starSisedaj, ko vi
di/o mojo ljubezen do atletike, 
spregledajo tudi to.«

Nikoli ni bila Matejina poseb
na želja poslati športnica. Resda 
je pridno tekala že v stopLSki 
osnovni šoli, enkrat je bila celo 
občinska prvakinja v krosu, toda 
vsaj enako pridno in resno se je 
lotila tudi drugih stvari. Plesa in 
igranja na kitaro na primer. Lani,

ko je imela zlomljeno nogo, je 
morala v štirih lednih kar dvakrat 
zamenjati mavčno oblogo, a ne 
zato, ker bi bila slabo narejena, 
pač pa preprosto zategadelj, ker 
ob poslušanju glasbe ni mogla te 
sedeti. Tek, ples in kitara ji še da
nes zapolnjujejo prosti čas. Na pr
vo mesto je tek prišel pred dvema 
letoma. Preprosto so jo nagovorili 
in pričela je tekmovati. Tisti, ki je 
to storil, je že vedel zakaj. Še isto 
leto — pisalo se je 1987— je bila 
Udovčeva na tradicionalnem kro
su Dela v Titovem Velenju med 
mlajšimi mladinkami tretja v re
publiki, čez štirinajst dni pa na dr
žavnem prvenstvu v krosu peta. 
Do danes ima v žepu še dve zmagi 
na desetkilometrskem Trimovem 
teku. lani je na krosu Dela zma
gala, prav tako je bila prva v teku 
na 3 km na tekmovanju za atlet
ski pokal SRS, p članski konku
renci pa je, čeprav še mladinka, 
postala tretja v Sloveniji v tej dis
ciplini. In ko bi morala svoje re
zultate potrditi še na državnem 
prvenstvu, se je je lotila gripa. 
Danes se Mateja z nasmehom 
spominja svoje prve tekaške zma
ge, ki sega še v osnovnošolske dni, 
na že omenjeno občinsko tekmo
vanje v krosu. Prvo mesto ji je 
namreč podarila tekmovalka pred 
njo, ki seje nekaj metrov pred ci
ljem preprosto ustavila, misleč, da 
je tekme konec. Toda takšna dari
la so v atletiki redka.

»Za vsakim rezultatom stoji 
ogromno dela. Lani sem na leden 
pretekla 50 do 60 kilometrov, se
daj nekaj manj, ker imam pose
ben trening. Vadim vsak dan. 
Najhuje je s prevozi, avtobusne 
zveze do Črmošnjic niso najbolj
še. tako da večkrat priskočijo na 
pomoč trener ali starši. In športna 
želja? Priti do tretje mladinke v 
državi na J kilometre.«

Tudi Matejina podgorska trma 
je jamstvo, da se bo ta želja izpol
nila. Tako je trmasta, da ji tudi 
poškodbe ne morejo do živega. 
Luni oktobra je bila v Kopru za
ključna tekma sezone. Mateja je 
tekla kros na dva kilometra, na 
cilj pa prišla druga, zadnjih 500 
metrov je pretekla z nalomljeno 
nogo. To ji je povedal šele zdrav
nik v Novem mestu.

B. BUDJA
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Franci Kuhar s prototipom zračnega 
stroja

Zlata Eureka 
za inovacije 

Francija Kuharja
idej mu ne zmanjka

NOVO MESTO — Francija Kuhar
ja v strokovnih krogih širom po domo
vini že dobro poznajo, prejšnji teden pa 
so ga na zanj pripravljeni tiskovni kon
ferenci pri Medobčinski gospodarski 
zbornici za Dolenjsko še posebej pred
stavili. Kaj je gospodarsko zbornico 
privedlo do te nenavadne poteze (resni
ci na ljubo je treba povedati, da so ob
ljubili, da bo podobnih predstavitev še 
več), bomo takoj povedali. Franci Ku
har, strojni tehnik iz Novolesovega 
obrata Sigmat v Brestanici, je na sve
tovnem salonu inovacij v Hruxcllcsu v 
hudi mednarodni konkurenci prejel zla
to medaljo Eureke in še posebno nagra
do belgijskega ministrstva za industrijo 
in sodelovanje. To laskovo priznanje je 
Franci Kuhar dobil zase in /a Novoles 
za inovativne izboljšave pri delovanju 
zračnega motorja, ki ga Sigmat vgrajuje 
v svoje naprave za površinsko zaščito.

Preveč zapleteno bi bilo, če bi se tudi 
spuščali v tehnične podrobnosti Kuhar
jevega izuma, povejmo le, da prinaša 
bistvene dosežke v sistemu krmiljenja, 
kar močno izboljšuje delovno zmoglji
vost stroja, izum pa ima tudi širšo upo
rabno vrednost. Kuhar ima do sedaj pri
javljenih že enajst patentov, od katerih 
se jih v praksi uporablja malo, zgodilo 
pa se mu je tudi že, da so si nekatere 
njegove izboljšave ponekod kralkoma- 
lo »izposodili«. Odkar dela v Sigmatu, 
je skupaj s sodelavci napravil že marsi
katero izboljšavo, saj je okolje inovator- 
stvu zelo naklonjeno. Znano je, da je 
Novoles vodilna firma v Jugoslaviji po 
številu prijavljenih inovacij, v Novolesu 
pa prav Sigmat vlaga v razvoj največ, 
kar 10 odstotkov bruto proizvoda.

TJ.

Romček prva novoletna »štručka«
V novomeški porodnišnicije Zdenka Hudorovac rodila Silva, v Brežicah pa Cirila 

Vegelj iz Skopic uro kasneje prvorojenca Žiga_______________
NOVO MESTO Če smo lani za

pisali. da nataliteta na Dolenjskem ne 
pada, se lahko letos po številu rojstev v 
novomeški porodnišnici nad številkami 
kar zamislimo. Na svet je prijokalo le 
887 dečkov in 811 deklic, kar je skoraj 
200 novorojenčkov manj kot v prete
klih letih. Kar sedemnajstkrat so mami
ce povile dvojčke, Marija Turk z Dolža 
pa je v aprilu minulega leta rodila celo 
trojčke. Zadnja je rodila Irena Potočar 
iz Dolenje Straže, na prvi porod pa je 
dežurna silvestrska ekipa čakala do 7. 
ure zjutraj. Zdenka Hudorovac iz rom
skega naselja »Štiri Roke« pri Semiču je 
na Dolenjskem rodila prvega otroka v 
novem letu. V porodnišnici se z. njo ni
smo mogli srečati, saj je že po nekaj 
urah, ko je prišla iz porodne sobe, odšla 
na vlak in domov k svoji številni druži
ni. 'Romke se nikoli ne uležejo. Iz po
rodne sobe gredo takoj na hodnik, po
kadijo čik in komajda zdrže v zaprtih 
prostorih toliko časa, da dobe svoja 
oblačila. Sicer pa so dobre matere in so 
čustveno močno navezane na novoro
jenčke.« je povedala Ivanka Zaletelj, ki 
v porodnišnici sprejema in odpušča 
porodnice.

Romko Zdenko smo poiskali na nje
nem domu v gozdu nedaleč od Semiča.

Človek težko verjame, da lahko v bara
kici, veliki tri krat tri metre, zbiti iz. od
padne pločevine, prebiva osemčlanska 
družina in povrhu še brez vode in elek
trike. Ob našem obisku novorojenček, 
Zdenkin šesti otrok še ni imel imena. 
Kar na hitro smo se dogovorili, da bo 
Silvo zato, ker seje rodil na Silvestrovo. 
Pri Romih je rojstvo nekaj čisto navad
nega. Robi, Roman, Branko, Jagoda in 
Srečko se novega družinskega člana niti 
niso dosti veselili, saj vedo, da bo poslej 
še težje za kruh. Bolj si bodo zapomnili 
strica iz. mesta, ki jim je prinesel poma
ranče in bombone in jim jih položil v 
črne, od saj ožgane ročice.

J. PAVLIN

decembra. Rojstvo svojega prvorojenca 
je pričakovala že devet dni prej, zato niti 
v sanjah ni pomislila, da bo novoletno 
dete. V naročje ga je stisnila šele 2. ja
nuarja, ko si je opomogla od operacije, 
možu pa so ga pokazali že takoj prvi 
dan, medtem ko je Cirila ležala v sobi za 
intenzivno nego. Otročiček je korenjak 
in je ob porodu tehtal 3,60 kg.

Cirila je po poklicu vzgojiteljica. Šo
lo je končala v Ljubljani, vendar se ni 
vrnila domov, ker zanjo v tej stroki ni 
bilo dela. Zaposlila seje v sestrini cvet
ličarni. Ljubljane pa se ni mogla navadi
ti, tudi po šestih letih ne, zato seje pogo-

BREŽICE — V Brežicah so imeli 
med novoletnimi prazniki štiri porode. 
Dežurni zdravnik je bil predstojnik 
ginekološko-porodniškega oddelka dr. 
Marko Pirc. Staro leto so zaključili z. 
deklico, ki jo je 30. decembra ob 12.25 
uri rodila Fanika Žibert z. Male Doline.

Novoletna noč ni prinesla nobenih 
presenečenj. Prvi novorojenček je zajo
kal ob osmih zjutraj in dr. Pirc mu je 
moral pomagati na svet s carskim re
zom. Vse se je dobro izteklo. Srečna 
mamica je 27-letna Cirila Vegelj iz. Mr
tvic. V bolnišnici je bila že od petka. 29.

ZDENKIN ŠESTI OTROK — Prvi otrok novomeške porodnišnice v letu 1990 
je bil že nekaj ur po rojstvu v ledeni baraki v romsken naselju pri Semiču. »Da 
bi le imeli vode in da bi bila kmalu pomlad«, je ob slovesu rekla tridesetletna 
mati Zdenka Hudorovac. (Foto: J. Pavlin)

kozerija

Potres dvakrat ustavil nuklearko
-

Preplah med prebivalstvom — V nuklearki zatrjujejo, da je grajena za deseto 
______ stopnjo po Mercalliju, tokrat pa se je zatreslo le do pete stopnje

POSAVJE — Prebivalstvo je pre
plašeno, ker se zemlja na Krškem polju 
še devet dni po prvem potresu ni umiri
la. Najhuje je zabobnelo 28. decembra 
zvečer, devet minut pred deseto. Ljudje 
so bili v trenutku na cesti, posebno v 
Krškem in Brežicah.

Prvi sunek je imel moč pete stopnje 
po Mercallijevi lestvici, naslednji trije 
so bili precej slabši in so si sledili v zelo 
kratkih presledkih. Izvedeli smo, da je 
bil epicenter v Brestanici, vendar so ga 
najhuje občutili v Krškem in v vaseh 
onstran Save. Krčani so ga zaznali kot 
eksplozijo in so takoj pomislili na ne
srečo v tovarni papirja. Mnogi so tisto 
noč zapustili svoja bivališča in se z dru
žinami odpeljali k sorodnikom ali v vi

kende sredi vinogradov, kjer so sc poču
tili bolj varne.

V naslednjih dneh je sledilo še nekaj 
slabotnih sunkov, kazali pa so na to, da 
se zemlja umirja, toda 5. januarja je spet 
močneje zabobnelo. Ta pores je ljudi 
presenetil med spanjem ob enih in pet 
minut. V kratkem razmiku mu je sledil

STOLETNICA 
JE UMRLA

NOVO MESTO Najstarejša 
Dolenjka Paučičeva Francka, No- 
vomeščanka, kije zadnja leta živela 
v Domu starejših občanov, je na
tanko po dveh mesecih, ko so praz
novali stoletnico, 23. decembra 
umrla.

* Jedrska elektrarna Krško se je 
ustavila ob obeh močnejših potresih, 
28. decembra in 5. januarja. Tehnični 
direktor Hrvoje Perharič je dopoldne 
po prvem potresu v svoji izjavi za 
javnost povedal, da so obratovanje 
JE dežurni operaterji ročno ustavili 
ob prvem alarmu, ki so ga sprožile 
naprave za merjenje potresov. Takoj 
so pregledali vse sisteme, vendar niso 
ugotovili okvar, in ker tudi reaktor
ska ni bila poškodovana, je elektrar
na še isti dan spet normalno obrato
vala. Pri pregledih so sodelovali 
delavci uprave za jedrsko varnost iz 
Ljubljane. V Krško so na poziv vod
stva JE prispeli tudi strokovnjaki 
seizmološkega inštituta iz Skopja.

Preplašenost posavskega prebivalstva 
stopnjuje bližina nuklearke. Ljudje se 
bojijo, da bi zemeljski premiki povzro
čili jedrsko nesrečo, vendar strokovnja
ki v elektrarni zagotavljajo, da ni razlo-. 
gov za take strahove. Tehnični direktor' 
Hrvoje Perharič je pojasnil, daje krška' 
elektrarna grajena za 10. potresno stop-1 
njo, ki pa je na tem področju samo hi
potetična. Za Krško polje so namreč 
značilni plitvi lokalni potresi, ki jih 
seizmološke naprave v Ljubljani ali Za
grebu niti ne registrirajo vselej. Najhujši 
potres, ki so ga zabeležili do zdaj, je bil 
potres 8. stopnje po Mercalliju 1917. le
ta. Podrl in poškodoval je precej zida
nih poslopij. Rušilne posledice te na
ravne nesreče so dobro vidne na 
fotografijah, kijih hranijo v Posavskem 
muzeju.

J. TEPPEY

drugi sunek in povedali so, da je bil to 
potres četrte stopnje po Mercallijevi 
lestvici.

Novoletni 
Živžav 

v Brestanici

Turkova zlatoporočenca
Sejem in še kaj poleg

Ana in Tone Turk z Vinjega Vrha sta praznovala
VINJI VRH — Pred petdesetimi leti, 

na novega leta dan leta 1939, sta se v 
Beli cerkvi poročila Anton Turk z Vi
njega Vrha in Ana Hrastar iz. Grobelne- 
ga. Letos, tik pred novim letom, sta 
Turkova v krogu številne družine v 
zakonu se jima je rodilo sedem otrok, 
sedaj pa imata že štirinajst vnukov in 
enega pravnučka proslavila zlati ju
bilej skupnega življenja. Že od mladosti 
sta bila vajena pomanjkanja in trdega 
dela. Ko je prišla vojna, je bilo še huje. 
Rodila sta se jima dva otroka, tretji je 
bil že na poti, ko so septembra 1942 
Toneta aretirali Italijani in ga po zasli
šanju v Beli Cerkvi odpeljali v novo
meške zapore, od tam v Ljubljano in iz

Ljubljane v italijanska taborišča. Tam 
je preživel marsikaj hudega, po razpadu 
Italije pa seje vrnil peš v Slovenijo, kjer

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati,, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad
prisluhnil.

seje pridružil najprej primorskim parti
zanom, pozneje pa gorenjskim, s kate
rim je obredel vso Gorenjsko tja do Ko
roške. Hkrati je„ obiskoval različne 
partizanske šole. Šele po osvoboditvi, 
maja 1945, je Tone prvič po aretaciji 
obiskal svojo družino ter videl svojega 
tretjega otroka. Žena Ana je medtem 
živela seveda v hudem trpljenju in 
pomanjkanju.

Po vojni seje Tone aktivno vključil v 
obnovo in deloval tako na krajevni, 
občinski in okrajni ravni. Kot takega ga 
poznajo daleč naokrog, nam pa je po
vedal, da je bil tudi med ustanovitelji 
Dolenjskega lista in daje njegov naroč
nik že od vsega začetka. Od upokojitve 
se z ženo ukvarjata z. manjšo kmetijo, 
kjer imata tudi nekaj živine, pridnih rok 
pa pri hiši seveda ne manjka, čeprav se 
je družina razkropila daleč naokrog, ce
lo izven meja naše domovine.

T. J.

Zares je živžava konec, a se v naših 
očesih še vedno blešči lepota novoletnih 
dni. Naj najprej povemo, da imajo za 
vso pravljičnost in vabljivost zasluge 
pripravljalni odbor, osnovna šola, DPMI 
Brestanica, Elektrarna, KS in nekateri 
posamezniki. V zadnjih decembrskih 
dneh so v okviru novoletnega programa 
predvajali v osnovi šoli celovečerne in 
risane filme. Osnovnošolci so s prav
ljičnim programom nastopili na doma- C 
čem odru in potem še v krškem Delav- k 
skem domu Edvarda Kardelja. Imeli n 
smo novoletni sejem, na katerega je n 
dvakrat prišel tudi dedek Mraz. Po- lj 
zdravljal je navzoče ob vabljivih stojni- n 
cah DPM, kjer so lahko kupovali igra- ti 
če, novoletne čestitke, drobna darilca,! j( 
doma pečene slaščice, bonbone, sadje in n 
še kaj. Na tej stojnici tudi ni manjkalo 
domačega kruha, potic in prekajenih 
dobrot, ki jih je pripravil aktiv kmečkih 
žensk. Da sploh ne govorimo o peče
nem krompirčku in ponudbi lovske 
stojnice. Pri »Rokiju« so se obiskovalci! 
lahko ceneje oblekli in pri »Janezu« po
lepšali z ogrlico in podobnim. DPM 
Brestanica je številne mlade obiskoval-j 
ce odžejalo z brezplačnim čajem, za 
najmlajše pa so članice društva naredila 
tudi mehke igračke. Svetel zgled, vre-! 
den posnemanja, je skupina Krompir
ček, ki je izkupiček podarila našemu 
društvu in dokazala, da se lahko pri ak-j 
cijah naslonimo tudi nanje.

Odbor DPM Brestanica

LAČNI FRANZ V 
MOKRONOGU

Zlatoporočenca Ana in Tone Turk

MOKRONOG V soboto, 13. ja j 
nuarja, ob 20. uri bo v tukajšnjem do
mu Švobode nastopila glasbena skupi
na Lačni Franz. Koncert priljubljenih 
glasbenikov organizirata Turistično dru
štvo Mokronog in še vedno neutrudni 
Vili Lamovšek.

• DARILO DOLENJSKEGA LI
STA — Uredništvo Dolenjskega lista 
tudi letos ni pozabilo na otroka, ki sta 
v tem letu v novomeški in brežiški po
rodnišnici prva privekala na svet. 
Vsakemu je namenilo hranilno knjiži
co s po 200 dinarji začetne vloge, 
hkrati pa jima želi dosti sreče v 
življenju.

£
studio

Lestvica narodnozabavne glasbe t tv 
Studia D in Dolenjskega lista l|
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sto vračala domov v Kraško vas. 
Poročila seje v Mrtvice in ostala v do
mačem okolju. Po izteku porodniškega 
dopusta bo ponovno poskusila srečo z 
zaposlitvijo. Rada bi delala v svoji stro
ki v krški ali v brežiški občini. Kmetijo 
obdelujeta moževa starša, vendar je ta 
premajhna, da bi se lahko preživljali. 
Možje po poklicu kovinar monter in se 
vozi na delo v SOP Krško.

J. TEPPEY

TAK FANT, DA BI GORE PRE
MIKAL — Cirila Vegelj s sinčkom v 
brežiški porodnišnici. Mlada mamica 
je dočakala svoje najlepše novo leto. 
Mali Žtga je izpolnil njena in moževa 
pričakovanja, prinesel je novo radost 
v družino. (Foto: J. Teppey)

Žreb je prejšnji teden podelil dve nagradi, in sicer sta ju dobila: STANKA KREN / Drga- 
njih  sel in GREGOR SEPANE z Gorenjih Sušic. Lestvica najbolj priljubljenih narodnoza
bavnih melodij pa je ta teden takšna: 

l‘(3) Novoletno voščilo ANSAMBEL L RUPARJA 
2(1) Zvezde nad Vrhgoro ANSAMBEL T. VERDERBERJA
3 (2) Klic trobente ANSAMBEL F. MIHELIČA
4 (6) Zavrtimo se ANSAMBEL I. PUGLJA
5 (9) Spomini ANSAMBEL I. PUGLJA
6 (5) Dolenjski svet - DOLENJSKI FANTJE
7 (4) Pozdravljena, Bela krajina STOPARJI
8 (X) Mamin dan CELJSKI INSTRUMENTALNI KVINTET
9( ) Jasmin SPOMIN

10 (7) Dolenjski očaki COF
Predlog za prihodnji teden: Novoletna ANSAMBEI. HENČEK
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Glasujem za: 

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

TO IMAMO, KER IZKORIŠČAMO JUG
— Ate, kdaj vstajaš ob jutrih? 
— Ob petih.
— hi do kdaj si v službi?
— Do dveh, včasih še dlje, če 

imam sestanke ali kaj podobnega. 
— Kako pa preživiš popoldne? 
— Je to kakšna anketa?
— Ne, samo nekaj me zanima.

ničesar vedel in če ne bi ničesar ve
del, tudi službe ne bi mogel oprav
ljati.

— Izračuna! sem: delaš deset, 
dvanajst ur na dan. Se zato tako 
malo pogovarjava?

— Saj ob večerih dovolj klepe
tava.

— Popoldne pišem za časopise, 
pripravljam se za nastope, govorim 
po radiu.

— Zvečer pa bereš.
— Tako je. Če ne bi bral, ne bi

— Rekel bi. da premalo.
— Ko odrasteš, boš razumel, da 

je na koncu koncev za življenje po
treben denar.

— Za avto, kajne?
— Ja.

— Pa za plačilo stanovanja, elek
trike, televizijske, radijske naroč
nine.

— Tudi.
— Pa za hrano, obleko, pijačo, 

izlete.
— Za tvojo šolo tudi.
— Za mojo malico, copate, zvez

ke, knjige, torbo. Vem.
— Če nebi imeli do volj denarja, 

bi prišli strici z Elektrogospodarstva 
in bi nam odklopili električni tok.

— To bi naredili? Šališ se.
— Brez skrbi, da bi.

—- Blefiraš, ate. Blefiraš s svojimi 
sestanki, blefiraš s svojo zaposle
nostjo. Slobodan je rekel, da živiš ti 
in mi vsi skupaj lagodno.

— Kdo je to rekel?
— Slobodan. Moj sošolec Slo

bodan.
— Kaj je rekel? Da živimo 

lagodno?
— Lagodno in v obilju. In to ne 

zaradi tvojega dela, ampak zato, 
ker izkoriščamo Jug.

TONI GAŠPERIČ
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